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مجيد اعزازي|
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1-تازه ترين آمار بانك مركزي از تحولات بازار مس��كن 
تهران حاكي از تداوم كاهش س��رعت – نه توقف- تورم 
ماهانه ملك در دي ماه س��ال جاري اس��ت. اگر چه روند 
كاهشي رشد قيمت مسكن در ش��هريورماه سال جاري 
كليد خورد، اما تورم ماهانه 2.5 درصدي ديماه در قياس 
با ماه هاي قبل از آن، به كمترين ميزان خود رسيده است. 
با توجه به شرايط اقتصاد كش��ور، مي توان اين مساله را 
مثبت ارزيابي كرد، اما واقعيت اين است كه تورم مسكن 
ثبت ش��ده در دي ماه در قياس با ماه مش��ابه سال قبل 
همچنان بالاي 90 درصد است و تورم ملك در دوره 10 
ماهه نخست 97 نيز نسبت به دوره مشابه سال قبل به 70 
درصد بالغ شده اس��ت. از اين رو، با توجه به كاهش بيش 
از 30 درصدي معاملات ملك در دوره 10 ماهه نخس��ت 
سال جاري نسبت به دوره مشابه سال قبل، مي توان گفت 
كه تغيير محسوسي در روند بازار مسكن تهران مشاهده 
نمي شود و اين بازار همچنان در فاز ركود تورمي قرار دارد. 
چرا كه همزمان با كاهش شديد قدرت خريد متقاضيان 
مصرفي براي خريد واحد مس��كوني دلخواه و در نتيجه 
خروج آنها از بازار و كاهش معاملات، س��ايه تورم فزاينده 

قيمتي همچنان بر سر بازار مسكن سنگيني مي كند.
2-اينك اين سئوال مطرح اس��ت كه علت اصلي و عمده 
كاهش سرعت تورم ماهانه مسكن و رسيدن آن به كمترين 
ميزان چيست؟ برخي از رسانه هاي اقتصادي كه با اغراق، 
از اين مساله با عنوان توقف تورم ماهانه ملك ياد كرده اند، 
علل ايجاد كننده آن را نيز در مناسبات درون بازار مسكن 
جس��ت وجو كرده و با همين نگاه نيز آمارهاي رس��مي و 
نيمه رسمي را تحليل كرده اند. به زعم اين رسانه ها، 4 عامل 
الف- كاهش سهم نوسازها در معاملات ب- تغيير انتظارات 

متقاضيان مصرفي از مناطق مرفه به مناطق متوس��ط و 
پايين ج- كاهش فايل هاي واحدهاي نوس��از در مناطق 
مصرفي پرتقاضا و د- توقف فروش واحدهاي نوساز از سوي 
س��ازندگان، موجب كاهش تورم ماهانه مسكن در ديماه 
شده است. فارغ از اينكه به غير از عامل آخر، به سه عامل 
ديگر را مي توان يك عامل دانست و ارزيابي كرد؛ مي توان 
گفت، صرف تحولات درون بازار مسكن در شرايط كنوني و 
به ويژه با توجه به كاهش چشمگير و مداوم معاملات ملك 
طي ماه هاي گذشته، گوياي كاهش سرعت رشد متوسط 
قيمت هر متر مربع واحد مسكوني نيس��ت. بيان آماري 
تحولات دروني بازار مس��كن صرفا حاكي از اين است كه 
گروه كوچكي از متقاضيان مصرفي بر حسب ضرورت و با 
تغيير انتظارات منطقه اي،  متراژي و عمربناي مورد نظر، 

اقدام به معامله ملك كرده اند.
3-بازار مس��كن مانند هر بازار ديگري ن��ه تنها در خلأ 
فعاليت نمي كند كه اتمسفر حاكم بر اقتصاد كلان روي 
تنفس و تحولات آن اثر گذار اس��ت. آنچه   اقتصاد ايران 
را طي حدود يك سال گذش��ته دستخوش نوسان هاي 
ش��ديد كرده اس��ت، افزايش نرخ ارز و در پي آن افزايش 
انتظارات تورمي بوده است. مساله اي كه طي چند ماهه 
اخير تا حدودي كنترل شده است به گونه اي كه تازه ترين 
آمارهاي بانك مركزي حاكي از آن است كه رشد نرخ دلار 
طي ماه هاي آبان و آذر سال جاري در قياس با ماه قبل از 
آن، به ترتيب منفي 7 و منفي 19 درصد بوده اند. از اين رو، 
بي گمان، عامل اصلي و عمده كاهش تورم ماهانه ملك، 
كشيدن ترمز رشد نرخ دلار و در پي آن كاهش انتظارات 
تورمي بوده اس��ت. در اين حال، تورم ماهانه مسكن در 
صورتي طي ماه هاي آينده به مس��ير نزول��ي خود ادامه 
خواهد داد كه رش��د نرخ ارز و نرخ ت��ورم دچار جهش و 

نوسان هاي هيجاني نشود. 

لنگر  دلار  بر  پاي ملك
سرمقاله

معاون اقتصادی رييس جمهوری، تعميق روابط 
اقتصادی ايران و ترکيه را گامی در مس��ير پيوند 
عميق تر دو ملت برش��مرد و تاکيد کرد: تهران و 
آنکارا برای تقوي��ت همه جانبه رواب��ط بويژه در 
بخش اقتصادی عزم جدی دارند. به گزارش پايگاه 
اطلاع رسانی رياست جمهوری، محمد نهاونديان 
روز ش��نبه در دي��دار مصطف��ی رفع��ت حيصار 
جيک اوغل��و رئيس اتحاديه اتاق ه��ای بازرگانی 
و بورس ترکيه، ب��ا تاکيد بر اينکه جهان اس��لام 
با رواب��ط نزديک تر اي��ران و ترکي��ه، قدرتمندتر 
می ش��ود، تصريح کرد: با اتحاد اي��ران و ترکيه، 
هيچ کش��وری نمی تواند در تحريم اقتصادی دو 
کش��ور موفق ش��ود. وی در اين ديدار که جمعی 
از فعالان اقتصادی و بخ��ش خصوصی ترکيه نيز 
حضور داشتند، با اش��اره به تحريم های 40 ساله 
آمريکا عليه ايران، بي��ان کرد: تفاوت تحريم های 
کنونی دولت آمريکا عليه کشورمان در مقايسه با 
گذشته در اين است که اکنون کشورهای جهان 
و حتی دولت ه��ای اروپايی، دول��ت آمريکا را در 
اين دوره از فش��ار و اعمال تحريم ه��ای ظالمانه 
عليه ته��ران، نه تنه��ا همراه��ی نمی کنند بلکه 
در مقابل آن نيز ايس��تاده اند. مع��اون اقتصادی 
رييس جمهوری با بيان اينکه تهديدهای آمريکا 
عليه ايران اس��لامی با وجود افزايش سر و صدا و 
فضا سازی تبليغاتی، از دس��تيابی به اهداف خود 
ناتوان اس��ت، اظهار داش��ت: رئي��س جمهوری 
آمريکا حتی در داخل کش��ور خود و اداره دولت 

با مشکلات فراوانی مواجه است و قطعا نمی تواند 
در آن سوی اقيانوس ها اهداف خود را عملی کند. 
معاون اقتصادی رئيس جمهوری گسترش روابط 
با دولت و ملت ترکيه را جزو اولويت های سياست 
خارجی ايران برشمرد و گفت: اين دوره از فشار و 
تحريم های آمريکا عليه ايران هم به زودی سپری 
خواهد ش��د و دوس��تان را می ت��وان در روزهای 
سخت ش��ناخت. مصطفی رفعت حيصار جيک 
اوغلو رئيس اتاق بازرگان��ی و بورس ترکيه نيز در 
اين ديدار با اشاره به روابط تاريخی و عميق ايران 
و ترکيه تاکيد کرد: بايد روابط مش��ترک تهران- 
آنکارا بويژه در بخش های اقتص��ادی و اتاق های 
بازرگانی با توجه به ش��رايط کنونی بيش از پيش 
گس��ترش يابد. حيصار جيک اوغلو با بيان اينکه 
س��فر روحانی رئيس جمهوری اي��ران به ترکيه 
تحولات گسترده تجاری و اقتصادی بين دو کشور 
را بوجود آورد، گف��ت: رئيس جمه��وری ترکيه 
نيز همواره گس��ترش همکاری های اقتصادی با 
جمهوری اس��لامی ايران را به فعالان اقتصادی، 
کارآفرين��ان و بخ��ش خصوصی ترکيه گوش��زد 
کرده اس��ت. وی تصريح کرد: ش��رکت ها و اتاق 
بازرگانی ترکيه مش��تاق و علاقه مند به همکاری 
با ايران هس��تند. در اين ديدار، راه های تس��هيل 
سرمايه گذاری مشترک در پروژه های زيرساختی 
و توليد و افزايش مبادلات تج��اری و ترانزيتی دو 
کشور مورد بررس��ی قرار گرفت و در مورد تسريع 

همکاری ها، تصميماتی اتخاذ شد.

معاون اقتصادی رییس جمهوری: 
 با اتحاد  ایران  و ترکیه، هیچ کشوری نمی تواند 

در تحریم ما موفق شود

گزارش
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لنگر دلار  بر پاي ملك
1-تازه تري��ن آمار بانك 
مركزي از تحولات بازار 
مسكن تهران حاكي از 
تداوم كاهش س��رعت - 
نه توقف- ت��ورم ماهانه 
مل��ك در دي ماه س��ال 
جاري است. اگر چه روند 
كاهش��ي رش��د قيمت 
مسكن در شهريورماه سال جاري كليد خورد، اما 
تورم ماهانه 2.5 درصدي ديماه در قياس با ماه هاي 
قبل از آن، به كمترين ميزان خود رسيده است. با 
توجه به شرايط اقتصاد كشور، مي توان اين مساله 
را مثبت ارزيابي كرد، اما واقعيت اين است كه تورم 
مسكن ثبت شده در دي ماه در قياس با ماه مشابه 
س��ال قبل همچنان بالاي 90 درصد است و تورم 
ملك در دوره 10 ماهه نخس��ت 97 نيز نسبت به 
دوره مشابه سال قبل به 70 درصد بالغ شده است. 
از اين رو، با توجه به كاهش بي��ش از 30 درصدي 

معاملات ملك در دوره 10 ماهه نخست سال...

مجيد اعزازي
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كلان

پيشنهادحذف نرخ 4200 
توماني دلار در بودجه 98

در ش��رايطي كه كش��ور وارد دومي��ن تجربه 
ركود تورمي در دهه اخير ش��ده، هدف حفظ 
رفاه طبق��ات متوس��ط و پايين و سياس��ت 
حمايتي دولت يكي از مهم ترين مسائل كشور 
محسوب مي شود. همزمان با جهش نرخ ارز و 
تورم از اوايل سال جاري، برجسته ترين تدبير 
دولت براي ورود ضربه كمتر به رفاه اجتماعي 
اختص��اص ارز با نرخ ترجيحي ب��راي واردات 

كالاهاي اساسي بود. 

انرژي

سالي پرنوسان پيش روي 
بازار نفت

 نادي صبوري |
 داووس هم��واره با برگزاري پنل هاي��ي جذاب در 
زمينه سياست هاي بلندمدت انرژي همراه است. 
در داووس 2019 ني��ز 4 پن��ل مختل��ف در حوزه 
انرژي برگزار ش��د. »تعادل« پيش تر اظهاراتي كه 
»فاتيح بيرول« رييس آژانس بين المللي انرژي در 
پنلي با عنوان »چشم انداز استراتژيك انرژي« بيان 
كرده بود را منتشر كرد، عصر روز جمعه اما نشستي 
ديگر با حضور فاتيح بيرول در داووس برگزار ش��د. 

نشستي با عنوان »مسابقه بزرگ انرژي«.  
»جان ديفتريس« اديتور» سي ان ان« كه بسياري 
از مواقع مجري پنل هاي حوزه انرژي داووس است، 
نشس��ت »مس��ابقه بزرگ انرژي« را با پرسشي از 
فاتيح بيرول رييس آژان��س بين المللي انرژي آغاز 
كرد. او با تشريح آنچه بازار نفت خام در 6 ماه گذشته 
از سر گذرانده است از رييس IEA سوال كرد كه آيا 

شانسي را براي اينكه بازار طلاي سياه ...
7

تعیین تكلیف لایحه مالي به جلسه بعدي مجمع موكول شد

كارنامه رسمي وضعیت بازار ملك تهران در 10 ماهه گذشته منتشر شد

پالرمو  دركشاكش سياست

بازتاب تحول ارزي در مسكن

جهان

رويترز به نقل از مقام هاي طالبان افغانستان اعلام 
كرده پيش نويس توافق صلح اي��ن گروه با ايالات 
متحده آماده ش��ده اس��ت. بنابراين گزارش، اين 
پيش نويس در پايان چهارمي��ن دور گفت وگوها 
ميان نماين��دگان طالبان و هي��ات امريكايي به 
رياس��ت زلمي خليل زاد به دس��ت آمده اس��ت. 
قرار است خليل زاد ش��خصا محمد اشرف غني، 
رييس جمهوري افغانستان را در جريان جزييات 
پيش نويس اين قطعنامه قرار دهد. به گفته منابع 
طالبان بر اساس اين پيش نويس نيروهاي نظامي 
خارجي حاضر در افغانستان بايد در يك بازه زماني 
1۸ ماهه خاك اين كشور را ترك كنند. بر همين 
اس��اس، طالبان پس از اعلام آتش بس، مذاكرات 
با دولت افغانس��تان را آغاز خواهد ك��رد. طالبان 
در مقابل تعهد كرده اس��ت كه پس از آتش بس، 
اين كش��ور بار ديگر به پايگاهي ب��راي گروه هاي 
تروريستي نظير القاعده و داعش تبديل نشود. از 
سوي ديگر نمايندگان طالبان افغانستان متعهد 
شده اند كه جدايي طلبان بلوچستان از افغانستان 
براي حمله به خاك پاكستان استفاده نكنند. منابع 
طالبان تاكيد كرده اند كه اين گروه تلاش خواهد 
كرد تا در جريان تشكيل يك دولت انتقالي، بخشي 
از آن باش��د. دور چهارم گفت وگوهاي طالبان با 
نمايندگان ايالات متحده امريكا از دوشنبه گذشته 
در دوحه، پايتخت قطر آغاز شد. طالبان در ماه هاي 
گذشته و همزمان با شركت در گفت وگوهاي صلح 
با نمايندگان قدرت هاي منطقه اي و جهاني موثر 
در افغانستان، بر شدت حملات خود عليه نظاميان 
دولتي افزوده اس��ت. ايالات متحده امريكا همراه 
با متحدان��ش در س��ال 2001 حكومت طالبان 
در افغانس��تان را س��رنگون كرد. به گزارش ايرنا، 
طالبان كه س��ال1994 با بهره مندي از دلارهاي 
نفتي عربستان و در سايه سكوت امريكا به كمك 
حمايت نظاميان پاكستان از شهرستان »اسپين 
بولدك« در اس��تان »قندهار« افغانس��تان اعلام 
موجوديت كردند و به س��رعت در پنج س��ال 95 
درصد خاك اين كشور را در تسلط خود درآوردند، 
حضور زنان را در ادارات دولتي، مدارس و حتي در 
خارج از خانه براي خريد ملزومات زندگي ممنوع، 
محدود و مشروط به همراهي محارم كردند و در 
عمل اين جنس را در چهار ديواري خانه محبوس 
كردند. محاكمه صحرايي، بريدن دست ها، زدن 
شلاق و ضرب و ش��تم مردم در اماكن عمومي از 
متداول ترين خاطرات از حضور اجتماعي طالبان 
در روزگار سلطه آنها در ميان مردم افغانستان است 
كه البته نبايد ناديده گرفت كه اين تصويري بود كه 
به شدت از سوي رسانه هاي غربي برجسته سازي 
مي شد و آن رسانه ها هرگز به اين نكته نپرداختند 

كه اين گروه چگونه شكل گرفت و رشد كرد.

 خروج ۱8 ماهه نيروهاي 
خارجي از افغانستان 

قضايي

هيات عمومي دي��وان عدالت اداري ب��ا ابطال يك 
مصوبه، تغيير كاربري و ايجاد منطق��ه باغ ويلا به 
جاي فضاي س��بز در اراضي محدوده شمال جاده 
فرخ شهر- شهركرد را غيرقانوني دانست. به گزارش 
ميزان به نقل از روابط عمومي ديوان عدالت اداري، 
به دنبال شكايت س��ازمان بازرس��ي كل كشور از 
كميس��يون ماده 5 ش��وراي عالي شهر س��ازي و 
معماري اس��تان چهار محال بختي��اري مبني بر 
ابطال بند 4 مصوبه مورخ 25/5/76 اين كميسيون، 
در خصوص تغييركاربري اراضي محدوده ش��مال 
جاده فرخ شهر - شهركرد از فضاي سبز به باغ ويلا، 
هيات عمومي دي��وان عدال��ت اداري پس از بحث 
و بررس��ي در اين مورد رأي به ابطال بند 4 مصوبه 
مورخ 76/5/25 كميس��يون ماده 5 ش��وراي عالي 
شهرسازي و معماري استان چهار محال و بختياري 
داد و تغيير كاربري و ايجاد منطقه باغ ويلا به جاي 
فضاي س��بز در اراضي محدوده ش��مال جاده فرخ 
شهر- شهركرد را غيرقانوني دانست. گفتني است، 
بيش از 131 هكتار از اراضي ملي در اجراي تبصره 
10 قانون برنامه اول توس��عه جه��ت اجراي طرح 
فضاي سبز از طريق اداره كل زمين شهري استان 
به شهرداري فرخ ش��هر واگذار گرديده و در تاريخ 
76/5/25 به موجب بند 4 صورت جلسه كميسيون 
ماده 5 استان چهارمحال و بختياري از فضاي سبز 
به باغ ويلا تغيير كاربري داده ش��ده؛ اين در حالي 
اس��ت كه تغيير كاربري زمين مذكور به اس��تناد 
تبصره 10 ايين نامه اجرايي تبصره 10 قانون برنامه 
اول توسعه ممنوع بوده است تبصره ياد شده چنين 
مقرر داشته كه دس��تگاه هاي اجرايي به هيچ وجه 
اجازه اس��تفاده از اراضي مزبور در غي��ر از كاربري 
تعيين ش��ده را ندارند و در صورت تغيير كاربري يا 
منتفي شدن اجراي طرح، اراضي فوق مي بايستي 
فوراً جهت استفاده ساير دستگاه هاي دولتي ذي ربط 
به سازمان زمين شهري اعاده شود. به موجب ماده 
صدر الاشاره، اراضي مذكور خارج از محدوده و طرح 
تفصيلي شهر فرخ شهر قرار داشته و تغيير كاربري 
آن خارج از وظايف و اختيارات موضوع ماده 5 قانون 
تأسيس شوراي عالي شهرس��ازي و معماري بوده 
اس��ت. از اين رو تغيير كاربري مذكور خلاف قانون 
وضع گرديده اس��ت. شايان ذكر اس��ت به موجب 
همان قانون بررس��ي و تصويب طرح هاي تفصيلي 
ش��هري و تغييرات آنها در هر اس��تان به وس��يله 
كميسيوني به رياست استاندار و به عضويت رييس 
شوراي شهرستان و ش��هردار و نمايندگان وزارت 
فرهنگ و آموزش عالي و مس��كن و شهرس��ازي و 
نماينده مهندس مشاور تهيه كننده طرح و عضويت 

نماينده وزارت كشاورزي انجام مي شود.

فروش اراضي ملي و ايجاد 
باغ ويلا به جاي فضاي سبز 

غيرقانوني شد

بازار سرمايه

  SPVتاثير 
بر بازار سرمايه چيست؟
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س��فير آلمان در ته��ران با ابراز تاس��ف از خ��روج امريكا 
از برجام، گف��ت: اروپا ب��ا تمام ت��وان به دنب��ال اجرايي 
كردن س��ازوكار ويژه مال��ي SPV اس��ت و در اين زمينه 
پيشرفت هاي خوبي هم داشته ايم. به گزارش خانه ملت، 
مكاييل كلور- برش��تولد روز گذش��ته در دي��دار با علي 
مطهري نايب رييس مجلس شوراي اسلامي با ابراز تاسف 
از خروج امريكا از برجام اظهار داش��ت: دولت آلمان بارها 
از اين اقدام ابراز تاسف كرده اس��ت و آلمان سعي داشته 
اس��ت كه اتحاديه اروپا در حمايت از تداوم برجام يكصدا 
باش��د. س��فير آلمان تصريح كرد: ب��راي اجرايي كردن 
SPV فقط قدم هاي نهايي باقي مانده اس��ت و طي چند 
روز آينده ش��اهد نهايي ش��دن اين فرايند خواهيم بود. 
برش��تولد در تهران در ادامه با اشاره به اهميت كشورمان 
در منطقه يادآور ش��د: آلمان معتقد اس��ت ك��ه ايران از 
مهم ترين كش��ورهاي منطقه اس��ت و ح��ل بحران ها و 

مش��كلات منطقه نيز نيازمند همكاري و مشاركت اين 
كشور اس��ت. س��فير آلمان در تهران بر اهميت تقويت 
همكاري هاي فرهنگي ميان دو كش��ور و گفت وگوهاي 
مي��ان انديش��مندان ايران و آلم��ان در زمين��ه مباحث 
مبنايي مختلف تاكيد كرد. برشتولد ضمن اشاره به روابط 
ديرينه و س��نتي آلمان و ايران افزود: به نظر من ملت دو 
كشور يك رابطه احساسي نس��بت به يكديگر دارند كه 
فراتر از روابط سياسي و رس��مي دو كشور است كه بر اين 
بستر مي توان روابط دو جانبه را بيشتر از پيش گسترش 
داد. علي مطهري نايب رييس مجلس نيز در اين ديدار با 
اش��اره به تبادلات و گفت وگوهاي خوب پارلماني ميان 
مجالس ايران و آلمان گفت: مجلس ش��وراي اسلامي از 
افزايش ارتباطات خود با مجلس آلمان كه موجب ارتقاء 
درك متقابل شده و در گسترش روابط دوستانه فيمابين 
به دولت هاي دو كشور كمك مي كند، استقبال مي كند. 

وي افزود: تماس مس��تقيم ميان نمايندگان دو كشور در 
س��طوح مختلف از جمله گروه هاي دوس��تي پارلماني و 
كميسيون هاي تخصصي دو مجلس؛ در تعميق روابط و 
برطرف كردن برخي مشكلات و سوءتفاهمات احتمالي 
موثر خواهد بود. نايب رييس مجلس در ادامه اين با اشاره 
به عهدش��كني دولت امريكا و خروج اين كشور از برجام 
اظهار داش��ت: بعد از خروج دولت امريكا از برجام، از اروپا 
به عنوان يك طرف مذاكرات انتظ��ار مي رود كه اقدامات 
عملي لازم را ب��راي اجراي كامل برجام ب��ه عمل آورد اما 
متاسفانه تاكنون اقدام مناسب و درخوري صورت نگرفته 
است. مطهري بيان كرد: رويكرد يكجانبه گرايي از سوي 
امريكا و تلاش اين كشور براي تحميل ديدگاه هاي خود 
به كشورهاي ديگر قوت گرفته است فلذا لازم است اروپا با 
استقلال در سياست خارجي، قاطعانه و بطور جدي مقابل 
اين رويكرد امريكايي ها بايستد. وي همچنين تصريح كرد: 

انتظار داريم هر چه زودتر ساختار مالي و بانكي مورد نظر 
اتحاديه اروپا براي تداوم همكاري ش��ركت هاي اروپايي و 
آلماني با ايران مشخص و گام هاي عملي براي حمايت از 
اين شركت ها برداشته شود. نايب رييس مجلس در بخش 
ديگري از سخنان خود با اش��اره به تصميم دولت آلمان 
در تعليق پروازهاي هواپيمايي ماهان به آلمان گفت: اين 
تصميم با فضاي دوستانه حاكم بر مناسبات دو طرف در 
تناقض است و با توجه به اينكه دليل اثبات شده اي براي 
اين اقدام ذكر نشده است ما انتظار داريم كه دولت آلمان 
در تصميم خود تجديدنظر كند.  مطه��ري در پايان اين 
ديدار با اش��اره به ظرفيت هاي خوب اي��ران و آلمان براي 
توسعه روابط فرهنگي فيمابين افزود: پيشينه فرهنگي 
غني دو كشور و علاقه ميان مردم دو ملت بستر مناسبي 
براي توسعه روابط فرهنگي ميان ايران و آلمان است كه 

بايد از آنها به نفع دو ملت استفاده كرد. 

سفیر آلمان:   اروپا باتمام توان به دنبال اجرایي كردن سازوكارمالي ویژه است
ديپلماسي



روي موج خبر

  رييس دفتر مقام معظ�م رهبري  از آيت الله 
كريمي در قم عيادت كرد؛ صداوسيما|

رييس دفتر  مق��ام معظم  رهبري از آيت الله كريمي 
عضو جامعه مدرسين حوزه علميه در قم عيادت كرد.

حجت الاسلام  محمدي گلپايگاني ديروز با حضور در 
يكي از بيمارستان هاي قم به نمايندگي از رهبر معظم 
انقلاب از آيت الله حاج سيد جعفر كريمي عيادت كرد 
و در جريان روند معالجه ايشان قرار گرفت.آيت الله 
سيد جعفر كريمي از اساتيد برجسته درس خارج 
فقه و اصول حوزه علميه و عضو جامعه مدرس��ين 
حوزه علميه قم است كه با انتخاب  آيت الله  خامنه اي  
به  رهبري  انقلاب  در سال 68  عهده دار پاسخ  دادن  به  

استفتائات  ايشان  شد.

  احتمال انتخاب رييسي به عنوان رييس قوه 
قضاييه بسيار زياد است؛ ايسنا|

عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام و رييس جبهه 
پيروان خط امام و رهبري گفت: احتمال انتخاب آقاي 
رييسي براي رياست قوه قضاييه از همه بيشتر است.

محمدرضا باهنر درباره احتمال انتصاب آقاي رييسي 
به عنوان رييس قوه قضاييه اظهار كرد: درحال حاضر 
بين اعضا قوه قضاييه و كس��اني كه در قوه قضاييه 
مطرح هستند، احتمال انتخاب آقاي رييسي از همه 
بيشتر است. او خاطرنش��ان كرد: البته اين موضوع 
هنوز صد در صد قطعي نشده اما احتمال آن بسيار 

زياد است.

  افزايش دق�ت در مورد 1200ه�زار ميليارد 
بودجه شركت هاي دولتي؛ فارس|

معاون اقتصادي رييس جمهور در مورد اينكه حدود 
دو سوم بودجه كل كشور يعني مبلغي حدود ۱۲۰۰ 
هزار ميليارد تومان متعلق به شركت هاي دولتي است 
اما هيچ نظارتي بر بودجه اين ش��ركت ها نمي شود 
گفت: امسال در برنامه سازمان برنامه و بودجه اتفاقاً 
دقت بيشتر از گذشته در مورد شركت هاي دولتي 
بوده اس��ت.محمد نهاونديان در مورد اينكه حدود 
دو سوم بودجه كل كشور يعني مبلغي حدود ۱۲۰۰ 
هزار ميليارد تومان متعلق به شركت هاي دولتي است 
اما هيچ نظارتي بر بودجه اين شركت ها نمي شود، 
گفت: امسال در برنامه سازمان برنامه و بودجه اتفاقاً 
دقت بيشتر از گذشته در مورد شركت هاي دولتي 
بوده اس��ت. در بررسي هايي هم كه ستاد اقتصادي 

بود روي همين مطلب تأكيد شد.

   سلاح و پول ديگر حرف اول را نمي زند؛ ايرنا|
جانشين رييس سازمان بسيج مستضعفين با اشاره 
به اينكه در حال حاضر ديگر سلاح، پول و تجهيزات 
نظامي ح��رف اول را نمي زند، اظهار ك��رد: اكنون 
حرف اول توسط رسانه هاي جريان ساز، انديشه ساز، 
باورساز و افكارساز زده مي شود.سردار محمدحسين 
سپهر در نشست سالانه فرماندهان حوزه هاي بسيج 
صداوس��يما با تاكيد بر لزوم داش��تن نقش��ه راهي 
هماهنگ با راه انقلاب، گفت: رهبر انقلاب اين نقشه 
را تدوين كرده اند.جانش��ين رييس سازمان بسيج 
مستضعفين با اشاره به اداره دنيا توسط ۵۰ شبكه 
رسانه اي صهيونيستي، بيان كرد: دستيابي به اهداف 
ما براي تشكيل تمدن اسلامي در گرو داشتن قدرت 

رسانه اي تأثيرگذار در سطح دنيا است.

   دولت ترامپ در مورد ايران تسليم خواست 
اسراييل و عربستان شد؛ ايلنا|

عضو ارشد تيم مذاكره كننده هس��ته اي در دولت 
اصلاحات تاكيد ك��رد: تكيه امريكا به اس��راييل و 
عربستان موجب ايجاد يك محور مخرب براي برجام 
ش��ده اس��ت. علاوه بر آن دوازده شرط پمپئو براي 
مذاكره با ايران، گوياي يك تفاوت اساسي بين دوران 
ترامپ با اوباما است. شروط پمپئو پيش   شرط هايي 
براي تس��ليم و تحقير ايران است.در بخشي از متن 
مقاله سيدحسين موسويان و يونس محموديه كه 
توسط دانش��گاه اقتصاد لندن )LSE( منتشر شده، 
آمده است: » سياس��ت هاي دوران ترامپ از مسير 
تعامل به تقاب��ل خصمانه تغيير كرده البته س��اير 
قدرت هاي جهاني به دنبال يافتن راهي براي حفط 
برجام و مقاومت در برابر سياست هاي افراطي ترامپ 
عليه ايران هس��تند. اروپا براي اولين ب��ار به دنبال 
سيس��تم مبادلات مالي جديدي مستقل از امريكا 

)اس.پي.وي( است.«

   جزييات عفو گس�ترده زندانيان دوش�نبه 
اعلام مي شود؛ تسنيم |

رييس س��ازمان زندان ها از تصويب نهايي جزييات 
عفو گسترده اعلام شده توسط رييس قوه قضاييه در 

كميسيون عفو و بخشودگي خبر داد. 
اصغر جهانگير رييس سازمان زندان هاي كشور در 
رابطه با جزييات عفو گسترده به مناسبت 4۰سالگي 
انقلاب اس��لامي ايران گفت: جزييات اين طرح كه 
ش��رايط تس��هيل كننده قرار گرفتن افراد در دايره 
ش��مول طرح و همچنين تعداد نفرات مشمول را 
تعيين مي كند در جلسه صبح دوشنبه 8 بهمن ماه 
۱397 كميسيون عفو تصويب مي شود و عصر همان 

روز به اطلاع مردم خواهد رسيد. 

    موكلم براي رد مال ۴۴۶ ميليون دلاري بايد از 
زندان خارج شود؛ باشگاه خبرنگاران|

وكيل مدافع قربانعلي فرخزاد ابر بدهكار ارزي گفت: 
موكلم براي رفع تعهدات خود بايد از زندان خارج شود.
حسيني در پاسخ به اين سوال كه آيا موكلش اقدامي 
براي رفع تعهدات خود به بانك بعد از گذشت ۱9 روز 
از پايان مهلت قانوني دادگاه انجام داده است يا خير؟ 
اظهار كرد: اين يك كار بزرگ در دستگاه بروكراسي 
ديوان سالار بانك مركزي محسوب مي شود.وي با 
بيان اينكه فرخزاد آنقدر بسته عمل كرده كه حتي 
فرزندانش هم نمي دانند چه اتفاقي رخ داده اس��ت، 
افزود: موكلم يك فرد بيسواد است و همه چيز ها را قفل 
كرده است و در حال حاضر در زندان به سر مي برد. 
زماني كار ها درس��ت مي ش��ود كه فرخزاد از زندان 
خارج شود و در خصوص اقدامات خود توضيح دهد.

ايران2

تعيين تكليف لايحه مالي به جلسه بعدي مجمع موكول شد

پالرمو  در كشاكش سياست
گروه   ايران|

روز گذشته مجمع تشخيص مصلحت نظام ، روز پركاري 
را پشت سر گذاشت. ديروز تمامي اعضاي مجمع –حتي 
احمدي ن ژاد -  حضور يافتند تا درباره مهم ترين موضوع 
اقتص��ادي – سياس��ي كش��ور ، يعني لايح��ه الحاق به 
كنوانسيون پالرمو ، تصميم بگيرند . هر چند كه اعضا به 
جمع بندي نرسيدند و قرار شد ادامه بحث به جلسه آينده 

موكول شود. 
در حالي كه ديروز روزنامه هاي متعلق به جناح اصولگرا 
از قبي��ل كيهان روز هفته را با تيتر ،"  برای پيش��گيری از 
تکرار فاجعه برجام شکل گرفت / نهضت فراگير مخالفت 
با چوب حراج FATF بر امنيت ملی" آغاز كردند و برخي 
از رسانه هاي ديگر مانند »تعادل« و اعتماد آنلاين از لزوم 
همراه��ي با دولت در خصوص راي گيري  به لوايح س��ي 
اف تي و پالرمو سخن گفتند ، مجمع تشخيص مصلحت 
نظام هفته خود را با بررسي لايحه پالرمو شروع كرد . هر 
يك از اعضا هم پس از اين نشس��ت در گفت و گو با رسانه 
ها يا يادداشت هاي توييتري و اينستاگرامي نگاه و زاويه 
خود را از اين نشست بيان كردند . يك گروه از فشارهاي 
حاميان دولت بر مجمع س��خن گفتند و گ��روه ديگر از 
فش��ار اصولگرايان تندرو بر عدم تصويب لايحه پالرمو و 
س��ي اف تي و حتي ارس��ال پيامك هاي تهديد آميز به 

اعضاي مجمع .
در همين ارتباط  ،  محسن رضايي ،  دبير مجمع تشخيص 
مصلحت نظام گفت: مجمع آخرين سنگر منافع ملی است 
و ما در اينجا نمی توانيم تحت تأثير فشارها قرار بگيريم و 

بايد آنچه را به نفع ملت و کشور است پيش ببريم.
به گزارش تسنيم ، محسن رضايی، دبير مجمع تشخيص 
مصلحت نظام، در حاش��يه جلس��ه مجمع تشخيص در 
گفت وگويی درباره فرجام بررسی لايحه پالرمو در نشست 
دي��روز، گفت: دو لايحه از لواي��ح اختلافی ميان مجلس 
شورای اسلامی و شورای نگهبان، از باب مصلحت به مجمع 
ارجاع ش��د؛ يکی مربوط به کنوانسيون پالرمو و ديگری 

موضوع سی اف تی که مرتبط با مسائل تروريستی است.
وی افزود: جمع بندی مباحث کارشناس��ی در دبيرخانه 
مجمع به اتمام رسيد و به کميسيون های ذی ربط شامل 
دو کميسيون سياسی، دفاعی، امنيتی و حقوقی قضايی 
برای بررسی های بيشتر ارجاع ش��د و هر دو کميسيون 

ديدگاه شان را اعلام کردند.

رضايی با بيان اينکه "دولت و مجلس فرصت کافی يافتند 
و س��خن گفتند اما ما برای اينکه اين موضوع، مساله ای 
مهم و حياتی بود از وزرای امور خارجه و اقتصاد و دارايی و 
رئيس بانک مرکزی و معاون حقوقی رئيس جمهور دعوت 
کرديم که ديدگاه هايشان را مطرح کنند"، اظهار داشت: دو 
کميسيون ذی ربط مجلس نيز ديدگاه هايشان را مطرح و 
هر دو کميسيون تخصصی مجمع نيز نتايج رأی گيری شان 
را ارائه کردند.دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام تصريح 
کرد: ما در پی اين هستيم که آنچه به منافع ملی مربوط و 
در بهبود زندگی مردم مؤثر است و نيز آنچه به نفع نظام و 
انقلاب است مدنظر قرار دهيم و در حقيقت مجمع آخرين 
سنگر منافع ملی و منافع جمهوری اسلامی است و ما در 
اينجا نمی توانيم تحت تأثير فشارها قرار بگيريم. بايد آنچه 
به نفع ملت و کشور است پيش ببريم، بر همين اساس مقرر 
ش��د که موافقان و مخالفان از جلسات آينده گفت وگوها 
را آغاز کنند و بحث ها ادامه يابد. در ارتباط با تش��خيص 
مجلس شورای اس��لامی مبنی بر مصلحت دانستن اين 
موضوع هم موافقانی وجود دارد و هم مخالفانی پس بايد به 
آنان فرصت کافی بدهيم که ديدگاه هايشان را بيان کنند. 
اميدوارم  آنچه به مصلحت مردم و نظام است در مجمع به 

نتيجه برسد که اعلام خواهد شد.
وی يکی از مباح��ث جدی مرتبط با پيوس��تن ايران به 
کنوانسيون مبارزه با جرائم سازمان يافته فراملی پالرمو را 
مربوط به حق تحفظ کشورمان در اين کنوانسيون دانست 
و اف��زود: موافقان در خصوص رفع ابهام و مخالفان درباره 
حق تحفظ صحبت خواهند کرد؛ يکی از موضوعات جدی 
همين مس��اله حق تحفظ است اما ابهامات بيشتری هم 
هست که در آينده موافقان و مخالفان صحبت می کنند و 

در مجموع، مجمع تصميم خواهد گرفت.
رضايی در پاس��خ به اينکه نتيجه بررس��ی ها چه زمانی 
مش��خص و اعلام می ش��ود، گفت: برای ما، مساله دقت 
در کار اهمي��ت دارد؛ اين موضوعات، موضوعات پيچيده 
حقوقی و سياس��ی مهمی هس��تند. بعض��ی می گويند 
پيوستن به اين کنوانسيون نوعی خودتحريمی است که 
تحريم ها را می افزايد و برخی با رد اين ديدگاه می گويند 
"اگر آن را تصويب نکنيم راه برون رفت نخواهيم داشت". 
اگر در تحريم نبوديم شرايطی بر تصميم گيری ما حاکم 

بود و اکنون که در تحريم هستيم، شرايط ديگری است.
رضايی اضافه کرد: اين موضوعات را نمی شود با شتاب زدگی 

و عجله پيش برد. مجمع آخرين سنگر نظام و مدافع منافع 
ملی است پس بايد تمام جزئيات را با دقت کامل بررسی 

کند که در حال انجام اين کاريم.
دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام همچنين در پاسخ 
به يکی از مقامات وزارت خزانه داری  امريکا مبنی بر اينکه 
بررس��ی اين لوايح در ايران به درازا کش��يده است، تأکيد 
کرد: هر نوع دخالتی در امور داخلی ما پاسخ دندان شکنی 
خواهد داش��ت. ما انقلاب نکرديم که منفعل باش��يم. ما 
خودم��ان تصميم می گيريم و جز مناف��ع ملی و مصالح 
نظام به هيچ چيزی توجه نخواهيم کرد و به همين مسير 

ادامه می دهيم.

   يادداشت اينستاگرامي همتي 
از سوي ديگر ، عبدالناصر همتی كه براي اظهار نظر به مجمع 

دعوت شده بود در صفحه ش��خصی خود در اينستاگرام 
نوش��ت: "امروز )ش��نبه( موضوع اختلافی بين مجلس و 
شورای نگهبان يعنی لايحه الحاق به کنوانسيون پالرمو در 
دستور کار مجمع تشخيص مصلحت نظام بود و بحث های 
جدی و خوبی انجام گرفت.اينجانب به عنوان رييس کل 
بانک مرکزی و مقام مسئول امور پولی و بانکی توضيحات 
مبسوطی در مورد اهميت و ابعاد و تاثيرات آن بر مبادلات 
بانکی و پولی بين المللی کشور ارايه دادم؛ تصميم گيری 

به علت نياز به بررسی بيشتر به جلسه بعدی موکول شد."
اما حسين مظفر عضو ديگر مجمع تشخيص مصلحت نظام 
هم در گفت وگو با ف��ارس از زاويه ديگري به موضوع نگاه 
كرد . وي   با اش��اره به نشست ديروز مجمع که دستور آن 
بررسی لايحه الحاق جمهوری اسلامی ايران به کنوانسيون 
مبارزه با جرائم سازمان يافته فرا ملی موسوم به پالرمو _ 

اختلافی ميان مجلس و ش��ورای نگهب��ان _ بود، گفت: 
به علت طولانی ش��دن صحبت های موافقان و مخالفان، 

فرصت به رأی گيری درباره اين لايحه نرسيد.
وی با رد اخباری مبنی بر اينکه محمدجواد ظريف وزير 
امور خارجه در نشست ديروز مجمع توانسته است، اعضا را 
نسبت به موافقت با اين لايحه قانع کند، اظهار داشت: بعيد 
اس��ت که اعضای مجمع تشخيص مصلحت نظام به اين 
سادگی درباره الحاق به کنوانسيون پالرمو قانع شده باشند.

عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام گفت: در نشست 
مجم��ع مطالب جدي��دی در مورد کنوانس��يون پالرمو 
دراختيار اعضا گذاش��ته و مقرر ش��د اعضا با مطالعه اين 
مطالب در نشست بعدی رأی نهايی خود را درباره پيوستن 
کشورمان به کنوانسيون مبارزه با جرائم سازمان يافته فرا 

ملّی بدهند.

دادستانی تهران:

 وزارت صمت قیمت کالا های اساسی را منظم اعلام كند
گروه   ايران| 

اولين نشس��ت کميته مقابله با گرانفروشی در دادستانی 
تهران، با حضور س��ردار رحيمی رييس پليس پايتخت، 
اسفنانی مديرکل تعزيرات حکومتی استان تهران، برخی 
معاونان دادستان، معاونان وزرای جهاد کشاورزی و صنعت، 
معدن و تجارت، رئيس سازمان دامپزشکی و نمايندگان 
دستگاه های متولی به رياست دادستان تهران برگزار شد. 
نشستي كه در جريان آن راهكارهاي عملياتي براي مهار 
دامنه گراني ها ارائه شد و هماهنگي هاي لازم در اين زمينه 

صورت گرفت. 
در ش��رايطي كه اين روزها دامنه گراني هاي اقلام اساسي 
مردم افزايش يافت��ه و مردم هر روز ش��اهد تغيير در نرخ 
كالاهاي مصرفي خود هس��تند؛ جعف��ری دولت آبادی 
دادس��تان تهران با اش��اره به نقش وزارت صمت در مهار 
گراني ها مي گويد: وزارت صمت با قيمت گذاری عادلانه، 
قيمت کالا ها را رسما اعلام کند تا در مبارزه با گرانفروشی 
ملاک ق��رار گيرد.جعفری دولت آبادی دادس��تان تهران 
در رابطه با علت ورود دس��تگاه قضايی به موضوع مقابله با 
گرانفروشی، اظهار کرد: مطابق قانون مجازات اخلالگران در 
نظام اقتصادی کشور، گرانفروشی کلان از موارد اخلال در 
نظام اقتصادی است و در اين زمينه در شعب ويژه نيز به عنوان 
اولين پرونده، موضوع گرانفروشی تلفن همراه به نحو سازمان 
يافته رسيدگی شده است که حکم محکومان در حال اجرا 
است.وی گفت: مردم از موضوع گرانفروشی رنج می برند؛ 

چرا که در طول چهل س��ال پس از انقلاب، گرانفروشی تا 
اين حد وجود نداشته، اختلاف قيمت اقلام مصرفی برای 
مردم قابل توجيه نيست و تنوع، تعدد و تکثر قيمت ها در 
اقلام مشابه قابل دفاع نيست.دادس��تان تهران با اشاره به 
تشکيل تيم های مشترک بازرسی با حضور معاونان دادستان 
و نمايندگان دستگاه های اجرايی و تعزيرات در دادستانی 
تهران گفت: از همه مراکز بزرگ توزيع بازديد و شيوه های 
توزيع م��ورد ارزيابی قرار خواهد گرفت و از دس��تگاه های 
اجرايی انتظار می رود که نمايندگان تام الاختيار، مسئوليت -
پذير و با تدبير را برای حضور در اين اکيپ ها معرفی کنند.

جعفری دولت آبادی با تأکيد بر تاثيرگذار بودن استفاده از 
ظرفيت دادستانی در مبارزه با گرانفروشی، اظهار داشت: 
بازديد های هدفمند و هوشمندانه تاثيرگذار خواهد بود و 
موجب خواهد شد تا متخلفان بدانند که اخلال در توزيع 
اقلام اساسی و ضروری مردم پيگيری و حسب مورد قابل 
تعقيب قضايی خواهد بود.جعفری دولت آبادی با اشاره به 
تجربه موفق دادستانی و پليس در برخورد با فروش ارز در 
معابر، تأکيد کرد: نسبت به برخورد با قاچاق و گرانفروشی 

نيز بايد همين گونه اقدام شود.

   ل�زوم هم�کاری دس�تگاه های دولت�ی در 
مبارزه با گرانفروشی

او با تأکي��د بر اينکه اگر دس��تگاه های دولت��ی در بحث 
گرانفروشی و گرانی همکاری نکنند، اقدامات دادستانی 

مؤثر نخواهد بود، فلسفه تشکيل اين جلسه را استفاده از 
ظرفيت های مردمی، دس��تگاه های اجرايی و همکاری با 
دولت دانس��ت و يادآور شد: علاوه بر همکاری، هماهنگی 
بين دستگاه های متولی نيز ضروری است.دادستان تهران 
با تأکيد بر اينکه در مرحله اول، در مورد گرا نفروشی اقلام 
گوشت قرمز، مرغ، لبنيات و ميوه ورود خواهد شد، گفت: 
بازرس��ی و مقابله با گرانفروشی بايد از مراکز بزرگ عرضه 
و توزيع کالا، فروش��گاه های بزرگ، ميادين عرضه ميوه و 
انبار هايی که کالا را احتکار کرده و عرضه نمی کنند، آغاز 
ش��ود.جعفری دولت آبادی با تأکيد بر ضرورت استفاده از 
همه ظرفيت ها از جمله اصناف، اتحاديه ها، دولت و مردم، 
اظهار داشت: مردم نش��انی مراکز گرانفروشی های کلان 
را به پليس، دادس��تانی و تعزيرات اعلام کنند.وی با اشاره 
به آيات سوره مبارکه مطففين )3-۱(، گفت: بايد به سراغ 
کم فروشان و گرانفروشانی رفت که خون مردم را در شيشه 

می کنند و از خدا و هيچ مقامی هم نمی ترسند.

  گرانفروشی از مصاديق نقض حقوق عامه است
دادستان تهران با تأکيد بر اينکه در صورت عدم برخورد با 
گرانفروشی، گرانی ها تشديد و مردم نااميد خواهند شد، 
افزود: در اين زمينه بايد اقدامات هدفمند و هماهنگ صورت 
گيرد تا مردم بدانند که در حوزه مقابله با گرانفروشی، اتفاق 
جديدی در حال بروز و ظهور است. جعفری دولت آبادی با 
اشاره به اينکه گرانی امری اقتصادی است که بيشتر در حوزه 

اقتصادی و اقدامات دولت قابل بررسی است، اما گرانفروشی 
بيشتر مرتبط با حقوق عامه است، به عنوان مصداق، گران 
کردن خودرو ها توسط شرکت های خودرو سازی را مورد 
توجه قرار داد و تصريح کرد: دولت بايد اين قبيل موضوعات 
را مديريت کند، چراکه گران کردن کالا در شرايطی که با 
گران فروشی مبارزه می ش��ود، کار را مشکل می کند. وی 
توجه به گرانفروش��ی کلان را در اولويت قرار داد و در ذکر 
برخی س��ؤال های بی جواب که جامعه با آن مواجه است، 
گفت: افکار عمومی در خصوص گرانی گوشت قرمز و اينکه 
چرا دام زنده قاچاق می شود، سؤال می کنند و مسئولان نيز 
در پاسخ، موضوعاتی از قبيل: اينکه نمی توان جلوی قاچاق 
دام را گرفت، مطرح می کنن��د. در حالی که اين واژه برای 
مردم قابل درک نيست.دادس��تان تهران با اعلام آمادگی 
برای برخورد با قاچاق دام، افزود: در صورتی که از س��وی 
مردم يا نهاد های مرتبط گزارش مستندی در اين زمينه 

به دادستانی ارائه شود، مورد بررسی و اقدام قرار می گيرد.

    تشکیل کمیته های استانی
برای مقابله با  گرانفروشی

جعفری دولت آبادی از ورود دادس��تانی تهران به موضوع 
گرانفروشی با تشکيل کميته استانی خبر داد و تاکيد کرد 
که نبايد اجازه داد اين اقدام به شکس��ت منجر شود و حال 
که دادستانی برای حمايت از اقدامات دستگاه ها در مقابله 
با گرانفروشان اعلام حمايت کرده، همکاری و هماهنگی 
بيش��تر دس��تگاه ها مؤثر خواهد داد.وی هدف از تشکيل 
کميته مقابله با گرانفروشی را کمک به دولت و رفع مشکلات 
مردم عنوان کرد و يادآور شد: قوه قضاييه مسئول مبارزه با 
گرانفروشی نيست و مقابله با گرانی و گرانفروشی بايد از سوی 
دولت و س��ازمان تعزيرات صورت گيرد؛ اما شرايط کشور 

اقتضا می کند که همه کمک کنند و به دنبال خنثی سازی 
نقشه دشمن باشند. دادستان تهران تجربه موفق راه اندازی 
ش��عب ويژه در دادس��رای تهران را مره��ون ويژگی های 
رسيدگی در اين شعب شامل س��رعت، دقت، قاطعيت و 
ش��فافيت از جمله علنی بودن محاکمات دانست و افزود: 
اين شاخص ها به کسانی که قصد اخلال در نظام اقتصادی 
کشور را دارند، نشان داد عزم قوه قضاييه در مقابله با جرايم 
اقتصادی جدی است.وی در جمع بندی مباحث نمايندگان 
دستگاه ها اظهار داشت: کشور با توجه به شرايط اقتصادی، 
نياز به مديريت جهادی دارد و اقتضا می کند که در رابطه با 
حل مش��کلات از جمله گرانفروشی، همه به دولت کمک 
کنند. جعفری دولت آبادی با تأکيد بر ضرورت اتخاذ مديريت 
کارآمد در مقابله با گرانفروشی، گفت: مردم اگر احساس 
کنند که دولت به مسائل آن ها توجه دارد، با مشکلات کنار 
می آيند و اين امر زمانی محقق می ش��ود که مسئولان در 

جايگاه پرچمداری مبارزه با مشکلات ظاهر شوند.

    جرايم مرتبط با گرانفروشی
دادس��تان تهران رويکرد دس��تگاه قضايی برای مقابله با 
گرانفروشی را هدفمند، در حد ضرورت و با اولويت دهی به 
جرايم مهم دانست و با اعلام آمادگی دادستانی تهران برای 
کمک به دستگاه های نيازمند به حمايت قضايی در برخورد 
با گرانفروش��ی، افزود: قوه قضاييه بايد به جرايم س��ازمان 
يافته ای، چون قاچاق دام، احتکار و عدم عرضه عمدی کالا ها 
در فروشگاه های بزرگ، گرانفروشی کلان و فساد در توزيع 
ورود کند. جعفری دولت آبادی چهار حلقه  مهم مرتبط با 
گرانفروشی شامل تامين کالا، قيمت گذاری عادلانه، توزيع 
و نظارت را يادآور شد و گفت: اقدامات دادستانی تهران بيشتر 

نيز در حوزه نظارت متمرکز خواهد شد.

انتخابات مجلس در سال 98 
مهم و حياتي است

  ماندنم بستگي به نظر 
رييس بعدي قوه قضاييه دارد

بازگشت به اصل انقلاب، يعني 
بازگشت به خواست مردم

  فعاليت دستگاه هاي دولتي
در تلگرام غيرقانوني است

پيشنهاد افزايش سهم مسكن 
در بودجه 98 مطرح است
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چهره ها

سخنگوي شوراي نگهبان 
ب��ا بي��ان اينكه م��ردم در 
انتخابات مجلس درس��ال 
آينده بايد از سياست زدگي 
پرهيز كنند، افزود: انتخابات 
س��ال 98، مهم، حساس و 
حياتي است.به گزارش ايرنا، 
عباسعلي كدخدايي در همايش ناظران شوراي نگهبان 
شهرستان هاي جنوب شرق استان تهران اظهار داشت: 
وجود احزاب متعدد سياسي، شرايط اقتصادي كشور و 
دشمني دشمنان انقلاب اسلامي، اين دوره از انتخابات 
را نسبت به ساير مراحل حساس تر كرده است.سخنگوي 
شوراي نگهبان در خصوص برگزاري انتخابات استاني 
مجلس شوراي اسلامي گفت: تاكنون اطلاعات كافي 
درخصوص برگزاري استاني انتخابات مجلس در اختيار 
ما قرار نگرفته است و هر زمان كه اين موضوع به شوراي 
نگهبان ارايه شود، از طريق رسانه ها نظر شوراي نگهبان 
اعلام مي شود.سخنگوي شوراي نگهبان با بيان اينكه در 
رژيم ستم شاهي كسي از انتخاب نماينده خود خبري 
نداشت اظهار داشت: اينكه امروز مردم براي دادن رأي 
به فرد مورد نظر خويش ساعت ها در صف مي ايستند و به 
راحتي از مسوولان انتقاد مي كنند نشان از رشد سياسي 

انقلاب و نظام مقدس جمهوري اسلامي است.

غلامحس��ين محس��ني 
اژه اي معاون دستگاه قضا 
با طرح اين سوال كه آيا اين 
برخورد قوه قضاييه توانسته 
فساد را به حداقل برساند؟ 
ادامه داد: پاسخ منفي است؛ 
متاس��فانه اينطور نيست 
و با همه برخورد هاي قضايي هنوز به نقطه مطلوب 
نرسيده است. علت هم اين است كه صرفاً با برخورد 
قضايي و انتظامي نمي توان جلوي فس��اد را گرفت. 
س��خنگوي دس��تگاه قضا در خص��وص مهم ترين 
پرونده هاي مفاس��د اقتصادي در بخش هايي چون 
واردات خودرو، س��كه، ارز و موبايل گفت: الان بطور 
قطع به يقين اقدامات قضايي در ماه هاي اخير به ويژه از 
مردادماه كه دادگاه هاي ويژه با استجازه رهبري برگزار 
شد، در كنترل ارز، كنترل بازار و كوتاه كردن دست 
برخي مفسدين و دلال ها حتما موثر بوده است و شكي 
در اين موضوع نيس��ت؛ اما آيا به صرف برخورد هاي 
قضايي و دادگاه ها و محاكمه ها اين فساد ها قابل كنترل 
است؟ پاسخ منفي است. الان بانك مركزي اقداماتي 
انجام داده و تقاضا را كنترل كرده است. وزارتخانه هايي 
كه بايد اقدماتي انج��ام مي دادند اين كار را كرده اند. 

مجموعه اينها تاثيرگذار بوده است. 

عباس عبدي معتقد است: 
بازگش��ت به اصل انقلاب 
يعني بازگشت به خواست 
مردم. م��ردم قب��لا براي 
خواستن حق داشتند؛ اما 
امروز ه��م مي توانند حق 
داش��ته باش��ند كه آن را 
بخواهند يا ه��ر چيز ديگر را.اين تحليل گر مس��ائل 
سياسي و فعال سياسي اصلاح طلب در آستانه چهل 
س��الگي انقلاب اس��لامي در گفت وگو با ايرناپلاس 
مي گوي��د مهم خواس��ت عمومي مردم اس��ت و اگر 
مي خواهيم انقلاب به مس��ير خود ادامه دهد بايد به 
خواس��ت عمومي مردم بازگرديم؛ چ��ون اين مردم 
بودند كه در انقلاب ۵7 تعيين تكليف كردند. او درباره 
ظرفيت هاي آزادشده ناشي از انقلاب اسلامي تأكيد 
دارد كه يك جايي اين ظرفيت و اين پتانسيل و توان، 
تمام مي ش��ود. اين طور نيست كه دايمي باشد، مگر 
اينكه به آن اضافه ش��ود.عبدي در پاسخ به اين سوال 
كه علت ماندگاري انقلاب چيست؟ گفت: اولا تعداد 
انقلاب ها خيلي كم اس��ت، در كل تاريخ دنيا كه نگاه 
مي كنيد. هر جامعه اي انقلاب نمي كند. ولي جوامعي 
كه انقلاب مي كنند، خيلي پويايي بزرگي در داخل شان 

است. ظرفيت خيلي عظيمي، آزاد مي شود. 

در شرايطي كه طي روزهاي 
زمزمه هاي��ي  گذش��ته 
درخصوص پايان بخشيدن 
به فرآيند فيلترينگ برخي 
شبكه هاي اجتماعي مانند 
تلگرام مطرح ش��ده؛ دبير 
كارگ��روه تعيين مصاديق 
محتواي مجرمانه با بيان اينكه رفع فيلتر تلگرام اساسا 
منتفي است، مي گويد: هر گونه فعاليت دستگاه هاي 
دولتي در تلگرام و نيز هر گونه ارايه خدمات درگاه هاي 
پرداخت اينترنتي در تلگرام و پوس��ته هاي فارس��ي 
آن اعم از هاتگرام وطلاگرام غيرقانوني اس��ت و با آن 
برخورد قانوني خواهد شد.جواد جاويد نيا در گفت وگو 
با ايسنا، در واكنش به اظهارنظر يك نماينده مبني بر 
اينكه »صحبت هايي از رفع فيلتر تلگرام است« گفت: 
تلگرام با دستور قضايي فيلتر شده و هيچ مرجعي هم 
جز دس��تگاه قضايي حق اظهارنظر در خصوص رفع 

فيلتر آن را ندارد.
او در پاسخ به اين پرس��ش كه آيا بحثي در خصوص 
رفع فيلت��ر تلگ��رام در كارگروه مطرح ش��ده افزود: 
تاكنون مطلبي در دبيرخانه كارگروه نس��بت به رفع 
فيلتر تلگرام مطرح نش��ده و اساساً رفع فيلتر تلگرام 

منتفي است.

عض��و كميس��يون عمران 
مجل��س دهم اع��لام كرد 
به دليل ارتباط مس��كن با 
اشتغالزايي و با هدف تحرك 
بخش��ي به بازار مس��كن، 
پيشنهادهايي براي افزايش 
سهم اين بخش در بودجه 
سال آينده مطرح ش��ده اس��ت.به گزارش خانه ملت 
شادمهر كاظم زاده درباره برنامه دولت براي ساخت 4۰۰ 
هزار واحد مسكوني تا پايان سال ۱399 گفت: يكي از 
مهم ترين مولفه ها براي ساخت مسكن، سرمايه است و 
بايد تسهيلات مورد نياز در نظر گرفته شود.او اعلام كرد 
افزايش پنج هزار ميليارد ريالي س��رمايه بانك مسكن 

مي تواند بر ساخت ۲۰ هزار واحد تاثيرگذار باشد.
كاظم زاده افزود: تامين تسهيلات براي ساخت مسكن 
تنها مربوط به احداث اين 4۰۰ هزار واحد نيست بلكه با 
اين تسهيلات امكان ايجاد اشتغال نيز فراهم مي شود؛ زيرا 
بخش بزرگي از اشتغال وابسته به ساخت و سازهاست. 
به گفته وي، تسهيلات در نظر گرفته شده براي ساخت 
مسكن بايد به صورت شفاف در بودجه درنظر گرفته شود.

او  اضافه كرد: اگر 4۰۰ هزار واحد مسكن توليد شود به 
معناي ايجاد 4۰۰ هزار شغل است كه ۵۰درصد برنامه 

دولت براي اشتغالزايي را محقق مي كند.



اخبار 3 كلان

مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي مطرح كرد

عضو كميسيون اقتصادي مجلس: 

پيشنهادحذف نرخ 4200 توماني دلار در بودجه 98

قانونبهبودفضايكسبوكاردرستاجرانميشود

گروه اقتصاد كلان|
در شرايطي كه كشور وارد دومين تجربه ركود تورمي 
در دهه اخير شده، هدف حفظ رفاه طبقات متوسط 
و پايين و سياس��ت حمايتي دولت يكي از مهم ترين 
مسائل كشور محسوب مي ش��ود. همزمان با جهش 
نرخ ارز و تورم از اوايل س��ال جاري، برجس��ته ترين 
تدبير دولت براي ورود ضربه كمتر به رفاه اجتماعي 
اختصاص ارز با نرخ ترجيحي براي واردات كالاهاي 
اساس��ي بود. ادراك اوليه از عملكرد اقتصادي سال 
جاري نشان مي دهد كه از اين سياست حمايت جدي 
نصيب مصرف كنندگان نش��ده در عوض گروه هاي 
ويژه اي كه دسترسي به مجوز و ارز واردات كالاهاي 

اساسي داشته اند، به شدت فربه شدند. 
به گزارش »تعادل«، مرك��ز پژوهش هاي مجلس با 
هدف سنجش پيامدهاي سياست حمايتي دولت از 
اقشار متوسط و ضعيف، گزارشي در رابطه با ارزيابي 
نتايج اختصاص ارز با نرخ ترجيحي منتشر كرده است. 
در اين گزارش آمده در ش��رايط بروز ش��وك ارزي، 
دولت ها سياست حمايت از فرودستان را با ساز و كار 
ارز ترجيحي به واردات كالاهاي اساسي بر مي گزينند. 
با توجه به س��اختار توليد در ايران و وابستگي توليد، 
بخش مهمي از كالاها به نهاده هاي وارداتي و درنتيجه 
نرخ ارز، شوك افزايش قيمت ارز موجب افزايش قابل 
توجه قيمت كالاها در كشور شد. بطور طبيعي مردم 
در چنين شرايطي از حكومت انتظار دارند تا آنها را در 
مقابل اين پديده كه موجب كاهش قابل توجه قدرت 
خريد آنان شده اس��ت حمايت كند. بنا بر اظهارنظر 
مسوولان دولتي، در لايحه بودجه سال آينده حدود 
چهارده ميليارد دلار با نرخ ترجيحي چهار هزار و 200 
تومان ب��راي حمايت از مصرف كنندگان به كالاهاي 
اساس��ي اختصاص يافته اس��ت. بطور كلي سياست 
تخصيص ارز با نرخ ترجيحي به كالاهاي اساس��ي به 
منظور تثبيت قيمت اين كالاها صورت گرفته است. 
مركز پژوهش هاي مجلس تلاش كرده تا پيامدهاي 
اجراي اين سياست را مورد بررسي قرار دهد. در اين 
راس��تا ابتدا ميزان موفقيت سياست در دستيابي به 
هدف اصلي آن يعني ثبات قيمت كالاهاي اساس��ي 
مورد بررسي قرار گرفته و در ادامه به برخي پيامدهاي 

ناشي از اجراي آن پرداخته شده است.
نتاي��ج بررس��ي هاي اي��ن مركز نش��ان مي دهد كه 
سياست تخصيص ارز ترجيحي به كالاهاي اساسي 
در دستيابي به هدف يعني ثبات قيمت اين كالاها در 
بازار كارآمد نبوده است. رشد نقطه به نقطه شاخص 
قيمت كالاهاي اساس��ي در آذرماه امسال نسبت به 
اسفندماه سال 1396 نشان مي دهد كه اقلام موجود 
در ش��اخص قيمت مصرف كنن��ده در مجموع بطور 
 متوسط 42 درصد رشد داش��ته اند كه بالاتر از رشد

39 درصدي شاخص كل قيمت هاست. هر چند بايد 
توجه داشت كه در محاس��به اين رشد ممكن است 
مقداري كم برآوردي نيز وجود داشته باشد، زيرا رشد 
قيمت برخي كالاها، براساس قيمتي است كه در شبكه 
 توزي��ع دولتي وجود دارد و نه در ش��بكه هاي توزيع 
غيررس��مي. همچنين اقلامي كه در بين ش��اخص 

قيمت توليدكننده نيز وجود دارند در آذرماه امسال 
نس��بت به اسفند سال گذش��ته 32.08درصد رشد 

قيمت را تجربه كرده اند. 
از طرف ديگر اجراي اين سياست پيامدهاي منفي به 
دنبال داشته است. وجود قيمت هاي دو يا چندگانه 
در بازار ارز، زمينه رانت جويي و فساد را فراهم مي كند 
و به دلي��ل انحراف منابع تخصي��ص يافته )در قالب 
بيش اظهاري و ديگر اظهاري واردات، صادرات مجدد 
نهاده ي��ا كالاي نهايي به صورت رس��مي يا قاچاق، 
احتكار، گران فروش��ي به مصرف كننده نهايي و...(، 
سود سرش��اري را نصيب افرادي مي كند كه به ارز با 
قيمت ترجيحي دسترسي دارند. همچنين اختصاص 
حجم بالايي از درآمد ارزي كشور به واردات كالاهاي 
اساسي در شرايط تحريم كه درآمدهاي ارزي كشور 
نيز محدود اس��ت، در حالي كه به هدف ثبات قيمت 
كالاهاي اساسي نيز دست نيافته است موجب افزايش 
 ش��ديد تقاضا براي ورود كالاهاي اساس��ي ش��ده و 
در نهايت مي تواند به محدوديت شديد منابع ارزي و 

جهش مجدد نرخ ارز منجر شود.
از ديگر پيامده��اي اختصاص ارز ب��ا نرخ ترجيحي 
مي توان به تضعيف توليد داخلي خصوصا در كالاهاي 
اساسي مشمول قيمت گذاري و همچنين عدم انتفاع 
گروه هاي هدف )دهك هاي پايين درآمدي( به صورت 

بهينه اشاره كرد.
با توجه به اين موارد، پيشنهاداتي براي مقابله با اين 
معضلات مطرح مي شود، از جمله به دليل پيامدهاي 
منفي سياس��ت ارز ترجيحي و ع��دم كارايي آن در 
تحق��ق اهداف، همزم��ان با مقابله جدي با فس��اد و 
كنترل فرايندهاي تخصي��ص ارز و واردات از طريق 
تكميل س��امانه هاي مختلف مديريتي ارز ترجيحي 
حداق��ل در مواردي كه امكان كنت��رل كامل فرايند 
واردات يا توليد تا مرحله مصرف نهايي وجود ندارد، 
حذف شده و واردات كالاها با نرخ سامانه نيما صورت 
گيرد. اين اقدام ب��ه هيچ وجه با هدف ايجاد درآمد از 
محل افزايش قيمت ارز مبناي محاسبات درآمدهاي 
نفتي براي دولت توصيه نش��ده است. از سوي ديگر 
حماي��ت از عموم مردم و به ويژه اقش��ار محروم و در 
مواردي حماي��ت از برخي تولي��د داخلي كالاهاي 
وارداتي در مقابل ش��وك ارزي قطعا لازم اس��ت. لذا 
بايد از منابع ايجاد شده از محل اختلاف نرخ ارز براي 
ايجاد چتر حمايتي و اتخاذ سياس��ت هاي حمايتي 
هدفمند استفاده كرد. بررسي آمارها نشان مي دهند 
در يك جمع بندي كلي، با ش��دت گرفتن روند رو به 
رشد ش��اخص قيمت ها و نرخ ارز و تعديل انتظارات، 
هر چن��د طي بازه زماني اس��فند 96 ت��ا آذرماه 97 
نرخ ارز رسمي كش��ور تقريبا ثابت بوده، اما كالاهاي 
اساس��ي كه با اين نرخ وارد مي شدند بطور متوسط 
حتي بيشتر از ش��اخص كل قيمت ها، رشد قيمت را 
تجربه كرده اند. اقلام مذكور در سبد شاخص قيمت 
مصرف كننده در اين بازه زماني 42 درصد و شاخص 
كل قيمت 38.9 درصد رش��د داشته است. بنابراين 
در حالي كه هدف اصلي از سياس��ت تخصيص ارز با 
نرخ ترجيحي به كالاهاي اساس��ي ثبات قيمت اين 

كالاها در بازار بوده است، قيمت اين كالاها به شدت 
افزايش يافته است. از سوي ديگر كالاهاي اساسي در 
س��بد كالاي توليد كننده، طي مدت زمان اسفندماه 
سال گذشته تا آذرماه امسال بطور ميانگين 32.08 
درصد رشد داش��ته كه در همين بازه زماني شاخص 
كل توليدكننده 48.76 درصد رش��د را تجربه كرده 
است. مقايسه اين دو عدد با هم نشان مي دهد كه هر 
چند اختصاص ارز با نرخ چهار هزار و 200 توماني به 
ازاي هر دلار، توانسته از رشد قيمت كالاهاي اساسي 
موجود در سبد كالاي توليدكننده متناسب با شاخص 
كل آن بكاه��د اما هدف ثبات قيم��ت آنها را محقق 
نس��اخته و اين گروه از كالاها 32.08 رشد را تجربه 
كرده اند كه بس��يار نزديك به رش��د قيمت كالاهاي 
اساسي در س��بد كالاي مصرف كننده است. در يك 
جمع بندي كلي از چگونگي تحقق اهداف سياس��ت 
تخصيص ارز ترجيحي به واردات كالاهاي اساس��ي، 
يعني ثبات قيمت كالاهاي اساسي بايد عنوان داشت 
كه متاسفانه اين هدف محقق نشده و كالاهاي اساسي 
طي ده ماهه اسفندماه س��ال گذشته تا آذرماه سال 
جاري، در حدود 40 درصد افزايش قيمت داشته اند 
كه متناسب با رشد شاخص كل قيمت است. اين در 
حالي است كه به نظر مي رسد اين 40 درصد محاسبه 
شده نيز تا حدودي دچار مشكل كم برآوردي باشد. 

تغييراتعمليدرشرايطكنوني
با توجه به اينكه س��از و كار نرخ ارز ترجيحي به نظر 
مي رسد در تحقق اهدافش چندان موفق عمل نكرده 
و به انحراف هاي تخصيصي و فسادهاي گسترده اي 

دامن زده و در ش��رايطي كه دول��ت مكلف به ايجاد 
تورهاي حفاظتي براي حمايت از اقش��ار متوسط و 
ضعيف جامعه در برابر ش��وك ارزي و تورمي است و 
وجود فساد نمي تواند دولت را از مسووليت هايش مبرا 
كند؛ ضرورت تغيير در برخي از سياس��ت ها از جمله 
سياست ارزي حمايتي اخير بيش از هر زماني است.

با توجه ب��ه ناكارآمدي روش كنون��ي اختصاص ارز 
ترجيحي، پيشنهاداتي ارايه مي شود؛ البته ذكر اين 
نكته ضروري است كه سياست مكمل اين پيشنهادات 
اختصاص بخش��ي از درآمد حاصل از حذف نرخ ارز 
ترجيحي براي حمايت از دهك هاي پايين درآمدي 
و اج��راي سياس��ت هاي رفاه��ي و حمايت��ي براي 
افزايش قدرت خريد خانوارهاي هدف اس��ت. يكي 
از پيش��نهادات پرطرفدار كه از س��وي كارشناسان 
اقتصادي حامي مطرح مي ش��ود، ح��ذف ارز با نرخ 
ترجيحي و يكسان س��ازي نرخ ارز واردات به همراه 
حمايت مستقيم از مصرف كننده است. بهينه ترين 
روش، توق��ف اختصاص ارز با نرخ ترجيحي اس��ت، 
بطوري كه كليه واردات با نرخ نيمايي صورت گيرد. 
اين روش منجر به حذف تمام��ي رانت هاي موجود 
خواهد شد و همچنين منجر به كاهش تقاضاي ايجاد 
شده براي كالاهاي اساسي نيز شده و بخشي از منابع 
ارزي دولت را آزاد ك��رده و توانايي دولت در كنترل 
نرخ ارز در س��امانه نيما و سنا نيز افزايش مي يابد. در 
كنار آن منابع آزاد ش��ده مي تواند در ساير طرح هاي 
حمايتي مورد استفاده قرار گرفته و به منظور جبران 
رفاه از دس��ت رفته در اختيار خانواده هاي هدف قرار 
گيرد. بايد توجه داشت كه افزايش نرخ ارز كالاهاي 

اساسي از چهار هزار و 200 تومان به نرخ ارز نيمايي 
مي تواند اثر افزايشي در س��طح عمومي قيمت ها را 
در پي داشته باشد. چنين افزايش در سطح عمومي 
قيمت ها متفاوت از تورمي است كه از افزايش كسري 

بودجه مي تواند ايجاد شود.
راهكار ديگ��ر نيز حذف ارز با ن��رخ ترجيحي برخي 
كالاهاي اساسي اس��ت. در صورتي كه سياست گذار 
نتواند پيشنهاد اول را به دلايل آثار تورمي اجرا كند، 
حذف ارز ترجيحي درباره برخي از كالاها هم مي تواند 
اثرگذار باش��د. در اين روش كالاها بايد از جنبه هاي 
مختلف مورد بررسي قرار گيرند و با برآوردي كه ميزان 
اثرگذاري حذف ارز ترجيحي براي هر كالا بر تورم به 
همراه درآمد از دست رفته دولت بابت تخصيص ارز 
مورد بررسي قرار گيرند.  مثلا در سال 98، اختصاص 
ارز ترجيحي به واردات گوشت گرم و مواد واسطه اي 
توليد گوشت حدود 9هزار و 100 ميليارد تومان است 
درحالي كه اين ميزان هزينه حداكثر 0.5درصد بر نرخ 
تورم اثرگذارخواهد بود. به بيان ديگر رش��د نكردن 
نرخ تورم به ميزان 0.5 درصد ناش��ي حذف نرخ ارز 
ترجيحي گوشت گرم و مواد واسطه اي توليد گوشت، 
 حدود 9هزار و 100 ميليارد تومان از درآمد ارزي خود 
صرف نظ��ر كند. در اج��راي اين سياس��ت بايد اين 
موضوع در نظر گرفته شود كه نرخ ارز تخصيص يافته 
به كالاهايي كه همچنان قرار اس��ت از ارز ترجيحي 
اس��تفاده كنند حتما بايد به نس��بت افزايش قيمت 
اين كالاها در بازار افزاي��ش يابد و تداوم پرداخت ارز 
چهار هزار و 200 تومان��ي به اين كالاها به هيچ وجه 

مناسب نيست.

عضو كميس��يون اقتص��ادي مجلس، از بررس��ي هاي 
كميسيون متبوعش در حوزه اجراي قانون بهبود مستمر 
محيط كس��ب و كار خبر داد و گف��ت: از ميان 53 حكم 
قانوني در بهبود مستمر، تعداد 9 حكم اجرايي شده، 19 
حكم قانوني بطور ناقص اجرا و 25 حكم قانوني نيز اصلا 

اجرا نشده است.
سيدفريد موسوي، در خصوص قانون بهبود محيط كسب 
و كار، گفت: در ش��رايط فعلي كش��ور كه با بحران هاي 
اقتصادي رو به رو شده و به نوعي تمام كشور درگير جنگ 
اقتصادي است، فعالان اقتصادي از جايگاه ويژه اي براي 
برون رفت كشور از اوضاع فعلي برخوردار هستند، بنابراين 

بايد تحت حمايت تمامي ارگان ها و نهادها قرار گيرند.
عضو كميسيون اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي، با 

تاكيد بر اينكه اجراي قانون بهبود مستمر محيط كسب و 
كار در اين شرايط بيش از پيش احساس مي شود، افزود: 
برخلاف ساير قوانين رويكرد اصلي قانون بهبود مستمر 
محيط كسب و كار تنظيم رفتار دستگاه هاي اجرايي در 
برخورد با فعالان اقتصادي است، يعني دقيقا همان چيزي 

كه امروز به آن نياز است.
وي يكي از مش��كلات اصلي فعالان اقتصادي در حوزه 
كسب و كار را تصميم گيري براي توليد و سرمايه گذاري 
بدون نظرخواهي و مش��اركت ذي نفعان و تشكل هاي 
اقتصادي دانست و ادامه داد: قانون بهبود محيط كسب و 
كار، مجلس شوراي اسلامي و دولت را ملزم به مشورت و 
نظرخواهي از فعالان اقتصادي در هنگام تدوين يا اصلاح 

قوانين و مقررات كرده است.

نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس 
در مجلس شوراي اس��لامي، با بيان اينكه نبود ارگان يا 
مسوولي رس��مي براي سنجش و اعلام وضعيت محيط 
كس��ب و كار در حوزه ها و اس��تان هاي مختلف از ديگر 
مشكلات اصلي فعالان اقتصادي است، اظهار داشت: در 
قانون بهبود فضاي كسب و كار براي اين مشكل نيز راه حلي 
تبيين شده است و طي آن اتاق ها به عنوان مامور سنجش و 
اعلام رسمي وضعيت محيط كسب و كار انتخاب شده اند.

وي در خصوص نتايج اجراي قانون بهبود مستمر محيط 
كسب و كار، افزود: زماني مي توان عنوان كرد كه اين قانون 
انتظارات ما را برآورده كرده است كه خروجي هاي لازم را 
از اجراي قانون بهبود مستمر محيط كسب و كار، دريافت 
كرده باشيم.موسوي الزام مسوولان به مشورت با فعالان 

اقتصادي پيش از تصميم گيري،  شفاف سازي اطلاعات 
و آمار مورد نياز فعالان اقتصادي، شفاف سازي معاملات 
بخش عمومي، ايجاد دسترسي به بازار براي توليدكنندگان 
كوچك و با ثبات و قابل پي��ش بيني كردن تصميمات 
مس��وولان اقتصادي را از جمله خروجي هاي لازم براي 
اجراي قانون بهبود محيط كسب و كار عنوان كرد و ادامه 
داد: ايجاد سامانه هاي پنجره واحد معاملات بخش عمومي 
و تجارت فرامرزي، هدايت ظرفيت هاي سياست خارجي 
در جهت افزايش صادرات غيرنفتي، جذب سرمايه خارجي 
انتظارات بخش خصوصي و فعالان اقتصادي نيز بايد از 
خروجي هاي ديگر اين حوزه باشد كه اميدوارم با اجراي 
دقيق قانون بهبود فضاي كسب كار اين موارد محقق شود.

وي با بيان اينكه بررسي هاي اخير در كميسيون اقتصادي 
مجلس در خصوص چگونگي اجراي قانون بهبود فضاي 
كسب و كار نشان مي دهد تاكنون بسياري از مواد اين قانون 
اجرا نشده است، به ايسنا، تاكيد كرد: مشورت با فعالان 
اقتصادي پي��ش از اتخاذ تصميم گيري در حوزه توليد و 
منع دولت از تصميم ه��اي غافل گير كننده جز مواردي 

است كه تاكنون اجرا نشده و اگر اين موارد از زمان اجرايي 
شدن قانون بهبود كس��ب و كار رعايت مي شد چه بسا 
توليدكنندگان در سال 97 فشارهاي كمتري را متحمل 
ش��ده يا ش��ايد خطوط توليد كمتري متوقف مي شد و 

فرصت هاي اشتغال كمتري از بين مي رفت.
اين نماينده م��ردم در مجلس دهم، ب��ا تاكيد بر اينكه 
بخش هاي مختلف دولت اصلي ترين مس��وول اجراي 
قانون بهبود فضاي كسب و كار هستند، افزود: بررسي هاي 
كميس��يون اقتصادي اجراي صحيح اين قانون را نشان 
نمي دهد و از ميان 53 حكم قانوني در بهبود مس��تمر، 
تعداد 9 حكم اجرايي شده، 19 حكم قانوني بطور ناقص 
اجرا شده و 25 حكم قانوني نيز اصلا اجرا نشده است.عضو 
كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: 
با توجه به شرايط كشور و لزوم حمايت از بخش خصوصي 
براي خروج كشور از شرايط بحراني اميدوارم قانون بهبود 
فضاي كسب و كار به صورت كامل اجرايي شده و شاهد 
رفع مش��كلات و دغدغه هاي بخش خصوصي و فعالان 

اقتصادي باشيم.
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توضيحاتخصوصيسازي
دربارهواگذاري»المهدي«

تس�نيم|معاون س��ازمان خصوصي س��ازي در 
رابطه با چرايي واگذاري مجدد آلومينيوم المهدي 
و طرح هرم��زال از طريق مذاكره گفت: س��ازمان 
خصوصي سازي اين شركت را به وكالت از خريدار 
قبلي واگذار ك��رده، بنابراين الزامي براي برگذاري 

مزايده جهت فروش اين شركت وجود نداشت. 
سيد محمد حس��يني گفت: پس از اينكه خريدار 
قبلي ش��ركت آلومينيوم المهدي و طرح هرمزال 
نتوانست به برخي از تعهدات خود عمل كند، سازمان 
خصوصي سازي بر اساس قانون و مطابق اختيارات 
خود كه در قرارداد واگذاري اين شركت نيز درج شده 
بود، در راستاي استيفاي حقوق دولت و مطالبات اين 

سازمان اقدام به واگذاري مجدد اين مجتمع كرد.
معاون نظارت، امور حقوقي و قراردادهاي سازمان 
خصوصي سازي افزود: بنابراين اين سازمان به وكالت 
از سوي خريدار قبلي اقدام به انتشار فراخوان عمومي 
واگذاري مجتمع آلومينيوم المهدي و طرح هرمزال 
در دو نوبت و در تاريخ هاي 21 و 24 دي ماه امسال 

در روزنامه هاي كثيرالانتشار كرد.
وي ادامه داد: بر اين اساس 4 متقاضي براي خريد 
اين مجتمع اعلام آمادگي كردند كه در نهايت پس 
از بررس��ي هاي متعدد، گروه مپنا به دليل اهليت 
بالاتري كه نسبت به ساير متقاضيان داشت به عنوان 

برنده نهايي تشخيص داده شد.
معاون س��ازمان خصوصي س��ازي گف��ت: در اين 
خصوص نيز نماين��ده گروه مپنا در حال حاضر در 
اين مجتمع مستقر شده و در حال انجام تشريفات 

مربوط به نقل و انتقال اين شركت است.
سيد محمد حس��يني عضو هيات عامل سازمان 
خصوصي سازي در رابطه با اينكه چرا براي واگذاري 
مجدد اين شركت مزايده برگزار نشده است، افزود: 
به دليل اينكه س��ازمان خصوصي س��ازي شركت 
آلومينيوم المهدي و ط��رح هرمزال را به وكالت از 
خريدار قبلي واگذار كرده اس��ت، بنابراين الزامي 
براي برگذاري مزايده جهت فروش اين ش��ركت 
وجود نداشت. ضمن اينكه هيات واگذاري نيز اين 
اختيار را به هيات عامل اين سازمان داده است كه به 
هر ترتيب قانوني براي استيفاي حقوق دولت، سهام 
آن دسته از خريداران را كه از ايفاي تعهدات قانوني 

خود استنكاف مي كنند اقدام كند.
حس��يني گفت: بر اين اس��اس با توج��ه به اينكه 
حساسيت هايي در خصوص ش��ركت آلومينيوم 
المهدي و ط��رح هرم��زال وج��ود دارد، اينگونه 
تشخيص داده شد كه علاوه بر تمكن مالي، اهليت 
خريدار نيز مدنظر قرار بگيرد كه خوشبختانه گروه 

مپنا مجموعه اين موارد را دارا است.
وي اظهار اميدواري كرد كه حضور شركت مپنا در 
شركت آلومينيوم المهدي و طرح هرمزال به توسعه 

سرمايه گذاري در اين مجموعه منجر شود.

راهاندازيسامانهثبتحقوق
مقاماتومديرانتاپايانسال

ايس�نا|احمد اميرآبادي فراهاني، با اش��اره به 
تاكيدات رييس مجلس ش��وراي اسلامي مبني 
بر راه اندازي سامانه ثبت حقوق و مزاياي مديران، 
گفت: ماده 29 قانون برنامه ششم توسعه دولت را 
مكلف به راه اندازي سامانه ثبت حقوق مقامات و 
مديران كرده بود تا حقوق مقامات در اين سامانه 

در دسترس عموم مردم قرار گيرد.
عضو كميس��يون تلفيق بودجه سال 98 مجلس 
شوراي اس��لامي، افزود: سازمان امور استخدامي 
و اداري كشور عنوان كرده كه اقدامات لازم براي 
راه اندازي اين سامانه را مهيا كرده و زيرساخت هاي 
آن آماده ش��ده و در حال حاضر منتظر هستند 
ك��ه مابقي دس��تگاه ها اطلاعات خ��ود را در اين 
س��امانه قرار داده و به آن متصل شوند.وي با بيان 
اينكه هيات رييسه مجلس مصوبه اي داشته كه 
براساس آن نمايندگان حقوق و مزاياي خود را در 
سامانه ثبت مي كنند، ادامه داد: معاونت اجرايي 
مجلس شوراي اسلامي نيز ليست حقوق و مزاياي 
نمايندگان را ارايه و آن را در سامانه بارگذاري كرده 
است.نماينده مردم قم در مجلس شوراي اسلامي، 
با بيان اينكه قوه مقنن��ه در ثبت حقوق و مزاياي 
مديران  پيش قدم شده و آن را در سامانه اي درج 
كرده است، اظهار كرد: انتظار مجلس اين است كه 
مابقي دستگاه هاي اجرايي اعم از قوه مجريه و قوه 
قضاييه حقوق مديران خود را در سامانه ثبت كنند 
تا مردم در جريان حقوق و مزاي��اي مديران قرار 

گرفته و همه چيز شفاف شود.
وي اف��زود: تمام��ي دس��تگاه هاي حاكميتي به 
اس��تثناي نيروه��اي مس��لح، وزارت اطلاعات و 
سازمان انرژي اتمي بايد حقوق و مزاياي مديران 
خود را در سامانه ثبت كنند كه بر اين اساس حتي 
نهادهاي تحت نظ��ر مقام معظم رهبري همانند 
ستاد اجرايي فرمان امام خميني )ره(، قرارگاه ها، 
بنيادها و شهرداري و شوراها نيز بايد هر چه سريعتر 
اطلاعات حقوق و مزاياي مديران خود را در اختيار 
سازمان امور اس��تخدامي كشور قرار دهند.عضو 
هيات رييس��ه مجلس شوراي اس��لامي، با بيان 
اينكه بر اساس ماده 29 قانون برنامه ششم توسعه 
سامانه ثبت حقوق و مديران بايد در اختيار عموم 
مردم قرار گيرد و نهادهاي نظارتي نيز مي توانند 
اطلاعات اين سامانه را كنترل كنند، تصريح كرد: 
الزام برنامه ششم توسعه اين بوده كه دولت تا پايان 
سال اول برنامه اين سامانه را راه اندازي كند كه از 
موعد آن يك سال گذش��ته و دولت آن را اجرايي 
نكرده است. عضو كميسيون تلفيق بودجه سال 
98 مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: سازمان 
امور استخدامي و اداري كشور مي گويد كه مصوبه 
راه اندازي سامانه ثبت حقوق مقامات و مديران را از 
دولت اخذ كرده است كه احتمالا تا پايان سال اين 
سامانه راه اندازي مي شود، در غير اينصورت مجلس 
به وظيفه نظارتي خود در اين بخش عمل مي كند.

معاون وزير كار خبر دادرييس كل گمرك ايران از وزارت صمت خواست 
بدهي 83 هزار ميلياردتوماني دولت به وزارت كارساز و كار ترخيص خودروها مشخص شود

مهدي ميراشرفي درباره آخرين وضعيت خودروهاي 
دپو ش��ده در گمركات گفت: هيات وزيران مصوبه اي 
را براي ترخيص خودروهاي دپو شده مصوب كرد كه 
اجرايي شدن آن منوط به ايجاد ساز و كار جديد اجرايي 
و بازنگ��ري در تاريخ ورود خودروه��ا از جانب وزارت 

صنعت، معدن و تجارت است.
ميراش��رفي اضافه كرد: طبق ضوابط خودروها را پس 
از بالاغ تاريخ جديد و س��از و كار اجرايي، آن قسمتي 
از خودروها كه ش��امل ترخيص مي شوند را ترخيص 
خواهيم كرد.ميراش��رفي در م��ورد آخرين وضعيت 
كانتينرهاي متروكه در بن��ادر هرمزگان، عنوان كرد: 
خوشبختانه با جلس��ات و پيگيري هاي انجام شده با 
مس��وولان وزارت صمت و هم��كاري بانك مركزي، 
قسمت عمده اي از كالاهاي رسوب شده مشكلات شان 
يا حل شده يا در حال برطرف شدن است.وي ادامه داد: 
با مس��اعدت وزارت صنعت، معدن و تجارت قسمتي 
از كالاه��اي متروكه با توجه به ش��رايطي كه يا ثبت 
سفارش شان منقضي يا با مشكلات بانكي همراه بودند، 
مشكلات ثبت س��فارش آنها حل و صاحب كالا بدون 
آنكه كالا متروكه شود، مي تواند اقدام به ترخيص كند.

ميراشرفي با اعلام اين خبر كه از هفته جاري زمان ثبت 

سفارش از سه ماه به ش��ش ماه افزايش مي يابد، بيان 
داشت: يكسري اختيارات به ادارات كل صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان ها تفويض شد كه مي تواند شرايط را 
براي واردات و صادرات تسهيل كنند و با همكاري بانك 
مركزي در تلاشيم كالاهاي رسوب شده را به حداقل 
برسانيم.ميراش��رفي در خصوص نصب تراش��ه هاي 
هوش��مند، افزود: زمينه نصب تراش��ه هاي هوشمند 
رهگيري موس��وم به RF ID بر روي كانتينرهاي كالا 
فراهم شده و تا پايان امسال اجرايي مي شود.وي با بيان 
اينكه اين تراش��ه با رويكرد هوشمند سازي و كنترل 
غيرمزاحم اجرايي مي شود، خاطرنشان كرد: اين تراشه 
اطلاعاتي مانند مانيفست، قبض انبار و پروانه گمركي 
را ثبت مي كند كه اين داده ها ب��راي نيروي انتظامي 
نيز در دسترس خواهد بود كه ضمن كاهش ترافيك 
در گلوگاه ها، س��لامت فرآيند را نيز افزايش مي دهد.

ميراشرفي اضافه كرد: همزمان استفاده از دستگاه هاي 
ايكس ري موبايلي نيز با مش��اركت بخش خصو صي 
در دس��تور كار قرار گرفته كه تا 2م��اه آينده محقق 
خواهد ش��د.رييس گمرك ايران ادام��ه داد: نيازمند 
هوشمند سازي فرايندها هستيم كه در اين ميان، نصب 
تراشه هاي »آر آف اي دي« روي كانتينرها به تحقق اين 

امر مهم كمك مي كند.مير اش��رفي عنوان كرد: اميد 
است تا قبل از پايان سال، تمام گمركاتي كه به  صورت 
 كانتينري، كالا را تخليه و ترخيص مي كنند تراش��ه

» آر آف اي دي« را بر روي كانتينرها نصب كنيم تا علاوه 
بر اطلاعات قبض انبار و پروانه گمركي، در بين راه نيز 
همكاران نيروي انتظامي بتوانند اطلاعات كانتينرها را 
از روي اين تراشه ها بردارند.وي اضافه كرد: درخصوص 
ايكس ري نيز نظر گمرك اين است با توجه به اعتبارات 
زياد موردنياز براي تجهيز گمركات، قانون برنامه ششم 
اجازه داده تا از توان بخش خصوصي استفاده كنيم كه 
مقرر ش��ده با مش��اركت بخش خصوصي، ايكس  ري 
موبايلي را بر در اكثر گمركاتي كه كالاهاي كانتينري 
وجود دارد نصب كنيم و بطورعملي قس��متي از اين 
كنترل ها انج��ام دهيم.اين مقام مس��وول ادامه داد: 
اميد اس��ت بتوانيم اطلاعات اسكن ش��ده را به ساير 
سازمان هاي كنترل  كننده ارسال كنيم اين امر نقش 
بسزايي در كاهش ترافيك در گلوگاه ها دارد و همچنين 
هزينه كنترل و زمان لارم را به شدت كاهش مي دهد.

رييس گمرك اي��ران و معاون وزير اقتص��اد و دارايي 
اظهاراميدواري كرد با اين اقدام، گام موثري در كاهش 

قاچاق كالا و مبارزه و پيشگيري از قاچاق برداريم.

معاون ام��ور مجلس، حقوقي و اس��تان هاي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: بدهي دولت به اين 
وزارتخانه كه كارشناسي و حسابرسي شده، 83 هزار 

ميليارد تومان است. 
ميره��ادي قره س��يدرومياني، ب��ا بي��ان اينكه به 
نظر مي رس��د اين عدد ب��ا توجه به ت��ورم موجود و 
اختلاف قيمت ارز بيش از اين موضوع باشد، اظهار 
داش��ت: دولت و مجلس شوراي اس��لامي به دنبال 
تصميم گي��ري ب��راي از بين بردن اي��ن مطالبات و 
تسريع در پرداخت آن است، تا از طرفي بدهي تامين 
اجتماعي نيز به وزارت بهداش��ت و ساير نهادها هم 
تهاتر ش��ود اميدوارم فرمول درستي براي اين تهاتر 

پيدا كنيم.
وي بيان كرد: روند س��ابق اي��ن كار، بحث رد ديون 
بوده كه كارخانه هاي مختلف و بنگاه هاي اقتصادي 
مجموعه وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي دادند 
 كه معتقديم اين مس��ير نيز بايد بازبيني اساس��ي 

شود.
معاون ام��ور مجلس، حقوقي و اس��تان هاي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي به اهداف سفر خود كه به 
همراه اعضاي كميسيون اجتماعي مجلس شوراي 

اسلامي به شيراز انجام شد، اشاره و خاطرنشان كرد: 
بازديد از مجموعه هاي اقتصادي مربوط به وزارتخانه 
از جمله مجموعه هاي شصتا و صندوق بازنشستگي 
كشوري موضوع هايي است كه در برنامه كاري خود 

به همراه كميسيون اجتماعي قرار داده ايم.
ميرهادي قره س��يدرومياني تصريح كرد: در همين 
راستا نيز در شيراز از دو مجموعه شركت پشم شيشه 
و ش��يرين دارو بازديد و براي اعت��لا و ارتقاء اين دو 
مجموعه از جمله س��رمايه در گ��ردش و همچنين 
توس��عه فازهاي بعدي آن تصميم گي��ري خوبي با 

حضور مديرعامل شستا شد.
وي بيان كرد: با حمايت هايي كه نمايندگان مجلس 
و اس��تاندار فارس داشته اس��ت، اميدواريم بتوانيم 
دستاوردهاي اين س��فر را در كمترين زمان ممكن 
عملياتي براي دو كارخانه تاثيرگذار و مهم كشور از 

جمله شيرين دارو و پشم شيشه داشته باشيم.
معاون وزير تعاون گفت: يكي از موضوع هايي كه اين 
وزارتخانه در دستور كار قرار داده برندسازي تجاري 
محصولات توليدي بر اساس ظرفيت  هاي هر استان 
است كه براي اجرايي شدن اين مهم نيز برنامه ريزي 

لازم صورت گرفته است.



بانك و بيمه4اخبار

مركز پژوهش هاي مجلس پيشنهاد كرد؛ انتشار 10 هزار ميليارد تومان اوراق براي 6   بانك دولتي

24 هزار ميليارد تومان افزايش سرمايه بانك هاي دولتي

نهايي شدن تعريف نظامات بلاك چين در بانك مركزي

گروه بانك و بيمه| 
مركز پژوهش هاي مجلس در بررس��ي لايحه بودجه 
س��ال 98 كل كش��ور، به موضوع افزايش س��رمايه 
بانك ه��اي دولتي پرداخته و پيش��نهاد كرده كه در 
مجموع معادل 24 هزار ميليارد تومان براي افزايش 
سرمايه بانك هاي دولتي از دو محل»اوراق دولتي« 
و »اصل و س��ود و وجه التزام خط��وط اعتباري« در 
نظر گرفته ش��ود. از محل اصل و س��ود و وجه التزام 
خطوط اعتباري براي بانك مس��كن 5 هزار ميليارد 
تومان و براي س��اير بانك هاي دولتي 9 هزار ميليارد 
تومان و همچني��ن از محل اوراق دولت��ي به ميزان 
10 هزار ميليارد تومان، به افزايش س��رمايه بانك ها 

اختصاص يابد. 
به گزارش »تعادل«، در اين گزارش تاكيد شده كه با 
توجه به اندازه بانك هاي دولتي و همچنين وضعيت 
نامناسب س��رمايه برخي بانك هاي دولتي پيشنهاد 
مي شود كه 100 هزار ميليارد ريال اوراق دولتي جديد 
منتش��ر و بدون تزريق در بازار، مستقيما به افزايش 

سرمايه بانك هاي دولتي اختصاص داده شود.
همچنين مبلغ 9 هزار ميلي��ارد تومان معادل مانده 
بدهي بانك هاي دولتي غير از بانك مس��كن به بانك 
مركزي در مهر 97 است و ميزان دقيق آن بر حسب 
بدهي بانك ها به بانك مركزي، بابت اصل و سود و وجه 
التزام خطوط اعتباري و اضافه برداشت در پايان سال 
97 تا سقف 10 هزار ميليارد تومان تعيين مي شود. 

مركز پژوهش ها معتقد است كه اقتصاد كشور نيازمند 
همراهي پولي نظام بانكي اس��ت و بانك هاي دولتي 
در اين ميان نقش بس��يار محوري دارند، اما مشاهده 
وضعيت ترازنامه اي و كفايت سرمايه بانك هاي دولتي 
نشان مي دهد بانك هاي مذكور در وضعيت مناسبي 
نبوده و براي اينكه بتوانند تسهيلات اعطايي خود را 
افزايش داده و مانع از تعمي��ق ركود محتمل الوقوع 
سال آتي شوند نيازمند افزايش سرمايه هستند. لذا 
پيشنهاد شده افزايش سرمايه بانك هاي دولتي از دو 
محل صورت گيرد .اصل و سود و وجه التزام خطوط 
اعتباري و اضافه برداش��ت بانك هاي دولتي از بانك 
مركزي و انتشار و واگذاري اوراق دولتي به بانك هاي 
دولتي بانك هاي دولتي با اهرم كردن اين س��رمايه 
خواهند توانست ميزان تسهيلات اعطايي خود را به 
ش��كل معناداري افزايش دهند. در قبال اين افزايش 
سرمايه و با توجه به اينكه افزايش تقاضاي سرمايه در 
گردش مهم ترين نياز بنگاه ها در سال آتي خواهد بود 
و بانك هاموظفند تسهيلات اعطايي سال 1398 را با 
اولويت تامين سرمايه در گردش بنگاه ها اعطا نمايند.

بايد توجه داشت كه س��ازوكار اول پيشنهاد افزايش 
س��رمايه، خالص بدهي دول��ت را افزايش نمي دهد، 
چراكه در ازاي افزايش بدهي دولت به بانك مركزي، 
س��رمايه دولت در بانك هاي دولت��ي را افزايش داده 
است. بي انضباطي مالي دولت و بانك هاي دولتي به 
هيچ وجه پذيرفته نيست و جلوگيري از بي انضباطي 
مالي دولت همواره م��ورد تاكيد مركز پژوهش هاي 
مجلس بوده است. لكن اضافه برداشت هاي بانك هاي 
دولتي لزوما ناش��ي از بي انضباط��ي دولت نبوده و از 
عوام��ل ديگري ك��ه در متن گزارش بدان ها اش��اره 
شده از جمله سياست پولي بانك مركزي و عملكرد 
مخرب برخي بانك هاي خصوصي نشات گرفته است. 
لذا با توجه به چش��م انداز اقتصاد كشور در سال آتي، 
افزايش توان تسهيلات دهي بانك ها با افزايش سرمايه 
ضرورت جدي دارد و تنگناهاي بودجه اي دولت نيز 
افزايش س��رمايه از محل ديگري را عملا غيرممكن 

كرده است.
 بنابراين در چنين شرايطي استفاده از بدهي بانك ها 

به بانك مركزي مي تواند راهگشا باشد.

   10 هزار ميليارد تومان اوراق براي 6    بانك دولتي 
كل مانده بدهي بانك هاي ملي، س��په، كش��اورزي، 
توس��عه صادرات، توس��عه تعاون، صنعت و معدن به 
بانك مركزي  تا پايان سال 1397 بابت اصل، سود و 
وجه التزام خطوط اعتباري و اضافه برداشت هاي آنها 
تا س��قف 100 هزار ميليارد ريال، به حس��اب بدهي 
دولت به بانك مركزي منتقل و مبلغ مذكور به عنوان 
افزايش س��رمايه دولت در هري��ك از بانك ها منظور 
مي شود. بانك ها موظف به اعطاي تسهيلات با اولويت 
تامين سرمايه در گردش بنگاه هاي توليدي هستند.

دولت موظف به افزايش سرمايه بانك هاي ملي، سپه، 
كشاورزي، توس��عه صادرات، توسعه تعاون، صنعت 
و مع��دن به ميزان ص��د هزار ميليارد ري��ال از محل 
انتش��ار اوراق دولتي است. اين اوراق بدون فروش در 
بازار مس��تقيما به بانك واگذار شده و ذيل سرفصل 
مطالبات از دولت، دارايي بانك محسوب مي شود. در 
قبال واگذاري اين دارايي به بانك، سرمايه دولت در 

بانك دولتي افزايش مي يابد.
همچني��ن  اوراق، قاب��ل توثيق نزد بان��ك مركزي 
است..نرخ س��ود اسمي ساليانه اين اوراق معادل نرخ 
سود علي الحساب س��پرده سرمايه گذاري مدت دار 
يكساله، مصوب شوراي پول و اعتبار، در زمان انتشار 
اوراق اس��ت. ميزان افزايش س��رمايه  و سهم هريك 
از بانك هاي مذكور، توس��ط وزارت امور اقتصادي و 

دارايي تعيين مي شود.

   وضعيت اقتصاد كشور  همراهي پولي
افزايش س��طح عموم��ي قيمت ها و هجوم ب��ه بازار 
دارايي ها در ماه هاي ابتدايي سال 1397 موجب شد 
بر اين باور تاكيد ش��ود كه موعد تخلي��ه آثار تورمي 
نقدينگي پس از 1392 فرا رس��يده اس��ت. انباشت 
نقدينگ��ي كه از س��ال 92 تاكنون به طور متوس��ط 
س��اليانه 28 درصد رشد كرده است و به سطح 1693 
هزار ميليارد تومان  مهرماه 97 رسيده، ظرفيت ايجاد 
تورم بالايي داشت. از سويي ديگر، حساب هاي فصلي 
منتشر شده از سوي بانك مركزي نشان مي دهد نرخ 
رشد تشكيل سرمايه ثابت ناخالص در فصل اول سال 
جاري 0.8- درصد و نرخ رشد مصرف خصوصي 0.3- 
درصد بوده است. كاهش سرمايه گذاري و همچنين 
كاهش مصرف خصوصي حاكي از وقوع ركود اقتصادي 
در كنار تورم بوده و سياستگذاري براي حداقل كردن 
همزمان نوسانات اسمي و حقيقي  اقتصاد را به اولويت 

اول سياستگذاري اقتصادي تبديل كرده است.

   نرخ رشد تشكيل سرمايه ساختمان
علاوه بر اين، تابع توليد اقتصاد كشور به شدت وابسته 
به نهاده هاي وارداتي است و نرخ ارز يكي از متغيرهايي 
است كه در زمان تخليه آثار تورمي نقدينگي، جهش 
قيمتي را تجربه مي كن��د؛ بنابراين تورم با مختصات 
جهش قيمت ارز نه تنها موجب جانشيني  محصولات 
نهايي بنگاه هاي داخلي به جاي واردات و رونق بنگاه ها 
نمي شود، بلكه شوك هزينه اي به بنگاه ها وارد كرده 
و از آنجايي كه جانش��يني نهاده هاي توليد در كوتاه 
مدت امكان پذير نيست، هزينه هاي توليد را در كشور 
افزايش مي دهد. در ش��رايط بروز شوك هزينه، بايد 
با تس��هيل تامين مالي بيروني، ب��ه بنگاه فرصت داد 
تا س��اختار هزينه اي خود را متناسب با قيمت هاي 
نس��بي جديد اصلاح كند و با اتكا به درآمدهاي آتي 
پس از اصلاح ساختار هزينه اي، مسير توليد خود را 

هموار كند.
علاوه بر سازوكار فشار هزينه، خود ركود نيز موجب 
افزايش دوره بازگشت وجوه نقد بنگاه ها و به تبع آن، 
افزايش نياز بنگاه به تامين مالي س��رمايه در گردش 
مي ش��ود. بنابراين تحلي��ل س��ازوكارهاي طبيعي 
اقتصادي نش��ان مي دهد در شرايط فعلي بنگاه هاي 
اقتص��ادي نياز به همراهي جدي نظ��ام بانكي دارند 
و غفل��ت از اين مس��اله، پيامدهاي ش��ديدي براي 

متغيرهاي اقتصاد كلان دارد.
گذش��ته از س��ازوكارهاي طبيعي كه در سطور فوق 
بدان ها اش��اره ش��د، برخي از پارامتره��اي حاكم بر 
فضاي توليد كشور، نظير عدم وجود ابزارهاي مشتقه 
مالي، مداخلات گسترده قيمتي، مشكلات ناشي از 
تحريم و ... نياز بنگاه ها به نقدينگي و تسهيلات بانكي 
را مضاعف مي كند. به همين دليل عدم همراهي پولي 
نظام بانكي با بنگاه ها در كشور ما هزينه هاي ناشي از 
ركود را بسيار بيشتر از حد معمول افزايش خواهد داد 
و زمينه سازي در راستاي همراهي پولي نظام بانكي 

اهميت ويژه اي دارد.
علاوه بر نكات فوق، ت��ورم توليدكننده ارزش واقعي 
تس��هيلات اعطايي نظام بانكي به بنگاه ها را كاهش 
مي دهد، فلذا حفظ وضعيت گذش��ته در تامين مالي 
س��رمايه در گردش بنگاه ها، مستلزم افزايش اسمي 

ميزان تسهيلات اعطايي است. 
در تجربه ركود تورمي سال 1391 نيز ميزان تسهيلات 
دريافتي به شاخص تورم توليدكننده، يك سير نزولي 
يافت و ارزش واقعي تسهيلات اعطايي در سال 1392 
معادل ارزش واقعي تسهيلات اعطايي در سال 1386 
شد. اين مس��اله موجب ش��د كه در نظرسنجي ها از 
واحدهاي توليدي از سال 92  تا 1395 همواره مشكل 

تامين مال��ي از بانك ها به عنوان مهم ترين مش��كل 
بنگاه هاي توليدي عنوان شود.

همراهي پولي نظام بانكي به معناي اتخاذ سياس��ت 
پولي انبساطي بانك مركزي با كاهش هزينه خلق پول 
هدفمند براي بانك ها و موسسات اعتباري و همچنين 
افزايش قدرت تس��هيلات دهي بانك ها و موسسات 
اعتباري است. سياست پولي بانك مركزي و هدايت 
خلق پول بانكي، عمدتا فاقد جنبه بودجه اي است؛ اما 
افزايش تسهيلات دهي بانك ها و موسسات اعتباري از 

جهاتي به بودجه كشور ارتباط پيدا مي كند.
يكي از محدوديت هاي بانك ها و موسس��ات اعتباري 
در اعطاي تس��هيلات نسبت كفايت س��رمايه است. 
نسبت كفايت سرمايه عبارت است از سرمايه نظارتي 
تقسيم بر دارايي هاي موزون به ريسك بانك ها سرمايه 
نظارتي شامل س��رمايه پرداخت شده، سود انباشته 
و اندوخته ه��اي بانك ها ب��ه مثابه س��رمايه نظارتي 
لايه ي��ك و همچني��ن درصدي از ذخاي��ر مطالبات 
مشكوك الوصول بانك ها و مبلغ حاصل از مازاد تجديد 
ارزيابي دارايي هاي آنها به عنوان سرمايه نظارتي لايه 
دو است. دارايي هاي بانك ها نيز براساس ريسك، وزن 

دهي شده و در مخرج كسر قرار مي گيرد.
با توجه به ضرايب ريسك و س��هم انواع تسهيلات از 
مانده تسهيلات اعطايي شبكه بانكي مي توان گفت، 
افزايش هر واحد تسهيلات به طور متوسط بيش از يك 
واحد به دارايي هاي موزون به ريسك بانك ها افزوده 
و كفايت سرمايه بانك ها را كاهش مي دهد. بنابراين 
يك��ي از محدوديت هاي بانك ه��ا در همراهي پولي، 
نسبت كفايت سرمايه است و به منظور افزايش توان 
تس��هيلات دهي بانك ها مي بايست سرمايه نظارتي 
صورت كس��ر فوق  بانك ها را افزايش داد. بانك هاي 
خصوصي به اقتض��اي مالكيت، لزوما دغدغه اي ناظر 
به مباحث سياس��تگذاري اقتصاد كلان ركود يا تورم 
ندارند و برخلاف آنچه تاكنون توصيه ش��د در مواقع 
ركودي از انبساط ترازنامه خود جلوگيري مي كنند؛ 
چراكه مي دانند در مواقع ركودي احتمال نكول و عدم 

بازپرداخت تسهيلات افزايش مي يابد.
بانك هاي خصوصي بنگاه ه��اي نيازمند نقدينگي را 
همراهي نخواهند كرد و در اين مي��ان اين وظيفه را 
مي بايست به بانك هاي دولتي سپرد. به عبارت بهتر 
در همراهي پول��ي بانك ها نقش بانك ه��اي دولتي 
بسيار محوري است. به همين دليل ضروري است كه 
با افزايش سرمايه، كفايت سرمايه بانك هاي دولتي را 
بهبود بخشيد تا بتوانند در ش��رايط اقتصادي كشور 

نقش بهتر و موثرتري ايفا نمايند.
البته ممكن است اين اشكال مطرح شود، كه بانك هاي 
دولتي به دليل مدل كسب وكار غيربهينه، به يك موتور 
توليد زيان تبديل ش��ده اند كه موج��ب از بين رفتن 
سرمايه بانك مي ش��ود و تا زماني كه آن موتور توليد 
زيان متوقف نشود، تنها با گذشت مدت زمان اندكي 
پس از تزريق سرمايه جديد، مجددا به وضعيت فعلي 
باز خواهيم گشت. در پاسخ به اين نكته بايد گفت كه 
وجود موتور زيان در همه بانك ها يك واقعيت واضح 
اس��ت و البته وضعيت بانك هاي دولتي در مقايسه با 
برخي بانك هاي غيردولتي بهتر است. گذشته از اينكه 
سياست هاي پولي و مالي دولت چقدر در زياندهي و 
تضعيف مدل كسب وكار بانك ها دخيل بوده، دولت 
مالك تمامي زيان هاي بانك هاي دولتي اس��ت و در 
موعد اصلاح نظام بانكي نيز مي بايس��ت اين شكاف 
ترازنامه اي را از محل منابع دولتي پُر كند و اين افزايش 
سرمايه قبل از اصلاح نظام بانكي، شكاف و مبلغ مورد 
نياز براي جبران ش��كاف را كاهش خواهد داد. ضمن 
اينكه نمي توان با عدم افزايش سرمايه، عمليات بانكي 
بانك هاي دولتي را تا زمان اصلاح نظام بانكي متوقف 

كرد، از طرفي خود دولت مهم ترين مقصر در به تعويق 
افتادن اصلاح نظام بانكي است و نبايد به واسطه تعلل 
دولت، بانك ه��اي دولتي را با عدم افزايش س��رمايه 

جريمه كرد.

   وضعيت سرمايه بانك هاي دولتي
دستورالعمل كفايت س��رمايه بانك ها ابلاغي بانك 
مركزي براي بانك هايي كه نسبت كفايت سرمايه اي 
كمت��راز 8 درصد دارند، مجازات ه��اي زير را در نظر 
گرفته است. در حال حاضر برخي از بانك هاي دولتي 
نسبت كفايت س��رمايه زير 8 درصدي دارند و طبق 
اين دس��تورالعمل، مش��مول مجازات ه��اي در نظر 
گرفته شده هستند. در چنين وضعيتي هيات مديره 
بانك هاي دولتي خود مي توانند مصداق مجازات سلب 
صلاحيت قرار گيرند؛ فل��ذا طبق قاعده اي كه بانك 
مركزي تعيين كرده، انبساط ترازنامه اي بانك هاي 
دولتي در راستاي همراهي پولي به نفع هيات مديره 
بانك ها و موسسات اعتباري نيست. افزايش سرمايه 
بانك ها و موسسات اعتباري حتي به نحوي كه ذخاير 
نقدي بانك هاي دولتي را بهبود نبخش��د، مي تواند 
از اين حيث مفيد باش��د و محافظه كاري بانك هاي 

دولتي را كاهش دهد.
جزئيات آخرين افزايش س��رمايه بانك هاي دولتي 
نش��ان مي دهد، همگي در س��ال 1396 و عمدتا از 
محل تسعير دارايي هاي خارجي  بانك مركزي و ذيل 
تبصره 35 قانون بودجه سال 1395 افزايش سرمايه 
داشته اند. اما ميزان دارايي هاي بانك هاي دولتي در 
حدي است كه بدون در نظر گرفتن انتظار همراهي 
پولي بانك ها با بخش واقعي اقتصاد، افزايش سرمايه 

بيشتري طلب مي كند.
سوال ديگري كه ممكن است پس از مشاهده وضعيت 
كفايت سرمايه بانك هاي دولتي ايجاد شود اين است 
كه چرا با وجود افزايش سرمايه بانك هاي دولتي در 
س��ال 1396 باز هم بانك ها نيازمند افزايش سرمايه 
هستند و اساسا چرا مي بايست هر سال دولت نسبت 
به افزايش س��رمايه بانك هاي دولتي در بودجه اقدام 
كند؟ آيا هيات مديره بانك ها كفايت لازم را ندارند يا 
اقدامات خود دولت به عنوان س��هامدار اين بانك ها، 
زمينه ساز بروز چنين مشكلاتي شده است؟ علت عدم 
كفايت سرمايه در بانك هاي دولتي نيز عمدتا نتيجه 
عوامل بيروني و غيرقابل كنترل بانك ها بوده است كه 
از جمله آنها سياس��ت پولي، تعويق اقدامات ناظر به 
اصلاح نظام بانكي و همچنين فش��ارهاي بودجه اي 
دولت بر بانك هاي دولتي است. گرايش انقباضي بانك 
مركزي در بازار پول از سال 1392 به بعد  مهار فعال 
پايه پولي كه منجر به رشد انفعالي پايه پولي شد و در 
پي آن، افزايش نرخ سود و هزينه تجهيز منابع بانك ها 
موجب شد، رشد بدهي هاي بانك ها سرعت بيشتري 
از رشد دارايي هاي آنها داشته باشد و حقوق صاحبان 
سهام بانك ها و از جمله بانك هاي دولتي كاهش يابد.

بنابراين اقدامات ناصواب يا ع��دم اقدامات دولت در 
برخ��ي از وظايف حاكميتي خ��ود موجب زياندهي 
بانك هاي دولتي ش��ده اس��ت و لذا دولت به عنوان 
يكي از مس��ببين وضعي��ت موجود، مي بايس��ت با 
افزايش سرمايه، بخش��ي از آن را جبران نمايد. البته 
فعاليت هاي برخي از بانك هاي خصوصي در تشديد 
اين روند، سهم بس��يار قابل توجهي داشته و موجب 
افزايش بيشتر نرخ سود به واسطه رقابت ناسالم بين 
اين بانك ها ش��ده؛ لكن خود اين مساله نيز خارج از 
كنترل بانك هاي دولتي بوده است. بنابراين نمي توان 
بانك ه��اي دولتي ي��ا ناكارآمدي هي��ات مديره اين 
بانك ه��ا را به عنوان تنها عام��ل زياندهي بانك هاي 

دولتي عنوان كرد.

   منابع و سازوكارهاي افزايش سرمايه
به طور كلي، منابع افزايش س��رمايه بانك ها از محل 
بده��ي بانك هاي دولت��ي به بانك مرك��زي از محل 
اصل و س��ود خطوط اعتباري و اضافه برداش��ت ها و 
اوراق اسلامي انتشار يافته از س��وي دولت، مي تواند 

تامين شود.

   افزايش سرمايه از محل بدهي بانك ها  
در روش اول ابت��دا بدهي بانك ه��اي دولتي به بانك 
مركزي به حس��اب بده��ي دولت به بان��ك مركزي 
منتقل مي شود. سپس در ترازنامه بانك نيز بدهي به 
بانك مركزي به بدهي به دولت تبديل و سپس از اين 
محل افزايش سرمايه اتفاق مي ا  فتد. جمع مانده بدهي 
بانك ه��اي دولتي به بانك مرك��زي در پايان مهرماه 
1397 به ميزان 507 هزار ميلياردريال بوده است كه از 
اين مقدار حدود 410 هزار ميلياردريال آن بدهي بانك 
مسكن  به بانك مركزي بابت خطوط اعتباري مسكن 
مهر است. لايحه بودجه سال 1397 پيشنهاد افزايش 
سرمايه بانك مسكن به ميزان 50 هزار ميلياردريال از 
محل بدهي اين بانك به بانك مركزي را پيشنهادكرده 
اس��ت.در صورت اين افزايش سرمايه و پس از تنفيذ 
نسبت كفايت س��رمايه بانك مس��كن به 17 درصد 
خواهد رسيد كه بسيار بيش��تر از استاندارد 8 درصد 
بانك مركزي اس��ت و به همين دليل خواهد توانست 
تسهيلات بيش��تري اعطا كند و در واقع دارايي هاي 
موزون به ريس��ك خ��ود را افزايش ده��د. بنابراين 
اختصاص اين مبلغ به بانك مس��كن خواهد توانست 
دس��ت بانك مس��كن را در اعطاي تسهيلات مسكن 
بازتر كرده و از آنجايي كه ضريب ريس��ك تسهيلات 
مسكن 50 درصد است افزايش سرمايه بانك مسكن 
توانايي اهرم شدن بيشتري در مقايسه با ساير بانك ها 
دارد. براي افزايش توان اعطاي تسهيلات بانك ها، اين 
پيشنهاد براي ساير بانك هاي دولتي نيزقابل تعميم 
است، يعني تمامي مانده بدهي بانك هاي دولتي غيراز 
بانك مسكن، به بانك مركزي بابت اصل، سود و وجه 
التزام خطوط اعتباري و اضافه برداش��ت ها در پايان 
سال 1397 و تا سقف 100 هزار ميليارد ريال، خواهد 
توانست به عنوان يكي از منابع پيشنهاد افزايش سرمايه 
بانك هاي دولتي ق��رار گيرد؛ س��ازوكار اين افزايش 

سرمايه نيز در ترازنامه ها واضح است.

   افزايش سرمايه از محل انتشار اوراق دولتي
در س��ازوكار دوم افزايش سرمايه بانك هاي دولتي از 
محل انتشار اوراق دولتي واگذاري اوراق به بانك هاي 
دولتي صورت مي گيرد. در اين سازوكار اوراق دولتي 
به بانك ها واگذار ش��ده و افزايش س��رمايه بانك ها از 
محل اي��ن اوراق اتفاق مي افتد. اي��ن اوراق به عنوان 
يك دارايي نقد و درآمدزاي بانك بوده و از آنجايي كه 
ضريب ريسك پاييني 20 درصد دارد، نسبت كفايت 
سرمايه بانك ها را بهبود مي بخشد. علاوه بر اين، بانك 
مركزي روي اين اوراق عمليات بازار باز انجام مي دهد 
و در صورتي كه اهداف بانك مركزي مس��تلزم خريد 
اوراق باشد، بانك دولتي مي تواند با فروش اين اوراق به 
بانك مركزي،ذخاير خودنزد بانك مركزي را افزايش 
دهد. اين اوراق قابليت توثيق نزد بانك مركزي را نيز 
دارند و بانك ب��ا توثيق اين اوراق ن��زد بانك مركزي 
مي تواند از حساب جاري خود نزد بانك مركزي اضافه 
برداشت نموده و كس��ري نقدينگي كوتاه مدت خود 

را تامين كند. 

   10 هزار ميليارد تومان اوراق دولتي جديد
با توجه به اندازه بانك هاي دولتي و همچنين وضعيت 
نامناسب س��رمايه برخي بانك هاي دولتي پيشنهاد 
مي شود كه 100 هزار ميليارد ريال اوراق دولتي جديد 
منتش��ر و بدون تزريق در بازار، مس��تقيما به افزايش 

سرمايه بانك هاي دولتي اختصاص داده شود.
در كنار رعايت نسبت كفايت س��رمايه، عدم كفايت 
ذخاير ديگر مانع مهم در تسهيلات دهي بانك هاست. 
تصميم به اعطاي تسهيلات و ايجاد سپرده به دنبال 
آن، متضمن يك ريس��ك نقدينگي اس��ت، زيرا فرد 
متقاضي تسهيلات با احتمال بالايي اين سپرده را يا 
براي پس انداز يا به منظور خريد كالاها و خدمات مورد 
نياز خود به ديگر بانك ها منتقل خواهد كرد كه در هر 
دو صورت بانك تس��هيلات دهنده نيازمند ذخايري 
براي تسويه با بانك مقصد خواهد بود. حال اگر هزينه 
تامين ذخاير از بازار بين بانكي بالا باشد، يا بانك ذخاير 
احتياطي كافي در اختيار نداشته باشد، هزينه اعطاي 
تسهيلات بالا رفته و تسهيلات كمتري اعطا مي شود. 
با اين توضيح بايد گفت افزايش سرمايه اي كه موجب 
افزايش ذخاير و كاهش ريسك نقدينگي بانك شود، 
تاثير بسيار بيشتري بر افزايش توان تسهيلات دهي 

بانك هاي دولتي خواهد داشت.
راهكار افزايش س��رمايه از محل اوراق دولتي در كنار 
تكليف بانك مركزي به الزام بانك ها به ارائه وثيقه براي 
اضافه برداش��ت و همچنين عمليات بازار باز خواهد 
توانست دسترس��ي بانك هاي دولتي به ذخاير بانك 
مركزي را تس��هيل نمايد و در واقع با كاهش ريسك 
نقدينگي ناش��ي از اعطاي تسهيلات موجب افزايش 

توان تسهيلات دهي بانك هاي دولتي شود.

گروه بانك و بيمه |
دبيركل بانك مركزي گفت: مطالعات و بررسي ها درباره 
تكنولوژي بلاك چين انجام و نظاماتي هم تعريف شده 
كه در حال نهايي شدن است. به گزارش تعادل، محمد 
طالبي در پاسخ به اين سوال كه مطالعات و بررسي ها 
درباره تكنولوژي بلاك چي��ن در بانك مركزي در چه 

مرحله اي قرار دارد، خاطرنشان كرد: در بانك مركزي 
ايران بررسي و مطالعات خوبي درباره آن انجام و نظاماتي 
هم تعريف ش��ده كه در حال نهايي شدن است. به هر 
حال بحثي داريم به عنوان CryptoCurrency كه 
مبتني بر تكنولوژي بلاك چين هست اما خود تكنولوژي 
بلاك چين علاوه بر ارزهاي رمزينه، زمينه هاي ديگري 

را نيز در حوزه مالي فراهم مي كند كه اين دومي مهم تر 
است و در بانك مركزي در حال بررسي ضوابط و مقررات 
آن هستيم. وي در پاسخ به اين سوال كه آيا تصميمي 
راجع به ارز ملي مبتني بر بلاك چين در بانك مركزي 
اتخاذ شده يا خير؟ گفت: مطالعاتي كه درباره بلاك چين 
در بانك مركزي انجام مي شود متمركز است و نتايجش 

هر چه باش��د،  اعم از ارز رمزينه ملي ي��ا قواعد درباره 
ارزهاي جهانروا اعلام مي شود، چراكه هنوز مطالعات 
به مرحله مقررات گذاري نرسيده است. وي تاكيد كرد: 
موضوع ارز رمزينه فضاي خاصي است و ساده  نيست، 
لذا به نظر مي آيد نمي توان خيلي زود درباره آن قضاوت 
كرد، بلكه نيازمند بررسي بيشتر است. طالبي با اشاره به 

اينكه بحث CryptoCurrency ها )ارزهاي رمزينه( 
جهانروا مطرح ش��ده، ادامه داد: هم اكنون كشورها به 
س��مت CryptoCurrency هاي ملي و نش��نال 
حرك��ت كرده اند كه تحولاتي را ايج��اد خواهد كرد و 
همچنين بازارهاي سرمايه به سمت ابزارهايي رفته اند 

كه مبتني بر بلاك چين است.
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 روايت همتي
از جلسه   در مجمع تشخيص

رييس كل بانك مركزي با تش��ريح جلس��ه مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام درباره الحاق دولت ايران 
به كنوانس��يون پالرمو در اينس��تاگرام خود نوشت 
كه تصميم گيري در اين خصوص به جلس��ه بعدي 
موكول شد. به گزارش »تعادل«، عبدالناصر همتي 
در يادداش��تي در صفحه ش��خصي خود در شبكه 
اجتماعي اينستاگرام نوشت: روز شنبه ششم بهمن 
ماه 97 موضوع اختلافي بين مجلس و شوراي نگهبان 
يعني لايحه الحاق به كنوانسيون پالرمو در دستور كار 
مجمع تشخيص مصلحت نظام بود. بحث هاي جدي 
و خوبي انجام گرفت. وي افزود: اينجانب نيز به عنوان 
رييس كل بانك مركزي و مقام مسوول امور پولي و 
بانكي توضيحات مبسوطي در مورد اهميت و ابعاد 
تاثيرات آن بر مبادلات بانكي و پولي بين المللي كشور 
ارايه دادم. همتي خاطرنشان كرد: تصميم گيري به 
علت نياز به بررسي بيشتر به جلسه بعدي موكول شد. 
مطمئن هستم اعضاي محترم مجمع با در نظر گرفتن 
مصلحت كشور تصميم خواهند گرفت. كنوانسيون 
پالرمو يكي از لواي��ح چهارگانه درباره الحاق ايران به 

گروه ويژه اقدام مالي )FATF( است.

عبور اونس از مرز 1300 دلار
 در جريان معاملات روز ش��نبه ششم بهمن ماه، 
نرخ لحظه اي دلار در سامانه سنا 11 هزار و 650 
تومان و يورو 13 هزار و 500 اعلام شد همچنين 
براس��اس قيمتهاي روز پنج ش��نبه سامانه سنا 
ميانگين نرخ دلار 11ه��زار و 679 تومان، يورو 
13 هزار و 473 تومان، يوان 1هزار و 731 تومان 
و پوند 15 هزار و 175 تومان، درهم 3222، لير 
تركيه 2274 تومان اعلام شد. به گزارش تعادل، 
فعا لان بازار معتقدند قيم��ت كف بازار دلار 11 
ه��زار و 850 تومان تا 12 هزار تومان اس��ت. در 
صرافي ملي نيز نرخ فروش دلار 11850، و يورو 

13700 تومان اعلام شد. 
همچنين در بازار طلا با اعلام هر اونس جهاني به 
نرخ 1302 دلار به دنبال باز ش��دن دولت فدرال 
امريكا، قيمت سكه و طلا نيز افزايش يافت و روز 
شنبه هر قطعه سكه تمام بهار آزادي با افزايشي 
در حدود 90 هزار تومان نس��بت به آخرين روز 
هفته گذش��ته به قيمت 4 ميليون و 175 هزار 
تومان معامله شد.  در عين حال سكه تمام بهار 
آزادي طرح قدي��م نيز به قيمت 4 ميليون و 50 
هزار تومان خريد و فروش مي شد. هر قطعه نيم 
سكه بهار آزادي 2 ميليون و 200 هزار تومان، ربع 
سكه يك ميليون و 320 هزار تومان و هر قطعه 
س��كه گرمي 715 هزار تومان فروخته مي شود. 
همچنين هر گرم طلاي 18عيار هم 373 هزار 
تومان ارزش گذاري شده است، ضمن آنكه مظنه 
مثقال طلاي 17 عيار 1 ميليون و 610 هزار تومان 
معامله  شد. افزايش قيمت ها در بازار سكه. طلا، 
بنا بر اعلام فعالان بازار سبب افزايش تقاضا شده 
اس��ت. البته رش��د تقاضا به ايام پاياني سال نيز 

مرتبط است. 
بانك ها هر روز دلار امريكا را 200 تومان بالاتر از 
صرافي هاي مجاز مي خرند. به گزارش ايسنا، نرخ 
خريد دلار در ش��عب ارزي بانك ها كه مجوز آن 
در نيمه نخست امسال از سوي بانك مركزي به 
بانك ها داده شد، روز ششم بهمن نسبت به روز 
چهارشنبه هفته گذشته با افزايش قابل توجهي 
همراه ب��وده و بانك ها امروز هر دلار امريكا را 11 
هزار و 850 تومان مي خرند. اين در حالي است 
كه براساس اعلام بانك مركزي نرخ خريد هر دلار 
امريكا در صرافي هاي مجاز 11 هزار و 650 تومان 
است. نرخ فروش يورو در صرافي هاي بانكي نيز 
13 هزار و 520 تومان است و اين نوع ارز از سوي 
اين صرافي ه��ا 13 هزار و 500 توم��ان از مردم 
خريداري مي ش��ود. همچنين بانك ها امروز هر 
پوند انگليس را 15 هزار و 652 تومان مي خرند. 
شعب ارزي بانك هاي تجارت، سامان، ملي، ملت 
و پارس��يان همچنين مي توانند ارز مسافرتي را 
تا س��قف 500 يورو براي كشورهاي همسايه و 
مشترك المنافع و تا سقف 1000 يورو براي ساير 
كشورها در صورت كامل بودن مدارك مسافران 
بفروشند كه اين ارز را به قيمت 13 هزار و 791 
تومان قيمت گذاري كرده اند و با احتساب كارمزد 

به حدود 14 هزار و 100 تومان مي رسد.
پس از انتشار اخباري از حمايت ايرلند شمالي از 
طرح دولت انگليس درباره برگزيت، ارزش پوند 
در برابر همتايانش شاهد صعود محسوسي بود. 
به گزارش رويترز، پوند در آخرين روز از مبادلات 
هفتگي با حركت به سمت محدوده رواني بالاي 
1.3 دلاري، س��ودآوري 1.8 درصدي را نصيب 
س��رمايه گذاران خود كرد. اين صعود پس از آن 
تقويت شد كه نشريه انگليسي سان در گزارشي 
نوش��ت حزب دموكراتيك ايرلند شمالي بطور 
مخفيانه تصميم گرفته است از طرح دولت ترزا 
مي درب��اره برگزيت در راي گي��ري هفته آينده 
مجل��س انگليس حمايت كن��د.  ارزش پوند در 
مبادلات امروز با 0.4 درصد افزايش در برابر دلار 
به 1.3114 دلار رسيد كه از نوامبر سال گذشته 
بي سابقه بوده است. در برابر يورو نيز هر پوند به 
1.1577 يورو رسيد. در برابر دلار استراليا پوند با 
0.25 درصد افزايش به ازاي 1.8478 دلار مبادله 
شد. ميشايل مك كارتي، استراتژيست بازار در 
موسسه سي ام سي گفت: اگر گزارش شان درست 
باشد، انتظار رسيدن هر پوند به رقم 1.32 دلار را 
نيز دارم. رسيدن به سطح تكنيكال 1.38 دلاري 
نيز ممكن است. پوند تنها ارزي نبود كه در برابر 
دلار دست به پيشروي زد؛ هر يورو با 0.1 درصد 
افزايش در مقايس��ه با روز قبل به 1.1321 دلار 
رس��يد. بانك مركزي اروپا در نشست اين هفته 
خود تصميم گرفت نرخ بهره را دس��ت نخورده 
باقي گذارد و پيش بيني خود را از رشد اقتصادي 

منطقه يورو در كوتاه مدت كاهش داد.



ديدگاه 5 بازار سرمايه

»تعادل«اثرگذاريگمانهزنيهايمتفاوتSPVرابربازارسرمايهبررسيميكند

بورس در زمين ترديد
گروه بورس| مسعود كريمي|

مدت هاست كه ش��اهد تعلل در راه اندازي سازوكار 
مالي وي��ژه تجارت با اي��ران از س��وي اتحاديه اروپا 
هستيم و به نوعي اقتصاد كشور تحت تاثير اين مهم 
واكنش ه��اي متفاوتي را به خص��وص در حوزه بازار 
سرمايه از خود نش��ان داده است. از همين رو مطابق 
با آخرين اخبار منتشر شده، فردا احتمالا از سازوكار 
مالي ويژه رونمايي خواهد ش��د اما اين مهم فقط در 
حد گمانه زني قرار دارد و با توجه به س��ابقه اتحاديه 
اروپ��ا در اين زمينه نمي توان روي اين موضوع تاكيد 
زيادي داش��ت. به هر حال، بازار س��هام كشور بطور 
معمول نسبت به ش��نيده ها و اخبار پيش از ورود آن 
واكنش هايي را از خود نشان مي دهد و به اصطلاح اثر 
احتمالي مثبت يا منفي را به نوعي در روند معاملاتي 
خود پيش خ��ور مي كند اما در اين زمينه ش��اهديم 
كه ش��اخص كل بورس تهران و فراب��ورس در مدار 
نزولي به داد و س��تد هاي خود پاي��ان دادند و تغيير 
چنداني را نسبت به گذشته تجربه نكردند. در همين 
حال، برخي از صاحب نظران بازار س��رمايه واكنش 
س��هامداران را محافظه كارانه عنوان كردند و برخي 
ديگر گمانه زني هاي منفي در حوزه SPV را با توجه 
به مشخص نبودن چگونگي سازوكار آن، از دلايل عدم 
توجه بازار به اين مهم معرفي مي كنند. اين درحالي 
اس��ت كه هر دو طرف ايراني و اروپايي تلاش كده اند 
به دليل حساس��يت بالاي چگونگ��ي ارتباط مالي با 
 SPV ايران از س��وي اتحاديه اروپا، از انتشار جزييات
خودداري كنند. گفتني است، لايحه پالرمو در جلسه 
روز شنبه مجمع تشخيص مصلحت نظام مورد بحث 
و بررسي قرار گرفت و در نهايت اعضاي مجمع تصميم 
نهايي درباره اين لايحه را به جلسه بعد موكول كردند 
كه اين مهم هم در جاي خود مي تواند به تداوم روند 
احتياطي معامله گران بورسي تا زمان رسيدن به نقطه 

شفافيت منجر شود.

SPV گمانه زني هاي منفي 
در اي��ن ارتباط، فردي��ن آقا بزرگي كارش��ناس بازار 
سرمايه در خصوص چرايي واكنش منفي سهامداران 
ب��ا توجه به اخبار مثبت در حوزه اقتصاد و سياس��ت 
بين الملل، در گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد: بطور 
معمول اخبار مثبت قبل از ورود به بازار مورد تحليل 
قرار مي گيرد و پيشا پيش آثار خود را در قيمت سهام و 
به نوعي در فضاي اقتصادي كسب و كار نشان مي دهد. 
اين در حالي است كه اين نوع اخبار وزن خاص خود را 

در داد و ستد هاي سهامي دارند. وي خاطرنشان كرد: 
تجربه گذشته در بازار سرمايه و اقتصاد كل دنيا نشان 
مي دهد كه اخبار منفي به مدت زمان بيش��تري نياز 
دارد تا خاصيت و اثر منفي خود را خنثي يا تبديل به 

موضوعات مثبت كند. 
 اين تحليلگر بازار سرمايه معتقد است، طي چند وقت 
گذشته عواملي از جمله قيمت نفت و حملات نظامي 
در كشور  هاي همس��ايه به عنوان ريسك و به نوعي 
دغدغه براي اقتصاد و بازار س��رمايه در كل منطقه و 
نه فقط ايران، تبديل شده است. در همين حال، اين 
موضوع به عن��وان يك مقوله منف��ي، به مدت زمان 
بيشتري نياز دارد تا آثار منفي آن خنثي شود. فردين 
آقا بزرگي تصريح كرد: با وجود اينكه گفته مي ش��ود 
SPV روز دوشنبه رونمايي خواهد شد اما مختصات 
اين مهم با ابهامات زيادي همراه اس��ت. بنابراين به 
صورت قاطع و مش��خص نمي ت��وان تحليلي بر اين 
موضوع داشت كه مراودات مالي ايران به شكل مورد 
انتظار برآورده مي شود. اين كارشناس بازار سرمايه با 
اش��اره به بعد رواني موضوع نيز اذعان داشت: عوامل 
منفي را با تكرار چن��د موضوع مثبت مي توان به حد 

صفر رساند يا آن را تبديل به مثبت كرد.
وي در خصوص ابعاد فني و اقتصادي نيز تاكيد كرد: 
اين موضوع به دليل نامش��خص بودن نحوه برقراري 
سيستم با وجود تاخير 3 الي 4 ماهه با توجه به اينكه 
سازوكار مراودات موضوعي پيچيده نبوده كه مشمول 
مرور زمان شود، پيش بيني مي شود كه اگر اين مهم 
يك مكانيسم قابل قبولي بود و مي توانست موارد مورد 
نظر كشور را تامين كند بطور قطع كليات آن خيلي 
پيش تر به صورت ش��فاف مورد بيان قرار مي گرفت. 
اين كارش��ناس بازار سرمايه بر اين باور است، كليات 
ساز وكار مالي ويژه علاوه بر تاخير زيادي كه داشت، 
به نظر مي رسد كه برطرف كننده نياز ها و خواسته هاي 
كشور نيست. بر همين اس��اس، بعد منفي اين مهم 
را مي بايست مرور زمان مش��خص كند و اميدواريم 

اتفاقات آتي مطابق با برآورد   هاي مثبت رخ دهند.
فردين آقا  بزرگي مطرح كرد: در صورتي كه سازوكار 
مال��ي ويژه تجارت با ايران از ابع��اد مثبتي برخوردار 
بود بطور قطع با مشخصات كامل تري مورد بيان قرار 
مي گرفت. وي با بيان اينكه اگر سازوكار مالي اتحاديه 
اروپا مطابق با خواس��ته هاي ايران نباش��د، وضعيت 
اقتصاد و بازار سرمايه را ترسيم كرد و گفت: در چنين 
شرايطي بطور قطع شاهد اتفاق جديدي نخواهيم بود 
و وضعيت فعلي بورس كش��ور تداوم پيدا مي كند. به 

اين معني كه عطش و اش��تياق خاصي براي خريد و 
سرمايه گذاري سهام در مقطع فعلي به وجود نخواهد 
آمد. در حقيقت مطالب مذكور اطلاعاتي اس��ت كه 
پيشاپيش مورد تحليل قرار مي گيرد. اين تحليلگر بازار 
سرمايه اظهار داشت: از آنجا كه معمولا سيستم هاي 
مالي و ارتباطي همانند سوييفت بطور كامل و شفاف 
شناخته شده هستند مي توان چگونگي كاركرد هاي 
آن را مورد بررسي قرار دارد. سوييفت در زمان مديريت 
سيف در بانك مركزي راه اندازي شد و در نهايت شاهد 
هيچ اتفاق خاصي هم در اين زمينه نبوديم. بنابراين 
اگر سازوكار مالي ويژه اروپا SPV مصداق كاملي از يك 
سازوكار شفاف، قابل اتكا و اجرا بود، بطور قطع با بيان 

مختصات فني مورد اشاره قرار مي گرفت اما به دليل 
اينكه داراي مشخصات لازم نيست اغلب تحليلگران 
بازار سرمايه وزن خاصي به اين موضوع نخواهند داد.

  واكنش هاي محافظه كارانه 
از سويي ديگر، سيدياسر شريعت معاون سرمايه گذاري 
ش��ركت ارزش آفرين��ان فدك ني��ز با تحلي��ل رفتار 
معامله گران بورس تهران در گفت وگو با »تعادل« اظهار 
داشت: به طور معمول پيش خور شدن اخبار مثبت در 
روند هاي صعودي صورت مي گيرد. بر اين اس��اس، با 
توجه به اينكه جريان معاملاتي بازار سهام طي يك ماه 
اخير مثبت نبوده، بنابراين طبيعي است كه معامله گران 

نسبت به هر موضوعي تا زماني كه روند صعودي بطور 
مجدد شكل بگيرد، بدبين باشند. وي خاطرنشان كرد: 
واكنش هاي فعلي ت��ا حدي محافظه كاران��ه ارزيابي 
مي ش��ود چرا كه بدقولي هاي صورت گرفته در اين امر 
باعث تداوم بدبيني ها تا زمان اعلام رسمي شده است. 
اين كارشناس بازار سرمايه معتقد است در صورت نهايي 
شدن س��ازوكار مالي ويژه طي روز  هاي آينده مي تواند 
اثر مثبتي در روند معاملاتي بازار سرمايه داشته باشد. 
سيدياسر شريعت عنوان كرد: اگر در حال حاضر بازار 
سهام در روند مثبت قرار داشت، طبيعتا نسبت به چنين 
موضوعاتي واكنش مثبت نشان مي داد و به نوعي اثر اين 

مهم را پيش خور مي كرد. 
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بازار سرمايه، محور توسعه
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس، با اش��اره به 
اينكه بازار سرمايه بازاري نظام مند و شفاف است، 
بر ضرورت هدايت اقتصاد كشور از بانك محوري 

به بازار سرمايه محوري تاكيد كرد.
محمود بهمني در گفت وگو با سنا، با بيان اينكه 
ظرفيت تامي��ن مالي از طريق بازار س��رمايه در 
كش��ورمان در مقايسه با كشورهاي رقيب بسيار 
پايين است، گفت: به همين دليل، فشارهاي تامين 

مالي براي توليد عمدتا روي بانك ها بوده است. 
اي��ن نماين��ده مجلس اظه��ار كرد: متاس��فانه 
ما همچن��ان در كش��ور بانك محور هس��تيم و 
مي خواهيم درصد قابل توجهي از مسائل خود را 
از طريق بانك حل كنيم؛ حال آنكه توان بانك ها 
محدود اس��ت و بايد به سرعت ظرفيت هاي بازار 
سرمايه- كه محور توس��عه اقتصادي است- در 

تامين مالي پروژه ها به كار گرفته شود .
وي با اشاره به اينكه تامين مالي به معناي فراهم 
آوردن امكان كسب و كار در كوتاه مدت و بلندمدت 
است و از اين طريق مي توان مردم را در طرح هاي 
بزرگ ملي دخيل كرد، افزود: طرح هاي اقتصادي 
مختلف مي تواند به صورت مستقيم و غير مستقيم 

از طريق بورس و فرابورس تامين مالي شود.
بهمني در ادامه اظهار كرد: براي اينكه بتوانيم بازار 
سرمايه را به درستي پيش ببريم، بايد سياست هاي 
پولي و مالي خود را هماهنگ كنيم. از طرفي هرچه 
ما به س��مت بازار س��رمايه برويم، مي توان گفت 
بانكداري بدون ربا نيز بهتر اجرا مي ش��ود. يعني 
مي توانيم ش��به ربوي بودن را ه��م از اين طريق 

برطرف كنيم .
عضو كميسيون اقتصادي مجلس، همچنين به 
جلوگيري از فرار مالياتي با عرضه محصولات در 
بورس كالا به عنوان يك مزيت ديگر اشاره كرد و 
گفت: شفافيت در بورس كالا مي تواند به عدالت 
مالياتي و جلوگيري از فرار مالياتي فعالان اقتصادي 
كمك كند، چراكه همه چيز در اين بازار ش��فاف 
است و كشف قيمت، جلوي رانت ها و فسادهاي 

احتمالي را خواهد گرفت.
عضو كميس��يون اقتصادي مجل��س در ادامه با 
اش��اره به مس��ائل ارزي خاطرنش��ان كرد: براي 
سرمايه گذار آنچه در درجه اول مهم است ثبات 
قيمت و سياست هاي صحيح ارزي است اما اينكه 
ارز دقيقا چه قيمتي دارد، در درجه بعدي اهميت 
قرار مي گيرد . اين نماينده مجلس افزود: تغييرات 
ش��ديد نرخ ارز باعث آشفتگي س��رمايه گذاران 
مي شود؛ لذا تا قبل از آنكه نوسان ارزي آرام نگيرد، 
افراد اقدام به سرمايه گذاري نمي كنند و به اصطلاح 

احتياطي عمل مي كنند .
بهمني تاكيد كرد: با ثبات قيمت ارز و سياست هاي 
صحيح ارزي، توليد و سرمايه گذاري احيا مي شود 

و رونق به معاملات باز خواهد گشت.

   فردين آقا بزرگي: به دليل نامشخص بودن نحوه برقراري سيستم با وجود تاخير 3 الي 4 ماهه با توجه به اينكه سازوكار مراودات موضوعي پيچيده نبوده كه 
مشمول مرور زمان شود، پيش بيني مي شود كه اگر اين مهم يك مكانيسم قابل قبولي بود و مي توانست موارد مورد نظر كشور را تامين كند بطور قطع كليات آن 
خيلي پيش تر به صورت شفاف مورد بيان قرار مي گرفت. اگر سازوكار مالي ويژه اروپا SPV مصداق كاملي از يك سازوكار شفاف، قابل اتكا و اجرا بود، بطور قطع با 
بيان مختصات فني مورد اشاره قرار مي گرفت اما به دليل اينكه داراي مشخصات لازم نيست اغلب تحليلگران بازار سرمايه وزن خاصي به اين موضوع نخواهند داد
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شركت بهره برداري راه آهن شهري تهران و حومه 

 شركت بهره برداري
 را ه آهن شهري تهران و حومه

شركت بهره برداري راه آهن شهري تهران و حومه در نظر دارد مجوز بهره برداري تعدادي از غرفه ها و فضاهاي تجاري خود را از طريق 
برگزاري مزايده عمومي واگذار نمايد.

مبلغ سپرده موضوعرديف

 ارائه مجوز بهره برداري از غرفه هاي تجاري شماره 110 و 111 واقع در ايستگاه شهيد مفتح به 1
189.000.0000مساحت 27.4 مترمربع با كاربري آزاد و توافقي

ارائه مجوز بهره برداري از فضاي تجاري واقع در ايستگاه فردوسي به مساعت 2 مترمربع جهت استقرار 2
36.000.000كانتر با كاربري فروش محصولات به صورت بسته بندي يا پاستيل، شكلات

ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري 107 واقع در ايستگاه شهيد بهشتي به مساحت 15 مترمربع با 3
11.000.000كاربري آزاد و توافقي به جز اغذيه، نان و شيريني، بيمه، عطر، كتاب و سوپرماركت

 ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري شماره 119 واقع در ايستگاه حسن آباد به مساحت4
13.000.000 6.35 مترمربع با كاربري آزاد توافقي به جز اغذيه و عطر و ادكلن

5
ارائه مجوز بهره برداري از پك غرفه هاي تجاري واقع در ايستگاه هاي تجريش و امام خميني)ره( به 
مساحت 27.58 مترمربع با كاربري آزاد توافقي بجز اغذيه و خوراكي، نان و شيريني، عطر و ادكلن، 

لوازم جانبي موبايل و كامپيوتر، خدمات بيمه اي، بدليجات و زيورآلات، داروخانه
140.000.000

ارائه مجوز بهره برداري از پك غرفه هاي تجاري واقع در ايستگاه هاي كرج و دكتر شريعتي به مساعت 6
3.377.000.000 مترمربع با كاربري عرضه عينك آفتابي

7
ارائه مجوز بهره برداري از فضاهاي تجاري واقع در ايستگاه شهداي هفتم تير به مساحت 7.3 مترمربع 

با كاربري آزاد توافقي به جز اغذيه، نان و شيريني، بيمه، عطر و ادكلن، كتاب، سوپرماركت، لوازم جانبي 
و موبايل، نوشيدني گرم و قهوه و كانتر همراه اول

70.000.000

تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري شماره 101 واقع در ايستگاه شهيد مفتح به 8
120.000.000مساحت 14.55 مترمربع با كاربري موبايل و لوازم جانبي

 تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري شماره 219 واقع در ايستگاه صادقيه به9
50.000.000مساحت 8.75 مترمربع با كاربري آزاد توافقي

تجديد مزايده ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري شماره 207 واقع در ايستگاه ميدان وليعصر)عج( 10
20.000.000به مساحت 6.8 مترمربع با كاربري آزاد توافقي بجز اغذيه، خوراكي، موبايل و عطر و ادكلن

ارائه مجوز بهره برداري از فضاي تجاري واقع در ايستگاه كرج به مساحت 6 مترمربع با كاربري عرضه 11
82.000.000انواع ميوه

ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري 102 واقع در ايستگاه شهيد بهشتي به مساحت 15 مترمربع با 12
11.000.000كاربري آزاد و توافقي به جز اغذيه، نان و شيريني، بيمه، عطر، كتاب و سوپر ماركت

ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري 103 واقع در ايستگاه شهيد بهشتي به مساحت 15 متر مربع با 13
13.000.000كاربري آزاد و توافقي به جز اغذيه، نان و شيريني، بيمه، عطر، كتاب و سوپرماركت

ارائه مجوز بهره برداري از غرفه تجاري 105 واقع در ايستگاه شهيد بهشتي به مساحت 15 مترمربع با 14
10.000.000كاربري آزاد و توافقي به جز اغذيه، نان و شيريني، بيمه، عطر، كتاب و سوپرماركت

واگذاري و ارائه مجوز تكميل و بهره برداري از فضاي ناآماده ايستگاه شهيد كلاهدوز با كاربري پاركينگ 15
220.000.000واقع در خط 4 متروي تهران

لذا از اش�خاص حقيقي و حقوقي دعوت مي گردد به منظور دريافت اوراق مزايده و كس�ب اطلاعات بيشتر با واريز مبلغ 1.000.000 ريال بابت 
اسناد و پاكات مخصوص مزايده به حساب جاري 700802749328 بانك شهر )شعبه امام خميني)ره( كد 264( در وجه شركت بهره برداري 
راه آهن شهري تهران و حومه تا ساعت 12:00 روز پنج شنبه مورخ 1397/11/18 به نشاني: تهران- خيابان انقلاب اسلامي- تقاطع حافظ- شماره 
956- طبقه پنجم- مديريت امور قراردادها )مناقصات و مزايدات( مراجعه نمايند. تحويل اسناد مزايده تا پايان وقت اداري روز سه شنبه 

مورخ 1397/11/23 مي باشد. جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت http://merto.tehran.ir مراجعه شود.
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پاسكاري خودرويي  وزارت صنعت و خودروسازان

تعادل|
تحوي�ل خودروه�اي پيش ف�روش داخلي بر 
اساس قيمت هاي گذشته، اكنون به مهم ترين 
مس�اله ميان وزارت صنعت، مع�دن و تجارت 
با خودروسازان بدل ش�ده است، مساله اي كه 
البته ب�ا همكاري دو طرف در حال حل اس�ت. 
با اين همه، پس از جلس�ه ميان وزير صنعت و 
مديران عامل دو خودروسازي بزرگ كشور در 
هفته گذشته، تأكيد دوباره وزير صنعت و برخي 
معاونان او بر تحوي�ل خودروهاي پيش فروش 
شده با قيمت هاي قبلي، نشان مي دهد كه هنوز 
هم مشكلاتي در اين زمينه وجود دارد و البته، 
وزارت صنعت توپ را به زمين خودروس�ازان 
انداخته است. رضا رحماني روز گذشته تأكيد 
كرد كه حتي خودروهاي پيش فروش ش�ده اي 
كه موعد تحويل آنها از ابتداي ش�هريور ماه تا 
انتهاي دي ماه سال جاري است، همچنان بايد 
بر اس�اس قيمت هاي قبلي به فروش رسيده و 
مشمول افزايش قيمت نش�وند. در عين حال، 
به گفته معاون وزير صنع�ت، معدن و تجارت، 
س�تادهايي در دو خودروس�از بزرگ كش�ور 
تش�كيل ش�ده تا به اعتراضات مش�تريان در 
زمينه تأخير و شرايط تحويل خودرو، رسيدگي 
كنند. اي�ن در حالي اس�ت كه ظاه�راً وزارت 
صنعت ترجي�ح داده در موض�وع جايگزيني 
خودروهاي پيش فروش ش�ده ب�ا خودروهاي 
موجود در انبارهاي خودروسازان، جانب هيچ 
يك از دو طرف خودروس�از و مشتري را نگيرد 
و ب�ه راه حلي مرض�ي الطرفين برس�د. به اين 
ترتيب، اگر خودروسازان قادر به تحويل برخي 
مدل هاي خاص به دليل شرايط تحريم نباشند، 
مي توانند ضمن جلب رضايت مشتري، نسبت 
به تحويل خودروهاي مشابه يا پرداخت جريمه، 

اقدام كنند.

در روزهاي پاياني دي ماه سال جاري، با اعلام نرخ هاي 
جديد فروش خودروهاي دو خودروساز اصلي كشور، 
قيمت خ��ودرو در ايران رس��ماً وارد فاز آزادس��ازي 
قيمتي شد. آزادسازي قيمتي اما مدت ها در فهرست 
خواسته هاي خودروسازان قرار داشت و با اين همه، 
اكنون با كاهش قدرت خريد مصرف كننده و كاهش 
ظرفيت توليد خودروسازان، خواسته در شرايطي نه 
چندان مطلوب به اجرا درآمده اس��ت. بر اين اساس، 
اكنون خودروهاي داخلي بر اس��اس يك نظام چهار 
نرخي به فروش مي رس��ند كه تا پايان موعد تسويه 
خودروهاي پيش فروش ش��ده ادامه خواهد داشت: 
خودروهايي كه تا پيش از پايان مردادماه سال جاري 
پيش فروش شده اند، بر اساس نرخ هاي مصوب سال 
گذشته، خودروهايي كه از ابتداي شهريورماه تا انتهاي 
دي ماه سال جاري توليد شده اند با 30 درصد افزايش 
قيمت و خودروهايي كه از ابتداي بهمن ماه سال جاري 
به بعد به فروش مي رسند، بر اساس نظام قيمت گذاري 
»5 درصد كمتر از نرخ حاشيه بازار« به فروش خواهند 
رسيد. در اين ميان اما نرخ چهارمي هم وجود دارد و 
آن هم قيمت فروش خودروها در بازار آزاد اس��ت كه 
دست كم 5 درصد با آخرين قيمت گذاري خودروهاي 

ارزان تر از 45 ميليون تومان داخلي فاصله دارد.
در اين ميان، دولت در رايزني هاي خود با خودروسازان 

از آنها تعهد گرفت ك��ه 80 درصد از توليدات خود را 
براي تكميل تعه��دات خود در زمين��ه خودروهاي 
پيش فروش ش��ده كنار بگذارند و تنها 20 درصد از 
توليدات جدي��د را براي فروش بر اس��اس نرخ هاي 
جديد اختصاص دهند. در هفته هاي اخير اما اعتراض 
بس��ياري از خريداران خودرو كه در قالب طرح هاي 
پيش فروش قبل��ي خريد كرده بودند، نش��ان از آن 
داش��ت كه احتمالاً  اين بخش از تعهد دو جانبه ميان 
دولت و خودروس��ازان به صورت كامل اجرايي نشده 
است. در اين ميان، جلسه ميان وزير صنعت، معدن و 
تجارت و مديران عامل دو خودروساز بزرگ كشور اما 
نقطه عطفي بود كه كمي بعد به عزل مديرعامل سايپا 
ختم ش��د و البته پس از آن، خودروسازان با صراحت 
بيشتري بر تكميل تعهدات خود در زمينه خودروهاي 

پيش فروش شده تا انتهاي دي ماه سخن گفتند.
اكنون اما وزير صنعت، معدن و تج��ارت، بار ديگر با 
تأكيد بر عدم افزايش قيمت خودروهاي پيش فروش 
شده تا انتهاي دي ماه س��ال جاري، توپ را در زمين 
خودروس��ازان انداخته اس��ت. در اي��ن زمينه، رضا 
رحماني با اش��اره به افزايش قيمت خ��ودرو، به بند 
دوم مصوبه س��تاد تنظيم بازار اش��اره ك��رد وگفت: 
خودروسازان مكلف به تحويل خودروهاي پيش فروش 
شده با تاريخ تحويل اول شهريور ماه تا 30 دي ماه به 
قيمت قبل هس��تند. رحماني با اعلام اينكه هرگونه 
افزايش قيمت جديد براي پيش فروش ها و فروش هاي 
آتي خواهد بود در پاسخ به اين پرسش كه آيا افزايش 
قيمت براي آن دسته از پيش فروش هايي كه داراي 
تاريخ تحويل در قرارداد شهريور تا دي ماه 97 بوده اند 
نيز شامل مي شود يا نه، گفت: با اين تفسيري كه گفتم، 
افزايش قيمت شامل آنها نمي ش��ود؛ در صورتي كه 
قيمت خودرو يا تاريخ تحويل قطعي در قرارداد قيد 
شده باشد، ملاك همان خواهد بود. رحماني با تاكيد 
بر اجراي دقيق ماده 4 آيين نامه اجرايي قانون حمايت 

از حقوق مصرف كنندگان افزود: همانطور كه پيش از 
اين بارها عرض كرده ام، همه بايد به تعهداتشان پايبند 
باش��ند چرا كه مصرف كننده با قرارداد قطعي خريد 
كرده  است. اگر خودروسازان از اين تعهد عدول كنند، 
س��ازمان حمايت در دفاع از حقوق مصرف كنندگان 

برخورد نظارتي را اعمال خواهد كرد.

    ستادهايي براي پايش قيمت
از آن س��و اما معاون وزير صنعت، معدن و تجارت نيز 
از تشكيل ستادهايي براي پاسخگويي و رسيدگي به 
اعتراض مشتريان در دو ش��ركت خودروساز بزرگ 
كش��ور خبر داد. فرش��اد مقيمي با اش��اره به دستور 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت به ش��ركت هاي 
خودروس��از براي تعيين تكليف مش��تريان، گفت: 
گروه خودروس��ازي ايران خودرو و سايپا، ستادي را 
در معاونت فروش خود تشكيل داده اند و به اعتراض 
مشتريان به تاخير و شرايط تحويل خودرو رسيدگي 
مي كنند. به گزارش ش��اتا، او در ادامه افزود: امروز به 
صورت سرزده از اين س��تاد بازديد كردم كه با توجه 
به فراخوان ش��ركت هاي خودروس��از، اف��رادي كه 
امكان تحويل خودروهاي ش��ان وجود نداش��ت، به 
ستاد مراجعه كرده بودند و توافقاتي با خودروسازان 
داشتند. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت با اعلام 
اينكه ساير گروه ها نيز مي توانند در روزهاي آينده به 
اين ستاد مراجعه كنند، گفت: با توجه به گروه بندي 
محصولات خودرو سازان، متقاصيان با مراجعه به ستاد 
و انتخاب محصول مورد نظر مي توانند از زمان تحويل 
خودرو كه توسط ش��ركت خودرو ساز اعلام خواهد 

شد مطلع شوند. 
اين اما در حالي اس��ت ك��ه ف��ارغ از موضوع قيمت 
خودروهاي پيش فروش ش��ده، زم��ان تحويل اين 
خودروه��ا ني��ز يكي ديگ��ر از موارد اخت��لاف ميان 
خودروس��ازان و مشتريان آنها بوده اس��ت. در واقع، 

بسياري از خريداران خودرو به اين موضوع اعتراض 
دارند كه خودروساز زمان دقيق تحويل خودروهاي 
پيش فروش ش��ده را به اطلاع آنها نمي رس��اند. روز 
گذش��ته اما معاون بازرسي و رس��يدگي به تخلفات 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان، 
از خودروسازان خواست كه زمان تحويل خودروهاي 
معوق را به مش��تريان اعلام كنند. شهرام ميرآخرلو 
در رابط��ه با اجراي تعهدات خودروس��ازان در پيش 
فروش خودروها گفت: خودروسازان ملزم هستند به 
تعهدات خود در قبال مشتريان پاسخ دهند. اگر زمان 
اين تعهدات سررسيد شده باشد، بايد قيمتي كه در 
پيش فروش عادي ذكر شده برابر با قيمت زمان تحويل 

مندرج در قرارداد باشد. 

    همچنان احتمال جايگزيني وجود دارد
با اين همه ظاهراً وزارت صنعت ترجيح داده در موضوع 
جايگزيني خودروهاي پيش فروش شده با خودروهاي 
موجود در انبارهاي خودروسازان، جانب هيچ يك از 
دو طرف خودروس��از و مشتري را نگيرد و به راه حلي 
مرضي الطرفين برس��د. ميرآخورلو در اين مورد و با 
اشاره به مش��كلاتي كه تحريم ها براي خودروسازان 
ب��ه وجود آورده اس��ت، گف��ت: اگر به دلي��ل اعمال 
تحريم ها، خودروسازان نمي توانند خودروي خاصي 
را به مشتريان تحويل دهند بايد نسبت به جايگزيني 
خودروي پيش فروش شده با خودرويي ديگر هم تراز با 
سليقه و رضايت مشتري اقدام كنند، اما بطور كلي بايد 
رضايت مصرف كننده جلب شود. او ادامه داد: ممكن 
است خودروس��از به دليل تحريم يا مشكلات تامين 
قطعه، امكان توليد يك خودروي خاص را نداشته باشد 
ولي نبايد براي معرفي خودروي جايگزين، به مشتري 

تحميلي صورت گيرد. 
ميرآخورلو گفت: هيچ كس شرايط پيش آمده امروز 
بر اث��ر تحريم ها را پيش بيني نمي ك��رد، بنابراين تا 

خودروسازان بتوانند براي مبارزه با تحريم ها و تامين 
قطعات مورد نياز راهكاري پي��دا كنند زمان خواهد 
برد، اما آنچه كه مهم است و بايد اتفاق بيفتد اين است 
كه ش��ركت هاي خودروس��از بايد براي خودروهاي 
پيش فروش سررس��يد ش��ده، زمان تحويل را براي 
مصرف كننده مشخص كنند و رضايت مصرف كننده 
را در اين زمينه جل��ب نمايند. اين عضو هيات مديره 
س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
افزود: قطع��ا وزارت صمت تمهيدات��ي را براي حل 
مشكلات خودروسازان در جهت دور زدن تحريم ها يا 
در قالب اعطاي ارز يا تسهيلات ريالي اتخاذ مي كند 
تا تيراژ توليد خودرو به شرايط قبلي خود بازگشته و 

چرخه توليد متوقف نشود.

  تغيير شرايط پيش فروش
در همين حال اما مديرعامل سازمان حمايت از حقوق 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان و يكي ديگر از معاونان 
وزير صنعت نيز با حضور در بين مشتريان معترض، از 
ابطال دعوتنامه هاي پيش فروش ارسالي خودروسازان 
و ابلاغ آنها با شرايط جديد خبر داد. عباس تابش گفت: 
خودرو سازان مكلف به اجراي ماده 4 آيين نامه اجرايي 
قانون حمايت از حقوق مصرف كنندگان هستند ودر 
پيش فروش عادي، باي��د قيمت مطابق زمان تحويل 
مندرج در قرار داد محاسبه ش��ود. او ادامه داد: قيمت 
مذكور در تاريخ سر رسيد بايد مطابق سايت خودروساز 
باش��د و خودرو س��از موظف اس��ت جريمه تاخير به 
مش��تريان پرداخت كند. به اين ترتيب، خودروهاي 
پيش فروش شده كه تاريخ تحويل آنها از اول شهريور 
ماه تا س��ي ام دي ماه 97 است ش��امل افزايش قيمت 

نمي شود.
از آن س��و اما ايران خودرو، يكي از دو خودروساز بزرگ 
كش��ور، اعلام كرد كه براي تعهدات شهريور تا دي ماه 
محصولات پر تي��راژ خود با وجود پذيرش خس��ارت و 
زيان بس��يار و صرفا براي خودروهاي پر تيراژ، افزايش 
30 درصدي قيمت را لحاظ كرده است. به گفته مصطفي 
خان كرمي، مع��اون مديرعام��ل دربازاريابي و فروش 
شركت ايران خودرو، تمامي نهاده هاي توليد درصنعت 
خودروسازي در بيشتر موارد بيش از 100 درصد افزايش 
قيمت را تجربه كرده اند و اين درحالي است كه اين شركت 
براي تعهدات قبل از ش��هريور خ��ود هيچ گونه افزايش 
قيمتي را لحاظ نكرده و خودروها را با همان قيمت هاي 
قبلي به مش��تريان تحويل مي دهد. خان كرمي گفت: 
براساس آمارهاي موجود، خودروهاي فروخته شده سال 
جاري و سال گذشته نش��ان مي دهد كه تا 28 دي ماه 
س��ال 1396، تعداد 573 هزار دستگاه از سوي شركت 
ايران خودرو فاكتور و به بازار و مشتريان شركت عرضه و 
تحويل شده، كه اين روند در سال 1397 و مدت مشابه، 
به 296 هزار دستگاه كاهش يافته است. معاون مديرعامل 
در بازاريابي و فروش ايران خودرو گفت: با مقايسه دو عدد 
مذكور مي توان مش��اهده كرد كه توان تحويل شركت 
ايران خودرو به تعداد 276 هزار دستگاه كاهش يافته است 
و اين در حالي است كه تعداد تعهدات معوقه اين شركت 
در سال جاري حدود 106 هزار دستگاه است كه كمتر از 
ميزان افت توليد است. اين بدان معناست كه حتي اگر 
توليد نسبت به س��ال 96 رشدي هم نداشت و به ميزان 
همان سال خودرو توليد مي شد، پيش فروش هاي انجام 
ش��ده نه تنها به تعهد معوق منجر نمي شد بلكه امكان 

عرضه خودروهاي بيشتر هم وجود داشت.

عضوهياتمديرهانجمنقطعهسازانمطرحكردبراساسآمارانجمنفولادجهان

لزوم دريافت غرامت از پژو و رنو ايران دهمين فولادساز بزرگ جهان شد

آمار انجمن فولاد جهان )ورلداستيل( نشان داد توليد فولاد خام جهان با 
رشد قوي اكثر مناطق از جمله چين، 4.6 درصد در سال 2018 رشد كرد. 
به گزارش ايسنا، ورلداستيل كه كشورهاي عضوش حدود 85 درصد از 
فولاد جهان را توليد مي كنند اعلام كرد چين كه نيمي از فولاد خام جهان 
را توليد مي كند سال ميلادي گذشته 928.3 ميليون تن فولاد توليد كرد 
در حالي كه توليد جهاني به يك ميليارد و 808 ميليون و 600 تن رسيد. 
ساير مناطق به جز اتحاديه اروپا رشد قابل توجهي را تجربه كردند. توليد 
اين منطقه 0.3 درصد در سال 2018 در مقايسه با سال 2017 كاهش 
يافت و به 168.1 ميليون تن رس��يد. صنعت فولاد به ارزش حدود 900 
ميليارد دلار در سال، معياري براي س��نجش سلامت اقتصادي است. 
رأس اس��تراچان، اقتصاددان موسسه »كپيتال اكونوميكس« گفت: به 
دليل ضعف تقاضا و تعطيلي كارخانه هاي فولادسازي عمدتاً در چين، 
ما شاهد رشد ضعيف تري در سال 2019 خواهيم بود. خاورميانه 38.5 
ميليون تن فولاد در س��ال 2018 توليد كرد كه 11.7 درصد نسبت به 

سال 2017 بالاتر بود.
ايران 25 ميليون تن فولاد در سال 2018 توليد كرد كه 17.7 درصد در 

مقايسه با سال 2017 افزايش داشت و دهمين فولادساز بزرگ جهان شد. 
توليد ايران در دسامبر 14.1 درصد بر مبناي سال به سال رشد كرد و به 
2.26 ميليون تن رسيد. تركيه كه هشتمين فولادساز بزرگ جهان است، 
37.3 ميليون تن فولاد در سال 2018 توليد كرد كه 0.6 درصد در مقايسه 
با سال 2017 كاهش نشان داد.توليد در هند كه از ژاپن به عنوان دومين 
فولادساز بزرگ جهان سبقت گرفت، 4.9 درصد در سال 2018 رشد كرد 
و به 106.5 ميليون تن رسيد. توليد ژاپن با 0.3 درصد كاهش، به 104.3 
ميليون تن بالغ شد. در امريكا كه چهارمين فولادساز بزرگ جهان است، 
توليد فولاد با رشد اقتصادي مطلوب و تعرفه 25 درصدي واشنگتن روي 
واردات فولاد، 6.2 درصد در سال 2018 رشد كرد و به 86.7 ميليون تن 
رسيد. ورلداستيل در اكتبر پيش بيني خود از رشد تقاضاي جهاني براي 
فولاد در سال 2018 و 2019 را دو برابر كرد اما متذكر شد كه تنش هاي 
تجاري روي اين دورنما س��ايه افكنده است. براس��اس گزارش رويترز، 
اقتصاددانان مي گويند رشد موانع تجاري در فولاد و ساير بخش ها، ممكن 
است رشد اقتصاد جهاني را فلج كند در حالي كه براي فولادسازان، كندي 

رشد چين كه نيمي از فولاد جهان را مصرف مي كند مايه نگراني است.

عضو هيات مديره انجمن قطعه س��ازان گفت: ما به دنبال دريافت 
غرامت پژو و رنو هستيم؛ چراكه تمام خودروهاي پلتفرم مشترك 
اين دو ش��ركت نيمه كاره رها ش��ده اند بنابراين م��ا بايد اكنون از 
مح��ل تضامين غرام��ت دريافت كني��م. فرهاد بهنيا با اش��اره به 
جلس��ات اين انجمن با مديران دو خودروس��از اصلي كشور گفت: 
علت اصلي ممانعت خودروسازان از افزايش قيمت قطعه مخالفت 
شوراي رقابت با افزايش قيمت تمام شده خودرو بود، اما به تازگي 
ايران خودرو وعده افزايش 70 درصدي قيمت قطعه را با ارايه اسناد 
مثبت داده است. به گزارش مهر، او در خصوص خودروسازي سايپا 
گفت: متاس��فانه به دليل تغييرات پي در پي مديران اين شركت 
نتوانستيم جلسه اي براي تعيين تكليف قيمت قطعه داشته باشيم، 
اما ايران خودرو قول داد كه علاوه بر افزايش قيمت 85 تا 90 درصد 
از تس��هيلاتي كه درياف��ت مي كند جهت پرداخ��ت مطالبات به 
قطعه سازان اختصاص دهد. او ادامه داد: از 11 هزار ميليارد توماني 
كه قرار اس��ت به اين دو خودروس��از در قالب تسهيلات پرداخت 
ش��ود، 4هزار ميليارد تومان آن به صورت ريالي و 7 هزار ميليارد 

تومان به صورت تسهيلات ارزي براي واردات مواد اوليه است، كه 
ايران خودرو قرار اس��ت 85 تا 90 درصد از س��هم دو هزار ميليارد 
توماني تسهيلات ريالي را به خودروسازان پرداخت كند. اين مساله 

كمك بزرگي به صنعت قطعه سازي خواهد بود.
او افزود: ممانعت ش��وراي رقابت از افزايش قيمت خودرو همگام 
با افزايش نرخ ارز و مواد اوليه باعث ش��د كه اين صنعت در آستانه 
تعطيل��ي قرار بگيرد. بهنيا در خصوص خروج دو كمپاني پژو و رنو 
از كش��ور گفت: بر اس��اس آمار، رنو حدود 115 هزار خودرو و پژو 
حدود 40 هزار خودرو در كش��ور ما فروخته اند و پس از آن كشور 
را ترك كردند. در حالي كه پس از توافق هس��ته اي هنگامي كه از 
مديران وزارت صنعت در خصوص بدعهدي اين دو شركت سوال 
مي كرديم تضمين مي دادند آنها آمده اند كه بمانند و تضمين هاي 
لازم از آنها گرفته شده است. بر همين اساس ما همچنان به دنبال 
دريافت غرامت از اين دو خودروساز هستيم زيرا تمام خودروهاي 
پلتفرم مشترك اين دو ش��ركت نيمه كاره رها شده اند بنابراين ما 

بايد اكنون از محل تضامين غرامت دريافت كنيم.
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نانوايان و ميوه فروشان؛ 
بيشترين متخلفان صنفي 

ايسنا| مديركل رسيدگي به تخلفات و امور تعزيرات 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان با 
اشاره به جديدترين آمار شكايات و عملكرد سازمان 
حمايت در آذرماه سال جاري نسبت به ماه گذشته، 
گفت: طي آذر ماه سال جاري، جمعا 23 هزار و 117 
فقره شكايت مردمي در خصوص تخلفات صنفي و 
غير صنفي از طريق تلفن 124 ستاد خبري استان ها 
در بخش كالا و خدمات دريافت و مورد رسيدگي قرار 
گرفته كه از مجموع ش��كايات واصل شده در مدت 
مذكور، 87 درصد در بخش كالا و 13 درصد در بخش 
خدمات بوده است. غلامرضا صارميان تصريح كرد: 
نان و ميوه و س��بزيجات و همچنين رستوران هاي 
غذاخوري و تعميرگاه هاي خودروهاي سبك به ترتيب 
بيشترين سهم شكايات را براساس نوع خدمات به خود 
اختصاص داده اند و نيز گرانفروشي و تقلب در صدر 
عناوين تخلف گزارش هاي دريافتي قرار گرفته است.

اين مقام مس��وول همچنين درب��اره مصالحه قبل 
از ش��كايات نيز عنوان ك��رد: از مجموع ش��كايات 
رسيدگي شده كه منجر به تخلف شده اند، 7 درصد 
از ش��كايات با برآورد ارزش بيش از 73 ميليارد ريال 
در كارگروه هاي رسيدگي استاني منجر به مصالحه 
و جلب رضايت شاكيان ش��ده و به تبع از تشكيل و 
ارجاع پرونده اجتناب شده است. او با تاكيد بر اينكه 
نتايج بررسي ش��كايات به شاكيان در اولين فرصت 
اعلام مي شود يادآور شد: ستادهاي خبري مستقر 
در س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها آماده 
دريافت ش��كايات و گزارش هاي مردم��ي تا پايان 
وقت اداري و در تهران نيز تا س��اعت 21 شب و بعد 
از آن سيستم پيامگير آماده ثبت و ضبط شكايات و 
گزارشات احتمالي شهروندان است. صارميان يكي 
از رسالت هاي مهم س��ازمان حمايت را ايجاد ثبات 
اقتصادي در جامعه از طريق بازرسي و نظارت بر تمامي 
واحدهاي عمده و خرده فروش و تسريع در رسيدگي به 
تخلفات و فرهنگ سازي و گسترش نظارتهاي مردمي 
عنوان و اظهار كرد: براين اساس شهروندان محترم 
مي توانند با مشاهده هرگونه تخلف اقتصادي از قبيل 
گران فروشي، كم فروشي، تقلب، عدم درج قيمت، 
عدم صدور فاكتور و ساير تخلفات اقتصادي از طريق 
سامانه 124 مسوولان ذي ربط را در جريان قرار داده 

تا رسيدگي لازم صورت گيرد.

 نمايشگاه بهاره 
قطعا برگزار مي شود

پايگاه خبري اتاق اصناف ايران| نايب رييس اتاق 
اصناف ايران با بيان اينكه نمايشگاه عرضه مستقيم 
كالا )بهاره( در آستانه ايام عيد قطعا برگزار مي شود، 
گفت: با هماهنگي استانداران و فرمانداران، برگزاري 
نمايشگاه در دستور كار قرار دارد. جلال الدين محمد 
شكريه اظهار كرد: تامين كالاي اساسي كه برعهده 
اصناف است مشكلي وجود ندارد به ميزان كافي كالا 
در انبار ها وجود دارد و از اين لحاظ با كمبودي مواجه 
نيستيم. نايب رييس اتاق اصناف ايران با اشاره به قيمت 
مرغ و گوشت قرمز افزود: طبق قانون اصناف مي توانند 
كالا هاي خود را با سود 10 درصد به فروش برسانند 
اما، در حال حاضر فروش مرغ با سود هاي 3 تا 4 درصد 
صورت مي گي��رد. او از برگزاري ف��روش فوق العاده 
پوش��اك براي ايام عيد خب��ر داد و گفت: واحد هاي 
صنفي فاكتور هاي خريد و درصد سودي كه خواهان 
كاهش آن هستند را ارايه مي كنند و در صورت تاييد 
كارگروه فروش فوق العاده اتحاديه مربوطه مي توانند 
اين فروش را انجام دهن��د. نايب رييس اتاق اصناف 
ايران گفت: نمايشگاهي كه اصناف برگزار مي كنند 
به دليل اينكه مجري برگزار كننده سودي براي خود 
در نظر نمي گيرد نمايشگاه پر باري است و از دارندگان 
پروانه كسب و افراد با صلاحيت براي حضور دعوت 
مي شود. او افزود: طبق نظرسنجي كه صورت گرفته 
ستاد هاي تنظيم بازار استان ها به دليل شرايط ويژه اي 
كه وجود دارد براي رفاه حال بيشتر مردم به برگزاري 
اين نمايشگاه ها تمايل دارند. شكريه درباره عدم توزيع 
كالا هاي تنظيم بازاري در واحد هاي صنفي اظهار كرد: 
اصناف به اين موضوع انتق��اد دارند و در حال رايزني 
هستيم تا توزيع اين كالا ها به اصناف نيز واگذار شود. 

تدوين آيين نامه بازرسي
از اصناف

پايگاه خب�ري ات�اق اصناف ته�ران| رييس 
كميسيون بازرسي ماده 39 با اشاره به شرح وظايف 
كميسيون بازرسي و رسيدگي به شكايات اظهار كرد: 
اين كميس��يون جهت بازرسي و نظارت بر عملكرد 
اتحاديه ها در اجراي قانون خصوصا نحوه صدور پروانه 
كس��ب و انجام وظايف محوله در م��اده )39( قانون 
تشكيل مي شود. ابوالقاسم شيرازي افزود: كميسيون 
موظف اس��ت به منظور حصول اطمينان از رعايت 
ضوابط و مقررات صنفي به صورت دوره اي، موردي 
يا بر اساس شكايات و اعتراضاتي كه به اتاق مي رسد، 
عملكرد اتحاديه ها را مورد بررس��ي و بازرس��ي قرار 
داده و نتيجه بررسي خود ر از طريق هيات رييسه به 
كميسيون نظارت گزارش كند. شيرازي در ادامه بيان 
كرد: اين كميسيون از 13 عضو تشكيل شده كه در دو 
گروه 6 نفره با حضور اينجانب در جلسات هر دو گروه 
به صورت مش��ترك در دو روز هفته از اتحاديه هاي 
مورد نظر كه تشخيص هيات رييسه يا سازمان هاي 
مرتبط است بازرسي به عمل مي آورد، در دوره جديد 
انتخابات و تشكيل كميسيون ها بيش از 20 اتحاديه 
مورد بازرسي واقع شد كه البته مقرر گرديده تا در هر 

سال حتما از كليه اتحاديه ها بازرسي به عمل آيد.
رييس كميسيون بازرسي ماده 39، افزود: به جهت 
تصميم واحد و رويه يكسان هر دو گروه در برخي موارد 
كه قانون اجازه داده تلاش داريم كه نظرات يكساني 
داشته باشيم بنابراين آيين نامه اي تدوين شده تا بر 
اساس آن وحدت رويه داشته باشيم كه اين آيين نامه 
به زودي به سمع و نظر هيات رييسه خواهد رسيد و از 

ارشادات هيات رييسه بهره مند خواهيم شد.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

در نشست »مسابقه بزرگ انرژي« در داووس مطرح شد 

سخنگوي كميسيون انرژي مجلس: 

اداره كل گمرك چين آمار واردات نفت اين كشور را منتشر كردآشفتگي در توليد نفت و سياست ونزوئلا

سالي پرنوسان پيش روي بازار نفت 

با وجود موانع عرضه بورسي نفت، نگران فروش آن نيستيم

رقابت روسيه و عربستان براي تصرف بازار نفت ايران در چينآيا ونزوئلا نيز مسير عراق را در نفت طي مي كند

گروه انرژي| نادي صبوري |
 داووس همواره با برگزاري پنل هايي جذاب در زمينه 
سياست هاي بلندمدت انرژي همراه است. در داووس 
2019 نيز 4 پنل مختلف در حوزه انرژي برگزار شد. 
»تعادل« پيش تر اظهاراتي كه »فاتيح بيرول« رييس 
آژانس بين المللي انرژي در پنلي با عنوان »چشم انداز 
اس�تراتژيك انرژي« بيان كرده بود را منتشر كرد، 
عصر روز جمعه اما نشس�تي ديگر با حضور فاتيح 
بي�رول در داووس برگزار ش�د. نشس�تي با عنوان 

»مسابقه بزرگ انرژي«. 

»جان ديفتريس« اديتور» سي ان ان« كه بسياري از مواقع 
مجري پنل هاي حوزه انرژي داووس است، نشست »مسابقه 
بزرگ انرژي« را با پرسش��ي از فاتيح بيرول رييس آژانس 
بين المللي انرژي آغاز كرد. او با تشريح آنچه بازار نفت خام 
در 6 ماه گذشته از سر گذرانده است از رييس IEA سوال كرد 
كه آيا شانسي را براي اينكه بازار طلاي سياه در سال 2019 

ثبات داشته باشد قائل هستيد؟
بيرول كه نهاد زيربطش به تازگي در گزارشي روند منتهي 
شدن به »ثبات« را دوي استقامت و نه دوي سرعت توصيف 
كرده بود، پاسخ خود را اين طور آغاز كرد: »من مي خوام به 
نشست داووس در سال قبل ارجاع بدهم. در اين نشست ما 
از اين صحبت مي كرديم كه نام بازي اي كه اكنون در بازار 
نفت خام در جريان اس��ت »نوسان« است. در حال حاضر 

بايد بگويم كه نوسان اين بازي به نظرم بيشتر شده است.«
او در تشريح دلايل خود در اين زمينه عنوان كرد: »از يك 
طرف نگراني هاي ژئوپليتيك نسبت به سال گذشته بيشتر 
شده است و از طرف ديگر اقتصاد جهاني با كاهش در ميزان 
رشد روبرو است. هنوز مشخص نيست كه اثر اين كاهش 
روي تقاضا براي نفت خام چطورخواهد بود. يكي از مهم ترين 

عناصر آن نيز چين است«
بيرول با تاكيد بر اهميت نقش چين در رش��د تقاضا براي 
نفت خام عنوان كرد: »فراموش نكنيم كه در طول 10 سال 
گذشته چين عهده دار 50 درصد از كل رشدي بوده است 

كه در تقاضاي نفت خام رقم خورده است.«
رييس آژانس بين المللي ان��رژي در مورد ميزان كارآمدي 
توافق اوپك پلاس براي كاستن روزانه 1.2 ميليون بشكه 
از عرضه جهان��ي نفت خام نيز ابراز تردي��د كرده و عنوان 
كرد: »ممكن اس��ت آنها جدي باش��ند اما هنوز مشخص 
نيست كه اين توافق چقدر روي بازار اثر خواهد گذاشت و 
آيا مش��ابه توافق هاي پيشين خواهد بود يا به نحوي ديگر 

پيش خواهد رفت.«
فاتيح بيرول همان طور كه IEA در گزارش خود توليد نفت 
خام امريكا را عامل مهم اثرگذار بازار در سال جاري خوانده 
بود با اضافه كردن نكات و جزيياتي جديد در اين خصوص 
عنوان كرد: »ما با اين مواجه هستيم كه ظرفيت خطوط لوله 
نفت خام در امريكا رو به افزايش است. افزايش اين ظرفيت 
توانايي واكنش نفت خام شيل را بالا برده و موجب بيشتر 

شدن انعطاف آن در مقابل نوسان قيمت مي شود«

رييس IEA با تكيه بر تمام اين موارد پيش بيني كرد كه سالي 
بسيار »پرنوسان« در نفت خام پيش  روي ماست. 

بع��د از پايان يافتن اي��ن بخش از اظهارات بي��رول، جان 
ديفتريس اين پرسش را كه آيا مي توان گفت ريسك هاي 
ژئوپليتيك بازار نفت خام در سال جاري ميلادي نسبت به 
سال گذشته افزايش يافته است را با يكي از چهره هاي مطرح 
دنياي ژئوپليتيك مطرح كرد. »مگان اوساليوان« مشاور 
سابق امنيت ملي امريكا در عراق و افغانستان و همكار دانشگاه 
هاروارد پرسش ديفتريس را اين طور پاسخ داد: »بايد گفت 
كه در واقع اثري كه ريسك هاي ژئوپليتيك امسال در بازار 
خواهند گذاشت بزرگ تر از اثر آنها در سال گذشته است. ما 
امسال با مسائل ژئوپليتيك در 2 سوي عرضه و تقاضا روبرو 
هستم. در سمت عرضه ماجرا مشخص تر است اما در سمت 
تقاضا مساله جنگ تجاري چين و امريكا و اثر آن روي تقاضا 

موضوعي مبهم است.«
او در ادام��ه عن��وان ك��رد: »ونزوئلا يك��ي از بزرگ ترين 
ريسك هاي ژئوپليتيك امسال بازار نفت خام است. ايران و 
مساله تمديد شدن يا نشدن معافيت هاي نفتي اش اكنون 
دقيقا مشابه وضعيتي است كه نوامبر سال 2018 بازار نفت 
خام با آن روبرو بود. در مكزيك رييس جمهوري راس كار 
آمده است كه براي كسب و كارها ايجاد نگراني كرده است و 
در نيجريه نيز كه انتخابات رياست جمهوري را پيش رو دارد 
يكي از كانديداها در شعارهاي انتخاباتي خود گفته است 
كه در صورت برگزيده شدن در تمام قراردادهاي نفتي اين 

كشور بازنگري خواهد كرد«
او ساليوان كه از سوي هاروارد داراي يكي از عناوين ممتاز در 
استادي روابط بين الملل شده است در پايان صحبت هايش 
در اين خصوص عنوان كرد: »در نهايت به نظرم براي سال 
2019 ريسك هاي ژئوپليتيك زيادي پيش روي ماست 

و آنها نقش قابل توجهي در بازار نفت ايفا خواهند كرد«. 
»كريل ديميتريف« مديرعامل صندوق س��رمايه گذاري 
مستقيم روسيه، سومين فرد نشست »مسابقه بزرگ انرژي« 
بود كه ديتفريس به وضوح از او براي آنكه بتواند ديدگاه در 
خصوص همكاري اوپك و روسيه را مورد سوال قرار بدهد در 
پنل دعوت كرده بود. اديتور سي ان ان با پايان يافتن بخش 
نخست اظهارات مگان اوساليوان ديميتريف را خطاب قرار 
داده و گفت: »كريل تو 3 سال پيش پيش بيني عميقي ارايه 
داده و در همين داووس گفتي كه اوپك و روسيه با يكديگر 
همكاري خواهند كرد، در حال حاضر انسجام كشورهاي 

عضو بيانيه اوپك پلاس را چطور ارزيابي مي كني؟«
مديرعام��ل صن��دوق س��رمايه گذاري روس��يه، طوري 
صحبت ه��اي خود را مطرح كرد كه تواما هم به س��والات 
مجري پنل جواب داده و هم ابراز ترديد آژانس بين المللي 
ان��رژي در مورد كارآمدي توافق اوپك پلاس را بي پاس��خ 
نگذاشته باشد. كريل ديميتريف گفت: »لازم است به گذشته 
نگاه كنيم و به ياد بياوريم كه 4 س��ال پيش هيچ كس باور 
نمي كرد كه عربستان و روسيه در بازار نفت همكاري كنند. به 
خاطر مي آورم كه مقالاتي با تيترهاي طنزآميز در مورد دور 
بودن امكان اين همكاري نوشته شده و كمتر كسي براي آن 

شانسي قائل بود. اما در عمل اين همكاري تاريخي آغاز شد.«
او ادام��ه داد: »از طرفي اين همكاري از زمان آغاز در ژانويه 
2017 تاكنون تنها يك توافق براي كاستن از حجم توليد 
نبوده است. اين همكاري بارها تمديد شده، يك بار با تغيير در 
چارچوب به همكاري اي براي افزايش سطح توليد روبرو شده 
و در نهايت اخيرا تمديد شده است. اين مسائل نشان مي دهد 
ما با يك مكانيزم وظيفه مند و در حال كار براي تعادل بخشي 
به عرضه و تقاضاي نفت خام روبرو هستيم. زماني كه اين 
توافق هنوز آغاز به كار نك��رده بود جهان با خطر روبرو بود 
و 1 تريليون دلار سرمايه گذاري نفتي از دست رفته بود. ما 
بر اين باور هستيم كه اين توافق كه تاكنون سطح تعهد در 
آن عالي بوده است براي توليدكنندگان و مصرف كنندگان 

بسيار كارآمد است«
رييس صندوق سرمايه گذاري مستقيم روسيه در بخش 
ديگ��ري از صحبت هايش عنوان كرد: »ام��ا در مورد نفت 
شيل، اگر هر كسي مي خواهد با اين نفت مبارزه كند بايد 
بتواند نفت 40 دلاري را تاب بي��اورد. نفت 40 دلار در هر 
بشكه براي اقتصاد روسيه، اقتصاد عربستان سعودي و كل 
سرمايه گذاري روي صنعت نفت مناسب نيست. در نتيجه 

جنگ با نفت شيل عملياتي نيست. «
او ادامه داد: »بازه قيمتي 60 تا 70 دلار براي ما در روس��يه 
مناسب است و در بازار نفت موجب توازن مي شود. همين 
مهم ترين دليلي است كه باعث مي شود توافق اوپك پلاس 
قطعا ادامه پيدا كرده و روي تعادل بازار اثري مثبت بگذارد«

 ديميتريف همچنين ابراز ترديد فاتيح بيرول در مورد رشد 
تقاضا در سال جاري را نيز بي پاسخ نگذاشته و عنوان كرد: 
»درست است كه ما با يك كاهش در رشد اقتصادي روبرو 
هستيم اما همچنان براي مثال در تقاضاي نفت خام چين 
معادل 3.7 درصد رش��د پيش بيني شده است. اين كمتر 
از ميزان رش��د س��ال قبل بوده اما همچنان رشدي خوب 
محسوب مي شود. از طرف ديگر نيز ونزوئلا مقدار زيادي از 
توليد نفت خام خود را از دست داده و كمبود عرضه از اين 

جنبه وجود دارد« 

   نگاه سرمايه گذار 
اديتور س��ي ان ان براي اينكه جذابيت نشست را بالاتر 
ببرد، از مديرعامل يك شركت خصوصي حوزه انرژي 
كه در خاورميانه فعاليت مي كند نيز دعوت كرده بود 
تا در اين پنل حض��ور يابد. »محمد جعفر« كارآفرين 
عراقي تبار، چهارمين فردي بود كه مورد پرسش جان 
ديفتريس قرار گرفت. ديفتريس با نشان دادن نمودار 
رشد توليد نفت خام شيل از ابتدا تاكنون و رشد قابل 
توجهي كه عرضه اين نفت در سال هاي اخير كرده است 
از او پرسيد: »به عنوان يك سرمايه گذار فكر مي كني 
كه مي تواني ب��ا قيمت نفت خام 60 ال��ي 70 دلاري 
پروژه هايت در صنعت نفت عراق را پيش ببري و با نفت 

خام شيل بجنگي؟«
محمد جعفر پاسخ خود را اين طور شروع كرد: »اين نمودار 

براي من يك حرف مهم دارد. در طول 4 الي 5 سال گذشته 
بخش قابل توجهي از تقاضا براي نفت خام توسط شيل پاسخ 
داده شده است. از آن س��و منابع نفتي متعارف به ويژه در 
خاورميانه يا با تقاضا و سرمايه گذاري اي ثابت يا رو به كاهش 
روبرو بوده اند. به عنوان بخش خصوصي فعال در صنعت نفت، 
بر خلاف دولت ها، ما وجود نفت شيل را براي كل صنعت نفت 

خام جهان مثبت مي دانيم.«
اين كارآفرين عراقي در حوزه نفت گفت: : » اينكه انقلاب نفت 
شيل در امريكا به وقوع پيوست براي كل جهان مثبت بود چرا 
كه باعث جايگزيني گاز طبيعي به جاي زغال سنگ در اين 
كشور شد كه باعث كاهشي قابل توجه در انتشار كربن شد « 
جعفر كه دوره  ام بي اي را در مدرسه كسب و كار هاروارد 
گذرانده است در پاسخ به پرسش ديگري از سوي جان 
دفتريس كه آيا تواف��ق اوپك پلاس ثبات لازم را براي 
ش��ركت او در فعاليت صنعت نفت فراهم آورده است 
عنوان كرد: »فكر مي كنم بله، هر چند به نظر مي رسد 
منابع متعارف نفت خام براي آنكه در چرخه درازمدت 
دوام داش��ته باشند به بازه قيمتي 70 تا 90 دلار در هر 

بشكه احتياج دارند.«
او در نهايت درباره مساله »نوسان« بازار نفت خام در سال 
جاري عن��وان كرد: »ما با وضعيتي روبرو هس��تيم كه در 
آن ظرفيت ش��ناور توليد نفت خام بسيار اندك است. اين 
وضعيت براي نوسان بسيار مخاطره آميز است. در نتيجه به 

نظرم با بازاري بسيار پرنوسان روبرو خواهيم بود« 

ايلنا|
سخنگوي كميسيون انرژي مجلس درباره فروش نرفتن 
نفت در س��ومين عرضه در بورس اظهار داش��ت: انتظار 
نداش��تيم در ابتداي كار عرضه، در بورس نفت توفيقات 
كامل داش��ته باش��يم. دو فروش قبلي به صورت نسبي 
در ابتداي كار خوب اس��ت. اما ملاحظاتي وجود دارد كه 
كار را سخت كرده اس��ت، ما در شرايط تحريم هستيم، 
پالايش��گاه هايي كه نفت ما را مي خرند به دنبال عرضه 
مستمر هستند، قيمت ها نيز بايد مناسب باشد، خريداران 
نفت نمي خواهند رصد شوند، انتقال ارز هم مزيد بر علت 
است، زيرساخت هاي عرضه هم هنوز تكميل نشده است.

اسدالله قره خاني با بيان اينكه ما بايد رفته رفته مشكلات 
و موانع را برطرف كني��م، افزود: مثلا در عرضه اول اعلام 
كردي��م 80 درص��د ارزي و 20 درصد ريال��ي، به دليل 
مشكلاتي كه حادث ش��د در عرضه دوم پرداخت ها را به 

80 درصد ريالي و 20 درصد ارزي تغيير داديم و در عرضه 
سوم امكان پرداخت همه پول به صورت ريالي ميسر شد.

قره خاني تصريح كرد: اگر كسي قرارداد خريد امضا كرد 
بايد به اين فكر كند به چه طريقي كار را با فروشنده ادامه 
دهد، وضعيت ال س��ي و انتقال ارز چگونه اس��ت، اينها 
مسائلي است كه چون در مرحله اوليه هستيم، وجود دارد، 
ما شركت هاي بخش خصوصي بزرگ نداريم، خريداران 
شركت هايي هستند كه وابسته به سازمان هاي عمومي 
غير دولتي هستند اگر نتوانستند نفت را بفروشند با مشكل 
مواجه مي شوند يا سازمان هاي نظارتي ورود مي كنند، 

همان مشكلاتي كه در گذشته هم با آنها مواجه بوديم.
وي با بيان اينكه عرضه نفت در بورس در ايران نوپا است 
و ممكن اس��ت نقصان هايي داشته باشد، خاطرنشان 
كرد: اميدواريم شركت ملي نفت هم برخي ملاحظات 
را در نظ��ر گرفته و امتيازاتي بدهد تا بخش خصوصي 

بيشتري با اطمينان بالاتري ورود كند، اگر زمان قبل 
تحريم امكان خريد عرضه در بورس فراهم مي شد قطعا 
مشكلات نقل و انتقال ارز وجود نداشت و فضا آماده تر 
بود. به هر حال ما آن زم��ان اين كار را نكرديم وفضا را 
براي بخش خصوصي مهيا نكرديم، امروز كه هزار و يك 
مانع و فشارهاي بين المللي را داريم اگر بخش خصوصي 
از نظر اقتصادي ضعيف بوده و تحت فشار باشد و قدرت 
چانه زني و حامي نداشته باشد، طبيعي است، شجاعت 

ريسك پذيري را نداشته باشد. 
قره خاني در ادامه با اش��اره به نوس��انات قيمت نفت و 
فشارهاي احتمالي بر خريداران بيان كرد: خريداران 
بخش خصوصي توان اقتصادي بالايي ندارند اگر قيمت 
نفت به يك باره بعد از خريدشان پايين بيايد، به فروش 
نرود يا تعادل عرضه و تقاضا به هم بخورد با مشكل مواجه 
مي شود چون بعضا ممكن است نفت روي آب بماند و 

مجبور به پرداخت حق دموراج ش��وند و اين موضوع 
ريسك كار را بالا مي برد.وي يادآور شد: نبايد اين را هم 
فراموش كرد كه شرط اول خريد و فروش نفت استمرار و 
پايدار بودن عرضه است زيرا هر پالايشگاهي بر اساس نوع 
خاصي از نفت تطبيق داده مي شود بنابراين بايد تضمين 

فروش متوالي وجود داشته باشد.
سخنگوي كميسيون انرژي گفت: نگراني هاي بخش 
خصوصي و دولتي براي فروش نفت يكي نيس��ت. در 
برخي جاها بخش خصوصي راحت تر مي تواند كار كند، 
قدرت چانه زني و انعطاف بيش��تري دارد، اگر قيمت 
مناس��ب بخرد مي تواند تخفيفات لازم را اعمال كند 
ولي بخش دولتي اين توان را ندارد بنابراين س��خت تر 
معامله مي كند در مقابل اگر مشكل به وجود آمد بخش 
خصوصي تاب و تحمل پذيرش ريسك ها را ندارد. اگر 
دو ماه هم نفت بخش دولتي روي آب مانده و مشتري 

نداشته باشد مي تواند جاي ديگري بفروشد.
وي تاكيد كرد: در حال حاضر قدرت مانورمان براي فروش 
نفت پايين است، بخش خصوصي ريسك بالا را تحمل 
نمي كند چون در شرايط طبيعي نيستيم، به لحاظ بيمه 
و نقل و انتقال ارز مش��كل داريم، درست است گفته ايم 
امكان پرداخت ريالي فراهم است اما فروشنده بايد ارز را 
تحويل و تبديل به ريال كند و به كشور منتقل كند، اين 
پروسه ريس��ك دارد. اگر هم ارز را به داخل منتقل و بعد 
تبديل به ريال كند باز هم بايد ريسك كند. براي تبديل به 
واحد پول مقصد فروش نفت نيز بايد هزينه هايي بپردازد 
و علاوه بر ماليات ارزش افزوده و يك ماليات معمولي بر آن 
وارد مي شود. اينها مسائلي است كه ممكن است جرات و 
جسارت را از بخش خصوصي بگيرد. اما در كل بايد گفت 
بورس نفت فتح باب خوبي است و بايد به تدريج موانع را 

برطرف و شرايط كار را تسهيل كرد.

تسنيم| قبلا تصور مي شد چون عراق منابع عظيم نفتي و نيازهاي 
ش��ديد مالي دارد، مطمئناً سياس��تمداران اين كش��ور به س��رعت 
سرمايه گذاري هايشان را براي افزايش توليد نفت تنظيم مي كنند. در 
واقع آنها اين كار را نكردند. تا 2011 كه بالاخره توليد را به سطح سال 
2001 رساندند. ونزوئلا هم منابع عظيم و نيازهاي شديد مالي دارد، 

ولي تضميني نيست كه بهتر از عراق عمل كند.
به گزارش فوربز، مس��ير توليد نفت ونزوئلا طي دو سال آينده به زمان 

تغيير دولت، نحوه تغيير دولت و يكپارچگي رژيم بعدي بستگي دارد.
ثبات سياسي پس از تغيير رژيم مهم ترين عامل در تعيين زمان افزايش 
توليد نفت است. دولت جديد نياز دارد كاركنان قبلي شركت ملي نفت 
و گاز ونزوئلا به سركار باز گردند و شركت هاي نفتي دوباره احيا شوند كه 
هم نياز به پول دارد و هم اعتماد . سناريوهايي كه بيان مي كنيم تلاشي 
است براي اينكه بدانيم تغييرات رژيم چگونه تاثيرات متفاوتي بر توليد 

نفت ونزوئلا تا پايان سال آينده مي گذارد.
اين كودتا شايد به معناي كمترين اختلال در توليد نفت باشد. اگر قدرت 
به دس��ت خوان گوايدو، رييس مجمع ملي ونزوئلا بيفتد، توليد نفت 
سريع آغاز مي شود، چون مجمع ملي كه در حال حاضر تحت كنترل 
مخالفان است، به س��رعت مفاد مالي و قرارداد ها و بازگشت كاركنان 
شركت نفت و گاز ملي ونزوئلا را تاييد مي كند  اگر انتخابات جديدي در 

راه باشد، قراردادهاي جديد به تعويق مي افتند.
بركناري مادورو توسط همكارانش در حزب متحد سوسياليست ونزوئلا 
باعث ادامه درگيري با مخالفان مي شود. بنابراين سرمايه گذاران )خارج 

از روسيه و چين( تمايلي به فعاليت هاي عمده نخواهند داشت و ادامه 
ناآرامي ها احتمالًا باعث كاهش بيشتر يا توقف توليد مي شود .

تغيير دولت از طريق اعتراض سياسي زمان زيادي طول مي كشد و توليد 
را متوقف مي كند. پس از آن دولت با ثبات مي شود ولي ممكن است كشور 
پس از تغيير دولت دچار جدال بين احزاب مخالف شود مانند آنچه در 
عراق اتفاق افتاد.بيش از يك ميليون بش��كه در روز توليدي كه در چند 
سال گذشته از دست رفته احتمالًا به تدريج با بازگشت كاركنان و امضاي 
قراردادهاي جديد با كشورهاي داراي خدمات نفتي جايگزين مي شود. 
اگر ش��ركت نفت و گاز ونزوئلا يك نيروي سياس��ي اصلي باقي بماند، 
بازگرداندن مهندسان مهاجرت كرده براي ازسرگيري سرمايه گذاري 
و توليد سخت است.در درازمدت اگر يك دولت نسبت با ثبات روي كار 
باشد، اصلاحات جديد مي تواند ونزوئلا را به توليد بيشتر نفت از ميادين 
جانبي، توليد متعارف نفت و پروژه هاي س��نگين نفتي برساند ولي اگر 
دولت بين گروه هاي مختلف تقسيم شود يا شركت ملي نفت كار را متوقف 

كند، ونزوئلا هم با همان مشكل عراق در بخش نفت مواجه مي شود.
از دست رفتن توليد ونزوئلا به بازار نفت كمك كرده است و اين كمك رو 
به پايان است .بازگشت توليد ونزوئلا امكان پذير است و اضافه شدن 500 
هزار بشكه نفت در روز به زنجيره عرضه تا يكسال آينده كار اوپك را براي 
تعادل بازار سخت مي كند. اگر قيمت نفت وست تگزاس اينترمديت 
براي سال آينده 60 دلار باشد، اين عرضه اضافي نفت از طرف ونزوئلا به 
همراه تقويت سرمايه گذاري در شيل امريكا و افت اقتصاد جهان باعث 

يك سقوط ديگر در قيمت نفت در سال آينده مي شود.

ايسنا| روس��يه در دس��امبر بزرگ ترين صادركننده نفت به چين 
بود و در س��ال 2018 براي سومين سال متوالي اين جايگاه برتري را 

حفظ كرد.
آمار اداره كل گمرك چين نش��ان داد واردات نفت چين از روسيه در 
دسامبر به 7 ميليون و 40 هزار تن يا يك ميليون و 658 هزار بشكه در 
روز رسيد كه 40 درصد در مقايسه با 5 ميليون و 30 هزار تن در مدت 

مشابه سال 2017 رشد داشت.
براي كل سال صادرات نفت روسيه به چين به 71 ميليون و 490 هزار 
تن يا يك ميليون و 430 هزار بشكه در روز رسيد كه 19.7 درصد در 

مقايسه با 59 ميليون و 700 هزار تن در سال 2017 افزايش داشت.
تقاضا براي نفت روسيه با رشد توليد پالايشگاه هاي خصوصي چين كه 
گريدهاي روسي مانند اسپو مناسب آنها است، تقويت شد و از سوي 
ديگ��ر ابهامات ژئوپليتيكي كه چين را ناچار ك��رد واردات كمتري از 
كشورهايي مانند ايران و ونزوئلا داشته باشد، به نفع صادرات نفت روسيه 
تمام شد.غول نفتي روس نفت روسيه نيز با امضاي قراردادهاي تأمين 
بلندمدت با شركت هاي نفتي دولتي مانند »چم چاينا« و »پتروچاينا«، 

به رونق بازار اسپو پرداخت.
عربستان سعودي در دسامبر 6 ميليون و 970 هزار تن يا يك ميليون 
و 640 هزار بش��كه در روز به چين نفت صادر ك��رد كه 48 درصد در 
مقايسه با 4 ميليون و 710 هزار تن در دسامبر سال 2017 رشد داشت.

اين كشور صادرات نفت به چين در سال 2018 را به ميزان 8.7 درصد 
افزايش داد و به 56 ميليون و 730 هزار تن يا يك ميليون و 135 هزار 

بشكه در روز رساند.
به اين ترتيب فاصله روسيه با عربستان سعودي در تأمين نفت چين 
تقريباً دو برابر شد و به 295 هزار بشكه در روز در سال 2018 در مقايسه 

با 150 هزار بشكه در روز در سال 2017 رسيد.
صادرات نفت امريكا به چين كه از جنگ تجاري ميان دو كشور آسيب 
ديده است، در دسامبر به صفر رسيد، اما براي كل سال 2018 به ميزان 
24.8 درصد رش��د نشان داد و بطور ميانگين 245 هزار و 616 بشكه 
در روز بود.صادرات ونزوئلا به چين 24 درصد در سال 2018 سقوط 
كرد و به 16 ميليون و 630 هزار تن يا 332 هزار و 600 بش��كه در روز 
رسيد. توليد اين كشور عضو اوپك به دنبال عدم سرمايه گذاري لازم، 
س��وءمديريت و فرار كاركنان در سال 2018 به پايين ترين ميزان در 

هفت دهه اخير سقوط كرد.
واردات نفت از ايران در دس��امبر 2 ميليون و 140 ه��زار تن يا 503 
هزار و 896 بشكه در روز بود كه 12 درصد در مقايسه با دسامبر سال 

2017 كمتر بود.
بر اساس گزارش رويترز، ميزان واردات نفت چين از ايران در كل سال 
2018 به ميزان 20 درصد در مقايس��ه با سال 2018 افت داشت و به 
29 ميليون و 274 هزار تن يا 585 هزار و 475 بشكه در روز رسيد. اين 
كاهش ناشي از بازگشت تحريم هاي امريكا عليه ايران بود. با اين حال 
چين يكي از هشت كشوري است كه از تحريم هاي نفتي امريكا معافيت 
گرفته است و مي تواند به مدت 180 روز تا ماه مه به ميزان 360 هزار 

بشكه در روز نفت از ايران وارد كند.
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تداوم خريد نفت ژاپن از ايران
ايس�نا| ريي��س انجمن نف��ت ژاپن اع��لام كرد 
پالايشگاه هاي ژاپني تحت معافيتي كه ژاپن در نوامبر 
از امريكا دريافت كرد، تا مارس به خريد نفت از ايران 

ادامه خواهند داد.
ژاپن ماه ميلادي جاري خريد نفت ايران را از سرگرفت 
و ش��ركت هاي فوجي اويل و ش��وآ ش��ل سكي يو 
محموله هاي نفت ايران را در نفت كش��ي بارگيري 

كردند كه نهم فوريه به ژاپن خواهد رسيد.
بر اس��اس گزارش هلنيك ش��يپينگ، تاكاش��ي 
تسوكيوكا، رييس انجمن نفت ژاپن گفت: صنعت 
پالايش نفت ژاپن همچنان از دولت مي خواهد معافيت 
از تحريم هاي امريكا عليه صادرات نفت ايران را پس 
از پايان مدت 180 روز در مه، تمديد كند. با اين حال 
پالايش��گاه هاي ژاپني مي توانند از ساير كشورهاي 

خاورميانه نفت مورد نياز خود را تأمين كنند.
آخرين محموله نفت اي��ران در اوايل اكتبر به ژاپن 
رس��يد، زيرا پالايش��گاه ها و بانك هاي ژاپني تلاش 
داشتند كليه مبادلات مربوط به نفت را پيش از آغاز 
تحريم هاي امريكا تسويه كنند. پالايشگاه هاي ژاپني 
معمولًا گريدهاي مديوم و سنگين را وارد مي كنند. 
آخرين باري كه اين كش��ور هيچ نفتي از ايران وارد 
نكرد ژوئيه سال 2012 بود كه تهران هدف تحريم هاي 
بين المللي قرار گرفته بود و تا زمان مشخص شدن 
وضعيت بيمه محموله و مسائل بانكي، واردات نفت 

ژاپن از ايران به مدت كوتاهي متوقف شده بود.

ايران، سومين توليدكننده 
گاز جهان

ش�انا| براس��اس تازه ترين گزارش بررسي آماري 
شركت بريتيش پتروليوم )بي پي( تا پايان سال 2017 
ميلادي، كشور ايران در جايگاه سوم توليدكنندگان 

بزرگ گاز طبيعي جهان قرار دارد.
با توجه به سياست هاي كلان كشور به منظور افزايش 
سهم گاز طبيعي در سبد مصرف انرژي كشور به دليل 
مزاياي بي ش��مار آن مانند حفظ و پايداري محيط 
زيس��ت، توزيع عدالت اجتماع��ي و...، افزايش توان 
پالايشي گاز كشور از دهه 80 و با توسعه ميدان گازي 
پارس جنوبي، در دستور كار قرار گرفت و اين مهم، 
پس از آن به صورت دايمي روندي افزايشي را تجربه 
كرده است، به گونه اي كه در طول 40 سال گذشته، 
ت��وان پالايش گاز كش��ور از 89 ميليارد مترمكعب 
در س��ال 1357، به رقمي بي��ش از 3.754 ميليارد 
مترمكعب در زمان كنوني رس��يده است. با توجه به 
اجراي طرح هاي توسعه اي در زمينه پالايش گاز تا افق 
1404 و در صورت تحقق همه طرح هاي توسعه اي 
پالايشي در پايان برنامه ششم توسعه، مجموع ظرفيت 
پالايشي شركت ملي گاز ايران به بيش از يك هزار و 
200 ميليون مترمكعب در روز خواهد رسيد. تازه ترين 
گزارش بررسي آماري بي پي حكايت از آن دارد كه تا 
پايان سال 2017، ايران با توليد بيش از 223 ميليارد 
مترمكعب گاز طبيعي و سهمي معادل 6.1 درصد، 
جايگاه س��وم را در ميان توليدكنندگان بزرگ گاز 

طبيعي به خود اختصاص داده است.

ظرفيت تجديد پذيرها
به 680 مگاوات رسيد

ايلنا| از تيرماه سال 1388 تا پايان دي ماه سال 97، 
دو ميليارد و 751 ميليون كيلووات ساعت از منابع 
تجديدپذير انرژي توليد شده كه اين ميزان توليد برق 
از محل انرژي هاي تجديدپذير توانسته از انتشار حدود 

يك ميليون و 898 هزار تن گاز گلخانه اي بكاهد.
همچنين اين ميزان توليد انرژي هاي نو باعث شده 
781 ميلي��ون مترمكعب از مصرف س��وخت هاي 
فسيلي در كشور كه جزو عوامل اصلي آلايندگي هوا 
در كشور است، كاسته شود.گفتني است، اين ميزان 
توليد انرژي هاي نو باعث صرفه جويي 605 ميليون 
ليتري مصرف آب در س��ال هاي اخير شده است كه 
سهم دي ماه به تنهايي حدود 14 ميليون ليتر بوده 
اس��ت.هم اكنون 445 مگاوات نيروگاه تجديدپذير 
درون كش��ور در حال احداث است و ظرفيت نصب 
شده انرژي هاي نو كشور به 680 مگاوات رسيده است. 
همچنين تاكنون 98 نيروگاه تجديدپذير مگاواتي در 
كشور نصب شده و 45 نيروگاه مگاواتي ديگر نيز در 
حال احداث است.براس��اس اين گزارش انرژي هاي 
تجديدپذير موجب اش��تغال 43 هزار و 680 نفر به 
صورت مستقيم و غيرمستقيم در كشور شده و حجم 
سرمايه گذاري غيردولتي در اين بخش به بيش از 101 

هزار ميليارد ريال رسيده است.

توليد نفت امريكا
23 سال جلوتر از برنامه

ايس�نا| آم��ار اداره اطلاعات انرژي امريكا نش��ان 
مي دهد توليد نفت اين كش��ور 23 س��ال جلوتر از 

برنامه است.
يك سال پيش دولت امريكا انتظار داشت توليد نفت 
اين كشور بطور ميانگين به 11 ميليون و 950 هزار 
بشكه در روز در سال 2042 برسد اما توليد شركت هاي 

حفاري شيل امسال از اين رقم فراتر خواهد رفت.
اداره اطلاعات انرژي امريكا در گزارش س��الانه 
»دورنماي انرژي« برآورد كرده اس��ت كه توليد 
اين كش��ور در سال 2031 به 14 ميليون و 530 

هزار بشكه در روز بالغ خواهد شد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، به اين ترتيب امريكا 
سال آينده و س��ال ها زودتر از آنچه پيش از اين 
برآورد كرده بود به صادركننده بزرگ نفت و انرژي 
تبديل خواهد شد و اين امر به دليل توليد سريع تر 
نفت و گاز مايع به همراه رشد كندتر تقاضا است.

اداره اطلاع��ات ان��رژي امري��كا در نخس��تين 
پيش بيني 2020 خود اعلام كرده اس��ت توليد 
نفت امريكا امسال به بيش از 12 ميليون بشكه 
در روز و در سال آينده به حدود 13 ميليون بشكه 

در روز افزايش خواهد يافت.
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نقش دولت در سرمايه داري متأخر

واكاوياسطورههادراقتصادسرمايهاي
احمد سيف|

بررسي رابطه بين دولت و بازار در اقتصاد سرمايه داري 
مقوله بس��يار مهم و درعين حال پيچيده اي اس��ت كه 
متأسفانه با تعدادي »اسطوره« و »افسانه« درآميخته 
است و درنتيجه اينكه دقيقاً دولت چه مي كند يا چه بايد 
بكند، اغلب در پي آمد وجود اين اس��طوره ها مخدوش 
مي ش��ود و آنگونه كه سزاوار اس��ت مورد بررسي قرار 
نمي گيرد. ازاين رو نخس��ت اس��طوره هاي رايج درباره  
جايگاه دولت در اقتصاد سرمايه داري بررسي و در پرتو آن 
در نهايت به بررسي جايگاه بايسته  اين دولت در اقتصاد 
پرداخته مي شود. در يادداش��ت حاضر، درباره اين سه 

اسطوره اندكي توضيح داده مي شود: 
 اسطوره اول، دولت در يك اقتصاد سرمايه داري 

سربار است.
 اسطوره دوم، » بازار آزاد«

 اس�طوره س�وم: دولت ه�اي نوليبرالي كوچك 
مي شوند و كمتر بر سر راه مردم قرار مي گيرند.

 
  اسطوره  سرباربودن دولت

براساس اسطوره اول ادعا مي شود كه مصرف كنندگان 
»تحت ستم« درواقع ماليات دهندگان هستند كه ناچارند 
سرباري دولت را تحمل كنند. و اين اقدامات دولت آزادي 
آنها را كم تر مي كند و به ويژه به خاطر پرداخت ماليات 
آنها نمي توانند پول خود را به هر ش��كلي كه دوس��ت 
مي دارند در ب��ازار هزينه كنند. بخ��ش دولتي هم كه 
چيزي غير از يك بوروكراسي غيركارآمد نيست كه در 
كنار غيركارآمدي مقررات دست وپاگير زيادي هم دارد 
و دركنار ايرادهاي ديگر كه اغلب گرفته مي شود اينها در 

كليت خود سرباري دولت را توضيح مي دهند.
در همين جا اضافه كنم كه اين اتهام »سرباربودن« دولت 
به مقدار زيادي بستگي دارد به اينكه دولت درآمدهايي را 
كه از طريق ماليات به دست مي آورد به چه صورتي هزينه 

مي كند. اجازه بدهيد نمونه اي ارايه بدهم.
در انگلي��س كه نويس��نده در آن زندگي مي كند چند 
سال پيش تر مباحثات زيادي درگرفته بود كه آيا بين 
لندن و بيرمنگام بايد نظام راه آهن سريع الس��ير ايجاد 
كرد يا خير. در همان زمان، شماري ادعا مي كردند كه 
آيا درست است كه هزينه ايجاد اين راه آهن سريع السير 
را »س��ربار ماليات دهندگان« بكنيم؟ نظر به اينكه اين 
راه آهن ساخته نشد به حدس قريب به يقين مي گويم 
كه اين داستان باراضافي برماليات دهندگان در بحث و 
جدل ها پيروز شد و احتمالًا به همين دليل ساخت اين 

راه آهن انجام نگرفت.
ولي آيا به راستي ساخت راه آهن سريع السير بين لندن 
و بيرمنگام بار اضافه اي بر دوش ماليات دهندگان بود؟ 
همين جا اضافه كنم كه ممكن است به دلايل ديگر بتوان 
با ايجاد اين راه آهن مخالفت كرد ولي به يقين »باراضافي« 
بودن بر دوش ماليات دهندگان يكي از آن دلايل نيست.

همه پژوهش هايي كه انجام گرفت نشان داد كه اگر اين 
راه آهن ساخته شود، پروژه س��ودآوري خواهد بود و به 
همين خاطر اصل و فرع وامي كه براي ساخت آن گرفته 
شود را مي تواند كارسازي نمايد و حتي اين امكان واقعي 
وجود داشت كه احتمالاً مازادي هم باقي مي ماند كه البته 
دولت اگر چنين كاري را انجام مي داد مي توانست از آن 
براي كاستن از بار مالياتي مصرف كنندگان در انگليس 
استفاده كند. در آن صورت، معلوم نيست كه اجراي اين 
پروژه دولتي چگونه مي توانس��ت باراضافه اي بردوش 
ماليات دهندگان باش��د؟ از س��وي ديگر تا زمان روي 
كارآمدن خانم تاچر در سال 1979، گاز، برق، مخابرات 
و سازمان آب در مالكيت دولت بود كه از سوي دولت خانم 
تاچر به بخش خصوصي واگذار شدند. آيا اين خدمات 
عمومي به اين دليل به بخش خصوصي واگذار شدند كه 
باراضافه اي بردوش ماليات دهندگان بودند؟ به هيچ وجه. 
اگرچه پس از خصوصي شدن از جمله به دليل افزايش 
قابل توجه هزينه استفاده ازاين خدمات سودشان بسيار 
بيشتر شده است ولي در زمان واگذاري هم آنها سودآور 
بودند. به عبارت ديگر، مي خواهم به اين نكته اشاره كنم 
كه تصميم به واگذاري آنها به بخش خصوصي نه براساس 
مباني پايه اي اقتصاد سرمايه داري بلكه دقيقاً تصميمي 
سياس��ي بود. البته اين واقعيت دارد كه در يك جامعه 
نمونه وار سرمايه داري منشأ بخش عمده اي از درآمدهاي 
دولت مالياتي اس��ت كه ازساكنان كشور مي گيرد ولي 
اينكه اين مالياتها باري بردوش ماليات دهندگان است يا 
خير به ميزان زيادي بستگي دارد كه دولت اين درآمدها 

را چه گونه هزينه كند.
بطور كلي مي توان اين هزينه ها را به دو گروه تقسيم كرد: 

 سرمايه گذاري بخش دولتي
 مصرف بخش دولتي

اگر به صورت ديگري همين تقسيم بندي را ارايه كنم 
مي توانم از دو دسته خدمات سخن بگويم: 

 دفاع و جنگ و پليس
 خدمات اجتماعي

خدمات اجتماعي را هم مي توان به حداقل س��ه گروه 
تقسيم كرد: 

 آموزش عمومي
 بهداشت عمومي

 حقوق تقاعد و بازنشستگي دولتي
حالا كه اين تقسيم بندي ها را مشاهده كرديم توجه را 
به اولين نمودار از سمت راس��ت كه درباره امريكاست 

جلب مي كنم.
بلافاصله بايد اضاف��ه كنم كه اين نم��ودار بيانگر آمار 
قطعي نيست بلكه براس��اس روند تغيير آن در دوره اي 
كه آمارهاي قطعي داريم، شامل پيش نگري براي چند 
س��ال آينده هم هس��ت. اما نكته جالب اينكه در سال 
1962 س��رمايه گذاري دولت امريكا در حدود 6 درصد 
توليد ناخالص داخلي بود و مصرف اش هم اندكي بيشتر 
از 2 درص��د توليد ناخالص داخلي، ولي وقتي به س��ال 
2012 مي رس��يم درحالي كه ميزان س��رمايه گذاري 
دولتي به 3 درصد كاهش يافته است ميزان مصرف ولي 
به 10 درصد رسيده است. حالا كه دارم از اقتصاد امريكا 
سخن مي گويم پس نمونه ديگري هم به دست بدهم. 
پروفسور پولين كه در دانش��گاه امهرست در بوستون 
درس مي دهد ميزان مش��اغل ايجاد شده به ازاي يك 
ميليون دلار هزينه هاي دولتي را محاسبه كرده است. 
نموداردوم از سمت راست خلاصه اي از يافته هاي پولين 

را به دست مي دهد.
اگر در تخصيص منابع دولتي مبان��ي ابتدايي اقتصاد 
س��رمايه داري در نظر گرفته ش��ود، دولت بايد مشوق 
س��رمايه گذاري در آموزش عمومي يا انرژي سبز باشد 
چون گذش��ته از منافع درازمدت، ميزان اشتغالي كه 
براي امريكايي ها ايج��اد خواهد كرد به مراتب از هزينه 
در عرصه هاي ديگر- هزينه هاي نظامي يا منابع انرژي 
فسيلي بيشتر اس��ت. ولي خبر داريم كه دولت كنوني 
آقاي ترامپ در حالي كه يارانه پرداختي به انرژي سبز را 
كاهش مي دهد و از بودجه آموزشي مي كاهد ولي بودجه 
نظامي را افزايش داده است. به سخن ديگر دارم به اين 
نكته اشاره مي كنم كه سياست مداران اگرچه درتوجيه 
سياس��ت هايي كه درپيوند با نقش دولت دراقتصاد در 
پيش مي گيرند معمولًا به اقتصاد هم اش��اره مي كنند 
ولي در واقع مبان��ي پايه اي اقتص��اد را ناديده گرفته و 
براساس منافع گروهي و طبقاتي خويش تصميم گيري 

خواهند كرد.
پيش از آنكه به اسطوره دوم بپردازم اجازه بدهيد نمونه 
ديگري به دست بدهم. چند س��ال پيش تر دربريتانيا 
دولت وقت اين مباحث را پيش كشيد كه ديگر »توان 
مالي« ارايه تحصيلات عالي مجاني و بدون ش��هريه به 
ش��هروندان را ندارد و به همين دلي��ل هم بود كه براي 
دانشجويان انگليسي هم شهريه دانشگاهي تعيين شد 
)البت��ه از مدت ها پيش تر براي دانش��جويان خارجي- 
غيرانگليسي- شهريه تعيين شده بود ولي در همه آن 
سال ها دانشجويان انگليسي بدون شهريه وارد دانشگاه 
مي شدند( . فعلًا به اين كار ندارم كه اين شهريه در اولين 
اقدام س��الي 1000 پوند بود و درحال حاضر )2018( 
به بيش از سالي 9000 پوند رسيده است. ولي پرسش 
اين است كه به يك تعبير خصوصي كردن يا پولي كردن 
آموزش عالي آيا مش��كل عدم توان مالي در ارايه آن را 

درمان كرده است؟
البته كه چنين هدفي به دست نيامد و احتمالًا قرار هم 

نبود به دست بيايد. در اين شرايط: 
 براي خانوارهاي ثروتمند، هزينه عمومي ارايه آموزش 
عالي »خصوصي« شد و حالا از كيسه خانوارها پرداخت 

مي شود.
 براي خانوارهاي كم درآمدتر كه دسترسي به اين امكانات 

از هميشه دشوارتر شده است.
 به احتمال زياد خانواده هاي فقير هم كه از آموزش عالي 
بازمانده اند و اين البته پي آمدهاي نامطلوب درازمدت 

خواهد داشت.

  اسطوره »بازارآزاد«
اما بپردازم به اس��طوره »بازار آزاد« كه هم گس��ترده تر 
است و هم اينكه نقش مخرب تري در اغتشاش ذهني 

سياست پردازان داشته است.
اس��تدلال هم به اين صورت ارايه مي شود كه بازار بايد 
به ض��رورت »آزاد« باش��د يعني وقتي دول��ت در بازار 
»مداخله« مي كن��د و براي عوام��ل اقتصادي تعيين 
تكلي��ف مي كند كه چه بكنن��د يا چه نكنن��د، در آن 
صورت تخصيص منابع دراقتص��اد بهينه نخواهد بود. 
سرمايه گذاري و نوآوري در اقتصاد لطمه مي خورد و البته 
كه در پي آمد اين مداخلات، ميزان رشد اقتصادي، سطح 
اشتغال هم دراقتصاد صدمه مي خورد. درنتيجه هرچه 
كه »مداخلات« دولت در بازار كم تر باشد، به نفع همگان 
است. اين نتيجه گيري البته بر يك كژفهمي اساسي ديگر 

استوار است كه برآن اساس: 
 جامعه متشكل از كساني است كه به صورت »انفرادي« 

زندگي مي كنند.
 اف��راد هم به فراخور ح��ال »نهاده��اي« لازم را ايجاد 

مي كنند.
 آنها مي توانند به دلخواه وارد اين »نهادها« شده يا از آنها 

خارج شوند.
 »بازارها« و »دولت« هم دو حوزه كاملا مجزا هس��تند 
كه نبايد مخلوط ش��وند. در نتيجه، وقتي »دولت« در 
»بازارها« »مداخله« مي كند اين به نفع همگان اس��ت 

كه اينچنين نكند.
ولي در واقعيت زندگي، »دولت« چيزي بيشتر از عبارتي 
براي سازوكاري كه به آن وسيله گروه هاي مختلف در 
جوامع بشري وجود و زندگي خود را سامان مي دهند، 
نيس��ت و با همه ايرادهاي��ي كه مي توان ب��ه اين نهاد 
داشت، نبودن آن به يقين موجب رسيدن ما به نيروانا، 
و خوشبختي و رفاه همگاني نمي ش��ود. اگر به واقع به 
برچيدن آن موفق شويم در بهترين حالت به شرايطي 
خواهيم رسيد كه چند سال پيش تر در سومالي وجود 
داشت يا درحال حاضر احتمالًا در ليبي وجود دارد. از آن 
گذشته در دنياي واقعي، چيزي به نام »بازار آزاد« وجود 
ندارد و هرگز هم وجود نداشته است. درواقع پيش شرط 
وجود بازارها، وجود دولت است و به علاوه وجود دولت 
شرط اساسي و ضروري تداوم و پايداري بازارها هم هست. 
بازار عمدتاً به خاطر مقررات دولتي است كه عمل مي كند 
نه اينكه اين مقررات مانع عملكرد آن باشد. بهترين مثالي 
كه مي توانم درباره نقش دول��ت در بازار بدهم به نقش 
داور در يك مسابقه فوتبال شبيه است. آيا مي توان بدون 
داشتن يك داور يك مسابقه فوتبال داشت؟ آيا مي توانيم 
بگوييم كه داور در مسابقه فوتبال » مداخله« مي كند و 
هرچه كمتر »مداخله« بكند به نفع مسابقه فوتبال است. 
نكته اي كه بايد به آن توجه كنيم اين است كه عمده ترين 
خصيصه نظام اقتصادي - سرمايه داري - كه در تحت آن 

زندگي مي كنيم كدام است؟
هر مبادله در بازار- بزرگ، كوچك، س��اده و پيچيده- 
براس��اس »قانون قرارداد« انجام مي گيرد و در پي آمد 
تكميل اش، انتقال »مالكيت« اتف��اق مي افتد. از ديگر 
جنبه ها مي گ��ذرم ولي براي اينكه اين »ق��رارداد« به 
سرانجام برسد، ساختار مقررات و تعاريف پذيرفته شده 
از »حقوق« و »مالكيت« لازم است. اجازه بدهيد با يك 

مثال ساده ادامه بدهم.
فرض كنيد كه به مك دونالد محل مي رويد و مي خواهيد 
يك همبرگر بيگ مك بخريد. قبل از هرچيز بايد مطمئن 
باشيد كه فروشنده در واقع »مالك« بيگ مكي است كه 
مي خواهد به شما بفروشد و شما به عنوان خريدار بايد 
اطمينان خاطر داشته باشيد كه پس از مصرف آن گرفتار 
مسموميت غذايي نمي شويد. فروشنده هم مي پذيردكه 
وقتي شما قيمت بيگ مك را پرداختيد، مالكيت آن به 
شما منتقل مي شود. فروشنده هم بايد مطمئن باشد كه 
خريدار به وظاي��ف خويش در اجراي همين »قرارداد« 

عمل مي كند.
پيش تر هم گفته ام در هر مبادله اي هم »حقوق« مطرح 
اس��ت و هم »تعهدات«، ولي شكل و صورت اين حقوق 
و اين تعه��دات براي طرفين تفاوت مي كند. بطور كلي 
هر مبادله اي كه در بازار ص��ورت مي گيرد، مي خواهد 
خريد يك شيشه شير باشد يا خريد چند ميليارد دلاري 
يك بنگاه براساس قراردادي است كه اگرچه گاه نوشته 
و درمحضر قانوني ثبت مي ش��ود ولي اغلب براس��اس 
قراردادهاي نانوشته استوارند تا انتقال مالكيت صورت 
بگيرد. درواقع براي انجام و اتمام همه اين مبادلات بايد 
مجموعه اي از مقررات و تعاريف پذيرفته شده حقوق و 

مالكيت ازپيش تنظيم شده باشد.
براي شماري از اين مبادلات و شماري از اين بازارها اين 
مقررات و تنظيمات بسيار پيچيده و حتي دست وپاگيرند 
و براي ش��ماري ديگر مبادله با سهولت بيشتري انجام 
مي گيرد. ولي واقعيت اين اس��ت كه درجهان امروزين 
بازاري وجود ندارد كه اي��ن مقررات و تنظيمات در آن 
وجود نداشته باشد و البته كه اين مقررات آزادي ما را در 

انتخاب اندكي محدود مي كند.
اج��ازه بدهي��د از انگلي��س ك��ه نظام اقتص��ادي اش 

سرمايه داري پيشرفته است مثال بزنم.

آي��ا مي توانيد هرچه كه دوس��ت داريد دراي��ن بازارها 
خريداري كرده يا به فروش برسانيد؟

البته كه نمي توانيد.
فروش اعضاي بدن يا مواد مخدر در انگليس غيرقانوني 

است.
خريد رأي م��ردم در انتخابات آزاد نيس��ت و مجازات 

قانوني دارد.
نمي توان با پرداخت مبلغي ب��ه يك قاضي دادگاه رأي 

او را خريد.
خريد و فروش سلاح گرم در انگليس غيرقانوني است.

درشماري از كش��ورها خريد و فروش مشروبات الكلي 
هم غيرقانوني است.

در شماري ديگر از بازارها، تاييد دولت براي اينكه بتوانيد 
در اين مبادله ها مشاركت كنيد ضروري است.

در همين انگليس، آيا هر كس��ي آزاد است كه طبابت 
كند؟

البته كه اينگونه نيست. و همين محدوديت درباره وكالت 
و چندين حوزه ديگر هم وجود دارد.

آيا هركسي مي تواند در بازار و در اين مبادلات مشاركت 
كند؟

روشن است كه اين »آزادي« وجود ندارد. به كارگيري 
كودكان از يك سن غيرقانوني است و همانطور كه گفتم 
اطبا و وكلا براي اينكه بتوانند وارد اين مبادلات بشوند 

بايد از دولت »جواز« داشته باشند.
آيا هركس يا ه��ر بنگاهي مي تواند به تأس��يس بانك 

دست بزند؟
البته كه نه، از س��وي دولت مقرراتي وجود دارد كه بايد 
شخص يا بنگاه متقاضي تاسيس بانك آن شرايط را احراز 
كرده باشد. يا اجازه بدهيد نمونه دست به نقدتري بدهم. 
آيا گمان مي كنيد هر بنگاهي مي تواند در بازار سهام به 
فروش س��هام خود دست بزند؟ پاسخ اين جا هم منفي 
است. ش��رايط و مقرراتي وجود دارد كه عمدتاً از سوي 
دولت تعيين ش��ده اند و بدون احراز آن شرايط چنين 
مبادله اي – يعني خريدوفروش سهام – اتفاق نخواهد 
افتاد. حتي وقتي وارد اين مبادله مي شويد، آيا مي توانيد 
به هر قيمتي كه دوست داريد كالا يا خدمات موردنظر 
خود را خريداري كنيد يا به فروش برس��انيد؟ برخلاف 
آن چه كه در نگاه اول به نظر مي رسد در اين جا هم پاسخ 
منفي است. اگر درانگليس- و بس��ياري از كشورهاي 
ديگر- خريدار نيروي كار هس��تيد، يك حداقل مزدي 
وجود دارد كه پرداخت كم تر از آن مجازات قانوني دارد. 
من هم مي دانم كه در كلاس هاي درسي وقتي از تعيين 
ميزان مزد- بطور كلي- س��خن مي گوييم با استفاده از 
نمودارهاي عرضه و تقاضا ب��ه اين توهم دامن مي زنيم 
كه درنتيجه برخ��ورد اين دو دربازار، ميزان مزد تعيين 
مي شود. درعمل ولي آن چه اثر تعيين كننده اي برميزان 
مزد در اقتصاد دارد سياست هاي كنترل مهاجرت نيروي 
كار است كه عمدتاً از سوي دولت تدوين و اجرا مي شود. 
حتي اجازه بدهيد از بازارهاي مهم تري نمونه بدهم. چند 
سالي است كه نرخ بهره- يعني دواقع »قيمت پول« در 
اقتصادهاي سرمايه داري غربي به شدت »ارزان« شده 
است و حتي اكنون چندين س��ال است كه نرخ واقعي 
بهره در اين بازارها »منفي« اس��ت. يعني واقعيت اين 
است كه نرخ بهره به شدت پايين است. آيا فكر مي كنيد 
دليل ارزان بودن وام ستاني اين است كه عرضه پول زياد 
شده و در نتيجه »بهاي اش« پايين آمده است- پاسخي 
كه معتقدين به ب��ازار آزاد به چنين وضعيتي خواهند 
داد. از س��وي ديگر، آيا فكر مي كني��د كه دليل اين امر 
اين اس��ت كه مردم – يعني متقاضيان وام س��تاني كم 
ش��ده اند- به اصطلاح تقاضا براي وام- كمتر شده است 
و در نتيجه قيمت ها س��قوط كرده ان��د. البته كه هيچ 

كدام از اين احتمال ها واقعيت ندارند. سياست پردازان- 
دولت ها- تصميم گرفته اند كه براي تش��ويق تقاضاي 
كل در اقتصاد، نرخ بهره را به صورت مصنوعي در سطح 
پاييني نگاه بدارند. اينكه آيا سياست درستي است يا خير 
يا درعمل موثر بوده يا خير، به موضوع مورداشاره من در 

اين جا ربطي ندارد.
اگر مي پذيريم كه دو تا از مهم ترين قيمت هايي كه در 
نظام سرمايه داري بسيار هم تعيين كننده اند، يعني مزد 
از سويي و نرخ بهره از سوي ديگر، نه به وسيله »بازار آزاد« 
بلكه بطور عمده از سوي دولت تعيين مي شوند درنتيجه 
مي توان نتيجه گرفت كه تنظيمات دولت در تعيين ديگر 

قيمت ها هم اثرگذار هستند.

  دولت كوچك شونده  نوليبرالي
سومين اسطوره اي كه ارايه مي شود اين است كه دولت 
نوليبرالي بطور دايمي در راستاي كوچك ترشدن حوزه 
اثرگ��ذاري اش فعالي��ت مي كند. چ��ون در اين نگرش 
»مداخلات دولت« نه بخشي از »راه حل« بلكه بخشي از 

مشكلات اداره كشور است.
واقعيت امر اين اس��ت كه اين ادعا س��راپا كذب است و 
س��ند و ش��اهدي در دفاع از آن نداري��م. درواقع دولت 
نوليبرالي همانند هر نوع دولت ديگري در همه جا هست 
ولي حوزه فعاليت و مداخل��ه اش با مداخلات انواع ديگر 
دولت ها متفاوت است. در همين انگليسي كه نويسنده 
در آن زندگي مي كند، دولت ه��اي نوليبرالي بودند كه 
حتي »جداول شيوه فعاليت دبستان ها« را تنظيم و اجرا 
كرده اند. به گفته سيمور برخلاف ادعاهايي كه مي شود 
»دولت درجايي كه به دنيا مي آيي و آن جا كه تو را به خاك 

مي سپارند، حضور دارد«.
اين ادعا كه دولت ه��اي نوليبرالي مداخلات كمتري در 
اقتصاد دارند با شواهد موجود ناهمخوان است. درجدول 
زير نسبت هزينه هاي دولتي به درآمد ملي را در 17 كشور 
عمده سرمايه داري به دست مي دهم و مشاهده مي كنيد 
كه برخلاف اين ادعا، سهم دولت در همه اين كشورها از 
1960 به اين سو به شدت افزايش يافته است. تنها كشوري 
كه س��هم هزينه هاي دولتي از درآمد ملي در آن در سال 
2017 از ميزانش در 1960 كمتر شده است ايرلند است. 
به جدول سهم هزينه هاي دولتي از درآمد ملي توجه كنيد

 به چند نكته درباره  اين جدول اشاره مي كنم: 
در بلژيك، دانمارك، فنلاند، فرانس��ه و نروژ هزينه هاي 
دولت��ي در2017 بي��ش از 50 درصد درآم��د ملي اين 
كشورهاس��ت يعني نصف فعاليت هاي اقتصادي كه در 
اقتصاد اين كش��ورها انجام مي گيرد از چارس��وق »بازار 

آزاد« نمي گذرد.
درحالي كه در 1960 س��هم هزينه هاي دولتي از درآمد 
ملي در هيچ كش��وري به 40 درصد نمي رسد در 2017 
در 12 كش��ور از 17 كش��وري كه دراين جدول آورده ام 
سهم هزينه هاي دولتي از درآمدملي بيش از 40 درصد 

شده است.
تا به همين جا چند نتيجه گيري كلي: 

 نقش دولت در اقتصاد سرمايه داري بسي پيچيده تر از آن 
است كه از سوي مخالفان اين نقش ادعا مي شود.

 به جاي اينكه براي مباح��ث »دولت« در مقابل »بازار« 
ان��رژي بگذاريم و وقت خ��ود و ديگ��ران را تلف كنيم، 
مناسب تر است تا بررسي كنيم كه بهترين تركيب اين دو 

كدام است تا بتوانيم به اهداف زير برسيم: 
 منابع موجود در اقتصاد به صورت بهينه مورد بهره برداري 

قرار بگيرند.
 ثبات نظام اقتصادي خود را تضمين كنيم.

 با استفاده بهينه از اين منابع، رفاه اجتماعي را به حداكثر 
برسانيم. 
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رویای محال همگرایی 
عربی- اقتصادی

نگاهی به اختلافات سياسی كشورهای عربی نشان 
می دهد رويای همگرايی اقتصادی از سالن نشست 
و بيانيه های مشترك فراتر نرفته و امكان همگرايی 
اقتصادی اين كشورها در مقايسه با سال های گذشته 

دست نيافتنی تر شده است.
اتحاديه عرب در 22 مارس س��ال 1945 ميلادی با 
6 عضو موسس مصر، عربستان، عراق، سوريه، لبنان 
و اردن بنيان نهاده شد. در حال حاضر اتحاديه عرب 
شامل 21 كشور از آسيا و آفريقا و سازمان آزادی بخش 

فلسطين است. 
اين كشورها در سال 1953 ميلادی توافقنامه ای را 
برای تسهيل مبادلات بازرگانی بين خود امضا كردند 
و در سال 1957 توافق نامه همگرايی اقتصادی عربی 
با هدف آزادی انتقال افراد و سرمايه ها، آزادی مبادلات 
كالا و محصولات، آزادی اقامت و كار، آزادی جابه جايی 

و ترانزيت تصويب شد. 
توافقنامه تاسيس بازار مشترك عربی در سال 1964 
ميلادی امضا شد كه پايه گذاران آن كشورهای مصر، 
سوريه، اردن و عراق بودند. در سال 1976 كشورهای 
عربی صندوق عربی پول را تاسيس كردند و در سال 
1997 توافقنامه آزادسازی تجارت بين كشورهای 
عربی ظرف مدت 10 س��ال بين آنها امضا و قرار شد 

عوارض گمركی بين كشورهای عربی حذف شود. 
ايرنا با بيان اين مطلب افزود: اكنون نگاهی به اوضاع 
كش��ورهای عربی و روابط آنان نش��ان می دهد كه 
وضع كش��ورهای عربی از نظر همكاری و همگرايی 
سياس��ی و اقتصادی نه تنها در مقايس��ه با گذشته 
تفاوتی نكرده است، بلكه اعتماد ميان اين كشورها از 
بين رفته است. به عنوان مثال 30 دی ماه چهارمين 
نشست اقتصادی اتحاديه عرب در شرايطی در بيروت 
برگزار شد كه شمار اندكی از رهبران كشورهای عضو 
اتحاديه عرب در اين نشست حضور داشتند. »ميشل 
عون« رييس جمهوری لبنان به عنوان ميزبان اين 
نشست، »محمد ولد عبدالعزيز« رييس جمهوری 
موريتانی به عنوان رييس بعدی اين نشست اقتصادی، 
»تميم بن حمد آل ثانی« پادش��اه قطر، ارشدترين 
مقام های شركت كننده در نشست بيروت بودند و ديگر 
كشورهای عضو اتحاديه عرب در سطح نخست وزير يا 
وزير امور خارجه در اين نشست شركت كرده بودند. 

اين موضوع نش��ان داد كه همگرايی اقتصادی بين 
كشورهای عربی شعاری است كه مسوولان كشورهای 
عربی طی سال های گذشته همواره تكرار كرده اند و 
به اين منظور صدها توافقنامه تصويب و ده ها سازمان 
تاسيس شده اس��ت اما در عمل، موفقيتی به دست 
نياورده اند و موانع و دست اندازهايی جدی در مسير 

همگرايی كشورهای عربی ديده می شود. 
در اين زمينه روزنامه »العرب« چاپ لندن نوش��ت: 
نشس��ت اقتصادی بيروت نش��ان داد ك��ه در ميان 
كش��ورهای عربی ش��كاف هايی وجود دارد. در اين 
نشست تنها رهبران لبنان، موريتانی و قطر شركت 
كردند و ديگر كشورها هيات هايی با سطح پايين به 
اين نشست اعزام كردند. سوريه در اين نشست غايب 
بود زيرا بطور رسمی از اين كشور دعوت به عمل نيامد 
و كشورهای اتحاديه عرب در سال 2011 عضويت 
سوريه را در اين اتحاديه لغو كردند. ناظران سياسی 
معتقدند كه اين نشست به دليل حضور سطح پايين 
كشورهای عربی و حمايت نشدن سياسی و معنوی از 
لبنان برای تشكيل دولت نه تنها به اين كشور كمك 

نكرد، بلكه برای اين كشور زيانبار بود. 
تارنمای »عربی پس��ت« لبنان ه��م اختلاف ميان 
كش��ورهای عربی را مانعی در مس��ير همكاری اين 
كش��ورها در عرصه اقتصادی به شمار آورد و با اشاره 
به حضور سطح پايين كش��ورها در نشست بيروت 
نوشت مسائلی مانند اختلاف های داخلی جريان های 
لبنان، تسويه حساب ها و رقابت های سياسی رهبران 
كشورهای عربی، اختلاف مواضع اين كشورها درباره 
سوريه و فشارهای كشورهای منطقه سبب شد كه 
بسياری از رهبران عرب در نشست اقتصادی بيروت 
شركت نكنند. شايد بتوان گفت اختلاف كشورهای 
اتحاديه عرب درباره سوريه برجسته ترين دليلی بود 
كه سبب ش��د برخی از رهبران عرب در اين نشست 

حضور پيدا نكنند. 
به نوشته اين رسانه لبنانی، موضوع بازگشت سوريه 
به اتحاديه عرب به ويژه پس از رقم خوردن معادلات 
به سود دمشق و نيز موضع رسمی دولت لبنان درباره 
بازگش��ت س��وريه به اتحاديه عرب در اين نشست 
تاثيرگذار بوده است. عربستان و امارات و بحرين درباره 
حضور در اين نشس��ت موضع ويژه خود را داشتند. 
آنها موضع خود را با وض��ع داخلی لبنان و اختلاف 
جريان ه��ای 8 مارس و 14 مارس و همچنين نقش 
ايران در لبنان پيوند دادند. عربستان تلاش كرد اين 
نشست را به شكست بكشاند. اما امير قطر برخلاف 

سعودی ها عمل و در اين نشست شركت كرد. 
روزنامه »الدس��تور« اردن نوش��ت: شايسته بود كه 
در نشس��ت اقتصادی بيروت به ج��ای پرداختن به 
مسائلی مانند توسعه اقتصادی و اجتماعی برای ترميم 
ش��كاف ها و از بين بردن اختلاف ها تلاش می شد. 
توسعه در شرايطی امكان پذير است كه مسائلی مانند 
امنيت، ثبات و تفاهم در اولويت قرار گيرد و اختلاف 

دايم كشورهای عربی مانعی در راه توسعه است. 
تارنمای »الخليج اونلاين« امارات در گزارش خود 
چنين نگاش��ت: كش��ورهای عربی با چالش های 
آش��كاری روبرو هس��تند. برخی از اين چالش ها 
قديمی است مثل اختلاف الجزاير و مراكش و برخی 
ديگ��ر از اين اختلاف تازه اس��ت كه ميانجی های 
بين المللی موفق به حل آن نشده اند مثل اختلاف 
كشورهای عربی متحد عربستان با قطر كه سبب 
شده واپسين روياهای عربی برای تحقق همپيوندی 
اقتصادی و هماهنگی سياس��ی ميان كشورهای 
عرب زب��ان از بين ب��رود. محاصره قطر از س��وی 
عربستان و متحدان رياض نه تنها شورای همكاری 
خليج فارس را از هم فروپاشيده بلكه دستاوردهای 
اين شورا در زمينه اقدام مشترك عربی به ويژه در 

عرصه اقتصادی را نيست و نابود كرده است. 



يادداشت 9 بانك و بيمه

به دنبال اقدامات و سياست هاي جديد بانك مركزي از مرداد تا آذر 97 رخ داد

كاهش تعداد چك هاي  وصولي عادي و  رمزدار در پنج  ماه  اخير
گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري| 

با اتخاذ سياس��ت هاي جديد بانك مرك��زي و مصوبات 
ستاد هماهنگي اقتصادي و س��ران قوا، اقداماتي از جمله 
جمع آوري چك هاي تضميني به مبل��غ 8 هزار ميليارد 
تومان و كاهش س��قف تراكنش ه��ر كارت بانكي به 50 
ميليون تومان در دستور كار قرار گرفت كه باعث كاهش 
تعداد مبادله و وصولي چك عادي و چك رمزدار در شش ماه 
اخير شده و تعداد وصولي چك هاي عادي از مرداد تا آذر 97، 
34- درصد و مبلغ آن 20- درصد و تعداد چك هاي رمزدار 
22- درصد كاهش داشته است. به گزارش »تعادل«، آمار 
تعداد و مبلغ چك هاي مبادله شده، وصول شده، برگشتي 
و چك رمزدار در يك سال اخير و از آذر 96 تا آذر 97 نشان 
مي دهد كه اگرچه از نظر تعداد مبلغ وصولي و برگش��تي 
چك ه��ا از آذر 96 تا مرداد 97 تقريب��ا روندي با ثبات وبا 
تغييرات حاكم بوده، اما از مرداد 97 به دنبال سياست هاي 
جديد و اقدام��ات محدود كننده و كنترلي بانك مركزي، 
از تعداد چك هاي عادي و رمزدار، وصولي، مبادله ش��ده و 
برگشتي كاسته شده و كل تعداد چك هاي وصولي كاهش 
35.5 درصدي داشته و از 10.3 ميليون برگ چك در مرداد 
به 6.64 ميليون چك در آذر 97 رس��يده كه نشان دهنده 
تغيير بزرگي در تعداد وصولي چك ها در بانك هاست. اين 
موضوع نشان مي دهد كه كاهش نقش چك در مبادلات 
بانكي، تنها متاثر از رشد بانكداري الكترونيك نبوده بلكه 
عوامل موثر بر كاهش تعداد مبادلات، وصولي و برگشتي 
چك در پنج ماه اخير علاوه بر رشد بانكداري الكترونيك، 
متاث��ر از جمع آوري چك هاي تضميني، كاهش س��قف 
تراكنش بانكي، كنترل و محدوديت هاي بازار ارز و س��اير 
اقدامات بانك مركزي در فاصله مرداد تا آذر 97 بوده است 
زيرا تا م��رداد 97 روند تعداد و مبلغ وصولي و برگش��تي 
چك ها تقريبا روندي با ثبات داش��ته اما از مرداد تا آذر هر 
ماه با كاهش زياد مواجه شده است. البته در كاهش تعداد 
وصولي چك ه��ا، مي توان اثر تحري��م، ركود بخش هاي 
اقتصادي، رشد بانكداري الكترونيك، سيستم يكپارچه 
وصول چك در سراسر كشور كه جايگزين چك بانك هاي 
مختلف شده را نيز موثر دانست اما اين تغيير بزرگ در شش 
ماه اخير، تا حدود زيادي متاثر از سياست هاي بانك مركزي 
در بازار چك هاي تضميني، تراكنش هاي بانكي، بازار ارز و 
صرافي ها و... بوده كه در مجموع مبادله چك را كاهش داده 
و نشان مي دهد كه اثر سياست هاي كنترلي بانك مركزي 
در اين دوره موثر بوده است.  البته از سوي ديگر، ميزان مبلغ 
چك هاي وصول شده رمزدار 26 درصد افزايش داشته و 
مبلغ چك وصولي عادي حدود 19 درصد كاهش داشته و 
وصولي كل چك هاي رمزدار و عادي در مجموع از 3172 
هزار ميليارد ريال در مرداد 97 به 3589 هزار ميليارد ريال 
در آذر 97 رسيده و 13 درصد رشد كرده كه تقريبا نزديك 

به نرخ تورم شش ماه اخير است. 

  كاهش وصولي و برگشتي ها
به دنبال كاهش تع��داد وصولي چك ها و مبلغ چك هاي 
عادي، تعداد چك هاي مبادله شده نيز از 9.1 ميليون در 
مرداد به 5.7 ميليون رسيده و 38- درصد كمتر شده است. 
مبلغ مبادله چك مبادله شده عادي نيز از 833 به 637 هزار 

ميليارد رسيده و 24- درصد كمتر شده است. 
وصول چك هاي ع��ادي نيز از مرداد ت��ا آذر 97 به دنبال 
سياست هاي جديد بانك مركزي، از نظر تعداد 34- درصد 
و از نظر مبلغ 20- درصد كاهش داشته است و در يك سال 
آذر 96 تا آذر 97 نيز تعداد وصولي چك عادي 35- درصد 
كاهش داشته است از سوي ديگر، تعداد چك هاي برگشتي 
نيز از 1.2 ميليون به 584 هزار رسيده كه 51- درصد كمتر 

شده است. مبلغ چك هاي برگشتي نيز از 130 به 68 هزار 
ميليارد ريال رس��يده و 48- درصد در فاصله مرداد تا آذر 
97 كمتر شده است. در مورد برگشتي ها، احتمالا سياست 
يكپارچه سازي چك ها با عنوان صياد كه چك هاي بانك ها 
را ح��ذف و چك صياد بانك مرك��زي را جايگزين كرده و 
همچنين سيستم چكاوك و اعلام موجودي، سابقه حساب 
و... نيز موثر بوده و باعث كاهش تعداد برگشتي ها شده اما 
در عين حال كاهش تعداد وصولي ها نشان دهنده اثر فضاي 
كسب وكار و ركود، و سياست هاي كنترلي بانك مركزي 
در اين مدت است كه با كاهش تعداد وصولي، تاحدودي 

كاهش تعداد برگشتي ها را نيز موجب شده است. 

  اثر سياس�ت چ�ك صيادي و يكپارچه س�ازي 
چك ها بر كاهش برگشتي 

نسبت تعداد برگش��تي به مبادله شده نيز از 13.2 در 
مرداد به 10.2 درصد در آذر 97 و نسبت مبلغ برگشتي 
به مبادله ش��ده نيز از 15.6 درص��د در مرداد به 10.6 
درصد در آذر 97 رسيده كه نش��ان دهنده اثر اجراي 

سياست چك صيادي است. 

  كاهش تعداد چك رمزدار
وصولي چك رمزدار نس��بت به م��رداد 97 از نظر تعداد 
كاهش يافته و نش��ان مي دهد كه سياست جمع آوري 
چك هاي تضميني در شش ماه اخير اثر گذار بوده و تعداد 
چك رمزدار را از 1.2 ميلي��ون به 939 هزار كاهش داده 
اس��ت. اما مبلغ چك رمزدار همچنان افزايش يافته و بار 
اصلي مبادله پول در بازار بانكي عملا روي دوش چك هاي 
رمزدار بوده است. اگرچه تعداد چك رمزدار وصولي در آذر 
97 نسبت به مرداد 97 نزديك به 22 درصد كاهش يافته 
اما از نظر مبلغ معادل 26 درصد رشد كرده است و ميانگين 
هر چك رمزدار از حدود 195 ميليون در مرداد 97 به 314 
ميليون تومان در آذر 97 افزايش داشته و ميانگين مبلغ 

هر چك رمزدار 60 درصد رشد كرده است 

  سهم 83 درصدي مبلغ رمزدار
كاه��ش مبلغ وصولي چك و مبلغ برگش��تي ها، در كنار 
س��هم بالاي 83 درصدي چك رمزدار از وصولي چك ها 
نشان دهنده تغيير شرايط كسب وكار در بازار، سياست هاي 
جديد بانك مركزي در سقف تراكنش و چك تضميني و اثر 

آنها بر كاهش مبادلات بانكي و پولي است
به عقيده كارشناسان، اين موضوع نشان دهنده اثر ركود و 
تغيير شرايط كسب وكار، رشد نرخ ارز و افزايش قيمت ها بر 
مبادله چك و برگشتي ها و همچنين اثر سياست هاي جديد 
بانك مركزي، مبني بر كاهش سقف مبلغ تراكنش هاي 
بانكي، كاهش تعداد چك هاي رمزدار و تضمين شده بانكي 
و افزايش عمق بانك��داري الكترونيك در مبادلات پولي و 

بانكي است كه از سهم چك ها در مبادلات كاسته است. 
سهم چك هاي رمزدار از كل وصولي چك نيز معادل 
14 درصد تع��داد و 83 درصد مبلغ چك وصولي بوده 
است و سهم چك هاي عادي با وجود سهم 86 درصدي 
از تعداد، تنها 17 درصد مبلغ وصولي بوده اس��ت. اين 
موضوع نشان مي دهد كه سهم چك هاي رمزدار از كل 
وصولي چك به خاطر جلب اعتماد مردم و شرايط ركود 

كسب وكارها، روبه افزايش گذاشته است
برخي صاحب نظران معتقدند كه اگرچه سياست هاي بانك 
مركزي براي مهار نقدينگي و مقابله با پولشويي و ساماندهي 
ب��ازار پول و بانكداري كش��ور لازم اس��ت و كاهش مبلغ 
وصولي چك عادي و مبلغ برگشتي ها، در كنار سهم بالاي 
83 درصدي چك رمزدار از وصولي چك ها نشان دهنده 

تغيير ش��رايط كس��ب وكار در بازار، سياست هاي جديد 
بانك مركزي در سقف تراكنش و چك تضميني و اثر آنها 
بر كاهش مبادلات بانكي و پولي است. اما بايد توجه داشت 
كه سياست هاي كنترلي و محدود كننده نبايد موجب ركود 
و كاهش مبادلات اقتصادي شود زيرا بعد از مدتي اثر منفي 
خود را نمايان خواهد كرد و موجب كاهش سرمايه گذاري، 
خريد وفروش، رش��د قيمت برخي كالاها و كاهش رشد 
اقتصادي و... خواهد ش��د و حتي برخي خدمات و دلالي 
و خريد و فروش و واردات و توزيع و فروش كالاها را تحت 
تاثير قرار خواهد داد.  عده اي از كارشناسان نيز معتقدند 
كه وقتي افراد احساس كنند كه نمي توانند مبادلات بانكي 
و پولي انجام دهند يا دارايي خود را جابه جا كنند و تبديل 
يا انتقال دهند، به دنبال راهكارهاي ديگري خواهند رفت 
و به جاي تراكنش بانكي ريالي يا مبادله چك تضميني و 
رمزدار و... به دنبال تبديل ريال به طلا و ارز و ساير دارايي ها 
خواهند رفت تا بتوانند راحت تر مب��ادلات پولي و دارايي 
خود را انجام دهند و اين موضوع باعث انحراف از بازار پول 
و معاملات ريالي خواهد شد. لذا بانك مركزي و نهادهاي 
نظارتي و دولت بايد اثر سياست هاي اخير بر مبادلات بانكي، 
كالا و بازارها را بررسي كنند و موثر بودن و مفيد بودن آن 
را ارزيابي كنند تا حدود اثر مثبت كنترل و محدوديت هاي 
سقف تراكنش و چك تضميني و... را بر بازار سنجيده و از 
موثر بودن آن بر كل اقتصاد، اشتغال، رشد، سرمايه گذاري 

و... اطمينان حاصل كنند. 

  چك هاي وصولي بر حسب عادي و رمزدار
در آذر ماه دركل كش��ور حدود 6.64 ميليون فقره چك 
وصول شد ك�ه از اي�ن تع�داد حدود 5.2ميليون فقره عادي 
و حدود 939 هزار فقره رمزدار بوده است. 86 درصد از كل 
تعداد چك هاي وصولي، ع��ادي و 14درصد رمزدار بوده 
است . همچنين حدود 3589 هزار ميلي�ارد ري�ال چ�ك 
وص�ول شد ك�ه بالغ بر 568 هزار ميليارد ريال چك عادي 
و بالغ بر ٢٩52 هزار ميليارد ريال چك رمزدار بوده است. 

 به عبارت��ي 86 درصد از كل تعداد چكهاي وصولي عادي 

و 14درص��د رمزدار ب��وده اما 17 درص���د از ك�ل ارزش 
چ�ك هاي وص�ولي ع�ادي و 87 درص�د رم�زدار بوده است 

  تح�ولات گس�ترده نقش چك در س�ال هاي 
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مقايسه آمارهاي وصولي و برگشتي چك نشان مي دهد 
كه در س��ال هاي 95 تا 97، پديده كاهش تعداد مبادله 
چك و برگشتي آن رخ داده است و سهم چك در مبادلات 
پولي و بانكي متاثر از پديده رشد بانكداري الكترونيك و 
تراكنش هاي بانكي، ركود تورمي، تحريم هاي اقتصادي 
و... كاهش يافته و سهم تراكنش هاي بانكي و چك رمزدار 
افزايش يافته اس��ت. البته از مرداد 97 تاكنون، دو پديده 
ديگر يعني كاهش سقف مبلغ تراكنش هر كارت بانكي و 
همچنين جمع آوري چك هاي تضميني در حال گردش، 
باعث كاهش تعداد و مبلغ تراكنش بانكي وچك تضميني 
نيز ش��ده است.  علاوه بر رش��د نقش چك رمزدار، نقش 
تراكنش هاي بانكي نيز بيش از چك قابل توجه است و به 
تدريج چك رمزدار و تراكنش بانكي جايگزين چك عادي 
ش��ده و اين تغييرات حتي ماه به ماه نيز قابل توجه بوده 
اس��ت. بطوري كه از آبان تا آذر نيز تغييرات قابل توجهي 
ايجاد ش��ده و نش��ان دهنده كاهش مبادله و برگشتي و 
وصولي چك در آذر ماه نس��بت به آبان ماه بوده اس��ت. 
به طوري كه حدود 7 ميلي��ون و 200 هزار عدد چك به 
ارزش حدود 713 هزار ميليارد ريال در آبان 1397 در كل 
كشور مبادله شد كه نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ 
به ترتيب 19.8 درصد 23.8 درصد كاهش نشان مي دهد 
و بالغ بر 869 هزار چك به ارزش بيش از 93 هزار ميليارد 
ريال در آبان ماه 1397 در كل كش��ور برگشت خورد كه 
نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتيب 25.2 درصد 

و 36.9 درصد كاهش يافته است. 
اما در آذر ماه 5.7 ميليون چك به مبلغ 637 هزار ميليارد 
ريال مبادله شده كه نسبت به آبان 97 به ميزان 19.8 
درصد از نظر تع��داد و 10.7 درصد از نظر مبلغ كاهش 
نش��ان مي دهد. در آذرماه در اس��تان ته��ران حدود 2 

ميليون فقره چك به ارزشي بالغ بر ٣٥١ ه�زار ميليارد 
ريال مبادله شد و 52.3 درصد درصد از تعداد چك هاي 
مبادله اي كل كش�ور در س�ه اس�تان ته�ران، اص�فهان و 
خراس�ان رض�وي مبادل�ه شده اس�ت ك�ه ب�ه ترتي�ب ب�ا 
34.5 درص�د، 9.4 درص�د و 8.4 درصد بيشترين سهم 
را در مقايسه با ساير استان ها دارا بوده اند. همچن��ين ٦٦ 
درص��د از ارزش چ��ك ه��اي ف��وق در س��ه اس��تان 
ته��ران 55 خراسان رضوي 5.7 و اصفهان )٥/٥ درصد( 
مبادله شده اس�ت ك�ه بيش�ترين س�هم را در مقايسه با 
ساير استان ها دارا بوده اند. اين در حالي است كه در اوايل 
سال 96 يعني ارديبهشت سال 96 حدود 9.6ميليون 
فقره چك به مبلغ حدود 59هزار ميليارد تومان مبادله 
شده واين رقم از نظر تعداد حدود 28.9 و از نظر مبلغ تا 
55.5درصد افزايش يافته و نزديك به 1.5ميليون فقره 
آن بالغ بر 13هزار ميليارد تومان برگشت خورد كه در 
مقايسه با سال قبل نشان دهنده رشد 36 درصد تعداد 
و رش��د 62.7درصدي مبلغ چك هاي برگشتي است. 
چك هاي وصولي در ارديبهش��ت ح��دود 8.1ميليون 
فقره بوده كه تا 27 درصد رشد دارد. از سوي ديگر مبلغ 
چك هاي وصولي با رشد 53درصدي نسبت به ماه قبل 
به 46هزار ميليارد تومان رس��يده است. در مجموع در 
ارديبهشت ماه در كل كش��ور 84.3درصد از كل تعداد 
چك هاي مبادله يي و 78.1درصد از كل مبلغ آن وصول 
شده اس��ت در آذر ماه ١٣٩٧، دركل كشور حدود 5.2 
ميليون فقره چ�ك ب�ه ارزش���ي ب�الغ ب�ر ٥٦٨ ه�زار 
ميليارد ريال وصول شد كه نسبت به ماه قبل از نظر تعداد 
و مبلغ به ترتي�ب 18 درص�د و 8.2 درص�د كاهش نشان 
مي دهد   دركل كش��ور 89.8 درصد از كل تعداد چك 
هاي مبادله اي و 89.3 درص���د از كل مبلغ چك هاي 
مبادله اي وصول شد. در اس��تان ته��ران ح��دود 1.8 
ميلي��ون فق��ره چ��ك ب��ه ارزش��ي ح��دود ٣١٦ 
هزار ميليارد ريال وصول واز نظر تعداد 90.3 درصد و از 
نظ�ر ارزش 90 درص�د از كل مبلغ چك هاي مبادله اي 

وصول شده است.

»تعادل« از چالش هاي بين المللي حوزه بانك وبيمه گزارش مي دهد

اقدامات بانك ها و بيمه ها در مقابله با چالش هاي بين المللي
گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري| 

تحريم هاي بين الملل��ي به ويژه در بخش نظام بانكي، 
خطوط كشتيراني و خدمات بيمه اي، واردات محصول 
به ايران را تاحدودي محدود كرده است ودر اين راستا 
بازارهاي ارز و سكه و تجارت كالا تحت اين اخبار قرار 
دارند  به گزارش »تعادل«، شبكه خبري بلومبرگ به 
نقل از سه ديپلمات اروپايي نوشته است كه ساز و كار 
مالي ايران و اروپا روز دوش��نبه ثبت مي شود، هرچند 
كه هنوز مسائلي در اين مورد مانده كه بايد حل شود. 
براين اس��اس، اگرچه اين موضوع مي تواند تاحدودي 
محدوديت هاي بانكي موجود را حل كند اما همچنان 
چالش هاي بيمه اي و بانكي و ارزي ديگري ادامه خواهد 
داش��ت كه ش��ركت ها و بانك هاي ايراني سعي دارند 
به روش هاي مختلف با آنها مقابله كنند.  كميس��يون 
اروپايي به خبرنگاران گفته اس��ت كه اروپا قصد دارد 
»خيلي زود« اين كانال ويژه موس��وم به SPV را ثبت 
كند. اين كانال كه از مدت ها پيش به ايران وعده داده 
شده، قرار اس��ت رابطه تجاري شركت هاي كوچك و 
متوس��ط اروپايي با ايران را تا حدي تسهيل كند. مايا 
كوچييانسيچ، س��خنگوي فدريكا موگريني مسوول 
سياس��ت خارجي اتحادي��ه اروپا در اي��ن مورد گفته 
است: مقدمات SPV پيشرفت داشته است و در مرحله 

پيشرفت هاي قرار دارد. اميدواريم كه بتوانيم خيلي زود 
راه اندازي آن را اعلام كنيم. به همراه كشورهاي مسوول، 
در حال كار روي اين مس��اله هس��تيم. سه ديپلمات 
اروپايي در اين مورد با بلومب��رگ گفت وگو كرده اند، 
اما به دليل حساسيت مساله خواسته اند نامشان فاش 
نش��ود. يكي از اين ديپلمات ها گفته روز 28 ژانويه )8 
بهمن( به عنوان موعد رسمي اعلام ثبت SPV تعيين 
شده، با اين وجود هنوز موضوعاتي باقي مانده كه بايد 
حل شود و همين امر مي تواند زمان ثبت اين كانال را 

به تعويق بيندازد. 
بر اساس گزارش هاي غيررسمي، قرار است اين كانال 
در فرانس��ه راه اندازي شده و يك مدير آلماني براي آن 
منصوب شود. انگليس هم به عنوان ديگر كشور اروپايي 
عضو گروه 1+5، سهامدار اين شركت حقوقي خواهد 
بود. SPV در عمل يك شركت است كه وظيفه تسويه 
حساب ميان شركت هاي بدهكار به ايران و طلبكار از 
ايران را بر عهده خواهد داش��ت  رييس جمهور ايالات 
متحده در ماه نوامبر اعلام كرد كه تمامي تحريم هاي اين 
كشور بر ايران را باز گردانده است. پس از عقب نشيني 
ترام��پ از تواف��ق بين المللي هس��ته اي 2015، اين 
كشور در پي تحميل ش��ديد ترين تحريم ها عليه اين 
كشور خاورميانه اي بوده و بيشترين هدف گيري آن، 

بخش هايي مانند صنايع دريايي، كشتي سازي، امور 
مالي و انرژي بوده است. در حال حاضر، ايالات متحده، 
در اين برنامه تحميل مجدد تحريم ها، به دليل توسعه 
برنامه موشكي ايران، تنها مانده است. مابقي كشورهاي 
گروه 1+5 به توافق نامه 2015 پايبند هستند و رهبران 
اروپا اعلام كرده اند كه بر اس��اس قان��ون اتحاديه اروپا 
و قطعنامه 2231 س��ازمان ملل، از عاملين اقتصادي 
اروپاي��ي كه با ايران تجارت قانوني دارند، پش��تيباني 

مي كنند. 
 بررسي فضاي تحريم هاي جهاني نشان مي دهد كه به 
دليل طيف وسيع حوزه هاي قضايي و سرعت تكامل 
تحريم هاي اين فضا، براي ش��ركت هاي كش��تيراني 
به شدت چالش برانگيز است.  بر اساس نظر مارك چرچ، 
مدير بيمه مسووليت دريايي شركت پي اند اي نورث 
انگلس��تان، تعداد تحريم ها، طي 5 تا 10 سال آينده با 
تحريم هاي اقتصادي بيشتر به عنوان جايگزيني براي 

جنگ و استفاده از زور استفاده مي شود.  
كشورهاي مختلف از تحريم هاي اقتصادي محدودي 
نسبت به كشورهاي ديگر به منظور دستيابي به اهداف 
سياس��ي خود بهره مي جويند. اما پژوهش ها نش��ان 
مي دهد كه اين نوع تحريم ها عموما اثربخش نيستند 
و تحريم هاي ديپلماتيك و اقتصادي به ندرت توسط 

س��ازمان هاي بين المللي ص��ورت مي پذيرد. جامعه 
جهاني كه طي س��ال هاي بين دو جنگ جهاني نقش 
حاكم را در امور بين الملل بازي مي كرد، چهار بار تحريم 

اعمال كرد و تنها دو بار آن به موفقيت انجاميد. 
تحريم هاي بين الملل��ي به ويژه در بخش نظام بانكي، 
خطوط كشتيراني و خدمات بيمه اي، واردات محصول 
به ايران را مح��دود نموده اما قطع نكرده اس��ت. زيرا 
وضعيت جغرافيايي و ژئوپلتيك ايران )15 همس��ايه 
درياي��ي و زميني ب��ا رويكردهاي مختلف سياس��ي 
تحريم هاي بين المللي را مورد چالش قرار مي دهد. به 
عبارت ديگر، تحريم هاي بين المللي تنها هزينه خدمات 

و محصولات را افزايش مي دهد. 
علاوه بر اين، ديگر شركت هاي تجاري صنعت بيمه به 
ويژه ش��عبات خارجي آنها كه اغلب در خليج فارس با 
درياي عمان واقع شده اند، بنگاه هاي اقتصادي هستند 
كه متحم��ل هزينه هاي بالايي ش��ده اند، زيرا در آمد 
حق بيمه دريايي به دليل تحريم ها به ش��دت كاهش 

داشته است.  
مارك چرچ، مدير بيمه مس��ووليت دريايي ش��ركت 
پي اند اي ن��ورث انگليس، در اين زمين��ه گفت: با به 
قدرت رس��يدن ترامپ، ما ش��اهد تغييرات واقعي در 
نظام تحريم ها عليه ايران، س��وريه، روس��يه، ونزوئلا، 

كره شمالي، كويا و سودان هستيم. براي شركت هاي 
كشتيراني اين موضوع بسيار سخت است؛ زيرا منابع 
كافي براي استمرار وضعيتي كه هرروز تغيير مي كند، 
وجود ندارد. سرعت تغييرات در مقوله تحريم ها بسيار 

زياد است. 
زماني كه بحث از تحريم ها است، ايالات متحده رهبر 
جهان هست. آنان تحريم هاي اوليه اي دارند كه براي 
ش��هروندان امريكايي اس��ت و تحريم هاي ثانويه اي 
كه عليه ش��ركت هاي ثالث در جهان تحميل ش��ده 
اس��ت. براي مثال، در تحريم هاي ثانويه امريكا عليه 
ايران، به موسس��ات مالي جهان گفته شده بود كه از 
كار با بانك هاي ايراني سرباز زنند، در غير اين صورت 
دسترسي به سيستم مالي امريكا را از دست مي دهند. 
چرچ در ادامه مي افزايد: مشكل شركت هاي اروپايي دو 
چندان است زيرا اتحاديه اروپايي، در تلاشي براي نجات 
موافقتنامه ايران، مقررات بلاكينگ خود را اصلاح كرد؛ 
اين مقررات اساس��ا مي گويد كه اگر شما روش كسب 
و كار خود را براي تطابق ب��ا تحريم هاي ثانويه امريكا 
عوض كنيد، قانون و تحريم هاي اتحاديه اروپايي را نقض 
كرده ايد. بسته شدن راه پيش و پس يعني همين، اگر 
شما مطابق با ايالات متحده باشيد، اين ريسك وجود 

دارد كه تحريم هاي اروپايي را نقض نماييد.
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 سياستگذاري اعتباري 
با گذار از تامين مالي سنتي

محمد ولي پور پاشا |
طرح ه��اي س��رمايه گذاري بخ��ش خصوصي 
نيازمند تحول در سياستگذاري اعتباري و پرهيز 
از تامين مالي سنتي به صورت اعطاي تسهيلات 

غيرهدفمند بوده است.
در حالي كه چشم انداز وضعيت اقتصادي در سال 
آينده يكي از موضوعات اساسي محافل اقتصادي 
به حساب مي آيد، اما بررسي نحوه سياستگذاري 
و تدوين برنامه هاي پيشگيرانه جهت مراقبت از 
اقتصاد ملي و جلوگيري از ناملايمات ناشي از آثار 
مخرب تحريم  در بخش هاي مختلف اقتصادي 
جهت برون رفت از ركود تورمي احتمالي، تهيه 
و تدوين سياس��ت هاي اعتباري و جهت گيري 
منابع اعتب��اري براي تقويت مقوله اش��تغال و 
توليد و طرح هاي سرمايه گذاري امري ضروري 
اس��ت. در اين چارچوب، در يادداشت حاضر به 
تبيين ضرورت نحوه جهت گيري سياستگذاري 
اعتباري كنون��ي و ارتباط با بخش هاي مختلف 

اقتصادي خواهيم پرداخت.
تجهيز و جهت گي��ري منابع بخش خصوصي و 
دولتي، كاركرده��اي اقتصادي لازم براي اتخاذ 
تدابيري براي برون رفت از معضل همزمان ركود 
اقتصادي و تورم در كنار پيش��گيري از افزايش 
نرخ بيكاري و بهبود وضعيت اشتغال در صورتي 
موثر واقع مي شود كه سياستگذاري مناسب در 
حوزه هاي مختلف به ويژه حوزه اعتباري انجام 
پذيرد. به عن��وان مثال، درآمده��اي مالياتي و 
پرداخت هاي انتقالي به شكل سنتي به ترتيب 
عام��ل تجهيز منابع و تخصي��ص به مصارف در 
سطح كلان به حس��اب مي آيند و در اين ميان 
ش��بكه بانكي، به واسطه تجربه اقتصاد ايران در 
حوزه تامين مالي بخش هاي مختلف اقتصادي 
به عنوان كانون انتظارات سياستگذاران دهه هاي 
اخي��ر به عن��وان اصلي ترين نه��اد تامين مالي 
در كش��ور مطرح بوده و كمتر توانس��ته اس��ت 
جايگزين هاي مناس��ب ديگري را با عمق كافي 
براي كمك ب��ه واحدهاي توليدي و ايجاد رونق 
و بهبود اش��تغال مورد توجه ق��رار دهد. بديهي 
اس��ت كه وجود جايگزين هاي مناسب در اين 
زمينه، ش��كاف آمار تحقق يافت��ه و ارقام هدف 
در برنامه هاي پنج  ساله حوزه كلان اقتصادي را 
بهبود خواهد بخشيد و لذا كمك شاياني به اين 

مساله خواهد كرد.
از ي��ك ط��رف، ش��واهد عين��ي از رويدادهاي 
اقتصادي ايران در طي سال هاي اخير بيانگر تأثير 
شوك هاي خارجي به ويژه تحريم در سال هاي 
اخير بوده و هم��واره مورد توجه آحاد اقتصادي 
قرار داشته است و شرايطي به وجود آورده است 
ك��ه در آن اهميت سياس��تگذاري را دوچندان 
مي كن��د. تاكن��ون رون��د اعم��ال تحريم ها به 
گونه اي برنامه ريزي شده كه ابعاد آن چندجانبه 
بوده و براي ايج��اد پيچيدگي هاي مضاعف در 
فعاليت هاي معمول اقتصادي و تجاري طراحي و 
بطور خاص بر حوزه نفت و انرژي متمركز شده اند. 
به همين دليل، تصميم سازان و مسوولان متولي 
حوزه هاي مختلف سياس��تگذاري ضمن درك 
اهميت تحريم هاي نفتي و بانكي به خصوص در 
چند سال اخير همواره به دنبال يافتن بازارهايي 
براي تامين مال��ي عميق ت��ر، كارآمدتر و قابل 
اتكاء  جهت رف��ع چالش هاي توليد و اش��تغال 
بوده اند. از طرف ديگر، چنين فضايي توانس��ته 
است مس��ووليت مقامات پولي، مالي و اعتباري 
در به كارگي��ري ابزارهاي فن��ي جهت خروج از 
ركودتورم��ي ب��راي بهبود وضعيت اش��تغال و 
رونق توليد را افزايش دهد. در عين حال، فضاي 
عمومي كس��ب و كار در بخش هاي كشاورزي، 
صنعت و خدمات به عنوان جايگزين هاي مناسب 
بخ��ش نفت در زنجيره تامين رش��د اقتصادي، 
فرصت  غنيمتي ب��راي فعالان بخش خصوصي 
ايجاد خواهد كرد تا زمينه  توس��عه كسب و كار 
جهت دستيابي به محصول نهايي و ايجاد ارزش 

افزوده را پديد آورد.
طرح هاي س��رمايه گذاري بخ��ش خصوصي 
نيازمند تح��ول در سياس��تگذاري اعتباري و 
پرهيز از تامين مالي س��نتي به صورت اعطاي 
تس��هيلات غيرهدفمند و فاقد ارزيابي اس��ت 
تا اهداف بهينه يابي اقتص��ادي و تامين منافع 
عمومي را ب��ه عنوان معياري مه��م در تدوين 
سياس��ت هاي اعتباري جاي ده��د. در حالي 
كه سال هاس��ت ش��اهد تامين مالي طرح هاي 
س��رمايه گذاري از س��وي بانك ها و موسسات 
مالي و اعتباري از طريق تس��هيلات تبصره اي 
و غيرتبص��ره اي بوده ايم، آمار ن��رخ بيكاري و 
تورم همواره وضعيتي مش��ابه با گذشته را رقم 
زده و لذا،  ضرورت يافتن راه حل هاي مناسب و 
جايگزين بيش از پيش نمود پيدا كرده اس��ت. 
نگاه درون نگر به بنگاه هاي توليدي به ويژه در 
ش��رايط بي ثباتي اقتص��ادي و پرهيز از نگرش 
برون نگر به اين  بنگاه ها توسط توليدكنندگان 
و سياس��تگذاران به طور همزمان، جهت دهي 
مناب��ع مال��ي را پ��س از تجهيز آن به س��مت 
بنگاه هاي توليدي كارآمد مهيا ساخته و زمينه 
لازم ب��راي ايجاد رونق و اش��تغال جديد را در 

سطوح بالاتري محقق مي كند.
از اي��ن رو انتظار م��ي رود با وجود اعمال فش��ار 
مضاعف بر ش��بكه بانكي جه��ت تامين مالي، 
ض��رورت فراهم كردن ظرفيت ه��اي لازم براي 
ايج��اد جايگزين هايي به عن��وان راهكارهايي 
مناسب براي بهبود فضاي كسب و كار و اشتغال 
و توليد بيش از گذش��ته مطرح بوده  اس��ت. در 
يادداشت بعد، راجع به برخي از اين راهكارها كه 
به لحاظ فني در بس��ياري از كشورها در شرايط 
مشابه مورد استفاده قرار گرفته، بررسي هاي لازم 

صورت خواهد گرفت.

نتيجهمرداد 97 ارديبهشت 97آذر 96آذر 97ماه 

مجموع تعداد و مبلغ چك عادي 
وصولي و رمزدار 

6.64 ميليون - 3589 هزار 
ميليارد ريال

10.03 ميليون - 1561 
هزار ميليارد ريال

10.92 ميليون - 2745 
كاهش تعداد و افزايش مبلغ در يك سال اخير10.3 ميليون - 3172 هزار ميليارد ريالهزار ميليارد ريال

كاهش تعداد و مبلغ در يك سال اخير9.1- 9.9833-9.4794- 5.7625 - 637تعداد و مبلغ چك عادي مبادله شده

كاهش تعداد و مبلغ در يك سال اخير7.8- 8.5703-8655- 5.2490- 568وصولي چك 

كاهش تعداد و مبلغ در يك سال اخير1.2- 1.4130-1.4139 - 0.584135 - 68 برگشتي چك 

افزايش شديد 50 درصدي تعداد و 215 درصدي مبلغ در يك سال اخير1.2- 1.022339-0.6301951- 0.939936 - 2952وصولي چك رمزدار



دانش و فن10اخبار

تا سال 2020 محقق مي شود 

ادغام زيرساخت ارتباطي 3  پيام رسان خارجي
گروه دانش و فن   

 نيويورك تايمز گزارش داد كه مديرعامل فيس بوك، 
قصد دارد زيرس��اخت هاي ارتباطي و پيام رساني ۳ 

اپليكيشن محبوب خود را ادغام كند.
مارك زاكربرگ، مديرعامل فيس��بوك قصد دارد تا 
زيرساخت  هاي پيام رس��اني واتس آپ، اينستاگرام 
و مس��نجر فيس بوك را متحد ك��رده و رمزنگاري 
نقطه به نقطه را در هر س��ه آنها پياده كند. اين خبر، 
توسط نيويورك تايمز منتشر شده است . منابع آگاه 
به برنامه هاي آتي زاكربرگ و فيس بوك اعلام كردند 
كه اپليكيشن هاي مذكور، از اين پس هم به صورت 

مستقل كار خواهند كرد.
بر همين اس��اس فيس بوك اع��لام كرد كه درحال 
بررسي اضافه كردن رمزنگاري نقطه به نقطه )كه مانع 
از مشاهده پيام توسط هر فردي به جز كاربران حاضر 
در گفت وگوها مي شود(، به اپليكيشن هاي پيام رسان 
خود است. به علاوه، آنها درحال بررسي راه هايي براي 
آسان تر كردن ارتباط افراد در شبكه  جهاني هستند. 
يكي از سخنگوهاي ش��ركت در مصاحبه اي گفت: 
بحث و مناظره هاي متع��ددي بايد صورت بگيرد تا 
جزييات بي شمار اين فرايند و چگونگي اجراي آن را 
متوجه شويم.  نيويورك تايمز در ادامه به اين نكته 
اشاره مي كند كه پس از پياده سازي تغييرات مدنظر 
زاكربرگ و شركت تحت مديريتش، افراد مي توانند 
پيام هاي رمزنگاري شده و امن را بين اپليكيشن هاي 
متعدد شركت ارسال كنند. به عنوان مثال فردي كه 
حساب كاربري فيس بوك دارد، مي تواند پيام امن 
خود را به فردي ديگر كه تنها حساب كاربري واتس 

آپ دارد، ارسال كند.
يك��ي از نتاي��ج محتم��ل ادغ��ام زيرس��اخت هاي 
پيام رساني، دشوار ش��دن تجزيه  فيس بوك توسط 
مقامات قانوني ضد تراست خواهد بود. سم وينستين، 
استاد دانشگاه بنجامين كاردوزو چنين نظريه اي را 
بيان مي كند و اعتق��اد دارد پس از اجراي برنامه ها، 
امكان جدا كردن واتس آپ و اينس��تاگرام از فيس 
بوك و لغو ق��رارداد خريد و ادغ��ام آنها، تاحدودي 
غيرممكن مي شود. او مي گويد فيس بوك با چنين 
ادغام ساختاري، نگراني خود را از جدا شدن بهترين 

خريدهايش، به حداقل مي رساند.
البته، طبق نظر همان كارشناس، جدا كردن واتس 
آپ و اينس��تاگرام از فيس بوك، يكي از شديدترين 
اقدام هاي قانوني در ايالات متحده امريكا اس��ت. از 

آنجايي ك��ه احتمال چنين حركتي، بس��يار پايين 
خواهد بود، نمي توان دليل اصلي تصميم زاكربرگ 

براي ادغام را مقابله پيش گيرانه با قانون دانست.
يكي از مهندسان سابق امنيت فيس بوك و متخصص 
رمزن��گاري اعتق��اد دارد اتح��اد زيرس��اخت هاي 
پيام رساني، خبر خوبي براي بحث حريم خصوصي 
كاربران است. درواقع به اعتقاد او، با چنين حركتي، 
ساختارهاي رمزنگاري نقطه به نقطه، بيش از پيش در 

جهان توسعه مي يابند.
الكس اس��تاموس، مدير ارشد سابق امنيت و استاد 
كنوني دانش��گاه اس��تنفورد اس��ت. او درباره ادغام 
سرويس ها مي گويد: من نگرش��ي تقريبا مثبت به 
آينده اين تصميم دارم. پيش از اين نگران بودم كه 

آنها، رمزنگاري نقطه به نقطه را غيرفعال كنند.
به هرحال، ش��ايان ذكر اس��ت فن��اوري رمزنگاري 
نقطه نقط��ه، اطلاع��ات متاديتا )درب��اره اينكه چه 
اف��رادي با هم گفت وگ��و مي كنن��د( را بطور كامل 
پنهان س��ازي نمي كن��د. همين واقعي��ت، نگراني 
محققان درباره انتش��ار چنين اطلاعاتي را افزايش 

مي دهد.
ادغام سرويس هاي وابسته به متاديتا، بيش از پيش 
به في��س بوك ام��كان مي دهد تا درب��اره كاربران، 
اطلاعات كس��ب كند. آنها مي توانند شماره تماس 
و آدرس ايميل افرادي كه از سرويس هاي متفاوت 
اس��تفاده مي كنند را با هم تطبيق دهند. فيسبوك 
با اس��تفاده از آن اطلاعات مي تواند هزينه بيشتري 
براي تبليغات هدفمند خ��ود دريافت كند. البته، با 
رمزنگاري نقطه به نقطه، غول شبكه هاي اجتماعي 
ديگر نمي تواند تبليغات براس��اس متن پيام ها را در 
سرويس هاي مسنجر و اينستاگرام پياده سازي كند.

تغييرات متعدد ديگري نيز با ادغام س��رويس هاي 
زيرس��اختي رخ مي ده��د. به عنوان مث��ال، اكنون 
مس��نجر به اف��راد غريبه اج��ازه مي ده��د تا بدون 
داش��تن ش��ماره تلفن افراد، با آنها تماس بگيرند. 
چني��ن قابليتي، احتمال مزاحمت، س��رقت يا آزار 
كودكان را افزايش مي دهد. ازطرفي، سيس��تم هاي 
مبتني بر ش��ماره تلفن ني��ز نگراني هايي پيرامون 
حري��م خصوصي ايجاد مي كنند؛ چ��را كه دولت ها 
يا س��ازمان هاي ديگر، مي توانند با اس��تفاده از آن 

اطلاعات، موقعيت مكاني افراد را استخراج كنند.
به هرح��ال كارشناس��ان اعتق��اد دارن��د ادغ��ام 
زيرس��اخت هاي پيام رس��اني، نقاط مثبت و منفي 

زيادي دارد. برخي از آنها مي گويند فيس��بوك بايد 
براي چنين تصميم هايي، با متخصصان حوزه هاي 
مختلف از تروريسم گرفته تا امنيت كودكان و وكلاي 
حريم خصوصي مشورت كند. به هرحال بايد منتظر 
پياده س��ازي نهايي طرح زاكرب��رگ و همكارانش و 

اولين پيامدهاي آن باشيم.
از س��ويي ديگر اين تلاش فيس بوك ب��راي ادغام 
قابليت پيام رسان س��ه برنامه فيس بوك مسنجر، 
اينس��تاگرام و وات��س آپ موج��ب نگران��ي برخي 

نمايندگان كنگره اين كشور شده است.
با ادغام بخش گپ س��ه برنامه يادشده، كاربران آنها 
مي توانند بدون خروج از محيط هر برنامه با كاربران 

دو برنامه ديگر گفت وگو كنند.
اين مس��اله نگراني هاي��ي را در م��ورد نقض حريم 
شخصي افراد ايجاد كرده، زيرا استفاده از پيام رسان 
في��س بوك به ص��ورت گمنام ممكن نيس��ت. اين 
در حالي است كه كاربران اينس��تگرام و واتس آپ 

مي توانند گمنام باقي بمانند كه با هم گرايي سه پيام 
رسان افشاي هويت همه كاربران برنامه هاي مذكور 

تسهيل مي شود.
اين س��ه برنامه در مجموع در م��اه 2.5 ميليارد نفر 
كاربر دارند و لذا هر گونه تغيي��ر در آنها پيامدهاي 
گسترده اي را براي كاربران اينترنت در سراسر جهان 

به همراه مي آورند.
برخي كارشناس��ان معتقدند، اين تغيير با قدرت و 
انحصار فيس بوك در دنياي مجازي مي افزايد و رو 
خان��ا نماينده دموكرات كنگره امري��كا از كاليفرنيا 
نيز چنين نظري دارد. به اعتقاد وي اقداماتي از اين 
دست نش��انه انحصارطلبي فيس بوك است و بايد 

براي جلوگيري از تداوم آن اقداماتي انجام شود.
وي در اين مورد گفته اس��ت: تصور كنيد اگر فيس 
بوك مجبور شود با اينس��تگرام و واتس آپ رقابت 
كند چگونه دنيايي داش��تيم. اما در وضعيت فعلي 
نگراني هاي زيادي در مورد نقض حريم ش��خصي و 

آسيب ديدن منافع مشتريان وجود دارد.
ران ويدن ديگر سناتور دموكرات نيز در اين زمينه به 
 صراحت اظهار نگراني كرده و افزوده در مورد نيات 
فيس بوك براي ادعام بخش پيام رس��ان سه برنامه 
مذكور ابهامات و س��والات زيادي وجود دارد و اين 
امر امنيت و قابليت رمزگذاري واتس آپ را تضعيف 

خواهد كرد.
فيس بوك، اينس��تاگرام و واتس آپ را به ترتيب در 
س��ال هاي 2۰۱2 و 2۰۱۴ خريداري كرد و در حال 
حاضر به علت اختلاف نظرهاي شديد بنيانگذاران 
برنامه هاي يادش��ده ب��ا زاكربرگ هيچ ي��ك از آنها 
ديگر در فيس بوك كار نمي كنند. در س��ال گذشته 
برايان اكتون بنيانگذار واتس آپ از كاربران خواست 
تا از في��س بوك ب��راي جلوگي��ري از نقض حريم 
شخصيشان خارج ش��وند. كوين سيستورم و مايك 
كيرگر موسسان اينستاگرام هم در سپتامبر گذشته 

فيس بوك را ترك كردند.
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تلگ�راف| وب س��ايت اش��تراك گذاري ويدئو، پس 
از ش��كايات متعدد، ويدئوهاي ح��اوي اطلاعات غلط، 
درمان هاي جعلي براي بيماري هاي خطرناك و مسطح 
بودن زمين را در بخش »توصيه« كاربران نشان نمي دهد.

يوتيوب اعلام كرد از اين پس تماشاي ويدئوهاي مشكوك 
را به كاربران خود توصيه نمي كند.

پ��س از ش��كايات متع��دد درب��اره تع��دادي از 
ويدئوه��اي نامطلوب��ي ك��ه در بخ��ش توصي��ه هاي 
)recommendation( يوتيوب ظاهر مي ش��د، اين 
ش��ركت متعلق به گوگل تصميم گرفته تا آنها را حذف 
كند.طبق اعلام يوتيوب، ويدئوهايي كه خلاف موازين 
اجتماعي باشند يا مواردي كه اطلاعاتي نادرستي را در 
اختيار كاربران قرار دهند، از اين وب سايت حذف خواهند 
شد.در بيانيه اين شركت آمده است: »ما از توصيه مطالب 
و محتواهايي كه به شيوه هايي خطرناك، اطلاعات غلط 
در اختيار كاربران قرار مي دهند مانند ويدئوهايي درباره 
ترويج درمان هاي جعلي براي بيماري هاي جدي، ادعاهاي 
مس��طح بودن زمين يا ادعاهاي غلط درباره رويدادهاي 
تاريخي را حذف مي كنيم.بطور دقيق اين روند فقط روي 
ويدئوهايي كه ما به كاربر توصي��ه مي كنيم، تاثيرگذار 
است.« ماشين يادگيري و كارمندان انساني براي ايجاد 
اين تغييرات استفاده مي شوند. البته تغييرات مذكور فقط 
در بخش توصيه هاي مربوط به امريكا اجرا مي شود. اين 
يك تغيير تدريجي است و فقط مواردي را دربر مي گيرد 

كه بخش اندكي از ويدئوها در امريكا است.

ديلي ميل| اپليكيشيني انگليسي به مسافران قطار 
نش��ان مي دهد در كدام واگن ه��ا صندلي خالي وجود 
دارد. همچنين به مسافران نشان مي دهد در كدام نقطه 
ايستگاه بايستند تا به صندلي هاي خالي دسترسي يابند.

مسافران قطار هاي »تامس لينك« در انگليس به زودي 
مي توانند با كمك يك اپليكيش��ن از سفر در قطارهاي 
شلوغ اجتناب كنند. اين اپليكيشن به مسافران مي گويد 
در ك��دام واگن هاي قط��ار صندلي خالي وج��ود دارد. 
همچنين اين سيستم به مس��افران نشان مي دهد در 
چه نقطه اي از ايس��تگاه قطار بايس��تند تا به راحتي به 
صندلي هاي خالي دسترس��ي يابند يا آنك��ه در واگن 

صندلي خالي وجود ندارد و آنها بايد بايستند.
اپليكيشن مذكور »Rail Watch« نام دارد و وضعيت 
5 قطار ورودي را در هر ايس��تگاه نشان مي دهد. به اين 
ترتيب مسافران به راحتي انتخاب مي كنند كدام قطار 
را سوار شوند.اين سيس��تم هم اكنون در خط راه آهن 
»تامس لينك« ميان ايستگاه هاي »ايست كرايدون« و 
»برايتون« به مدت دو هفته آزمايش مي شود. كاربران 
5 نقطه مشاهده مي كنند كه نشان مي دهد قطارهاي 
ورودي ت��ا چه حد مس��افر دارند. اين فناوري توس��ط 
CitiLogik  فراهم شده و شركت ارايه دهنده خدمات 
حمل و نقل Go-Ahead group نيز از آن پشتيباني 
مي كند. اين سيستم س��يگنال هاي موبايل مربوط به 
شركت مخابراتي »ودا فون« و اطلاعات درباره ظرفيت 

واگن هاي هر قطار را تحليل مي كند.

نيواطلس| يك مهندس كانادايي به نام تيلر بنت موفق به 
ساخت خانه اي كوچك به قيمت ۱5 هزار دلار شده كه از 
همه امكانات زندگي برخوردار بوده و با استفاده از كاميون 
به هر نقطه اي قابل حمل است.در سقف اين خانه از يك 
سيستم گرمايشي خورشيدي ارزان قيمت استفاده شده 
است و تخت اين خانه نيز با استفاده از اهرم و چرخ دنده هاي 
كار گذاشته شده بر روي ديوار قابل بالا و پايين بردن است 
تا در طول روز فضاي بيشتري براي استفاده از منزل وجود 
داشته باشد.خانه يادشده تنها ۱۳ متر مربع مساحت دارد 
و در ساخت آن از صفحات فلزي ارزان قيمت استفاده شده 
اس��ت. طول اين خانه در حدود ۶ متر و عرض آن هم در 
حدود 2.۶ متر است. ارتفاع اين خانه در مرتفع ترين بخش 

به ۴.۱2 متر و در كوتاه ترين بخش به 2.۹ متر مي رسد.
كل وزن اين خان��ه ۳5۳۸ كيلوگرم اس��ت و لذا بر روي 
تريلره��اي كاميون هاي مختلف ب��ه راحتي قابل حمل 
است. زيرا حداكثر ظرفيت اين تريلرها ۴5۳5 كيلوگرم 
اس��ت. البته بخش زيادي از اين وزن مربوط به صفحات 
خورش��يدي و باتري هاس��ت. از جمله مزاياي اين خانه 
مي توان به فضاهايي مناسب براي استراحت و لم دادن، 
عايق بندي مناسب براي حفظ آرامش، نصب شبكه اي از 
لوله هاي انتقال آب گرم در سقف براي ايجاد گرما، سرويس 
بهداشتي و آشپزخانه با امكانات ضروري اشاره كرد. ساخت 
اين خانه از ماه مي سال 2۰۱۸ آغاز شده و به تازگي به پايان 
رسيد. البته هنوز مشخص نيست آيا قرار است نمونه هاي 

بيشتري از اين خانه توليد شوند يا خير.

نيواطلس| محققان براي اولين بار موفق به ابداع يك 
سيستم تهويه مطبوع شده اند كه برق مصرف نمي كند 
و براي خنك كردن محيط از گرماي زائد محيط اطراف 

خود بهره مي گيرد.
اين سيس��تم كه THEAC نام دارد، توس��ط شركت 
س��وند انرژي توليد ش��ده و از گرماي به دست آمده از 
صفحات خورشيدي يا گرماي زائد ناشي از فعاليت ديگر 
دس��تگاه هاي صنعتي براي خنك كردن محيط بهره 
مي گيرد. THEAC  براي فعاليت نيازي به برق ندارد. 
استفاده گسترده از اين فناوري تجديدپذير در آينده 
مي تواند دستگاه هاي تهويه مطبوع را بطور گسترده 
متحول كند.سيستم يادشده فاقد قطعات مكانيكي 
متحرك بوده و به هيچ گونه سرما ساز، گاز دي اكسيد 
كربن، مواد فلزي خاص و غيره ني��ازي ندارد و تنها از 
گاز آرگون بهره مي گيرد كه بطور گسترده در طبيعت 
يافت مي شود و هيچ تاثير منفي بر روند گرمايش كره 
زمين ندارد. پايداري و بي خطر بودن اين گاز از جمله 
ديگر مزاياي آن است.ميزان سروصداي اين دستگاه 
به اندازه صداي ناش��ي از باز بودن دوش آب اس��ت و با 
استفاده از آن مي توان محيط اطراف را تا منفي 25 درجه 
سانتيگراد سرد كرد. اين دستگاه براي توليد هواي سرد 
از روش ايجاد موج هاي آكوستيك با استفاده از هواي 
گرم و حركت دادن آنها در لوله هايي خاص و تشديد و 
تكرار اين روند براي تشديد قدرت آن و سپس معكوس 
كردن اين روند براي كاهش ناگهاني دما بهره مي گيرد.

اسليت| محبوبيت بسيار بالاي يك بازي ويدئويي تحت 
ش��بكه باعث ش��ده تا كلاهبرداران اينترنتي از آن براي 

پولشويي نهايت بهره را بگيرند.
ب��ازي ويدئوي��ي Fortnite در س��ال 2۰۱۸ بيش از ۳ 
ميلي��ارد دلار درآمد براي طراحانش ب��ه ارمغان آورد و 
بيش از 2۰۰ ميليون نفر در سراسر جهان بازي مذكور را 
اجرا كردند. اما Epic Games شركت سازنده اين بازي 
تنها مجموعه اي نيست كه از بازي يادشده منفعت كسب 
كرده و جنايتكاران دنياي مجازي از ارز مورد استفاده در 
بازي يادشده موسوم به V-bucks براي پولشويي نهايت 
اس��تفاده را كرده اند. سواس��تفاده از بازي هاي ويدئويي 
براي پولشويي پديده اي تازه نيست و در سال 2۰۱۳ نيز 
گزارشي توسط جان لوپ ريشت محقق امنيتي تهيه شده 
بود دال بر اينكه بازي هاي آنلاين روز به روز بيشتر براي 
پولشويي مورد استفاده قرار مي گيرند. اما گسترش اين 
پديده به نگراني هايي جدي دامن زده است.جانيان فضاي 
مجازي با خريد ارز V-buck از فروش��گاه هاي رسمي 
بازي fortnite آنها را به ديگران در بخش غيررسمي وب 
مي فروشند. تحقيقاتي كه توسط موسسه امنيت سايبري 
Sixgill در اين زمينه به عمل آمده حاكيست چيني ها، 
اعراب، اسپانيايي ها، امريكايي ها، روس ها و برخي افراد 
ديگر انگليسي زبان در اين زمينه فعال هستند.موسسه 
امنيتي Zerofox در س��ال 2۰۱۸ موفق به شناسايي 
 Fortnite بيش از 5۳ هزار مورد كلاهبرداري در بازي
شد كه اكثر آنها مرتبط با امور مربوط به پولشويي بوده اند.

حذف ويدئوهاي حاوي 
اطلاعات غلط در يوتيوب 

اپليكيشني كه براي مسافران 
قطار صندلي خالي پيدا مي كند

 ساخت خانه قابل حمل 
با سقف خورشيدي

 دستگاهي كه با گرما 
خنك مي كند

سوءاستفاده كلاهبرداران 
اينترنتي از بازي هاي ويدئويي

رويداد

آمازون اتاق هوشمند 
بيمارستاني مي فروشد

سي ان بي سي| يك شركت ارايه دهنده خدمات 
مراقبت درماني در نيويورك ب��ه نام EIR از طريق 
آمازون اتاق هاي هوشمند بيمارستاني موسوم به 
MedModular را به فروش مي رساند كه قيمت 

هر يك از آنها حداقل 2۸5 هزار دلار است.
طراحي هر ي��ك از اين اتاق ها ب��ر مبناي نيازهاي 
بيماران و نوع بيماري قابل تغيير و سفارشي سازي 
است. با توجه به قيمت بالاي اين اتاق ها بعيد به نظر 
مي رسد كه افراد عادي قادر به خريد آنها باشند. ولي 
احتمالا بيمارس��تان ها و صاحبان مشاغل از ابتكار 
عمل تازه شركت آمازون اس��تقبال خواهند كرد.

گفتني است كه هر يك از اين اتاق ها داراي يك حمام 
و تخت بوده و شركت س��ازنده مدعي است هزينه 
توليد آنها از هزينه ساخت اتاق هاي بيمارستاني به 
شيوه سنتي كمتر خواهد بود. گرانت گيگر مديرعامل 
شركت يادشده نيز بيمارس��تان ها و شركت هاي 
ارايه دهنده خدمات درماني را مشتري بالقوه اين نوع 
اتاق هاي هوشمند بيمارستاني توصيف كرده است. 

ساخت ماهواره توسط 
دانش آموزان هندي 

في�ز| دانش آم��وزان هن��دي ي��ك ماه��واره 
۱۰سانتي متري با وزن۱.2 كيلوگرم ابداع كرده اند 
كه بطور موفقيت آميز به مدار زمين ارس��ال شد. از 
اين ماهواره براي فعاليت هاي غير تجاري اس��تفاده 
مي ش��ود.دانش آموزان هندي يك ماهواره س��بك 
وزن طراح��ي كرده اند ك��ه مي ت��وان آن را در كف 
دست نگه داش��ت. اين ماهواره اكنون به فضا ارسال 
 ش��ده اس��ت . دانش آموزان عض��و مركز خصوصي
 Space Kidz India اي��ن ماه��واره را طراح��ي 
كرده ان��د. ماهواره كيوب س��ت ۱۰ س��انتي متري 
KalamsatV2 نام دارد و وزن آن فقط ۱.2 كيلوگرم 
اس��ت. جالب آنكه اين ابزار فضايي فقط با هزينه ۱.2 
ميليون روپيه )معال ۱۶۹۰۰ دلار( ساخته مي شود.  اين 
ابزار فضايي يك ماهواره مخابراتي است كه افراد آماتور 
براي فعاليت هاي غير تجاري مي توانند از آن استفاده 
كنند.ماهواره مذكور از مركز فضايي »سري هاري كوتا« 
در يكي از ايالت هاي جنوبي هند به آسمان پرتاب شد. 
در سال 2۰۱۷ ميلادي يك نسخه كوچك تر ماهواره با 
وزن ۶۴ گرم همراه يك موشك امريكايي به فضا ارسال 

شد اما هيچگاه به مدار زمين نرسيد.

 اقتباس واقعيت مجازي
از نمايشنامه هملت

انگجت| گوگل با همكاري يك ش��ركت تجاري 
ديگر، اقتباس واقعيت مجازي از نمايشنامه معروف 
هملت شكس��پير آماده كرده كه در آن كاربران در 
نقش پدر مقتول هملت ظاهر مي شوند.اين روزها 
از هدس��ت هاي واقعيت مجازي براي اجراي انواع 
بازي هاي هيجان انگيز استفاده مي شود، اما كاربرد 
هدست هاي يادش��ده روز به روز در حال گسترش 
اس��ت و حالا دني��اي نمايش و هنر ني��ز از مزاياي 
فناوري مذكور بهره مند ش��ده اس��ت. نمايشنامه 
واقعيت مج��ازي هملت كه با همكاري ش��ركت 
Commonwealth Shakespeare آم��اده 
شده هملت ۳۶۰ نام دارد و اقتباسي نسبتا وفادارانه 
از نمايشنامه مذكور محسوب مي شود. البته در اين 
نسخه تمركز بر روي هملت و پدر مقتول وي است.
مدت زمان نمايشنامه واقعيت مجازي هملت ۳۶۰ 
برابر با ۶۱ دقيقه اس��ت و بازيگران در محيط اتاقي 
نسبتا بزرگ حركت كرده و به تعامل با محيط اطراف 
و يافتن اسناد و مدارك و شواهد مختلف مي پردازند.

آزمايش خون با كمك اسپينر
گيزمگ| پژوهش��گران تايواني در بررسي جديد 
خود موفق شدند آزمايش خون را با استفاده از يك 

اسپينر انجام دهند.
به نظر مي رس��د در ميان گجت هايي كه بيهوده به 
نظر مي رسند، »فيجت اسپينرها « از همه عجيب تر 
باشند. با اين حال، دانشمندان »دانشگاه ملي تايوان«  
اخيراً دريافته اند كه مي توان از اين ابزار براي تحليل 
نمونه هاي خون ساكنان مناطق فقيرنشين استفاده 
كرد.اسپينرها معمولًا از سه شاخه سنگين تشكيل 
شده و يك بلبرينگ نيز دارد كه در مركز آن قرار گرفته 
است. كاربران براي غلبه بر مشكل تمركز يا بي قراري، 
مركز اسپينر را در دست مي گيرند و شاخه هاي آن 
را به گردش درمي آورند. اين اسباب بازي مي تواند 
به عنوان يك مكانيسم انتشار براي مقابله با انرژي 
عصبي يا استرس به كاربران كمك كند.ابزار ديگري 
كه مي توان از آن براي تحليل نمونه خوني استفاده 
كرد، »سانتريفوژ « است كه هنگام آزمايش نمونه هاي 
خون، نيروي گريز از مركز را براي جداسازي پلاسما از 

سلول هاي خون به كار مي گيرد.

آگهی مناقصه عمومی شماره 97/30

اداره روابط عمومی

شركت مديريت توليد برق نكا در نظر دارد نسبت به خريد سود مايع مورد نياز واحدهای بخار و سيکل ترکيبی نيروگاه شهيد سليمی نکا طبق شرايط ذيل و همچنين شرايط فنی و خصوصی کار پيوست اسناد مناقصه اقدام 
نمايد. علاقمندان جهت خريد اسناد مناقصه با ارائه معرفی نامه کتبی و فيش واريزی به مبلغ 300/000 ريال به حساب سيبای شماره 0105692716008 بنام شركت مديريت توليد برق نكا نزد بانک ملی ايران شعبه نيروگاه به 

اداره تدارکات اين شرکت مراجعه نمايند.
1- مدت زمان تحويل کالا: يک سال از تاريخ مبادله قرارداد

2- زمان فروش اسناد مناقصه: از تاريخ انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 7 روز.
3- پيشنهاددهندگان بايستی پيشنهاد خود را بر اساس شرايط مناقصه تنظيم و حداکثر تا ساعت 16 روز يکشنبه مورخ 97/11/28 به اداره تدارکات شركت مديريت توليد برق نكا واقع در نکا- کيلومتر 25 جاده زاغمرز- نيروگاه 
شهيد سليمی نکا تسليم و رسيد دريافت دارند. پيشنهادات واصله راس ساعت 12 ظهر  روز دوشنبه مورخه 97/11/29 با توجه به شرايط مناقصه باز و قرائت خواهد شد. حضور پيشنهاددهندگان يا نمايندگان آنان در جلسه 

گشايش پيشنهادهای مالی کميسيون مناقصه آزاد می باشد.
4- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ سپرده شرکت در مناقصه معادل 970/000/000 ريال است که بايستی به يکی از صورت های مشروحه ذيل همراه با اسناد مناقصه در پاکت الف به دستگاه مناقصه گذار تسليم گردد:

1-4- رسيد بانکی وجه مزبور به حساب سيبا 0105692716008 اين شرکت نزد بانک ملی ايران شعبه نيروگاه شهيد سليمی نکا
2-4- چک تضمين شده بانکی به نفع کارفرما

3-4- ضمانت نامه بانکی به نفع کارفرما برابر با فرم پيوست که می بايست دارای 3 ماه اعتبار باشد.
5- به پيشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از ميزان مقرر، چک شخصی و نظاير آن ترتيب اثر داده نخواهد شد.

6- توانايی ارائه ضمانت نامه بانکی حسن انجام تعهدات به ميزان 10% مبلغ قرارداد پس از عقد قرارداد.
7- به پيشنهادهای فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و پيشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد.

8- ساير اطلاعات و جزييات مربوط، در اسناد مناقصه مندرج است.
جهت مشاهده آگهی و خلاصه اسناد به سايت های www.tender.tavanir.org.ir ، www.npgm.ir مراجعه و براي کسب موارد بازرگاني با شماره تلفن 34622359-011 آقاي سليماني و کسب اطلاعات فنی بيشتر با شماره 

تلفن 09111536335 آقای مهندس قره محمودلی تماس حاصل فرماييد .

نوبت دوم

شركت مديريت توليد برق نكا
نيروگاه شهيد سليمي

شماره مجوز 1397.5626
نوبت دوم

آگهی عمومی ارزيابی کيفی مناقصه گران
مناقصه يک مرحله ای شماره 97/365م م
خريد 800  هزار کيلوگرم نيتروژن مايع

ن شرکت نفت وگاز اروندا

ش�رکت نفت و گاز اروندان )خريدار( در نظر دارد خدمات موضوع فوق را 
از طريق شرکت های تامين کننده  و داخلی واجد صلاحيت تأمين نمايد 
لطفاجهت کسب اطلاعات بيش�تر  و چگونگی حضور دراين مناقصه به 
وب سايت شرکت نفت و گاز اروندان به آدرس AOGC.irمراجعه فرماييد .

روزنامه تعادل : نوبت اول 97/10/30    نوبت دوم :97/11/7

روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان

شرکت ملي نفت ايران

چرخ توليد و صنعت با معرفي محصولات مي چرخد

  66124025   
 66429973

تلفن:



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني كشاورزي ماهيان سردابي كشور: 

تخصيص ارز دولتي به واردات، توليدكننده را زمين گير كرده است
 مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني كشاورزي ماهيان 
سردابي كش��ور مي گويد: مسوولان دولتي با سازوكار 
حمايتي بسيار ضعيف، عدم زمان بندي درست براي 
واردات و تخصي��ص ارز دولت��ي ب��ه واردكننده تخم 
چشم زده ماهي، گويي قصد از پا درآوردن توليدكننده 

داخلي را دارند.
به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون 
ايران، روح الله فرهي مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني 
كشاورزي ماهيان سردابي كشور، در خصوص كيفيت 
و قيمت غذاي ماهي و كنترل آن اظهار كرد: از زماني كه 
مجوز صادرات و تغيير قيمت ارز داده شده است با وجود 
اينكه اكثر نهاده ها با نرخ دولتي به دست كارخانجات 
خوراك دام و آبزيان مي رس��د، قيمت فروش تا حدود 
۱۴۰ درصد افزايش داش��ته اس��ت كه قابل پذيرش 

نيست.
وي افزود: اكثر نهاده هاي دامي با ارز ۴۲۰۰ توماني وارد 
مي ش��ود اما با قيمت بالا به واحدها فروخته مي شود. 
ما در نظام مديريت توزيع نهاده در كش��ور مش��كل و 

ضعف داريم.
مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني كشاورزي ماهيان 
سردابي كشور در ادامه در رابطه با عدم مديريت توزيع، 
توليد و واردات تخم چشم زده ماهي خاطرنشان كرد: 
در نظام تنظيم توزيع و واردات تخم چشم زده برنامه اي 
براي مديريت بازار وجود ندارد و در ماه هايي از سال كه 
مصرف ماهي بيشتر است ميزان تامين تخم چشم زده 

وارداتي و داخلي پاسخگوي نياز بازار نيست.
وي افزود: مقرر شد به منظور حمايت از توليد داخلي، 
عدم واردات تخم چش��م زده ماهي اعمال شود كه اين 
امر اجرايي ش��د اما قبل از اين قطع واردات، از آنجايي 
كه تاريخ اين ممنوعيت واردات براي سازمان شيلات 
مشخص بود، طي سه ماه پيش از اجرايي سازي آن به 

قدري واردات انج��ام داد كه هم به توليد داخلي تخم 
چشم زده آسيب رس��اند و توليدكنندگان نتوانستند 
محصول خود را بفروشند و هم تنظيم بازار ماهي پروار 

را به هم ريخت.
فرهي ادامه داد: در اين س��ه م��اه از ۲۵۰ ميليون عدد 
تخم چشم زده كه در طي سال بايد وارد مي شد، بيش 

از ۱۰۰ ميليون عدد تخم  چش��م زده ماهي وارد شده 
كه نشان مي دهد نزديك به نيمي از واردات در سه ماه 
انجام شده است و رقم بالايي محسوب مي شود. زماني 
كه اين محصول به بازار مي رسد بازار كشش اين حجم را 
ندارد و تقاضا براي خريد ماهي بالا نيست. بنابراين نبود 
نظام برنامه ريزي در زمان توزيع تخم چشم زده ماهي و 

هماهنگ نبودن آن با زمان پرواربندي ماهي براي ورود 
به بازار به صنعت توليد ماهي آسيب وارد خواهد كرد.

به گزارش ايلنا، مديرعامل اتحادي��ه مركزي تعاوني 
كش��اورزي ماهيان س��ردابي كش��ور اذعان داشت: 
مهم ترين مساله اي كه بخش هاي توليدي با آن درگير 
هستند تخصيص ارز به واردات تخم  چشم زده است. 

سازمان ش��يلات در اس��فند ۹۶ در كميسيون آبزي 
مص��وب كرده بود ۱۰۰ ميليون عدد تخم چش��م زده 
ماهي در داخل توليد ش��ود، با توجه به اينكه اتحاديه 
ماهيان سردابي موفق به اجراي اين مصوبه شده بود اما 
مسوولان دولتي با سازوكار حمايتي بسيار ضعيف، عدم 
زمان بندي درست براي واردات و تخصيص ارز دولتي 
به واردكننده تخم چش��م زده ماهي، گويي قصد از پا 

درآوردن توليدكننده داخلي را دارند.
مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني كشاورزي ماهيان 
سردابي كشور در ادامه تشريح كرد: سيستم و مكانيزم 
تخصيص ارز فعلي به گونه اي است كه پس از تحويل 
تخم چشم زده، بچه ماهي با ارز آزاد واگذار مي شود، به 
گونه اي كه واردكننده به بهانه ناتواني در انتقال ارز به 
بانك مبدا چك تضمين بي تاريخ با مبلغ مابه التفاوت 
ارز دولتي ب��ه ارز آزاد از خريدار تخم ماهي مي گيرد و 
پرورش دهنده بچه ماهي هم به خاطر وجود آن چك 
مجبور است بچه ماهي را با نرخ آزاد به توليدكننده ماهي 
پرواري بفروش��د تا بتواند چك را نقد كند و در واقع در 
اين بين سود مابه التفاوت ارزي به جيب دلالان مي رود.

فرهي با اشاره به ميزان توليد ماهيان سردابي تصريح 
كرد: آماري كه وزارت جهاد كشاورزي و سازمان شيلات 
از ميزان توليد مي دهند ۱۶۷ هزار تن تا پايان سال ۹۶ 
است اما با توجه به ميزان غذاي مصرف شده اين ميزان 

۳۵ درصد كمتر بوده و حدود ۱۰۰ هزار تن است.
مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني كشاورزي ماهيان 
سردابي كشور با اشاره به كم بودن ميزان صادرات ماهي 
خاطرنشان كرد: ميزان بسيار كمي صادرات داشتيم كه 
به عراق، روس��يه و مقداري هم به كشورهاي همسايه 
صادرات داشته ايم اما ما رقيب بزرگي مانند تركيه داريم 
كه  روي صادرات ماهي قزل آلا يارانه مي گذارد و عرصه 

را براي ما تنگ كرده است.

در نشست ويژه عمان مطرح شد 

ارتباطباعمانراهتجارتباآفريقاراهموارميكند
 نايب رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون ايران 
تاكيد كرد: ما بايد ابتدا رقبا را بشناسيم تا بتوانيم 
بازار عمان را در اختيار بگيريم و با كشورهاي ديگر 
رقابت كنيم و اينكه فكر كنيم با شش ماه بازاريابي 
مي توانيم شرايط را براي كشور آماده كنيم دور از 

ذهن و غيرمنطقي است. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون ايران، 
نشس��ت اتاق تعاون ايران ب��ا محوريت صادرات و 
بازاريابي در كش��ور عمان و ايجاد بازارهاي هدف 
براي صادرات محصولات و فرآورده هاي كشاورزي 
و مصالح س��اختماني با حضور علي مطيع جهاني 
معاون پش��تيباني، برنامه  ري��زي و تحقيقات اتاق 
تعاون ايران، ارس��لان قاس��مي رييس كميسيون 
كشاورزي اتاق تعاون ايران، جمال حسين   زاده نايب 
رييس كميسيون كش��اورزي و جمعي از روساي 

كميسيون هاي ديگر اتاق برگزار شد.
ارسلان قاسمي رييس كميسيون كشاورزي اتاق 
تعاون ايران در اين نشست گفت: بخش كشاورزي 
اتاق تعاون به منظور يافت��ن بازارهاي هدف براي 
صادرات محصولات كشاورزي تصميم به راه اندازي 

نمايشگاه در عمان دارد كه اين نمايشگاه بايد يك 
ماه قبل از ش��روع ماه رمضان باشد تا بتوانيم ذائقه 

مردم عمان را بهتر شناسايي كنيم.
در ادامه اين نشس��ت، علي مطي��ع جهاني معاون 
پشتيباني، برنامه ريزي و تحقيقات اتاق تعاون ايران 
تصريح كرد: بازار عمان مي تواند فرصتي براي ورود 
به بازارهاي يمن و آفريقا باش��د ما پيش از اين هم 
سعي در انجام اين كار در كشورهاي ديگر حاشيه 
خليج داش��ته ايم اما شركت هاي ايراني نتوانستند 
فضاي رقابت تحمل كنند و بازارها را از دست دادند.

وي اف��زود: در بندري در عم��ان فضايي را با طرف 
عماني ب��راي تجارت و ارايه محص��ولات و صنايع 
توافق كرده ايم كه تفاهمنام��ه آن در حال تنظيم 
است و مي تواند شرايط خوبي را براي تاجران ايراني 
و ش��ركت هاي داوطلب براي ورود به بازار رقابت با 

كشورهاي صادركننده به عمان ايجاد كند.
معاون پش��تيباني، برنامه ري��زي و تحقيقات اتاق 
تعاون اضاف��ه كرد: م��واد غذايي اصل��ي عمان از 
كش��ورهاي امريكا، برزيل، اس��تراليا و كشورهاي 
اروپايي تامين مي شود و كشورهاي آسيايي و ايران 

به ن��درت در اين بازار حضور دارند. ش��ركت هاي 
هندي، تركيه اي و اماراتي در عمان در حال ساخت 
و ساز هس��تند و اصل ساخت و س��از در عمان در 

دست هندي هاست.
وي ادامه داد: البته افزايش و نوسانات نرخ ارز باعث 
شده ش��ركت هاي ايراني كه با كش��ورهاي ديگر 
قرارداد بس��ته اند، نتوانند به تعه��دات خود عمل 
كنن��د و از بازارها كنار بروند. البته در قراردادهايي 
كه با عمان بسته مي شود يكي از طرفين امضاكننده 
بانك است و مشكل جابه جايي پول وجود ندارد لذا 
بخش كش��اورزي بايد بازار خ��ود را در عمان پيدا 

كرده و راه تجارت در اين بخش را باز كند.
 در ادامه اين نشس��ت، جمال حس��ين  زاده نايب 
رييس كميس��يون كش��اورزي اتاق تعاون ايران 
با اش��اره به جمعيت غيربومي عمان خاطرنش��ان 
كرد: نيمي از جمعي��ت چهار و نيم ميليوني عمان 
خارجي هس��تند و بازار اين كشور تنها بازار عمان 
محسوب نمي ش��ود البته بازار مرغ و تخم مرغ در 
حال حاضر در داخل هم مناس��ب نيست و شرايط 

صادرات نداريم.

وي ادامه داد: تاكنون بازار لبنيات عمان را عربستان 
و تركيه در اختيار داشتند و سبزي و صيفي از تمام 
اقصا نقاط دنيا به عمان وارد شده است كه البته ما 
هم اين صادرات را به عمان داشته ايم. ما بايد ابتدا 
رقبا را بشناس��يم تا بتوانيم بازار عمان را در اختيار 
بگيريم و با كشورهاي ديگر رقابت كنيم. اينكه فكر 
كنيم با شش ماه بازاريابي مي توانيم شرايط را براي 

كشور آماده كنيم دوراز ذهن و غيرمنطقي است.
نايب رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون ايران 
با تاكيد بر اينكه با عمان روابط خوبي داريم اما اين 

كشور براي ما فرش قرمز پهن نكرده است و ما بايد 
براي ايجاد روابط تلاش كنيم، ابراز داشت: بازار مواد 
غذايي عمان در دست هند است و عرضه كنندگان 
مواد غذايي هم در اين كشور هندي هستند لذا از 
ايران بايد افرادي به بازارهاي عمان فرستاده شوند 

كه حرفه اي بوده و صاحب برند باشند.
حس��ين زاده افزود: مزيت ما نسبت به كشورهاي 
ديگر در اين بازار رقابتي نزديكي به عمان و پايين 
بودن قيمت محصولات اس��ت اما در اي��ن بازار با 

كشورهاي قدرتمندي درگير خواهيم بود.

مشهد فرمانده اقتصادي
3 استان شد

رض�وي|  خراس�ان 
براس��اس ط��رح توس��عه 
اقتصادی استاندار خراسان 
رضوی، اين اس��تان به ۱۲ 
منطقه اقتص��ادی مختلف 
تقس��يم شده اس��ت که در 
هر منطق��ه يک مجموعه و 
تش��کل اقتصادی بزرگ مسئوليت توس��عه منطقه را 
با اس��تفاده از ظرفيت های منطقه و مش��ارکت مردم 
عهده دار می شود. شهرداری مشهد طی تفاهمنامه ای 
به عنوان فرمانده) معين (اقتصادی منطقه سه استان که 
شهرستان مشهد است تعيين شد.به گزارش پايگاه اطلاع 
رسانی شهرداری مشهد، طی اين تفاهمنامه که امروز در 
حاشيه جلسه شورای فرهنگ عمومی استان به امضاي 
آيت ا الله س��يد احمد علم اله��دی، محمدرضا کلائی و 
عليرضا رزم حسينی رسيد مسئوليت و فرماندهی توسعه 
اقتصادی شهرستان مشهد را بر عهده گرفت.براساس 
طرح توسعه اقتصادی استاندار خراس��ان رضوی، اين 
استان به ۱۲ منطقه اقتصادی مختلف تقسيم شده است 
که در هر منطقه يک مجموعه و تشکل اقتصادی بزرگ 
مسئوليت توس��عه منطقه را با استفاده از ظرفيت های 

منطقه و مشارکت مردم عهده دار می شود.

سهم آموزش وپرورش در بودجه 
به ۴۲ هزار ميليارد تومان رسيد

س�منان| نماينده مردم 
گرمسار و آرادان در مجلس 
گف��ت: در لايح��ه بودجه 
۹۷ نزدي��ک ب��ه ۴۲ هزار 
ميلي��ارد توم��ان از بودجه 
عمومی کش��ور ب��ه وزارت 
آموزش وپرورش اختصاص 
يافت. به گزارش مهر، غلامرضا کاتب ديروز در نشستی 
بافرهنگيان به ميزبانی دبستان سميه آرادان بابيان اينکه 
سهم آموزش وپرورش از بودجه عمومی کشور در لايحه 
بودجه س��ال ۹۷ از نرخ ۱۱ درصد به ۱۳ درصد افزايش 
يافت، ابراز داش��ت: اين رقم نزديک به ۴۲ هزار ميليارد 
تومان می ش��ود.وی بابيان اينکه تا پايان برنامه ششم 
توسعه برنامه ريزی شده تا پروژه های نوسازی مدارس 
کشور پايان يابد، اضافه کرد: اگرچه طی سال های اخير 
تحريم های اقتصادی به شدت بر سطح درآمد مردم ايران 
تأثير گذاش��ت اما از توسعه پايدار که وابسته به توسعه 
آموزش وپرورش است، نبايد غفلت کنيم و می بايست 
در اين مسير بس��ترهای لازم مهيا شود.او خاطرنشان 
کرد: توجه به مش��کلات و کمبوده��ای موجود حوزه 
آموزش وپرورش در اولويت نخس��ت مجلس ش��ورای 

اسلامی قرار دارد.

افزايش ظرفيت مبادلات تجاری 
تا ۱۰۰ ميليون تن در سال

گيلان |عضو کميسيون 
برنامه،  بودجه و محاسبات 
مجل��س گف��ت: ظرفيت 
مب��ادلات تج��اری ايران 
با ح��وزه آس��يای ميانه و 
کشورهای همسايه تا ۱۰۰ 
ميليون تن در س��ال قابل 
افزايش است. به گزارش تسنيم مهرداد بائوج لاهوتی 
ديروز در حاشيه مراسم کلنگ زنی اجرای طرح توسعه 
بندر چمخاله لنگرود اظهار داشت:  با بهره گيری درست 
از ظرفيت های موجود بندری و مرزهای زمينی می توان 
ظرفيت مبادلات تجاری کش��ور را تا ۱۰۰ ميليون تن 
در س��ال افزايش داد.نماينده مردم لنگرود در مجلس 
تاريخچه پروژه بندر چمخاله را مورد اش��اره قرار داد و 
افزود: در دورانی که مسئوليت اجرای اين طرح به عهده 
شرکت توسعه زيرساخت گذاشته شده بود ساخت پروژه 
به دلايلی توسط دولت متوقف و کار در او از پيگيری های 
خود برای سامان بخشيدن به پروژه بندر چمخاله گيلان 
س��خن گفت و تصريح کرد: با رايزنی های گسترده ای 
که در طول يک فرآيند طولانی انجام ش��د در نهايت 
ساخت پروژه بندر مسافربری چمخاله در دو دولت به 

تصويب   رسيد.

جابجايی ۲۰۰ هزار تن کالا
در بنادر کشور

مديرعام��ل  گي�لان| 
سازمان بنادر و دريانوردی از 
جابه جايی ۲۰۰ هزار تن کالا 
در بنادر کشور از ابتدای سال 
تا کنون خبر داد.به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران محمد 
راستاد ديروز در مراسم آغاز 
عمليات اجرايی احداث بندر چند منظوره چاف و چمخاله 
در شهرستان لنگرود، گفت: اميدواريم با اجرايی اين پروژه 
بندری، يک ظرفيت جديد به بنادر کشور اضافه شود.او 
با تأکيد بر لزوم توسعه پيوند ساحل نشينان با دريا، افزود: 
بايد بيش از گذش��ته به ظرفيت های نوار ساحلی توجه 
شده و تلاش کنيم مردم را به دريا نزديک و از مواهب آن 
استفاده کنيم.او با بيان اينکه رسيدن به اين هدف منوط 
به ايجاد زيرساخت های مناسب است، گفت: متاسفانه در 
حال حاضر نسبت به برنامه ريزی های صورت گرفته، در 
اين بخش عقب هستيم. مدير اجرای اين پروژه بايد تلاش 
کند تا در کوتاه ترين زمان آن را تکميل و به بهره برداری 
برساند.او بيان کرد: در حال حاضر ميزان استفاده از ارزش 
افزوده دريا بسيار ناچيز است؛ لذا نيازمند ايجاد ارتباط 
با کشور های همسايه برای بهره برداری بيشتر و توسعه 

تجارت ساحلی هستيم.

معرفی دستاوردها به دنيا با توسعه 
گردشگری ميسر می  شود

ي�زد| مدي��ر کل تعاون، 
کار و رف��اه اجتماع��ی يزد 
توسعه صنعت گردشگري 
را بهترين را ب��راي معرفي 
هوي��ت مل��ی اس��لامی و 
دس��تاوردهای انق��لاب 
اسلامی به جهانيان دانست.

به گزارش ايسنا »محمد حسين رياحی« در نشست 
هم  انديشی با مديران ميراث فرهنگی استان که با هدف  
بحث و تبادل نظر در خصوص توسعه و ترويج فرهنگ 
کارآفرينی در حوزه گردشگری برگزار شد، با اشاره به اين 
که امروزه گردشگری به يکی از بزرگ ترين و سريع ترين 
صنايع در حال رشد تبديل شده است، گفت: توسعه اين  
صنعت  بايد به عنوان يکی از اولويت های برتر توس��عه 
کشورمان مدنظر قرار گيرد. وی با بيان اينکه اين صنعت 
می تواند باعث کاهش مفاس��د اجتماعی شود، بيشتر 
مفاسد اجتماعی در ايران را نتيجه بيکاری خواند و افزود: 
اعتقاد داريم که با اس��تفاده از منابع خدادادی و سابقه 
تمدن اسلام، تمدن دوره ماقبل اسلام و دوره باستان، 
آن قدر يادگارها و بناهای منحصر به فردی که برای ما به 
يادگار گذاشته   اند، بتوان براساس آن و با کمترين هزينه 

برای جوانانمان شغل ايجاد کنيم.
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گوشتدرمشهدارزان
ميشود

مش�هد| معاون سازمان صمت خراسان رضوي از 
ورود محموله جديد گوش��ت تنظيم بازار به مشهد 
خبر داد.علي غفوري مقدم گفت: براساس اطلاعات 
موجود حجم واردات خوب��ي در اين زمينه صورت 
گرفته و در حال پيگيري هستيم كه سهميه استان از 
اين حجم واردات را افزايش دهيم.وي در پاسخ به اين 
سوال كه حدود چند روز ديگر مجدد گوشت تنظيم 
بازار وارد مي شود گفت: به محض اينكه محموله هاي 
جديد وارداتي اعلام شود عرضه گوشت تنظيم بازار 
داريم.چند روز پيش خبري در رسانه ها مبني بر عرضه 
گوشت سگ در يكي از قصابي هاي مشهد منتشر شد 
كه واكنش هاي اعتراضي زيادي را در پي داشت. البته 
مديركل دامپزشكي استان خراسان رضوي يك روز 

پس از انتشار اين خبر آن راتكذيب كرد.

دستگيرياعضايباندسارقان
خارجيدرمشهد

مشهد| سرهنگ آقابيگي از دستگيري باند سارقان 
خارجي در مشهد خبر داد. سرهنگ اكبر آقابيگي 
گفت: پس از اعلام سرقت سريالي گوشي هاي تلفن 
همراه توسط راكبان يك موتورسيكلت موضوع در 
دس��تور كار پليس قرار گرفت. وي افزود: ماموران 
كلانتري ميرزا كوچك خان با توجه به سرنخ هاي 
موجود در دوربين مداربسته يك ساختمان توانستند 
چهره يكي از سارقان را شناسايي و تحت تعقيب قرار 
دهند.فرمانده انتظامي مشهد تصريح كرد: پس از 
انجام اقدامات اطلاعاتي اين فرد كه جواني ۲۰ ساله 
بود شناسايي و دستگير شد و پس از بازجويي ديگر 
همدس��ت خود را نيز به ماموران معرفي كرد.وي 
گفت: پس از دستگيري سارق دوم دو متهم به ۲۰ 
فقره سرقت اعتراف و اعلام كردند اموال مسروقه را 
به يك مالخر اموال مسروقه كه او نيز تبعه خارجي 

است مي فروخته اند.

حياتدوبارهرودخانه
زايندهروداز8بهمنماه

اصفهان| با افزايش خروجي دريچه هاي سد زاينده 
رود از بامداد هشتم بهمن، آب در اين رودخانه جاري 
خواهد شد. مديرعامل شركت آب منطقه اي اصفهان 
گفت: بامداد هشتم بهمن خروجي دريچه هاي سد 
زاينده رود براي جريان يافتن آب در رودخانه بيشتر 
مي شود. مسعود ميرمحمد صادقي با بيان اينكه آب 
به مدت ۲۰ روز براي آبياري مزارع غله غرب و شرق 
اصفهان در رودخانه جاري خواهد بود از كشاورزان 
خواست با توجه به محدوديت حجم مخزن زاينده 
رود، آب را ب��ا حداكثر صرفه جويي و بهينه مصرف 
كنند. اين رهاسازي با توجه به توافق مديران ارشد 
استاني و از جمله استاندار، مديران حوضه آبريز در 

تهران و موافقت صنف كشاورزان است.

فروداضطراريهواپيماي
كيشبهمشهددربندرعباس

بندرعباس| معاون هوانوردي اداره كل فرودگاه هاي 
هرمزگان گفت: بدحال ش��دن حال مسافر موجب 
فرود اضطراري پرواز شماره ۷۰۷۲ كيش اير به مقصد 

مشهد در فرودگاه بين المللي بندرعباس شد.
ابوذر ضيايي معاون هوانوردي اداره كل فرودگاه هاي 
هرمزگان گفت: پرواز ۷۰۷۲ شركت هواپيمايي كيش 
اير ساعت هفت و ۱۳ دقيقه امروز جزيره كيش را به 
مقصد مشهد ترك كرده بود كه پس از ۱۷ دقيقه پرواز 
در فرودگاه بين المللي بندرعباس فرود اضطراري كرد.

وي اظهار داشت: اين هواپيما ساعت هفت و ۵۰ دقيقه 
در فرودگاه بين المللي بندرعباس فرود آمد و بيمار با 
هماهنگي اورژانس اين فرودگاه و اورژانس بندرعباس 

به يكي از مراكز درماني در سطح شهر منتقل شد.

چهرههاياستاني

حضور اتاق تعاون ايران در دومين نمايشگاه و كنفرانس بين المللي صنعت نمايشگاهي
 دومين نمايش��گاه و كنفران��س بين المللي صنعت 
نمايش��گاهي از ۲ تا ۵ اسفند س��ال جاري در محل 
دايم��ي نمايش��گاه هاي بين المللي ته��ران برگزار 

مي شود.
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني ات��اق تعاون ايران، 
فرهنگ سازي، به روز رساني و اصلاح ساختار صنعت 
نمايش��گاهي، افزايش س��طح فعاليت هاي تجاري 
و س��رمايه گذاري در عرصه صنعت نمايش��گاهي و 
حمايت از ايجاد بستر نوين فعاليت هاي نمايشگاهي، 

بستر س��ازي لازم براي اراي��ه حداكثري ظرفيت ها 
و توانمندي ه��اي ش��ركت هاي فع��ال در صنعت 
نمايش��گاه هاي كش��ور، آموزش و اطلاع رساني به 
جهت بالا بردن سطح علمي دست اندركاران صنعت 
نمايش��گاهي و ايجاد بس��تر تعامل و همكاري هاي 
بيش��تر در صنعت نمايشگاهي كش��ور از مهم ترين 

اهداف اين نمايشگاه اعلام شده است.
براس��اس اين گ��زارش، گروه ه��اي كالايي دومين 
نمايشگاه و كنفرانس بين المللي صنعت نمايشگاهي 

ش��امل س��ايت داران و ش��ركت هاي داراي فضاي 
نمايش��گاهي، برگزاركنن��دگان نمايش��گاه ها و 
همايش هاي بين المللي، غرفه س��از سيس��تم هاي 
مدولار ويژه، غرفه س��از غرفه ه��اي خاص با احجام 
خاص، ارايه دهندگان خدمات تبليغات نمايشگاهي، 
ارايه دهن��دگان خدمات طراحي و حجم س��ازي و 
ارتباط تصويري، ارايه دهندگان خدمات مسافرتي 
و تورهاي نمايش��گاهي، توليدكنندگان مواد اوليه 
غرفه سازي، توليدكنندگان تجهيزات غرفه آرايي، 

مش��اوران و طراحان دكوراس��يون نمايش��گاهي، 
توليدكنندگان تجهيزات نورپردازي، ارايه دهندگان 
خدمات حمل و نقل نمايشگاهي، مديا و تجهيزات 
اطلاع رساني، مراكز اطلاع رساني، مراكز اطلاع رساني 
و بازاريابي نمايش��گاهي، ارايه دهن��دگان خدمات 
س��خت افزار و نرم افزار كامپيوتري، ارايه دهندگان 
كترين��گ و خدم��ات پذيراي��ي، اتحاديه ه��ا و 
 انجمن ه��اي مرتب��ط و مطبوع��ات و صناي��ع

 وابسته مي شود.

جولانواحدهایغيرمجاز
تعميراتلوازمخانگیدر

صفحاتگوگل
معضل جديدی که اين روزها گريبان برندهای 
بزرگی همچون سامسونگ و ال جی و... را گرفته، 
واحدهای غيرمجاز تعميرات لوازم خانگی هستند 
که روز به روز نيز بر تعداد آنها در صفحات س��رچ 

گوگل افزوده می شود.
برخی از واحدهای غير مجاز در تعمير لوازم خانگی 
با برنامه نويسی خاصی در قسمت سئوی خود و 
برندسازی اينترنتی و هزينه های بالايی که برای 
تبليغات انجام داده اند، به گزينه های نخس��ت 

صفحات سرچ گوگل تبديل شده اند.
به عنوان مثال نمايندگی مجاز برند سامسونگ، 
سام سرويس، ال جی گلديران، دوو، بوش و... است 
اما وقتی در گوگل سرچ می کنيد، در ابتدا سايت 
servicecenter.repair را می بيني��د ک��ه 
خود را نمايندگی تعميرات اين برندها اعلام کرده 
است. اين سايت که اتفاقا يک شماره ۵رقمی را هم 
برای تماس مشتريان اعلام کرده، به هيچ عنوان 
نمايندگی اين برندها نيس��ت.  البته جولان غير 
مجازها حالا باعث شده است که صدای مشتريان 
درآيد و نمايندگی های مجاز و خدمات پشتيبانی 
لوازم خانگی می گويند از دست تلفن های شاکيان 
کلافه شده اند و به چند نيروی مازاد نياز دارند تا به 
مشتريان توضيح دهند که آدرس را اشتباه رفته اند 

و کار را به غير مجازها سپرده اند.
نکته جالب ماجرا اما آنجاست که برخی مسئولين 
صنفی از اين مجموعه ها حمايت ويژه ای دارند و 

عملا جلوی برخورد با آنها را گرفته اند.

ويژه



اقتصاد اجتماعي12اخبار  Sun. Jan 27. 2019  1306   يك شنبه    7 بهمن 1397   20 جمادي الاول 1440  سال پنجم    شماره 

رييس سازمان محيط زيست تصريح كرد

انتقال آب خزر به سمنان فقط براي تامين آب شرب 
اس��تان س��منان با جمعيت حدود ششصد هزار 
نفر )سي امين استان كشور با جمعيت 631218 
نفر( و با تراكم 17.1 نفر در هكتار كم تراكم ترين 
استان كش��ور اس��ت و مقدار آب در دسترس هر 
س��مناني 1874 مترمكعب در سال در مقايسه با 
س��رانه 1750 مترمكعب در سال هر ايراني است 
ك��ه از ميانگين كل آب در دس��ترس ايرانيان نيز 

بالاتر است. 
آذر امسال بود كه حسن روحاني، رييس جمهوري، 
در جمع مردم اس��تان سمنان، وعده انتقال آب از 
درياي خزر به اين منطقه كويري را داد؛ وعده اي 
كه ابتدا با موافقت عيسي كلانتري، رييس سازمان 
حفاظت محيط زيست همراه شد، اما با انتقادات 
گسترده كارشناسان زيست محيطي، اين موافقت 

مشروط شد. 
حالا كلانتري مي گويد با انتقال آب خزر به سمنان 
موافق است اما فقط براي مصرف آب شرب مردم 
منطقه.  اما اظهارات كلانتري در حالي اس��ت كه 
اس��تان سمنان با مش��كل كمبود آب شرب رو به 
رو نيس��ت.  طرح انتقال آب درياي خزر به زادگاه 
روحان��ي، پيش از اين ازس��وي رييس دولت قبل 
مطرح شده بود و آن موقع، مخالفان دولت به شدت 
از انتقال آب به زادگاه احمدي نژاد و كارشناس��ي 

نبودن اين طرح انتقاد كرده بودند. 
اي��ن ط��رح از آن طرح هايي اس��ت ك��ه موافق و 
مخالفان دوآتشه بس��يار دارد، البته روحاني آذر 
امسال حجت را بر دولتي ها تمام كرد و گفت: »از 
نظر دولت مش��كلات انتقال آب از شمال ايران به 
استان س��منان بر طرف شده و كارهاي مطالعاتي 
مربوط به آن نيز انجام شده است. از فردا صبح اگر 
سرمايه داري بخواهد براي انتقال آب از شمال به 
مركز كش��ور از جمله استان س��منان اقدام كند، 
دولت آمادگي را دارد تا امكانات لازم را در اختيار 
او قرار دهد.« ب��ه دنبال اعلام آمادگي دولت براي 
انتقال آب درياي خزر به سمنان، رييس سازمان 
حفاظت محيط زيست با تأكيد بر اينكه به انتقال 
آب تنها با هدف تأمين آب شرب مجوز مي دهيم، 
گف��ت: وزارت ني��رو هنوز هي��چ تخصيصي براي 
طرح انتقال آب خزر به س��منان نداش��ته است. 
اگرچه رييس جمهور دول��ت دوازدهم از برطرف 

ش��دن همه موانع پيش روي انتق��ال آب خزر به 
س��منان و آمادگي كامل دولت ب��راي اجراي اين 
طرح سخن مي گويد، اما عيسي كلانتري، معاون 
رييس جمهوري و رييس سازمان حفاظت محيط 
زيست، اعلام كرد: وزارت نيرو هنوز بطور رسمي 
آبي براي انتقال از خزر به سمنان تخصيص نداده 

است. 
او ب��ا تاكي��د بر اينكه س��ازمان حفاظ��ت محيط 
زيست با انتقال آب تنها با هدف تأمين آب شرب 
و بهداش��ت موافقت مي كند، اظهار كرد: با انتقال 
آب به منظور تأمين آب براي مصارف كش��اورزي 

مخالف هستيم.
رييس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت با بيان 
اينكه طرح انتقال آب درياي خزر به سمنان حتماً 

بايد گزارش ارزيابي زيست محيطي داشته باشد، 
تاكي��د كرد: براي اج��راي اين ط��رح، حتماً بايد 
ضوابط زيست محيطي رعايت شود، البته تاكنون 
براي انتقال آب درياي خزر به سمنان، وزارت نيرو 
آب��ي تخصيص نداده اس��ت. در صورت تخصيص 
وزارت نيرو، سازمان محيط زيست ضوابط زيست 
محيطي را اب��لاغ مي كند. كلانتري در پاس��خ به 
اين پرسش كه آيا سازمان محيط زيست با انتقال 
آب براي مصارف صنعتي موافق اس��ت؟ به ايسنا 
گفت: راه اندازي صنعت بس��يار پرهزينه اس��ت، 
اما اگر رونق صنع��ت از طريق آب انتقالي، توجيه 
اقتصادي داشته باشد و با ضوابط زيست محيطي 
سازگار باشد؛ ايرادي ندارد. نمايندگان استان هاي 
شمالي كش��ور از مخالفان جدي طرح انتقال آب 

خزر به سمنان هستند، اين مخالفت به حدي است 
كه علي محمد شاعري -نماينده مردم بهشهر، نكا 
و گلوگاه در مجلس شوراي اسلامي- چندي پيش 
گفته بود: »تا زنده ام اجازه انتقال آب درياي خزر 

را به سمنان نمي دهم.« 
اين نماينده در گفت وگويي كه در مهرماه س��ال 
جاري، با ايسنا داشت با اشاره به اينكه طرح انتقال 
آب درياي خزر به س��منان نيازمند مجوز ارزيابي 
زيست محيطي است، گفت: تاكنون اين مجوز در 
سازمان محيط زيست به تأييد نرسيده و مطالعات 
ارزيابي زيس��ت محيطي اين طرح صورت نگرفته 
است. به همين دليل تا زماني كه مطالعات ارزيابي 
زيس��ت محيطي درباره انتقال آب درياي خزر به 
تصويب س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت نرسد، 

اجراي اين طرح غيرقانوني اس��ت. حسين آخاني 
استاد گياه شناسي دانش��گاه تهران در واكنش به 
طرح انتقال آب خزر، گفت: مهم ترين مشكلي كه 
انتقال آب خزر ايجاد مي كند تغييرات وس��يع در 

اكوسيستم هاي منطقه است. 
اي��ن تغييرات وس��يع در ش��رايطي ك��ه محيط 
زيس��ت كش��ور با انواع معضلات محيط زيستي 
نظير گردوغبار، فرس��ايش خاك، فرونشس��ت و 
نابودي زيس��ت بوم هاي آبي مواجه اس��ت علاوه 
بر تخريب هاي گس��ترده باعث تشديد معضلات 

موجود مي شود. 
در واقع هيچ كش��وري با اجراي پروژه هايي از اين 
دست به مش��كلات خود اضافه نمي كند. محمد 
درويش عضو هي��ات علمي موسس��ه تحقيقات 
جنگل ها و مراتع و مديركل س��ابق مشاركت هاي 
مردمي سازمان حفاظت محيط زيست نيز در اين 
رابطه گفت: اگر آب ش��ور در مبدأ ش��يرين شود، 
فاجعه ب��ه بار مي آورد چرا كه م��ا همين الان هم 
۹0 درصد ماهي خاوياري خود را از دست داده ايم؛ 
ميزان آلودگي آب درياي كاس��پين 40 برابر حد 
مجاز است و هيچ ظرفيتي براي آلايندگي بيشتر 
نداريم. حال سوال اينجاس��ت اگر هم آب را شور 
منتقل كنيم و آن را در س��منان شيرين كنيم چه 
اتفاقي مي افتد؟ اگر در اثر زلزله يا بر اثر فرآيندهاي 
ش��يميايي يا هر دليل ديگري لوله آس��يب ببيند 
و اين حجم بزرگ آب ش��ور در كوهس��تان هاي 
حاصلخي��ز و جنگل هاي هيركاني ما رها ش��ود، 
فاجعه اي ب��ه مراتب بزرگ ت��ر از انفجار اتمي رخ 
خواه��د داد. او افزود: در زمان رياس��ت جمهوري 
احمدي نژاد، طرح مشابهي براي سمنان آغاز شد و 
آقاي روحاني هم كه از همان استان است، اين طرح 
را پيگيري مي كند. س��وال اينجاست كه آمايش 
سرزمين، كجاي اين فرآيند را دارد؟ آيا بايد چشم 
به راه آمدن رييس جمه��وري مثلًا از كهگيلويه و 
بويراحمد باشيم تا مشكلات آن استان حل شود؟  
درويش ادامه داد: نكته اي كه كمتر در طرح انتقال 
آب مازندران به سمنان به آن پرداخته شده، اين 
است كه چندين كش��ور در درياي كاسپين سهم 
دارن��د و هر گونه بهره ب��رداري بايد مورد موافقت 

همه كشورها باشد.

معصومه ابتكار:  همه خواستار توقف ازدواج كودكان زير ۱۳سالند
ممنوعي��ت ازدواج ك��ودكان زير 13 س��ال در چند 
ماه گذش��ته كه بطور جدي در مجلس مطرح شده، 
مخالفان و موافقان جدي دارد. فعالان حقوق كودك 
و نمايندگان اصلاح طل��ب مجلس پيگير ممنوعيت 
كودك آزاري و ازدواج كودكان هستند و برخي افراد و 
گروه ها معتقدند ازدواج كودكان منع شرعي و قانوني 
ندارد. استناد موافقان ممنوعيت، سن عقلي و قانوني 
براي تصميم گي��ري از جمله راي گيري، مجازات و... 
است كه در قانون نيز به آنها اشاره شده و معمولا سن 

بلوغ فكري و جسمي را 18 سال عنوان مي كند. 
معاون رييس جمهور در امور زنان و خانواده با اش��اره 
به طرح كودك همس��ري گفت: اين طرح داراي دو 
بعد مهم است؛ مباحث حقوقي كه همه تلاش خود را 
انجام مي دهيم و نبايد نااميد شد. همه درباره ازدواج 
زير 13 سال متفق القول هستند كه بايد متوقف شود، 
چرا كه آسيب هاي جس��مي و روحي براي كودكان 

ايجاد مي كند.
معصومه ابتكار ادامه داد: شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
آماري ارايه كرده كه نش��ان مي دهد ميزان طلاق در 
اينگونه ازدواج ها بسيار بالاس��ت لذا لايحه اي آماده 
كرديم كه به زودي ارايه خواهد شد. فراكسيون زنان 

مجلس نيز در تلاش هستند و نااميد نمي شويم. ابتكار 
ادامه داد: در بعد فرهنگي نيز با علماي اهل س��نت و 
علماي مناطق مرزي نشست هايي داشت ايم و روي 

اين موضوع تاكيد شده است. 
ميان كودك همسري و بازماندگي از تحصيل ارتباط 
وجود دارد كه بطور خ��اص معاونت زنان و خانواده با 
آموزش و پرورش در اين زمينه در حال فعاليت است 
و همين مس��ائل فرهنگي مي تواند مس��ائل كودك 

همسري را كاهش دهد.
معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري در ادامه 
با اشاره به حضور زنان در ورزشگاه ها بيان كرد: خانم 
مولاوردي زحمات زيادي براي اين موضوع كشيدند، 
دولت نيز دستور العملي در كميسيون تصويب كرد 
و بخشنامه شد تا دستگاه ها در ارتباط با سالم سازي 
فضاي ورزش��گاه ها پذيراي بانوان باشند. همچنين 
نشست هايي را به صورت تخصصي با باشگاه هواداران 
داشتيم كه اين باشگاه از اين مساله استقبال كردند 
تا روي فضاي فرهنگي ورزش��گاه ها كار شود، به نظر 
مي رسد مش��كلات به حداقل رس��يده تا بتوانيم در 
فضاي خوب و سالم حضور زنان را در ورزشگاه ها و در 

مناسبات مختلف ورزشي شاهد باشيم. 

او در ادامه درباره موضوع انقلاب و تأثيرات آن گفت: 
انقلابي كه در آم��وزش زنان اتفاق افتاده، اگر انقلاب 
نمي ش��د اتفاق نمي افتاد، چرا كه در بسياري از نقاط 
كش��ور خانواده ها دختران خود را ب��ه نظام آموزش 
رسمي به خصوص آموزش عالي نمي فرستادند و در 
بسياري از نقاط كشور در دوران قبل از انقلاب با چنين 
پديده اي مواجه بوديم چراكه آنها نگران بودند كه اين 
موض��وع با موازين اعتقادي و ديني مغايرت داش��ته 
باشد. ابتكار با بيان اينكه هدف اصلي انقلاب اسلامي 
توسعه مش��اركت بود افزود: روند نرخ شتاب علم در 
ايران نسبت به بسياري از كشورهاي دنيا بالاتر است.

معاون امور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري افزود: 
ديدگاه امام به عنوان مرجع ديني در مسائل فقهي و 
رهبر انقلابي راه را باز كرد، ديدگاه هايي وجود داشت 
كه حضور زنان ارزش هاي اخلاقي جامعه را متزلزل 
مي كند و به اخلاق جامعه لطمه وارد مي كند اما عملًا 
مي بينيم كه در اين 40 س��ال حضور زنان رو به رشد 
بوده و فق��دان زنان و بي توجهي به حقوق زنان لطمه 

وارد كرده است.
ابتكار با بيان اينكه در جامعه ايران تلاش شده الگوي 
جديدي پياده شود كه در اين الگو سوءاستفاده از زن 

به عنوان يك كالا اتف��اق نيفتد. او اظهار كرد: يكي از 
نگراني هايي كه در جامعه وجود دارد اين است كه اگر 
زنان در جامعه باش��ند، خانواده ها تضعيف مي شوند. 
اين تصور كه زنان به موجب همسر يا مادر بودن بايد 
در خانه بمانند امري است كه در جامعه امروزي ديگر 
قابل قبول نيس��ت و انقلاب اسلامي موجب تثبيت 

حضور فعالانه زنان در جامعه شده است.
 معاون امور زنان و خانواده درباره انتقال جنسي ايدز 
در ميان زنان كه به 10 برابر افزايش يافته است گفت: 
اين مساله نبايد به آمار كلان كشور تعميم داده شود. 
بر اس��اس آخرين پيمايش شوراي اجتماعي كشور، 
خانواده به عنوان ركن مهم اجتماعي در كشور است. 
افزايش نرخ ايدز در بين زن��ان نگراني دارد اما دليل 
نمي ش��ود كه بگوييم اين مساله فروپاشي اخلاقي را 

به همراه دارد.
او ادامه داد: آمارها نش��ان مي دهد كه روند طلاق رو 
به افزايش است و ما نگراني هم داريم، ايدز و مباحث 
اخلاقي و روابط خارج از ازدواج را نيز انكار نمي كنيم. 
وزارت بهداش��ت نيز تلاش هاي زيادي كرده اس��ت 
اما نگاه خاص در قالب نگراني هاي مذهبي مانع اين 
موضوع شده است و معتقديم به دليل برخي نگاه هاي 

ديني و مذهبي از ارايه آموزش هاي جنسي ممانعت 
ش��ده اس��ت. وي افزود: از س��ال 1374 نيز كارهاي 
مطالعاتي درباره آموزش هاي جنس��ي انجام ش��د. 
آن زمان هم اعلام ش��د كه وضعيت بس��يار بد است 
و جوانان اطلاع��ات غلط را از گروه هاي همس��الان 
دريافت مي كنند. وزير بهداشت وقت نيز تاكيد كرد 
ك��ه عزت نفس جوانان در گرو آگاهي اس��ت و اينكه 
تصور ش��ود نبايد آموزش به جوانان ت��ا زمان ازدواج 
صورت گيرد و جوانان تا آن زمان چشم و گوش بسته 
باشند، اشتباه بزرگي است. به گفته ابتكار، در كارگروه 
سلامت معاونت زنان رياست جمهوري طرحي تحت 
عنوان كلينيك س��لامت با وزارت بهداشت اجرايي 
شد. در نشست اخيري كه دبير شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي داش��ته اند حضور فعال داريم و تاكيد داريم 
كه در اين سند بايد مباني ديني و شرعي و اسلامي در 
نظر گرفته شود و مباني علمي و تخصصي و مباحث 
روان شناس��ي نيز در نظر گرفته ش��ود. ب��راي ارايه 
خدمات و آموزش هايي كه در سنين مختلف ارايه شود 
مسووليت آن به آموزش و پرورش ارايه شده؛ همچنين 
س��ندي براي آموزش حين، قبل و بع��د از ازدواج در 

ستاد ملي زن و خانواده تهيه شده است.

قطع بي رويه درختان در آزادراه تهران-  شمال
مديركل مناب��ع طبيعي البرز گف��ت: قطع بي رويه 
درختان مسير پروژه هاي كنارگذر چرمشهر- آبيك 
يا آزادراه تهران - ش��مال، در تضاد با توسعه پايدار 
اس��ت. حامد فرضي اظهار كرد: تا چند سال پيش با 
حفر چاه 60 متري به آب مي رسيديم اما امروز بايد 
بي��ش از 260 متر زمين را بكنيم تا به آب برس��يم. 
او ادامه داد: متاس��فانه اس��تفاده بي روي��ه از منابع 

آبي باعث كاهش س��طح آب هاي زيرزميني ش��ده 
ك��ه اين امر خط��رات زيادي چون نشس��ت زمين، 
كاهش پوش��ش گياهي و خشكسالي را در پي دارد. 
به عنوان مثال طي چند مدت اخير ش��اهد نشست 
23 متري دش��ت س��اوجبلاغ بوده ايم ك��ه اين امر 
نتيجه اي جز غيرقابل نفوذ شدن زمين در پي ندارد. 
وي افزود: متاس��فانه به دليل خودخواهي انسان ها 

در بهره ب��رداري از مناب��ع طبيعي ط��ي چند دهه 
گذشته شاهد قطع بي رويه درختان، رشد قارچ گونه 
ساختمان ها، كاهش منابع آبي و ... در كرج بوده ايم 
كه همه اينها باعث شده اين شهر از هويت باغشهري 
خود فاصله بگيرد. اين مسوول اضافه كرد: متأسفانه 
در فرآين��د اجراي پروژه هاي عمراني اس��تان مثل 
كنارگذر چرمشهر-آبيك يا آزادراه تهران – شمال 

پيوس��ت هاي محيط زيس��تي رعايت نمي ش��ود و 
همين باعث شده تعداد زيادي درخت در مسير اين 
پروژه ها قطع شود. فرضي اظهار كرد: موهبت هاي 
خدادادي صرفاً متعلق به ما نيس��تند و نس��ل هاي 
بعدي هم سهمي از آنها دارند به همين دليل بايد در 
بهره برداري از آنها حساسيت لازم را به خرج دهيم 
وگرنه تا دهه هاي بعدي شهرهاي امروزي جايي براي 

زندگي نخواهند بود.
در حالي بر اس��اس برنامه زمان بندي شده احداث 
آزادراه تهران-شمال به طول 121 كيلومتر در سال 
1400 پاي��ان مي يابد كه اين پروژه از س��ال 1376 
كليد خورده است. طبق گفته محمد اسلامي، وزير 
راه و شهرسازي قطعه يك آزادراه تهران-شمال در 
تابستان سال 13۹8 به مرحله بهره برداري مي رسد.

دانشجو  معلم ها به جاي رسمي آزمايشي، »پيماني« شدند 
طب��ق آنچه در دفترچ��ه آزمون اس��تخدامي آمده، 
دانش��جو معلم ها بايد به عنوان رس��مي آزمايش��ي 
استخدام شوند و استناد وزارت آموزش و پرورش هم 
به ماده 6 قانون به كارگيري متعهدين به خدمت وزارت 
آموزش و پرورش استناد مي كند و مي گويد استخدام 

دانشجو معلم ها بايد رسمي آزمايشي باشد. 
معاون توسعه مديريت و پش��تيباني وزارت آموزش 
و پرورش درباره علت صدور حك��م »پيماني« براي 
دانش��جومعلمان ورودي ۹7 دانش��گاه فرهنگي��ان 
توضيحاتي ارايه و از پيگيري وزير آموزش و پرورش 

براي اصلاح احكام صادر شده خبر داد. 
علي الهيار تركمن درباره علت صدور حكم استخدام 
»پيماني« براي دانش��جو معلمان ورودي س��ال ۹7 
با وج��ود تعهد در دفترچه آزمون اس��تخدامي براي 
اس��تخدام »رسمي آزمايش��ي« اظهار كرد: آموزش 
و پ��رورش به عنوان يك دس��تگاه اجرايي بايد طبق 
مجوزهاي استخدامي صادر ش��ده از سوي سازمان 
امور اداري اس��تخدامي كش��ور اقدام كن��د و نحوه 
به كارگيري را از اين طريق دنب��ال مي كند. او افزود: 

مجوزي كه امسال س��ازمان امور اداري استخدامي 
براي ورودي هاي ۹7 ب��ه ما داده طبق مواد 2، 3، 20 
و 28 اساسنامه دانش��گاه فرهنگيان نوع استخدام را 
به صورت »پيماني« اعلام كرده است. معاون توسعه 
مديريت و پشتيباني وزارت آموزش و پرورش با بيان 
اينكه سال گذشته بر اساس همان مجوز، نوع استخدام 
رسمي آزمايشي بود و امسال بر اساس همان مجوز، 
نوع اس��تخدام پيماني اس��ت اظهار كرد: توجيه آنها 
اين است كه مستند به مواد 2، 3، 20و 28 اساسنامه 
دانشگاه فرهنگيان تاكيد شده كه نحوه ورود و جذب 
و تربيت دانش��جو معلمان بايد چطور باشد اما به نوع 
استخدام اشاره نش��ده و همكاران در سازمان اداري 
استخدامي با توجه به مسكوت گذاشتن نوع استخدام، 
بر اساس قوانين موضوعه نوع استخدام را »پيماني« 

اعلام كرده اند. 
الهيار با اش��اره ب��ه اينك��ه وزير آم��وزش و پرورش 
پيگيري هايي انجام داده اس��ت گفت: تاكيد وزير به 
قانون به كارگيري متعهدين به خدمت وزارت آموزش 
و پرورش و ماده 6 آن است كه به استخدامي رسمي 

آزمايشي اش��اره كرده اس��ت. او ادامه داد: مذاكرات 
متعددي در اين زمينه صورت گرفته است اما به بهمن 
رسيديم و اگر اقدام نمي كرديم دانشجو معلمان جديد 
نمي توانستند كد حقوقي بگيرند و صدور احكامشان 

به مشكل بر مي خورد. 
معاون توسعه مديريت و پشتيباني وزارت آموزش و 
پرورش با بيان اينكه در واقع دو ديدگاه در اين زمينه 
وجود دارد: نخست قانون متعهدين به خدمت و دوم 
اساسنامه دانشگاه فرهنگيان است گفت: در واقع يك 
تعارض قوانين به وجود آمده است. ما احكام را صادر 
كرديم تا همكاران جديدالورود كد حقوقي بگيرند. با 
اين حال پيگيري ها كماكان از سوي آموزش و پرورش 
ادامه دارد و تلاش مي كنيم حقي تضييع نشود. الهيار 
تركمن افزود: فعلًا اح��كام پيماني را صادر مي كنيم 
و وزير پيگيري مي كند و اگر به نتيجه قطعي رس��يد 
احكام به »رسمي آزمايشي« اصلاح مي شود. وي در 
برنامه تلويزيوني پرسشگر با بيان اينكه سعي مي كنيم 
قبل از پايان سال مالي امسال، كار را به نتيجه برسانيم 
درباره ماجراي معوق��ات خريد خدمتي ها نيز گفت: 

اكنون تخصيص ها را از س��ازمان برنامه گرفته ايم كه 
51 ميليارد تومان اس��ت و به علت كمبود نقدينگي 
كشور باقي مانده است. وزير آموزش و پرورش با وزير 

دارايي صحبت كرده و قول داده اند تا بخش��ي از اين 
منابع در اين هفته آزاد شود و ما در بهمن ماه و بزودي 

پرداختي هايي داشته باشيم.

دستگيري 23 هزار نفر در البرز
فرمانده انتظامي البرز از دس��تگيري 23 هزار و 
802نفر مرتبط با مواد مخدر در استان البرز خبر 
داد. عباسعلي محمديان با بيان اينكه از ابتداي 
س��ال تاكنون ۹280 كيلوگرم ان��واع مخدر در 
استان كشف و ضبط ش��ده است. اين كشفيات 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 54 درصد افزايش 

داشته است.
او اضافه كرد: از مجموع مواد مخدر كش��ف شده 
پنج ه��زار و 426 كيلو گرم تري��اك، يك هزار و 
۹48 كيلوگرم مرفين، 846 كيلوگرم حشيش 
و بقيه ساير انواع مواد مخدر بوده است. با كشف 
اين م��واد مخ��در 61۹ قاچاقچ��ي، 10 هزار و 
53نفر نگهدارنده، 2 هزار و 555 نفر توزيع كننده 
و 10ه��زار و 575 نفر معتاد دس��تگير ش��دند. 
محمديان اظهار كرد: همچنين در اين مدت نيز 
31 باند قاچاق موادمخدر متلاشي و 254خودرو 
توقيف و سه قبضه سلاح از قاچاقچيان كشف شده 
است. او يكي از اولويت هاي مهم پليس البرز در 
سال جاري را مبارزه قاطع و جدي با قاچاقچيان 
مواد مخدر برشمرد و از خانواده ها به عنوان عامل 
مهم در پيش��گيري و كنترل معضل بزرگ مواد 
مخدر خواست تا مراقبت بيشتري از فرزندان خود 
داشته باشند. او به اجراي طرح هاي پاكسازي در 
مناطق آلوده استان البرز اشاره كرد و افزود: طرح 
پاكسازي نقاط آلوده در مناطق مختلف درحال 
اجراست كه به صورت مستمر در مناطقي مثل 
حصار، مهدي آباد و ملك آباد با برنامه ريزي هاي 

اطلاعاتي و عملياتي اجرا مي شود.
محمديان با تاكيد بر اين موضوع كه براي ريشه 
كن كردن معضل مواد مخ��در نياز به همكاري 
همه آحاد جامعه و مسوولان است، گفت: نيروي 
انتظامي با مخلان نظم و امنيت عمومي به ويژه 
سوداگران مرگ با جديت برخورد مي كند و اجازه 
نمي دهد كه جامعه از سوي اين افراد ناامن شود. 

 تكذيب    شايعه
كسري خدمت ۴۰ روزه  سربازي

معاون اجتماعي س��ازمان وظيفه عمومي ناجا 
شايعه اعطاي كس��ر خدمت 40 روزه سربازان را 
تكذيب كرد. مهدي تقوي در گفت وگو با ايس��نا 
درباره شايعه منتشر شده در فضاي مجازي مبني 
بر اعطاي كس��ر خدمت به سربازان به مناسبت 
چهلمين سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي اظهار 
كرد: خبرهايي ك��ه تحت عناويني نظير همين 
كسر خدمت 40 روزه س��ربازان مطرح مي شود 

به هيچ عنوان صحت نداشته و تكذيب مي شود.
او با بيان اينكه مس��وولان باي��د اخبار مربوط به 
س��ربازي را از منابع موثق پيگيري كنند، اظهار 
كرد: متأسفانه شايعات اين چنيني باعث مي شود 
تا برخي س��ربازان دچار خطا در محاس��بات و 
برنامه ريزي خود شوند برخي از شايعات نيز گاه 
باعث شده تا مش��مولان وارد غيبت از سربازي 
شوند. معاون اجتماعي سازمان وظيفه عمومي 
ناجا تاكيد كرد: سربازان و مشمولان اخبار مربوط 
به حوزه سربازي را تنها از منابع معتبر و رسمي 
پيگيري كنند و به شايعات توجهي نداشته باشد. 

توزيع پيك نوروزي ممنوع شد
معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پرورش 
با بيان اينك��ه چاپ هرگونه پيك عي��د و اجبار 
خانواده ها و كودكان در اين زمينه ممنوع است، 
گفت: طرح »عيد و داستان« در سال جاري ادامه 
پيدا مي كند و امس��ال نيز براي انس كودكان با 
كتاب اجرا مي شود. طرح عيد و داستان سال پيش 

با استقبال رو به رو شد. 
رضوان حكيم زاده درب��اره تكليف و كار نوروزي 
امس��ال دانش آم��وزان ابتدايي اظه��ار كرد: در 
راستاي پاسخ به نياز كودكان به كودكي كردن و 
قصه خواني سال گذشته پيك نوروزي را از برنامه 

درسي حذف كرديم.
وي افزود: طرح »عيد و داستان« در سال جاري 
ادامه پيدا مي كند و امسال نيز براي انس كودكان با 
كتاب اجرا مي شود. معاون آموزش ابتدايي وزارت 
آموزش و پ��رورش با بيان اينكه اين طرح كمك 
مي كند تا دانش آموزان ضمن انس با كتابخواني، 
فرصت پيوند با زندگي واقعي را پيدا كنند، اظهار 
كرد: مهارت هاي زندگي را بايد از دوران كودكي به 
فرزندانمان منتقل كنيم. اگر در اين دوره حساس 
به جاي آموزش مهارت زندگي، دانش آموز را وارد 
چرخه آموزش هاي پيچيده و پرشمار ذهني كنيم 

فرصت طلايي رشد و خلاقيت را از او گرفته ايم.
او تاكيد كرد: امس��ال هم در ايام تعطيلات عيد 
نوروز به هيچ وجه پيك نوروزي و درسنامه عيد و 
موارد مشابه آن را نخواهيم داشت. از مدت ها قبل 
اين موضوع را به اطلاع استان ها نيز رسانده ايم و 
چاپ هرگونه پيك و اجبار خانواده ها و كودكان 

در اين زمينه ممنوع است.
حكيم زاده با بيان اينكه طبق اس��ناد بالادستي 
نظام تعلي��م و تربيت بايد نگاه تخصصي به دوره 
ابتدايي داشته باشيم، گفت: متأسفانه اين نگاه 
در جامعه ما به رس��ميت ش��ناخته نمي شود و 
شاهد فعاليت موسساتي هستيم كه كودكان ما را 
همانند يك كيسه پول فرض مي كنند و هدفشان 
كسب درآمدهاي بيشتر است. ما استفاده از كتب 
كمك درسي را در مدارس دوره ابتدايي ممنوع 
اعلام كرده اي��م و برگزاري هرگونه آزمون  نيز در 
اين دوره حذف شد. وي با بيان اينكه چاره اي جز 
تحول روش هاي تربيتي در نظام تعليم و تربيت 
نداريم و براي دستيابي به توسعه و آباداني بايد بر 
آن تمركز كنيم، عنوان كرد: سرمايه گذاري براي 
پرورش و رشد خلاقيت  و مهارت بايد از دوره پيش 
دبستاني شروع شود تا در نهايت فارغ التحصيلاني 
را داشته باشيم كه در شش ساحت تربيتي مورد 
تاكيد در س��ند تحول بنيادين، رشد همه جانبه 

پيدا كرده باشند.
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كارنامه رسمي وضعيت بازار ملك تهران در 10 ماهه گذشته منتشر شد

بازتاب تحول ارزي در مسكن
گروه راه و شهرسازي|

كاهش 19.7درص��دي نرخ ارز طي آبان و آذر س��ال 
جاري نس��بت به ماه قب��ل از آن، در قيمت واحدهاي 
مسكوني بازتاب يافته است به گونه اي كه در اولين ماه 
زمستان، رشد قيمت مس��كن نسبت به ماه هاي قبل 
از آن، به كمترين ميزان رس��يد. اين درحالي است كه 
از ارديبهشت ماه سال جاري و با رشد نرخ ارز، جهش 
قيمت مس��كن كليد خورد و تا مهر ماه ش��اهد روند 
صعودي تورم ماهانه ملك بوديم، اما از مهرماه اين روند 
صعودي، شيب ملايم تري نسبت به چندماهه قبل از آن 
به خود گرفت تا اينكه در دي ماه سال جاري اين رقم 
به 2.5 درصد رسيد كه كمترين نرخ رشد قيمت نسبت 
به ماه هاي گذشته است. البته كارشناسان مسكن پيش 
بيني مي كردند كه درصورت كاهش نرخ ارز به عنوان يك 
عامل مهم بيروني اثرگذار در تحولات بازار مسكن، شيب 
افزايشي قيمت ها در بازار مسكن ادامه نمي يابد و اين روند 
تعديل مي شود. روزنامه »تعادل« نيز بارها در گزارش هاي 
مختلف به اين مساله اشاره كرده بود و در نهايت هم اين 

پيش بيني به وقوع پيوست.
براس��اس جديدترين گزارش بانك مركزي، در دي ماه 
سال 97 متوس��ط قيمت خريد و فروش يك متر مربع 
واحد مسكوني در شهر تهران به 9.8 ميليون تومان رسيد 
كه نسبت به ماه مشابه س��ال قبل 90.8 درصد افزايش 
نشان مي دهد. تعداد معاملات انجام شده طي اين ماه نيز 
6.7 هزار فقره گزارش ش��ده است كه نسبت به دي ماه 
سال 96 معادل 64.6 درصد كاهش دارد، درواقع همگام 
با رش��د بالاي 90 درصدي قيمت مسكن نسبت به دي 
ماه سال گذش��ته، حجم معاملات هم بالاي 64 درصد 

كاهش داشته است. 

     روند 10 ماهه معاملات و قيمت 
بر اساس تازه ترين گزارش بانك مركزي از تحولات بازار 
مسكن تهران، تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني در 
اين شهرطي 10 ماهه نخست سال 1397 به 104.6 هزار 
واحد مسكوني رسيد كه در مقايسه با مدت مشابه سال 
پيش از آن 30.5 درصد كاهش نش��ان مي دهد، در اين 
مدت متوسط قيمت يك متر مربع بناي واحد مسكوني 
معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي در شهر 
تهران 7.76 ميليون تومان بوده است كه نسبت به مدت 

مشابه سال قبل 66.9 درصد افزايش نشان مي دهد.

     رتبه سوم منطقه 10 در جذب متقاضي خريد 
براس��اس گزارش بانك مركزي از وضعيت بازار مسكن 
پايتخت در دي ماه سال جاري، تعداد واحدهاي مسكوني 
معامله شده در شهر تهران به تفكيك عمر بنا حاكي از آن 
است كه از مجموع 6721 واحد مسكوني معامله شده، 
واحدهاي تا 5 سال ساخت با سهم 43.5 درصد بيشترين 
سهم را به خود اختصاص داده اند. سهم مذكور در مقايسه 
با دي ماه سال قبل 6 واحد درصد كاهش يافته و در مقابل 
به سهم واحد هاي با قدمت 6 تا 10 سال و بيش از 15 سال 

افزوده شده است.
همچنين توزيع تعداد معاملات انجام ش��ده بر حسب 
مناطق مختلف شهر تهران در دي ماه سال 97 حاكي از 
آن است كه از ميان مناطق 22 گانه شهر تهران، منطقه 
5 با سهم 12.4 درصدي از كل معاملات، بيشترين تعداد 
قراردادهاي مبايعه نامه را به خود اختصاص داده است. 

همچنين مناطق 4 و 10 به ترتيب با سهم هاي 9.5 و 7.7 
درصدي در رتبه ه��اي بعدي قرار گرفته اند. در مجموع 
71.3 درصد از كل تعداد معاملات انجام ش��ده در شهر 
تهران در دي ماه سال جاري مربوط به 10 منطقه شهر 
به ترتيب بيشترين فراواني شامل مناطق )5، 4، 10، 2، 

15، 8، 14، 1، 7 و 3( بوده و 12 منطقه باقي مانده 28.7 
درصد از كل تعداد معاملات را به خود اختصاص داده اند.

     بيشترين افزايش قيمت در منطقه 9
بر اساس گزارش بانك مركزي، بيشترين رشد متوسط 
قيمت در دي ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل به منطقه 
9 معادل )109.1( درصد و كمترين ميزان رشد به منطقه 

12 معادل 37.6 درصد تعلق دارد.
همچنين در ميان مناطق 22 گانه ش��هرداري تهران، 
بيشترين متوسط قيمت يك متر مربع زيربناي مسكوني 
معامله شده معادل 23.1 ميليون تومان به منطقه يك 
و كمترين آن با 4.2 ميليون تومان به منطقه 18 تعلق 
داشته است و ارقام مزبور نسبت به ماه مشابه سال قبل 
به ترتيب 106.8 و 69.9 درصد افزايش نشان مي دهند.

     نيمي از معاملات ارزان تر از متوسط قيمت 
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مس��كوني معامله شده 
بر حس��ب قيمت يك متر مربع بنا در دي ماه سال97 
حاكي از آن اس��ت كه واحدهاي مس��كوني در دامنه 
قيمت��ي 5 تا 6 ميليون تومان و 6 تا 7 ميليون تومان به 
ازاي هرمتر مربع بنا هر كدام با سهم يكسان 10 درصد، 
بيشترين سهم از تعداد معاملات شهر تهران را به خود 
اختصاص داده ان��د و دامنه هاي قيمتي 4 تا 5 ميليون 
تومان و 7 تا 8 ميليون تومان هم هر كدام با سهم يكسان 
8.3 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. در اين 
ماه، توزيع حجم معاملات به گونه اي بوده است كه58.7 
درصد واحدهاي مس��كوني با قيمتي كمتر از متوسط 
قيمت هر متر مربع واحد مس��كوني شهر تهران )9.8 

ميليون تومان( معامله شده اند.

     واحدهاي پرتقاضا؟
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مس��كوني معامله شده 
بر حسب سطح زيربناي هر واحد مسكوني در دي ماه سال 
جاري نشان مي دهد، بيشترين سهم از معاملات انجام 
شده به واحدهاي مسكوني با زيربناي 60 تا 70 مترمربع 
معادل 14.4درصد اختصاص داش��ته است. واحدهاي 
داراي زيربناي 50 تا 60 و 70 تا 80 متر مربع به ترتيب با 
سهم هاي14.1 و 12.6 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار 
دارند.  در مجموع در اين ماه، واحدهاي مسكوني با سطح 
زيربناي كمتر از 80 متر مربع، 55.8 درصد از معاملات 

انجام شده را به خود اختصاص دادند.

     بازار در دست گران ترين واحدها
در دي ماه س��ال 97، توزيع فراواني تع��داد واحدهاي 
مسكوني معامله ش��ده بر حسب ارزش هر واحد حاكي 
ازآن است كه در ميان دامنه هاي قيمتي مورد بررسي، 
واحدهاي مسكوني با ارزش 150 تا 300 ميليون تومان 
با اختصاص سهم17.7 درصد، بيشترين سهم از معاملات 

انجام شده را به خود اختصاص داده اند. 
واحدهاي داراي ارزش 300 تا 450 ميليون تومان و 450 
تا 600 ميليون تومان هم به ترتيب با اختصاص سهم هاي 
17.1 و 10.8 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. 
در مجموع در اين ماه، ح��دود 48 درصد از معاملات به 
واحدهاي مسكوني با ارزش كمتر از 600 ميليون تومان 

اختصاص داشته است.

     رشد 19.9 درصدي اجاره بها
بررسي شاخص كرايه مسكن اجاري در شهر تهران و در 
كل مناطق شهري در دي ماه سال جاري نيز مويد رشد 
به ترتيب معادل 19.9 و 17.1 درصدي نس��بت به ماه 

مشابه سال قبل است.

پلاك خودروها به جاي 2 دسته زوج و فرد، به 3 دسته تقسيم بندي مي شود؟

پيشنهاد متفاوت پليس براي تغيير طرح زوج و فرد
گروه راه و شهرسازي|

رييس پليس راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ با بيان اينكه 
اثربخشي طرح زوج يا فرد نسبت به ابتداي شروع آن كه به 
سال 84 باز مي گردد، كاهش يافته است،  اظهار كرد: در اين 
شرايط، به نظر مي رسد تقسيم بندي پلاك  خودروها به 3 
دسته به نحوي كه از 6 روز هفته هركدام از اين دسته ها قادر 
به استفاده و تردد در دو روز هفته باشند، راهكار مناسب تري 
براي كاهش ترافيك و آلودگي هوا باشد. به گزارش ايلنا، 
سردار محمدرضا مهماندار با بيان اين خبر افزود: سال 84، 
تعداد 2 ميليون خودرو در سطح شهر تهران در حال تردد 
بودند و همه روزه يك ميليون »معادل 50 درصد« آن اجازه 
ورود به محدوده را داشتند.در حال حاضر اگر صرفا پلاك 
خودروهاي شهر تهران را در نظر بگيريم، حدود 4 ميليون 
پلاك تهران در سامانه شماره گذاري ثبت شده است كه 
طبعاً ما شاهد افزايش نسبي حجم ترافيك و آلودگي ناشي 
از آن هستيم. مهماندار با اشاره به اينكه در شرايط فعلي، 
راه برون رفت از مساله آلودگي هوا و كاهش حجم ترافيك 
محدوده زوج يا فرد، تغيير در مديريت اين محدوده است، 
تصريح كرد: در اين ش��رايط اگر بخواهيم به مردم فش��ار 
اقتصادي نياوريم و طرح هاي غير عوارضي و غير پولي ورود 
به اين محدوده را دنبال كنيم، به نظر مي رسد تقسيم بندي 
پلاك هاي خودروها به 3 دسته به نحوي كه از 6 روز هفته 
هركدام از اين دسته ها قادر به استفاده و تردد در دو روز هفته 
باشند، راهكار مناسب تري براي كاهش ترافيك و آلودگي 
هوا باشد. طرح پيش��نهادي در مقايسه با طرح موجود، با 
وجود اينكه حجم ورودي را از50 درصد به 33 درصد كاهش 
مي دهد، در تعداد روزهاي مجاز براي تردد تفاوت چنداني 
ندارد چ��را كه عملًا در حال حاضر با توجه به اينكه در روز 
پنج شنبه طرح اعمال نمي شود، دارندگان پلاك هاي فرد، 
2 روز در هفته مجاز به تردد در محدوده هستند. به گزاش 
»تعادل«، بي��ش از 9 ماه از اجراي طرح جديد ترافيك در 

تهران مي گذرد. براساس تصميم شوراي ترافيك تهران 
و شوراي شهر تهران قرار براين بود كه در صورت موفقيت 
آميز بودن طرح ترافيك، اين طرح به محدوده زوج و فرد نيز 
تسري يابد و سال آينده اين طرح حذف شود. اما اختلافات 
بين كميسيون حمل و نقل شوراي شهر با معاونت حمل و 
نقل شهرداري و نيز اختلاف مديريت شهري با پليس راهور 
به نوعي شهروندان را سردرگم كرده است. گفته مي شود، 
به تازگي براي برخي از شهروندان پيامك ورود غيرمجاز به 
محدوده زوج و فرد ارسال و تاكيد مي شود كه از آنها عوارض 
كسر خواهد شد. در حالي كه پليس راهور و نيز كميسيون 
حمل و نقل شوراي شهر اخذ عوارض از محدوده زوج و فرد 
را غيرقانوني مي دانند، اما محسن پورسيدآقايي معاون حمل 
ونقل شهرداري معتقد است اين كار قانوني است و مصوبه 

شوراي شهر را دارد.

     مصوبه داريم
به گفته معاون حمل و نقل ترافيك ش��هرداري تهران اگر 
كسي در روز مخالف پلاك خود در محدوده زوج وفرد تردد 
كند، بايد عوارض پرداخت كند. اين كار قانوني است و شورا در 
اين باره مصوبه دارد. او با بيان اينكه اگر كسي در روز مخالف 
پلاك خود در محدوده زوج و فرد تردد كند، بر اساس مصوبه 
شورا بايد عوارض پرداخت كند، گفت: در ماده 8 مصوبه شورا 
ذكر شده كه شهرداري بايد نسبت به وصول عوارض خود 
اقدام كند و پليس هم بايد جداگانه جريمه خود را دريافت 
كند. براي روشن شدن موضوع نامه رسمي به شوراي شهر 
نوشته ايم كه بر اساس مصوبه شورا عوارض دريافت مي شود 

و اگر نظر شورا غير از اين است اعلام كند.
به گفته پورسيدآقايي، رييس شوراي شهر به كميته حقوقي 
شورا اين مساله را ارجاع داد و آنها بعد از بررسي اعلام كردند 
گرفتن عوارض زوج و فرد طبق مصوبه است و خلاف قانون 
نيس��ت. وي با تأكيد بر اين موضوع كه ع��وارض تردد در 

محدوده زوج و فرد در روزهاي مخالف بر اساس رويه هاي 
گذشته دريافت مي ش��ود، گفت: عوارض زوج و فرد مانند 
عوارض طرح ترافيك اس��ت و به ازاي ساعت تردد و به نوع 

معاينه فني بستگي دارد.

     شهرداري ضابط قانوني نيست
محمد عليخاني، رييس كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران درباره ماجراي ارسال پيامك جريمه ورود 
به محدوده طرح زوج و فرد اظهار كرد: اين پيامك ها از سوي 
معاونت حمل و نقل و ترافيك شهرداري ارسال مي شود، اما 
شهرداري ضابط قانوني بر ا ي جريمه نيست و فقط پليس 
مي تواند جريمه كند.اخذ عوارض از محدوده ترافيك زوج و 
فرد غيرقانوني است و متأسفانه يكي از اشكالات د ر معاونت 
حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران برخلاف ضوابط 
عمل كردن است. ما مصوبه د ر خصوص طرح ترافيك داريم 
و طرح ترافيك با زوج و فرد تفا و ت د ارد و اخذ عوارض بر ا ي 
محدوده زوج و فرد غيرقانوني است. همچنين رييس پليس 
راهور نيز در پاسخ به پرسشي درباره عوارض طرح ترافيك 
زوج و فرد در كنار دريافت جريمه، اظهار كرد: امسال براي 
اولين بار و در محدوده طرح ترافيك مقرر شد تا خودروهايي 
كه به شكل غيرمجاز وارد محدوده طرح ترافيك شوند، علاوه 
بر جريمه عوارض را نيز پرداخت كنند. تاكيد مي كنم كه اين 
پرداخت عوارض تنها مربوط به محدوده طرح ترافيك است 
و در محدوده زوج و فرد اجرا نمي ش��ود.  برخي معتقدند، 
شهرداري براي جبران كس��ري بودجه خود اقدام به اين 
كار كرده است. محمدعلي كروني، دبير كميسيون عمران 
و حمل ونقل شوراي شهر تهران در اين باره گفت: شكايات 
متعددي به كميسيون واصل شده مبني براينكه شهرداري 
از خودروهايي كه صرفاً به محدوده زوج و فرد وارد مي شوند، 
مشابه ساير خودروهايي كه در محدوده طرح ترافيك تردد 
مي كنند نيز عوارض اخذ مي كند. عوارض از خودروهايي كه 

صرفاً در محدوده زوج و فرد تردد مي كنند، مسير مناسبي 
براي جبران كسري درآمد حاصل از طرح ترافيك نيست.

محمد علي كروني با بيان اينكه در مدل قبلي طرح ترافيك 
كه تا س��ال 96 اجرا مي ش��د، روال به اين صورت بود كه با 
خريد طرح ترافيك، اجازه تردد در تمامي سطح شهر براي 
خودروهاي داراي طرح صادر مي شد و مخالف بودن پلاك 
در روزي كه تردد انجام مي ش��د، نيز باعث جريمه شدن از 
سوي پليس نمي ش��د گفت: از آنجايي كه در طرح جديد 
تعرفه تردد در محدوده زوج و فرد به علت مخالفت فرمانداري 
حذف شد و عملا راهكاري براي جلوگيري از جريمه شدن 
توسط پليس در مصوبه وجود نداشت، بنابراين تبصره اي در 
متن آورده شد كه همانند گذشته خودروهايي كه تمايل به 
تردد در محدوده زوج و فرد در روزهاي مخالف پلاكشان را 
دارند با پرداخت مبلغ طرح ترافيك از اين تسهيل برخوردار 
شوند. وي با اشاره به اينكه اين تبصره باعث نخواهد شد كه 
شهرداري اين تسهيلات را به نفع خود تفسير كرده و نسبت 
به اخذ عوارض از اين گروه خودروها اقدام كند، گفت: اصل 
موضوع كه نرخ تردد در محدوده زوج و فرد بوده در مصوبه 
حذف ش��ده و اين فاقد وجاهت قانوني است كه نرخ طرح 
ترافيك را به محدوده زوج و فرد تسري دهيم و از شهرونداني 
كه طرح ترافيك ندارند و در روز مخالف پلاكشان در محدوده 
زوج و فرد تردد مي كنند، عوارض اخذ كنيم، چرا كه اين گروه 

از خودروها توسط پليس اعمال قانون مي شوند.
كروني تاكيد كرد: تبصره مذكور صرفا براي ايجاد مسيري 
به منظور جلوگيري از جريمه پليس راهنمايي و رانندگي 
و تبعات بعدي آن بوده كه گويا معاونت حمل و نقل اصرار 
دارد آن را تفسير به نفع كند. اينكه طرح ترافيك موفق نبوده 
و درآمدهاي شهرداري از اين محل محقق نشده نبايد باعث 
اتخاذ تصميمات غيركارشناسي و مغاير با منافع شهروندان 
شود. عوارض زوج و فرد را حذف نكرديم كه 3 برابر آن را از 

مردم بگيريم.

     ارايه لايحه جديد
در حالي كه هنوز اختلافات بر س��رچگونگي اجراي طرح 
ترافيك س��ال 97 وجود دارد، هفته گذش��ته شهرداري 
لايحه طرح ترافيك سال 98 را به شوراي شهر تقديم كرد 

و ب��ه احتمال زياد طي هفته جاري در صحن ش��ورا مورد 
بررس��ي قرار خواهد گرفت.در لايحه ارسالي شهرداري به 
شورا پيشنهاد افزايش 20 درصدي نرخ تعرفه طرح ترافيك 
د ر سال 98 مطرح شده است. عليخاني درباره اين پيشنهاد 
گفت: پيشنهاد شهرداري افزايش 20 درصدي تعرفه طرح 
ترافيك نسبت به سال گذشته است كه ما ايراداتي به اين 
لايحه داريم.به د ليل آماده نبودن زيرساخت ها و دوربين هاي 
ورود و خروج، در سال جاري درآمد پيش بيني شده از تعرفه 
بخش زيادي از آن محقق نشده است. طبق اعلام شهرداري 
تهران فقط 60 ميليارد تومان طرح ترافيك د ر سال جاري 
تاكنون درآمدزايي داشته كه به خزانه واريز شده است و اين 
د ر حالي است كه د ر بودجه سال 97 پيش بيني 470 ميليارد 
توماني از درآمدهاي اين بخش شده بو د. هر چند عليخاني 
ميزان درآمدزايي طرح ترافيك سال 97 را 60 ميليارد تومان 
عنوان كرد، اما روز جمعه پورسيدآقايي در توضيحاتي اظهار 
كرد درآمدهاي شهرداري تهران از طرح ترافيك تا اول بهمن 
ماه س��ال جاري، 206 ميليارد تومان بوده كه از اين ميزان 
60 ميليارد تومان آن به خزانه شهرداري واريز شده است. 
عليخاني  با بيان اينكه د ر سال 96 شهرداري تهران از محل 
طرح ترافيك حدود 400 ميليارد تومان درآمد داشته است 
و اين درآمد با توجه به شرايط اقتصادي موجود، به شدت 
كاهش يافته است، تصريح كرد: دليل اين امر عجله معاونت 
حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري د ر نح��وه اجراي طرح 
ترافيك جديد و محاسبه ورود و خروج بو د و ما بارها اعلام 
كرديم كه زيرساخت هاي طرح جديد هنوز آماده نيست. 
اكنون نيز با توجه به شرايط درآمدي مشخص شد كه اين 
زيرساخت ها مهيا نيست و هنگامي كه با آن تعرفه اين بودجه 
محقق نشده است،  اصرار بر افزايش دوباره قيمت ها توجيهي 
ند ارد و بنده مخالف افزايش نرخ طرح ترافيك هستم. رييس 
كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران افزود: 
سال گذش��ته نيز نرخ هاي طرح  ترافيك افزايش يافت و 
پورسيدآقايي معاونت حمل و نقل و ترافيك شهرداري گفت 
مي خواهيم عدالت ر ا اجرايي كنيم و دنبال درآمد نيستيم 
و لي تاكنون عدالت اجرايي نشده و 2 برابر خودروهايي كه 
مجوز ورود به طرح ترافيك دارند، به صورت غيرمجاز وارد 

طرح مي شوند و اين عدالت اجرايي نشده است.
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 افزايش نرخ بليت
پروازهاي داخلي تكذيب شد

دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيماي��ي ايران گفت: 
قيمت بليت پروازهاي داخلي تغيير نداش��ته است 
و متقاضيان مي توانند براي اطلاع از نرخ بليت ها به 
س��ايت اين انجمن مراجعه كنند. مقصود اسعدي 
س��اماني در گفت وگو با ايرنا افزود: قيمت حداقل و 
حداكثر بليت تمام مسيرهاي داخلي در سايت اين 
انجمن قابل مشاهده است؛ اگر قيمت بليت ها بيشتر 
از اين نرخ ها باش��د تخلف محس��وب مي شود. دبير 
انجمن شركت هاي هواپيمايي ايران اضافه كرد: اگر 
بليت پروازهاي داخلي با قيمت بيشتري به متقاضيان 
عرضه شود مسافران مي توانند در ابتدا به دفاتر مركزي 
شركت ها مراجعه كنند در غير اين صورت شكايت 
آنها از طريق سايت اين انجمن و سازمان هواپيمايي 
كشوري قابل رسيدگي است. او با بيان اينكه هرساعت 
پرواز براي شركت هاي هوايي معادل 50 دلار به ازاي 
هر مسافر هزينه دارد، گفت: ممكن است قيمت برخي 
بليت ها به دليل خدمات بيش��تري كه به مسافران 
ارايه مي شود، با قيمت بليت پروازهاي عادي متفاوت 
باشد. اسعدي س��اماني اظهاركرد: هرچند افزايش 
تقاضا در بازار بر قيمت ها هم تاثيرگذار است اما همه 
ش��ركت هاي هوايي ملزم ش��ده اند طبق نرخ هاي 
اعلام شده در سايت اين انجمن بليت هاي خود را به 

متقاضيان عرضه كنند.

 ارتش جزئيات حادثه
فرودگاه فتح را بررسي مي كند

رييس سازمان هواپيمايي كش��ور گفت: جزييات 
حادثه بوئينگ 707 توسط ارتش در دست بررسي 
است و سازمان هواپيمايي كشوري نيز همكاري هاي 
لازم را در اي��ن زمينه به عمل م��ي آورد. به گزارش 
ايسنا، علي عابدزاده با اشاره به فعاليت فرودگاه پيام 
در البرز افزود: طول باند ف��رودگاه پيام حدود چهار 
كيلومتر است كه بزرگ ترين هواپيماهاي دنيا هم 
مي توانند روي آن بنش��ينند. عاب��دزاده ادامه داد: 
شرايط دستگاه هاي ناوبري اين فرودگاه هم در حد 
استانداردهاي بين المللي است و هيچ مشكلي براي 
نشس��تن هواپيماها در اين فرودگاه وجود ندارد. او 
اظهار كرد: تاكنون هواپيماهاي باري از اقصي نقاط 
دنيا در اين فرودگاه نشسته اند و اگر مشكل خاصي 
در اين فرودگاه بود قطعاً هواپيماهاي باري مبادرت 
به جابه جايي بار در اين فرودگاه نمي كردند. رييس 
سازمان هواپيمايي كش��ور اضافه كرد: امكانات اين 
فرودگاه در حد اس��تانداردهاي بين المللي است و با 
ارزيابي ه��اي صورت گرفته از اين فرودگاه به نتيجه 
رس��يديم كه اين فرودگاه درخور جابه جايي مسافر 
و توسعه پروازهاي مسافري است. عابدزاده با تأكيد 
بر ضرورت تأمين ايمني پروازها گفت: در سال هاي 
اخير فرودگاه پيام هيچ ركورد منفي ازلحاظ سانحه 

نداشته است.

 تمهيدات ترافيكي بازار
در 2 ماه پاياني سال

ش��هردار منطقه 12 از برگزاري جلسات هماهنگي 
در راستاي انضباط بخش��ي به حمل و نقل بار و كالا 
در دو ماه پاياني سال خبر داد. به گزارش ايسنا علي 
محمد س��عادتي با بيان اينكه براي انضباط بخشي 
معاب��ر در منطقه 12 به خصوص در مح��دوده بازار 
تهران و خيابان خيام و مولوي جلس��اتي با نماينده 
اصناف بازار و پليس راهور برگزار كرديم، اظهار كرد: 
در اين جلسات سعي شده است كه براي ساماندهي 
بهتر ترافيك و حمل و نقل بار و كالا در دو ماه پاياني 
سال چاره انديشي شود. وي با اشاره به اينكه تجربه 
نش��ان داده اس��ت كه در دو ماه پاياني سال ترافيك 
خيابان مولوي، خيام و اطراف بازار به شدت افزايش 
مي يابد، در اين باره خاطرنشان كرد: در حال حاضر 
هم وانت بارها ساعت 15 الي 16 كالاهاي خود را كنار 
خيابان تخليه مي كنند تا در ساعت 17 بتوانند كالاها 
را به مالكان آنها تحويل دهند و شاهد بي انضباطي هايي 
در حوزه فعاليت موتورس��يكلت ها هستيم كه بايد 
اين مساله نيز ساماندهي شود. شهردار منطقه 12 با 
بيان اينكه مديريت شهر ي به دنبال انضباط بخشي 
بهت��ر مديريت حم��ل و نقل ب��ار و كاهش ترافيك 
است گفت: بر همين اس��اس بايد براي موضوعاتي 
همچون باران��دازي وانت بارها و پارك حاش��يه اي 
موتورس��يكلت ها تصميماتي اتخاذ ش��ود تا شاهد 

انضباط  بيشتري باشيم. 

 تشكيل سازمان گردشگري
در شهرداري تهران

عضو شوراي شهر تهران گفت: شهرداري تهران 
ملزم شده است در راس��تاي توسعه گردشگري 
و حذف موازي كاري نس��بت به تشكيل سازمان 
گردش��گري اقدام كن��د. به گزارش فارس اس��د 
خليل آبادي در خصوص اعتراض به بند 2 ماده يك 
لايحه برنامه سوم توسعه شهر تهران اظهار داشت: 
متأس��فانه در اين بند مفهوم ش��هروند را تهراني 
نوشته اند ولي تهران بالاجبار دو شهر ديگر قديمي 
مانند تجريش و شهرري را ضميمه خود دارد.اگر 
حق ما رعايت نشده و ش��ورا نداريم هويت ما كه 
نبايد پايمال شود. عضو شوراي شهر تهران گفت: 
شهرري قبل از تهران وجود داشته است و در دوره 
ايران باستان نيز اين شهر موجود بوده و قدمت آن 
از تهران نيز بيشتر است ولي اگر مي خواهيم تهران 
را بزرگ كنيم نبايد هويت و حقوق ري و تجريش 
را از بين ببريم. بر اساس قانون هر شهرستاني كه 
فرمانداري دارد بايد شوراي شهر نيز داشته باشد 
اما اين حق از شهرستان ري سلب شده است.همه 
اعضاي شورا از اهالي ري رأي گرفته اند و بايد نسبت 
به هويت آن حساس باشند.ما اگر بافت هاي فرسوده 
را بازس��ازي مي كنيم توجه به هويت هاي محلي 
داريم كه از بين نرود و چطور هويت شهرري با آن 
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صنعت،معدن و تجارت14اخبار

سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران  طي نشست خبري تشريح كرد

پشت صحنه دعواي آمار صادراتي 
تعادل|

آيا آمار رش��د صادراتي كش��ور غيرواقعي اس��ت؟ فعالان 
اقتصادي بر اين باورند، آمار صادرات بخش خصوصی با رقمی 
که دولت اعلام می کند، متفاوت است، اما از آن سو، متوليان 
تجارت كشور در پاسخ به چنين شبهاتي در مورد رشد آمار 
صادراتی، مي گويند كه نرخ پايه صادراتی براساس آنچه که 
بخش خصوصی اعلام می کند، تعيين مي شود؛ حال چنانچه 
بخش هايی معتقدند که نرخ پايه صادراتی گران است، اين 
موضوع قابل اصلاح است.  بنابه توضيحاتي كه سرپرست 
سازمان توسعه تجارت ايران، در جمع خبرنگاران ارائه كرد، 
افت صادرات كش��ور در  ۹ ماهه سال جاری ناشی از اصلاح 
کدهای HS اس��ت. از اين رو، کميته نرخ گذاری مستقر در 
گمرک پذيرای دي��دگاه انجمن های تخصصی در رابطه با 
نرخ پايه صادراتی است و تاکنون نرخ پايه صادراتی نزديک به 
۵۰۰ قلم کالا اصلاح شده است. به گفته محمد رضا مودودي، 
عمده افت ناشي از پايين اعلام كردن نرخ كالاهاي صادراتي 
از سوي صادركنندگان در يك رقابت منفي بوده است. امري 
كه  از يك سو باعث ارزان فروشي  وكاهش ارز آوري  و از سوي 
ديگر، باعث از دست رفتن فرصت براي ديگر صادركنندگان 
مي شود.  »عدم بازگشت ارز صادراتي« از ديگر انتقاداتي بود 
كه از سوي سرپرست سازمان توسعه تجارت مطرح شد. بنابه 
آمار اعلامي از سوي او، ميزان بازگشت ارز حاصل از صادرات 
به سامانه »نيما« کمتر از 7 ميليارد يورو بوده، كه اين عدد در 
مقايسه با 33.4 ميليارد دلار صادرات غيرنفتی کشور بسيار 
کم است؛ يعني تقريبا يک سوم ارز حاصل از صادرات به سامانه 
نيما بازگشته است. جزئيات آماري برگشت ارز صادراتي نيز 
نشان مي دهد، در بخش »ميعانات گازی، گاز مايع و نفت« 
بايد ۵.8 ميليارد دلار به س��امانه نيم��ا بازگردد و در بخش 
»پتروشيمی« نيز 11.۵ ميليارد دلار صادرات داشتيم که 
بايد ماهانه 1.6 ميليارد دلار صادرات حاصل به داخل کشور 
بازگردد. در اين ميان سهم محصولات پتروشيمی نسبت به 
ساير محصولات صنعتی بيشتر بوده و بيشترين بازگشت ارز 
را داشته است. در بخش صادرات »کانی های فلزی و فلزات 
رنگی« نيز تا امروز بايد 4.6 ميليارد دلار و در بخش صادرات 
»محصولات کش��اورزی«، 2.8 ميلياد دلار به چرخه ارزی 
کشور باز می گشت.  همچنين بنابر آمارها، از ابتدای ۹7 تا 
اواخر دی ماه، حدود 68 ميليارد يورو ثبت سفارش در سامانه 

مربوطه انجام شده است. 

  گذري بر روند تجارت خارجي
نشست خبري متولي سازمان توسعه تجارت، روز گذشته  
حول 4 محور اصلي گذشت.  نخستين موردي كه محمدرضا 
مودودی، به آن اشاره داشت، آمار صادرات ايران در ۹ ماهه 
ابتدايی سال جاري بود. به گفته او، تا پايان سومين فصل از 
س��ال ۹7، حجم صادرات ايران بيش از 32.7 ميليارد دلار 
بوده که بر اساس آمارهای موجود، طی اين مدت تراز تجاری 
كشور حدود 7۰۰ ميليون دلار مثبت بوده است. مودودی 
گريزي هم به ظرفيت بالای کشورهای همسايه در واردات از 
ايران زد و گفت: در حال حاضر روابط تجاری ما با کشورهای 
همسايه بجز عربستان و بحرين که سهم بسيار کمی را دارند، 
خوب است و امروز ما بزرگترين صادرکننده به کشور عراق 
هستيم و پس از ايران به ترتيب کشورهای چين و ترکيه در 

رتبه دوم و سوم قرار دارند. مودودی سهم صادرات ايران به 
کشورهای همسايه را بيش از ۵7 درصد دانست و گفت كه 8۹ 
درصد از صادرات كشور به ۵ کشور عراق، امارات، افغانستان، 
ترکيه و پاکستان انجام می شود. سرپرست سازمان توسعه 
تجارت در ادامه اش��اره اي هم به ص��ادرات خدمات فنی و 
مهندسی و کاهش ميزان صادرات در اين بخش داشت. او 
خبر از  كاهش 3۰ درصدي صادرات كشور در بخش خدمات 
فنی و مهندسی  داشت  و دليل اين امر را مشکلات موجود در 
»تامين ضمانت نامه های بانکی« و »عدم اجراي وعده های 
داده ش��ده درخصوص تامين خط��وط اعتباری« معرفي 
كرد. به گفته مودودي، سه کشور »آذربايجان«، »عراق« و 
»افغانستان«،  فعال ترين بازارهای ايران در بخش خدمات 
فني و مهندسي بوده و هم اکنون 21 پروژه در اين بخش در 
حال اجراست که 8 پروژه مربوط به ساخت و ساز، 6 پروژه 
در بخش برق و نيروگاهی، 3 پروژه در بخش آب و فاضلاب و 
3 پروژه در بخش نفت و گاز است. مودودی در ادامه سخنان 
خود، مقايس��ه اي كوتاه از روند تجارت از پيش از انقلاب تا 
كنون داشت. به گفته او، در سال ۵6، ايران تقريبا کشوری 
واردکننده بود و سهم صادرات غيرنفتی ما از کل صادرات 
کمتر از 4 درصد يعنی معادل ۵۵۰ تا ۵6۰ ميليون دلار بود، 
اما در سال ۹6، سهم صادرات غيرنفتی کشور به ۵۰ درصد 
افزايش داشته و در سال ۹8 ممکن است سهم اين بخش به 
7۰ درصد نيز برسد. به گفته او، تعداد اقلام صادراتی ايران در 
سال ۵6، بسيار محدود بوده اما امروز بعد از گذشت 4۰ سال، 
اقلام صادراتی کشورمان به 1۰ هزار قلم کالا رسيده که ۵۰۰ 
قلم آن سهم بسيار بالايی در صادرات غيرنفتی دارد. سهم 
محصولات صنعتی از صادرات غيرنفتی کشور نيز به بيش 

از ۹۰ درصد رسيده است. علاوه براين،  پيش از انقلاب هيچ 
 گاه تراز تجاری کشور مثبت نبوده اما امروز شاهد آن هستيم 
که در 3 س��ال اخير تراز تجاری کش��ور در بخش صادرات 

غيرنفتی مثبت است. 

  آيا آمارها غيرواقعي است؟
دومين محور سخنان مودودی اما رقابت  منفی در بازارهای 
جهانی بود. متولي س��ازمان توس��عه تجارت گريزي به 
انتقادهاي بخش خصوصي از واقعي نبودن آمار صادرات 
طي ۹ ماهه اخير زد و گفت: تغيي��رات آماري مربوط به 
اصلاح نرخ اقلام صادراتي در كميته قيمت گذاري گمرك 
است كه تا كنون ۵۰۰ قلم اصلاح شده و آمار منفی آذرماه 
امسال نيز ناش��ی از همين اصلاح است. اما به دليل آنكه 
مرجع اصلی برداشت آماری ما گمرک است، اگر  تغيير 
آمارها را رسما اعلام کنند، آمار صادرات را اصلاح مي كنيم.  
او با اشاره به جلس��ه خود با صادركنندگان حوزه آبزيان 
گفت زماني صادركنندگان عنوان می کردند که قيمت 
هر کيلو ميگو در بازار جهانی 3.۵ دلار است که اين نرخ با 
احتساب دلار 4 هزار تومانی، 12 تا 13 هزار تومان بود اما 
سال جاري فعالان حوزه آبزيان می گويند هر کيلو ميگو را 
به قيمت 2۵ هزار تومان می فروشند. يعنی چيزی حدود 
2 تا 2.۵ دلار. حال سوال ما اينجاست که چرا اين فعالان 
در صورتی که نياز زيادی در بازارهای جهانی به ميگو نيز 
وجود دارد قيمت ها را پايين آورده اند و به دنبال ش��يوه 
رقابت منفی هستند؟ در حوزه زعفران نيز با همين مشکل 
مواجه هستيم. با دست خودمان قيمت را می شکنيم و به 

خودمان آسيب می زنيم.

  انتقاد از عدم  بازگشت ارز 
ش��رايط ارزی موجود در کشور اما سومين محور سخنان 
معاون وزير صنعت بود. به گفته مودودي، از ابتدای س��ال 
جاري تا اواخر دی ماه، حدود 68 ميليارد يورو ثبت سفارش 
در س��امانه مربوطه انجام شده اس��ت. او همچنين ميزان 
بازگش��ت ارز حاصل از صادرات به سامانه »نيما« را کمتر 
از  7ميليارد يورو اعلام كرد و معتقد اس��ت كه اين عدد در 
مقايسه با 33.4 ميليارد دلار صادرات غيرنفتی کشور بسيار 
کم است؛ تقريبا يک سوم ارز حاصل از صادرات به سامانه 
نيما بازگشته است. به گفته مودودی، در بخش »ميعانات 
گازی، گاز مايع و نفت« بايد ۵.8 ميليارد دلار به سامانه نيما 
بازگردد و در بخش »پتروشيمی« نيز 11.۵ ميليارد دلار 
صادرات داشتيم که بايد ماهانه 1.6 ميليارد دلار صادرات 
حاصل به داخل کشور بازگردد. در اين ميان سهم محصولات 
پتروشيمی نسبت به ساير محصولات صنعتی بيشتر بوده 
و بيشترين بازگشت ارز را داشته است. در بخش صادرات 
»کانی های فلزی و فلزات رنگی« نيز تا امروز بايد 4.6 ميليارد 
دلار و در بخ��ش صادرات »محصولات کش��اورزی«، 2.8 

ميلياد دلار به چرخه ارزی کشور باز می گشت. 
او در خصوص بازگشت ارز حاصل از صادرات و گلايه های 
بخش خصوصی در اين بخش نيز گفت: بازگش��ت ارز به 
چرخه اقتصادی در شرايط امروز از حالت توصيه خارج شده و 
به يک مطالبه عمومی در آمده است؛ چرا که به هر حال ظرف 
بانک مرکزی محدود است و بايد با ارز حاصل از صادرات پر 
شود. به گفته مودودي، بانک مرکزی توجه ويژه به تامين ارز 
مواد اوليه صنعتی دارد، اما مواردی را شاهديم كه كالاهاي 
صادراتي تهيه ش��ده از مواد اوليه اي است كه با ارز نيمايي 

خريداری شده، اما ارز آنها به نيما بازنگشته است. سرپرست 
سازمان توسعه تجارت  افزود در 1۰ ماهه گذشته جلسات 
متعددی ميان مديران بانک مرکزی و وزارت صنعت با بخش 
خصوصی انجام ش��ده و اما موضوعي که برخي از فعالان 
اقتصادي به آن اشاره می کنند آن است که نرخ ارز بازگشتی 
آنها بايد بر اس��اس نرخ آزاد گذاشته شود؛ در حالی که اين 

موضوع باعث ايجاد رانت مي شود.

  ترخيص خودروهای وارداتي تا پايان سال
ترخيص خودرو هاي محبوس در گمرك نيز چهارمين 
موضوعي بود كه در اين نشس��ت مودودي پيرامون آن 
سخن گفت. به گفته متولي س��ازمان توسعه تجارت، 
موضوع خودروهای باقيمان��ده در گمرک طی ماه های 
گذشته از جمله مسائلی بوده که سازمان توسعه تجارت 
طی اين مدت پيگير آن بوده و توانستيم با اخذ موافقت 
شورای عالی سران سه قوه، بخشنامه ای را براي ترخيص 
خودرو ها از گمرك اخذ کنيم. ام��ا بانک مرکزی برای 
خودروهايی که بعد از 16 مرداد ۹6 وارد گمرکات شده 
بودند، مخالفت هايي داش��ت که اين موضوع در دست 
بررسی است. برای ساير خودروهايي که تا پيش از  اين 
تاريخ چه به صورت قانونی و چه به صورت غيرقانونی وارد 
گمرکات کشور ش��ده اند، تعيين تکليف انجام شده و تا 
قبل از پايان سال به دست صاحبان خود خواهند رسيد. 
او درباره احتمال بازگشايی سايت ثبت سفارش خودرو نيز 
با رد اين موضوع، گفت: تا امروز برای بازگشايی سايت ثبت 
سفارش برای خودرو، خودرو نداريم.سرپرست سازمان 
توسعه تجارت اما درباره لاستيک  خودروهای سنگين نيز 
تصريح کرد: بانک مرکزی و ستاد تنظيم بازار به شدت 
برای تامين لاستيک مورد نياز در کشور در حال فعاليت 
هستند و  تقريبا از خطر بحرانی ش��دن عبور کرده ايم. 
البته يکی از مهم ترين دلايلی که باعث بحران لاستيک 
خودروهای سنگين در کشور شد اين بود که عمده واردات 
اين بخش به صورت غيررسمی انجام می شد که با مذاکره 
با ش��رکت های توانمند امروز، نيازهای داخل کشور به 

تدريج در حال تامين است.
به گفته مودودی، البته در س��ال ج��اری ما با دو معضل 
کاهش قاچاق ورودی در اقلام ضروری و همزمان با افزايش 
صادرات اين اقلام در کشور مواجه ايم و بانک مرکزی نيز 
برای تامين اقلام اساسی، دارو و لاستيک خطوط ويژه ای 
را در نظر گرفته اما نکته حائز اهميت آن است که بايد بيش 
از هر چيز نياز واقعی امروز کشور به اين اقلام مورد ارزيابی 
دقيق قرار گيرد. او در ادامه سخنان خود درباره برقراری 
لاين ارتباط مالی به منظور تامين اقلام اساسی و دارو نيز 
گفت: اروپا تمام تلاش خود را برای بازگشايی كانال ويژه 
انجام می دهد که البته اين شرط را عنوان کرده اند که اين 
خطوط تنها برای اقلام انساندوستانه يعنی غذا و داروست؛ 
در حاليکه ما معتقديم با توجه به پايبندی کامل ايران به 
برجام بايد تمام اقلام غيرتحريمی شامل كانال هاي ويژه 
ش��وند. به گفته او، عليرغم آنکه ت��لاش اروپايی ها برای 
بازگش��ايی كانال ويژه، به اين كانال دلخوش نکرده ايم و 
معتقديم اگر بيش از حد به اين کشورها تکيه کنيم آسيب 

خواهيم ديد.

در نشست كارگروه شوراي گفت وگو مطرح شد

در نشست كميسيون كشاورزي، آب و صنايع غذايي اتاق تهران بررسي شد

انتقاد واردكنندگان از ممنوعه هاي ثبت سفارش

»بودجه 98« زير ذره بين بخش خصوصي

به اعتقاد واردكنندگان، دستورالعمل مهرماه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ش��امل مواردي مي شود كه به موجب آن 
واردات انواع كالاها با موانعي براي ثبت سفارش روبرو است. 
به منظور رسيدگي به اين مساله موضوع به دبيرخانه شوراي 
گفت وگو ارجاع ش��د. در نشست اخير كارگروه تخصصي 
شوراي گفت وگو، مشكلات مربوط به واردات مورد بحث و 
بررسي قرار گرفت. در حال حاضر براي ثبت سفارش واردات 
انواع كالاها محدوديت هايي تعريف شده كه روند كار را با 
مشكل روبرو ساخته است. بر اساس اظهارات علي چاغروند، 
مدير پژوهش دبيرخانه شوراي گفت وگو كه رياست اين 
نشست را به عهده داش��ت، از جمله محدوديت هايي كه 
مي توان به آن اش��اره داشت، تعيين س��قف براي واردات 
در س��ال ۹7 به ميانگين سابقه واردات س��نوات ۹۵ و ۹6، 
منع تأييد ثبت سفارش براي دارندگان كارت بازرگاني با 

تاريخ صدور بعد از اس��فند ۹6، الزام به عقد قرارداد توسط 
واردكننده با واحدهاي توليدي به منظور تأمين مواد اوليه 
موضوع ثبت سفارش درخواستي و تعيين محدوديت نوع 
و ميزان نياز وارداتي در چارچوب پروانه بهره برداري براي 

توليدكنندگان، است.
در ادامه آزاد معروفي، رييس كميسيون شبكه و قائم مقام 
كميس��يون مراكز داده س��ازمان نظام صنفي رايانه اي به 
محدوديت هاي ايجاد شده ناظر بر فرآيند ثبت سفارش اشاره 
كرد كه از ابتدا با الزام به تعيين وزن دقيق كالا شروع مي شود. 
اين در حالي است كه بسياري از كالاها تا زمان بسته بندي 

نهايي وزنشان مشخص نمي شود.
طبق گفته هاي وي محدوديت ديگر به س��ابقه واردات 
برمي گ��ردد؛ در ح��وزه فناوري اطلاعات ممكن اس��ت 
كالاي موردنياز، جديد باشد و سابقه وارداتي نداشته باشد. 

محدوديت واردات به ش��رط توليد محصول موردنظر در 
داخل نيز مانع ديگري اس��ت كه در اين بخشنامه به آن 
اشاره شده است. در واقع واردكننده بايد از توليدكننده نامه 
بياورد كه نشان دهد ظرفيت توليد اين كالا محدود است تا 
از اين طريق مجوز واردات دريافت كند. اين الزام از يك سو 
ممكن است با عدم همكاري توليدكننده همراه باشد و از 
سوي ديگر با فشار كارفرما به واردكننده اي كه پيمانكار 
پروژه اي اس��ت و تعهد كرده پ��روژه را با مواد و تجهيزات 

معيني به انجام برساند.
سيامك پيربابايي، نايب رييس كميسيون واردات اتاق ايران 
و فرهاد احتشام زاد، رييس فدراس��يون واردات اتاق ايران 
برقراري هر نوع مانع غيرتعرفه اي و غيرفني براي واردات را 
خلاف نص صريح ماده 22 قانون احكام دايمي برنامه هاي 
توسعه كشور دانستند و تأكيد كردند: اين بخشنامه و نظاير 

آن كه براي واردات محدوديت ايجاد مي كند، خلاف قانون 
است. در اين بين نمايندگان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
كه در اين نشست حضور داش��تند به مصوبه اخير هيات 
دولت در تاريخ 4 دي ماه اش��اره و خاطرنشان كردند: اين 
مصوبه بسياري از مسائل و محدوديت ها را برطرف مي كند.

سيد مهدي نيازي، مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، تش��ريح كرد: اين مصوبه 
ناظر بر سيستم رتبه بندي و اعتبارسنجي بازرگانان است كه 
اعتبار بازرگانان را بر اساس داده هاي 16 بانك اطلاعاتي اعم 
از بانكي، مالياتي، گمركي و غيره مي سنجد و سقف واردات 
آنها با توجه به رتبه اي كه از سيستم دريافت مي كنند، تعيين 
مي ش��ود. ازاين رو محدوديت س��قف واردات به ميانگين 
سال هاي ۹۵ و ۹6 برداشته شده و چنانچه هيچ اطلاعاتي 
از بازرگان براي رتبه بندي وجود نداشته باشد، ملاك عمل 

همان سقف ۵۰۰ هزار دلار مصوب تيرماه خواهد بود.
وي در مورد محدوديت نوع كالا و سابقه واردات نيز گفت: 
ا محدوديت هاي واردات��ي و گروه بندي هاي كالايي براي 
تخصيص ارز، همگي با توجه به نياز كشور صورت مي گيرد 
اما براي تسهيل در كار به استان ها ابلاغ شده كه براي احراز 
سابقه، 4 رقم اول كد تعرفه كفايت مي كند، اما همانطور كه 
اشاره شد در مواردي هم ممكن است حتي تا 8 رقم اين سابقه 
ملاك قرار گيرد كه اين توسط دستگاه مربوطه و برمبناي 

مصوبه هيات وزيران انجام مي شود.
در پايان مقرر شد بر اساس مشكلاتي كه در جلسه مطرح و 
راهكارهايي كه به استناد مصوبه جديد مورخ 4 دي ماه ارايه 
شد، دبيرخانه گزارشي براي طرح در شوراي گفت وگو ارايه 
كند و براي حل ساير مشكلات به پيشنهاد وزارت صنعت، 

معدن و تجارت نشستي با واردكنندگان برگزار شود.

نماين��دگان پارلمان بخ��ش خصوصي در كميس��يون 
كشاورزي، آب و صنايع غذايي اتاق تهران، لايحه بودجه سال 
۹8 دولت را مورد نقد و بررسي قرار دادند و البته نسبت به عدم 
ترخيص كنجاله و سويا مورد نياز واحدهاي توليدي صنايع 
مرغ تخم گذار هشدار دادند. فعالان اقتصادي سياست هاي 
دنبال شده در بودجه ۹8 را نامتناسب با رويكردهاي اصلي در 
نظر گرفته شده دولت اعلام كردند و معتقد بودند كه افزايش 
۵2 درصدي بودجه شركت هاي دولتي با وجود شعارهاي 
دولت مبني بر لزوم كوچك تر شدن دولت و حركت به سمت 

خصوصي سازي است.
رييس كميسيون كشاورزي، آب و صنايع غذايي اتاق تهران 
با بيان اينكه رقم كلي بودجه سال ۹8 با افزايش 3۹ درصدي 
نسبت به بودجه سال ۹7 روبرو بوده است گفت: رقم كلي 
بودجه ۹8 معادل 17۰3 هزار ميليارد تومان اعلام ش��ده 
اس��ت كه با توجه به كاهش حدود 3۰ درصدي نرخ ارز در 
اواسط سال جاري و پيش بيني ها مبني بر كاهش فروش 
نفت در سال آينده، محقق شدن بخش هاي مختلف بودجه 
تحت الش��عاع قرار خواهد گرفت. به گزارش پايگاه خبري 
اتاق تهران، كاوه زرگران با اشاره به اينكه 72 درصد از بودجه 
۹8 به منابع بودجه شركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات 
انتفاعي وابسته به دولت و 28 درصد به بودجه عمومي دولت 

اختصاص دارد، توضيح داد: عمده جزييات بودجه سال ۹8 
مربوط به 28 درصد بودجه عمومي دولت است در حالي كه 
از 72 درصد سهم بودجه شركت هاي دولتي جزييات زيادي 
ارايه نشده است. او در ادامه افزود: بودجه شركت هاي دولتي 
از 83۹ هزار ميليارد تومان سال ۹7 به 1274 هزار ميليارد 
تومان در بودجه سال ۹8 رسيده است كه گوياي افزايش 
۵2 درصدي بودجه شركت هاي دولتي با وجود شعارهاي 
دولت مبني بر لزوم كوچك تر شدن دولت و حركت به سمت 

خصوصي سازي است. 
رييس كميسيون كشاورزي اتاق تهران همچنين با اشاره 
به افزايش 1۹ درصدي درآمدهاي مالياتي دولت در بودجه 
۹8 آن را نشانه اي مبني بر فشار بيشتر به ماليات دهندگان 
منضبط در سال آينده دانست. زرگران سياست هاي دنبال 
شده در بودجه ۹8 را نامتناس��ب با رويكردهاي اصلي در 
نظر گرفته شده دولت اعلام كرد و گفت: دولت در بودجه 
۹8 مبلغ 14 ميليارد دلار براي تامين ارز كالاهاي اساسي 
در نظر گرفته است اما با توجه به روندهاي موجود افزايش 
2۵ تا 3۰ درصدي آن دور از انتظار نيست. چراكه در حال 
حاضر با توجه به تفاوت قيمتي كالاهاي اساس��ي شاهد 
قاچاق معكوس اين كالاها از مرزهاي كشور هستيم و ميزان 
توليدات صنايع نيز با افزايش روبرو بوده، كه به معناي افزايش 

مصرف ارز دولتي است. او اختصاص بودجه 8 هزار ميليارد 
توماني براي خريد تضميني گندم را با توجه به پيش بيني 
خريد تضميني 8 ميليون تن گندم در سال آينده با حداقل 
نرخ 16۰۰ تومان، ناكافي توصيف كرد. رييس كميسيون 
كشاورزي اتاق تهران در ادامه با اشاره به درآمد يكهزار ميليارد 
ريالي دولت از محل عوارض كالاهاي آسيب رسان به سلامت 
در بودجه ۹8 گفت: فعالان صنايع غذايي كشور بارها و در 
جلسات مختلف مخالفت خود را با قرار گرفتن محصولات 
اين صنعت در ليست كالاهاي آسيب رسان به سلامت اعلام 
كرده اند ولي با اين وجود دولت همچنان در پي اخذ ماليات 

مضاعف از صنعت است.

    نقاط ضعف و قوت لايحه بودجه 98
مشاور عالي رييس اتاق تهران با اشاره به برخي اهداف تببين 
شده در بودجه سال ۹8، از جمله ارتقاي سرمايه اجتماعي، 
به كارگيري سياست هاي مالي و پولي مناسب، كاهش فقر 
و بيكاري و همچنين اصلاح روش يارانه نقدي، گفت: لايحه 
بودجه سال آتي كش��ور با رقم بالغ بر 17۰3 هزار ميليارد 
تومان بسته شده است و نسبت به لايحه بودجه سال پيش 
از آن، حدود 3۹ درصد رشد دارد. ابراهيم بهادراني با بيان 
اينكه با وجود واگذاري برخي از شركت هاي دولتي، بودجه 

ش��ركت ها در لايحه بودجه سال آينده ۵2 درصد افزايش 
يافته است، افزود: به نظر مي رسد رشد مذكور غيرمنطقي 
است. او با اشاره به اينكه در سال ۹7، درآمد مالياتي مصوب 
142 هزار ميليارد تومان مصوب شده كه در 6 ماهه اول سال 
حدود ۵۰ هزار ميليارد تومان برابر 7۰ درصد محقق شده 
اس��ت، گفت: با اين وجود، در لايحه پيشنهادي سال آتي، 
درآمدهاي مالياتي 8.۵ درصد رشد داده شده و به رقم 1۵4 
هزار ميليارد تومان رسيده است كه پيش بيني مي شود در 
اين سال، بخش توليد در ركود و درآمد اشخاص حقوقي و 
ماليات كمتر خواهد شد. به گفته مشاور عالي رييس اتاق 
تهران، در مجموع اگر عملكرد را ملاك قرار داده و درصد تورم 
را اضافه كنيم، درآمد مالياتي در حدود 128 هزار ميليارد 
تومان بايد درنظر گرفته شود و رقم 1۵4 هزار ميليارد تومان 

مورد پيش بيني به نظر مي رسد محقق نمي شود.
او همچنين افزود: لايحه بودجه در بخش فروش اوراق نيز 
44 هزار ميليارد توم��ان فروش و در مقابل حدود 1۹ هزار 
ميليارد تومان باز پرداخت در نظر گرفته ش��ده كه اين امر 
بدون تعميق بازار سرمايه، تامين مالي بنگاه ها را مشكل تر 
خواهد كرد. به گفته بهادراني، افزايش بدهي هر ساله از اين 
محل با درنظر گرفتن سود پرداختي به اوراق، دولت را هر 
سال بدهكارتر مي كند. وي در ادامه افزود: در سال ۹7 حدود 

78هزار ميليارد تومان كسري تراز عملياني پيش بيني شده 
كه در سال ۹8 با رش��د 43.6 درصد به 112 هزار ميليارد 

تومان افزايش يافته است.
بهادراني سپس به برخي از مشكلات لايحه بودجه سال آتي 
كشور اشاره و پيش بيني بودجه براساس منابع و مصارف 
بودجه مصوب سال گذشته بدون در نظر گرفتن عملكرد آن 
در سال جاري و همچنين استفاده از بودجه عمراني به عنوان 
سوپاپ اطمينان و تخصيص آن براي جبران كسري بودجه 
را از ايرادات اين لايحه برش��مرد. او در عين حال، برخي از 
ويژگي هاي مثبت اين لايحه را تخصيص هزار ميليارد تومان 
براي حمايت از معيشت خانوارهاي نيازمند، استمرار اجراي 
طرح تحول سلامت، تخصيص 3 هزار ميليارد تومان براي 
توسعه متوزان منطقه اي و همچنين افزايش بودجه آموزش 
و پرورش از 33 هزار ميليارد تومان به 43 هزار ميليارد تومان 
و مشاركت با مدرسه سازان عنوان كرد. ابراهيم بهادراني به 
برخي انتظارات بخش خصوصي از بودجه اشاره كرد و افزود: 
اصلاح نظام بانكي و پرداخت بدهي دولت به سيستم بانكي، 
پيش بيني درآمد نفتي و ساير درآمدها به صورت واقعي، 
جلوگيري از توزيع رانت، عدم توسعه عملكرد شركت هاي 
دولتي و پيش بيني معقول درآمده��اي مالياتي از جمله 

توقعات بخش خصوصي از سند بودجه سالانه است.
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شرايط همكاري بانك 
كونلون چين با ايران 

رييس مركز خدمات س��رمايه گذاري اتاق تهران 
مي گويد كونلون بانك براي انجام تراكنش هايي 
كه »ال سي« گشايش يافته آن از بانك هاي ايراني 
خارج از فهرست تحريم باشد مشكلي ندارد و اگر 
بانك ايراني در فهرس��ت تحريم اس��ت بايد ادامه 
تراكنش ها از طريق بان��ك ديگري صورت گيرد. 
در ماه هاي اخير، پس از فرا رس��يدن موعد اعمال 
تحريم هاي امريكا عليه ايران از چين خبر رسيد كه 
بانك كونلون ك��ه بخش عمده اي از تراكنش هاي 
مالي فعالان اقتصادي ايران��ي از طريق اين بانك 
انجام  مي گرف��ت، محدوديت هايي ب��راي نقل و 
انتقال وجوه بازرگانان ايراني اعمال كرده اس��ت. 
پس از آن و در مقاطع��ي، اظهارات ضد ونقيضي 
مبني بر رفع اين محدوديت ها و معرفي بانكي به 
عنوان جايگزين كونلون مطرح ش��د، اما مراجعه 
مكرر فعالان اقتصادي به اعضاي هيات نمايندگان 
اتاق تهران حاكي از آن است كه اين محدوديت ها 

همچنان پابرجاست.
فريال مستوفي، عضو هيات نمايندگان اتاق تهران، 
با ارايه توضيحي درباره نوع همكاري بانك كونلون با 
فعالان بخش خصوصي ايران گفت: اين بانك، تمام 
معاملات پي��ش از تاريخ 3۰ اكتبر 2۰18 را تحت 
شرايط خاصي  مي پذيرد. بانك كونلون در صورتي 
نسبت به نقل و انتقال وجوه براي طرف ايراني اقدام 
 مي كند كه ال سي )LC( گشايش شده از بانك هاي 
ايراني مش��مول تحريم نبوده باش��د. همچنين 
كالايي كه براي آن ال س��ي گشايش شده، نبايد 
جزو كالاهاي تحريمي باشد. بنابراين اگر ال سي 
مربوط به معاملات پيش از 3۰ اكتبر از بانك هايي 
كه در معرض تحريم نيستند، گشايش شده باشد، 

تراكنش هاي مربوط به آن انجام  مي گيرد.
 رييس مركز خدمات س��رمايه گذاري اتاق تهران 
افزود: البته ممكن اس��ت انجام اين تراكنش ها تا 
حدودي زمان بر باش��د. اما توصي��ه من به فعالان 
اقتص��ادي اي��ران اي��ن اس��ت ك��ه از طرف هاي 
تامين كننده چيني خود بخواهند كه آنها نيز انجام 
س��ريع اين تراكنش ها را در بان��ك كونلون مورد 
پيگيري قرار دهند. او افزود: حال ممكن اس��ت، 
گشايش ال سي از بانكي كه در شمول تحريم قرار 
دارد، انجام شده باشد و احتمالا طرف ايراني مبلغي 
را به عنوان پيش پرداخت، پرداخته باشد. راه حل 
موجود براي اين گروه از فعالان اقتصادي اين است 
كه باقيمانده وجوه را از بانكي كه مورد تحريم قرار 

نگرفته است، حواله كنند. 
مستوفي، در مورد انجام معاملات پس از 3۰ اكتبر، 
يعن��ي از ابتداي نوامب��ر 2۰18 و آغاز دور جديد 
تحريم ها عليه ايران، توس��ط بان��ك كونلون نيز 
توضيح داد: انجام تراكنش هاي مالي از اين تاريخ 
به بعد، منوط به آن اس��ت كه معاملات از طريق 
بانك هاي تحريمي انجام نش��ده باشد و كالاهاي 
مورد معامله نيز در دايره تحريم ها قرار نداش��ته 
باشد. اين كالاها البته سواي از اقلام غذايي، دارو 
و تجهيزات پزشكي هستند كه به عنوان كالاهاي 
بشردوستانه شناخته  مي شود. در واقع افزون بر اين 
اقلام بشردوستانه، نقل و انتقال پول براي برخي 
ديگر از كالاها كه مش��مول تحريم ها نيستند نيز 

توسط كنلن انجام  مي گيرد.

5 گام تسهيلگر محيط توليد
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن  و  كشاورزي 
تهران در نامه اي به وزير صنعت، معدن  و  تجارت، 
راهكارهاي عملياتي اتاق ته��ران براي كاهش 
مشكلات واحدهاي توليدي و فعالان اقتصادي 
عضو اين اتاق در شرايط كنوني اقتصادي كشور را 
در قالب ۵ پيشنهاد مطرح كرد. به گزارش روابط 
عمومي اتاق تهران، مسعود خوانساري كه طي 
هفته ه��اي اخير گفتمان مكت��وب را با مقامات 
دولتي براي حل مش��كلات كس��ب و كار بخش 
خصوص��ي در پيش گرفته و ط��ي نامه نگاري با 
مسوولان وزارتخانه ها و دس��تگاه هاي اجرايي، 
پيش��نهادهاي مدون اتاق تهران براي خروج از 
مشكلات پيش روي بنگاه ها را مطرح كرده است، 
در مكاتب��ه با رضا رحماني وزير صنعت، معدن و 
تجارت، ۵ پيش��نهاد را براي تسريع در ترخيص 
مواد اوليه و ماش��ين آلات مورد ني��از واحدهاي 

توليدي ارايه كرد.
رييس اتاق تهران ضمن تقدير از اقدام اخير اين 
وزارتخانه در جهت افزايش اعتبار ثبت سفارش از 
3 به 6 ماه، خواستار تمديد اعتبار ثبت سفارش ها 
براي»واحده��اي توليدي« به مدت 6 ماه ديگر 
بدون دريافت كارمزد ش��د. مسعود خوانساري 
همچنين از وزير صنعت، معدن و تجارت خواسته 
است، مواد اوليه و ماشين آلات موردنياز واحدهاي 
توليدي كشور كه به دلايل مختلف در گمركات 
متوقف ش��ده و فاقد ثبت س��فارش است، با قيد 
فوريت ام��كان ترخيص از گمركات را داش��ته 
باشد. از ديگر راهكارهايي كه رييس اتاق تهران 
با رضا رحماني در ميان گذاش��ته اس��ت، امكان 
ثبت س��فارش براي مواد اوليه تمامي واحدهاي 
توليدي با انتخاب گزينه بدون انتقال ارز و تا سقف 
1۰۰ هزار يورو متناسب با پروانه بهره برداري اين 
واحدهاي توليدي است. رييس اتاق تهران در عين 
حال، با اش��اره به نظارت برخي نهادهاي دولتي 
و اجراي��ي بر فرآيند ترخي��ص كالا از گمركات، 
خواستار مساعدت هر چه بيشتر اين دستگاه ها 
براي ترخي��ص محموله ه��اي وارداتي خطوط 
توليد كارخانه هاي كشور شد. رييس اتاق تهران 
همچنين در اين نامه، تس��هيل در فرآيند ورود 
موقت مواد اوليه و تجهيزات مورد نياز واحدهاي 
توليدي كه براي تهي��ه كالاي نهايي و صادرات 
مجدد انجام مي گيرد را خواستار شد. خوانساري 
در نهايت پيش��نهاد كرد كه با همكاري گمرك 
ايران، فرآين��د صدور مجوزه��اي اين بخش به 

24ساعت كاهش يابد.
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مجمع جهاني اقتصاد دستاورد قابل توجهي نداشت

شكست هاي پي در پي داووس در پيش بيني تحولات آتي
گروه جهان| طلا تسليمي| 

نشس��ت داووس براي شركت كنندگان آن چندان جاي 
اميدواري نگذاش��ته اس��ت؛ مديران عامل ش��ركت ها، 
سرمايه گذاران و رهبران سياسي در چند روز سفر خود به 
اين تفرجگاه كوهستاني در سوييس، تنها درباره كاهش 
سرعت رشد اقتصادي، شهروندان ناخشنود و درگيري هاي 
درباره فناوري گفت وگو كردند. خوش بيني هاي س��ال 
گذشته، امسال با بدبيني و نااميدي جايگزين شدند. اما 
يك عامل مهم در نشس��ت امسال مش��ابه سال گذشته 
و س��ال هاي قبل تر باقي ماند و آن اعتماد بيش از اندازه و 
بي مورد هيات هاي شركت كننده در مجمع جهاني اقتصاد 

به توانايي در پيش بيني حوادث پيش رو بود.
به گزارش رويترز، 12ماه پيش روند جهاني سازي خوب 
به نظر مي رسيد. رش��د اقتصادي در بيشتر نقاط جهان 
قابل توجه بود. در آن زمان، امانوئل ماكرون كه به تازگي به 
رياست جمهوري فرانسه رسيده بود، گفت: »فرانسه )به 
دوران شكوه( بازگشته است.« هيچ كسي به اينكه احزاب 
ضدتشكيلاتي در ايتاليا دولت تشكيل دهند، حتي فكر 
هم نمي كرد. همگان محمد بن سلمان وليعهد سعودي را 
اصلاح طلبي رويايي مي پنداشتند. حتي دونالد ترامپ هم 
توانسته بود در آن زمان تصويري از يك رييس جمهوري 

خوب از خود ارايه كند.
در نسخه داووس 2019، شماري از اين انتظارات اصلاح 
شدند. حتي با اينكه جت هاي اختصاصي بر فراز فرودگاه 
زوريخ مي گش��تند، صندوق بين المللي پول پيش بيني 

خود را از رشد اقتصادي جهان در سال آتي به 3.5 درصد 
كاهش و درباره پيامدهاي درگيري هاي تجاري بين ايالات 
متحده و چين هش��دار داد. اين در حالي بود كه ترامپ و 
ماكرون هر دو مجبور شدند براي رسيدگي به مشكلات 
و ناآرامي هاي داخلي در كشور خود بمانند و از حضور در 
داووس صرف نظر كنند. هيات عربس��تان سعودي براي 
جبران آسيب هاي ديپلماتيك ناش��ي از قتل وحشيانه 
جمال خاش��قجي روزنامه نگار مخالف س��عودي توسط 
عوامل دولت رياض، تلاش كردند و جوزپه كونته نخست 
وزير ايتاليا و نماينده ائتلاف پوپوليس��تي در كشورش به 
مخاطبان در داووس گفت كه شهروندان كشور خود را در 

اولويت قرار دهند.
اما براي بي حوصلگي و ترش��رويي جمعي��ت حاضر در 
اطراف مركز كنفرانس در داووس دلايل ديگري هم وجود 
داشت: كاهش سرعت رشد اقتصادي در چين )رشد توليد 
ناخالص داخلي در سال گذشته ميلادي برابر با 6.6 درصد 
اعلام شد(، موضوع اصلي مباحثات در زمينه اقتصاد كلان 
بود. اگرچه جنگ تعرفه اي با ايالات متحده در اين كاهش 
رشد اقتصادي در چين بي تاثير نبوده، اما بسياري انتظار 
داش��تند كه دومين اقتصاد بزرگ جهان كاهش بيشتر 
سرعت رشد را شاهد باشد چراكه اين مساله به نوبه خود 
به معناي چشم انداز بهتر اقتصادي براي كشورهاي صادر 

كننده همچون آلمان است.
اما برخي خودزني ها ه��م بودند. وقتي مايك پمپئو وزير 
ام��ور خارجه ايالات متحده در حال س��خنراني از طريق 

ارتباط ويديويي بود، تعطيلي دولت فدرال وارد پنجمين 
هفته خود شده بود. اين در حالي است كه باتوجه به پايين 
بودن نرخ رسمي بهره در ايالات متحده و نرخ منفي بهره در 
منطقه يورو، بانك هاي مركزي فضاي زيادي براي واكنش 

نشان دادن به شوك هاي شديد اقتصادي ندارند.
اما در بسياري از مباحثات در هتل هاي تفرجگاه داووس، 
فناوري موضوع اصلي گفت وگوها بود. سياس��تمداران از 
شركت هاي بزرگ فناوري به دليل سوء استفاده از داده ها 
و پرداخت ماليات اندك انتقاد كردند و ش��ريل سندبرگ 
مدير ارش��د عملياتي فيس بوك اذعان داش��ت كه اين 
ش��بكه اجتماعي اعتماد مخاطبان را از دست داده است. 
لايانگ هوآ رييس شركت هوآوي در نشست حاضر شد تا 
از اين شركت تجهيزات مخابراتي چيني در برابر اتهامات 
جاسوسي دفاع كند. اتهامات عليه اين شركت به ويژه پس 
از دس��تگيري منگ وانژو مدير مالي آن در كانادا تشديد 

شده است. 
عدم حضور رهبران برجسته جهاني به اين معني بود كه 
سران كسب و كارهاي بزرگ براي رسيدگي به نگراني هاي 
راي دهندگان ناراضي تنها ماندند. بسياري از مديران عامل 
ش��ركت ها در جلسات پست درهاي بس��ته به نامه اخير 
لري فينك رييس ش��ركت »بلك راك« اشاره مي كردند 
كه آنها را به ايفاي نقش رهبري و نگاه به فراتر از بازگشت 
كوتاه مدت سرمايه ترغيب مي كرد. اما در ميان بسياري 
از م��وارد نااميد كننده، برخي از مديران ارش��د همچنان 
مي توانستند به چش��م اندازي اميدوار كننده بينديشند: 

اينكه اگر ايالات متحده و چين تا پيش از مهلت تعيين شده 
براي دستيابي به توافق در اول ماه مارس از اعمال تعرفه هاي 
جديد اجتناب كنند و بريتانيا ب��ه نحوي بتواند احتمال 
خروج آشفته و بدون توافق خود را از اتحاديه اروپا بگيرد، 
اين حال و هواي منفي كنوني خيلي سريع عوض مي شود.

با اين حال، آنچه در قياس با نشس��ت هاي قبلي مجمع 
جهاني اقتصاد بدون تغيير باقي مانده بود، اعتماد حاضران 
در داووس به توانايي شان در پيش بيني تحولات آتي بود؛ 
اما آنها هرگز در اين زمينه عملكرد خوبي نداش��ته اند. در 
سال 2016 داووس نتوانست برگزيت يا پيروزي ترامپ در 
انتخابات داخلي حزب جمهوري خواه را پيش بيني كند، 
چه رسد به پيروزي او در انتخابات رياست جمهوري. 12ماه 
بعد، شركت كنندگان در داووس اصرار داشتند كه ميلياردر 

امريكايي رهبري عمل گرا خواهد بود.

توضيح چرايي اين تفكر نادرس��ت چندان دشوار نيست: 
اكثريت آنهايي كه به حضور در داووس دعوت مي شوند، از 
نخبگان سياسي، كسب و كار، مالي و آموزشي هستند. براي 
آنها تاييد يكديگر در آب و هواي سرد و كوهستاني داووس 
ناگزير است. ديدگاه هاي مخالف به ندرت ديده و شنيده 
مي شود. مجمع مديران عامل شركت ها، سرمايه گذاران، 
بانكداران و مشاوران شركت ها همچنان به صورت مدركي 
دال بر قدرت شبكه ها عمل مي كند: بسياري تنها به اين 
دليل جذب داووس مي ش��وند كه مي دانن��د افرادي كه 
علاقه مند به ديدارشان هستند نيز در آنها حضور خواهند 
داشت. مناظره و مباحثه درباره هوش مصنوعي در مركز 
كنفرانس حقيقتا نظر كسي را جلب نمي كند. باتوجه به 
سابقه پيش بيني هاي نادرست مجمع جهاني اقتصاد، بايد 

گفت كه داووس در تفكر و تامل شكست خورده است.

 موافقت پارلمان یونان
با تغییر نام جمهوری مقدونیه

گروه جهان| پارلمان يونان با تغيير نام همسايه خود 
به »جمهوری مقدونيه ش��مالی« موافقت کرد و به يک 
تنش 2۸ ساله بين دو کشور پايان داد. مقدونيه شمالی 
اکنون می تواند عضو اتحاديه اروپا و ناتو شود. به گزارش 
دويچه وله، نمايندگان پارلمان يونان با 153رای موافق 
و 1۴6رای مخال��ف تغيي��ر نام مقدوني��ه به جمهوری 
مقدونيه ش��مالی را تاييد کردند. ت��ا لحظه رای گيری 
نمايندگان راست گرا و ناسيوناليست سرسختانه با اين 
اقدام مخالف��ت مي کردند. فلوريان بيب��ر رئيس مرکز 
پژوهش های جنوب ش��رقی اروپا در دانش��گاه گراتس 
اتريش نوشت، تصميم س��ران و پارلمان های دو کشور 
»راه حلی دل گرم  کننده برای رفع تنش های درازمدت 
دوجانبه« به شمار می رود. به اعتقاد بيبر، چنين اقدامی 
نه تنها راه حل مناس��بی برای از بين بردن تنش هاست 
بلکه می تواند گام مهمی برای ايجاد روابط دوستانه ميان 
کشورهايی باشد که با مشکلات مشابهی درگير هستند.  
دونالد تاس��ک رئيس ش��ورای اتحاديه اروپا از تصميم 
پارلمان يونان ابراز خرسندی کرد و ضمن تقدير از سران 
دو کشور گفت، آنها جرات به خرج دادند و حاضر شدند 
علائق شخصی خود را فدای منافع عمومی کنند. فدريکا 
موگرينی هماهنگ کننده سياس��ت خارجی اتحاديه 
اروپا، و ژان کلود يونکر رئيس کميسيون اتحاديه اروپا، نيز 
از تصميم پارلمان يونان تقدير کردند. هايکو ماس وزير 
خارجه آلمان هم از تصميم پارلمان يونان استقبال و آن 
را »پيروزی ديپلماسی« توصيف كرد. جمهوری مقدونيه 

شمالی اکنون می تواند عضو اتحاديه اروپا شود. 

 شكسته شدن سد در برزیل
 با چند كشته و صدها مفقود

گروه جهان| بر اثر شكس��ته ش��دن يك سد در 
ايالت ميناس ژراييس واقع در جنوب شرقی برزيل 
دست كم 7نفر كشته و 300 نفر ناپديد شدند. بيم آن 
می رود كه شمار كشته شدگان بسيار بيشتر از اين 
باشد زيرا به  گفته مقام های محلی، اميدی برای زنده 
يافتن آنها در ميان دريايی از گل و لای كه در پی اين 

حادثه بر جا مانده، بسيار اندك است.
به گزارش يورو نيوز، اين سد متعلق به شركت »واله«، 
بزرگ ترين ش��ركت اس��تخراج معدن برزيل، در 
مجتمع معدنی سنگ آهن »كورگو دو فژائو« است 
كه در پشت آن گل و لای و ضايعات معدنی نگهداری 
می شد. هنوز معلوم نيست كه چه مقدار از رسوبات 
و گل و لای معدن از پشت سد به بيرون جاری شده 
اس��ت. گِل رودِ پهناور و س��همگين به راه افتاده بر 
اثر شكسته شدن س��د در بعد از ظهر روز جمعه، با 
س��رعت زياد به طرف مناطق فرودس��ت حركت و 
خانه ها و روستاها را مدفون كرد. امدادگران ضمن 
انتقال ساكنان مناطق فرودست به نواحی مرتفع، 
تلاش می كنند تا افراد زنده مانده را نجات دهند. در 
مجموع 3 سد معدنی در همين ناحيه وجود دارد كه 
يكی ديگر از آنها هم در س��ال 2015 شكست و 19 
كشته بر جای گذاشت. بزرگ ترين شهر آسيب ديده 
در نزديك��ی محل اين حادث��ه برومادينيو نام دارد 
كه با جمعيتی ح��دود 39 هزار نفر در جنوب غربی 
»بلو اورزونت«، مرك��ز ايالت ميناس ژراييس واقع 

شده است.

 مالزی پروژه20 میلیارد دلاری 
با چین را لغو کرد

گروه جهان| وزير اقتصاد مالزی اعلام کرده به رغم 
روابط خوب با پکن، پروژه خط آهن سواحل شرقی 
اين کشور با چين به ارزش 20 ميليارد دلار را لغو کرده 
است. به گزارش ايرنا، دولت ماهاتير محمد اعلام کرده 
به دليل بدهی های کلان، قراردادهای خارجی را که 
در دوران نجيب رزاق نخست وزير پيشين امضا، دوباره 
بررس��ی خواهد كرد. حال عزمين علی وزير اقتصاد 
مالزی، گفته هزينه های مالی اين پروژه کلان که قرار 
بوده توسط شرکت های چينی اجرا شود، برای مالزی 
زياد بوده است. عزمين علی تاکيد کرده تصميم نهايی 
درباره سرنوشت اين پروژه کلان اقتصادی در کابينه 
دولت اتخاذ شد و اطمينانی از تامين تمام هزينه های 
مالی مراحل مختلف اين پروژه وجود نداشت. هزينه 
سود سالانه اين پروژه سالانه500ميليون دلار برآورد 
ش��ده بود. ماهاتير محمد نخست وزير مالزی، گفته 

احتمالا اين پروژه را لغو خواهد کرد.
او همچنين از احتمال لغو پروژه اقتصادی ديگری با 
چي��ن را در ارتباط با احداث خط لوله گاز طبيعی در 
ايالت صباح خبر داده است. شرکت »سی سی سی سی 
چين« که مجری اين پروژه ها بوده تاکنون درباره اين 
تصميم مالزی اعلام نظر نکرده است. ماهاتير محمد 
پس از به قدرت رس��يدن دوباره در ماه مه 201۸ به 
مردم وعده داد تا تمام قراردادهای خارجی که منصفانه 
نباشد لغو خواهد شد. اين پروژه ها در دوره نجيب رزاق 
نخست وزير پيشين مالزی که يک دهه زمام امور را در 

دست داشت، با چين منعقد شده بود .

 بانک مرکزی هند نرخ بهره 
را کاهش می دهد

گروه جهان| بان��ک مرکزی هند در يک چرخش 
غيرمعمول 1۸0 درجه ای، در ماه بعد وضعيت خود 
را به خنثی تغيير خواه��د داد و در ماه ژوئن هم نرخ 
بهره را پايين می آورد. به گزارش بانک مرکزی هند 
در يک چرخش غيرمعم��ول 1۸0 درجه ای، در ماه 
بعد وضعيت خود را به خنثی تغيير خواهد داد و در 
ماه ژوئن هم نرخ بهره را پايين می آورد. اقتصاددانان 
شرکت کننده در نظرسنجی رويترز پيش بينی کردند 
که بانک مرکزی هند در يک چرخش غيرمعمول و 
1۸0 درجه ای، در ماه بعد وضعي��ت خود را به بهره 
خنثی تغيير خواه��د داد و در ماه ژوئن نيز، نرخ بهره 

را پايين می آورد.
تنها يک ماه پيش بود که اقتصاددانان پيش بينی کرده 
بودند از سه ماه بعد، رش��د نرخ بهره هند آغاز شود؛ 
اما با استعفای ناگهانی رئيس بانک مرکزی، آنها در 
اولين نظرسنجی پس از آن تاريخ چشم انداز خود را 
معکوس کردند. شاکتيکانتا داس، رئيس جديد بانک 
مرکزی، به احتمال زياد به خواست دولت برای پايين 
آوردن نرخ بهره عمل خواهد کرد. رشد اقتصادی در 
مقايسه با پيش بينی 3 ماه قبل، کندتر پيش بينی شد، 
اما همچنان ميزان اين رشد از رشد اقتصادی چين 
به عنوان بزرگ ترين اقتصاد آسيا، بيشتر است. بيش 
از دو سوم از 65 اقتصاددانی که در نظرسنجی 21-23 
ژانويه شرکت کردند، پيش بينی كرده اند بانک مرکزی 
هند، در اجلاس سياست گذاری 7 فوريه خود، نرخ 

بهره خود را در 6.50 درصد ثابت خواهد کرد.

 مادورو با رد كناره گیري
از رزمایش ارتش خبر داد 

گروه جهان| پس از اع��لام آمادگي نيكلاس مادورو 
رييس جمهوري ونزوئلا براي ديدار با خوان گوآيدو رهبر 
مخالفان دولت، گوآيدو اين پيشنهاد را رد كرد. در همين 
حال فرانسه با تعيين ضرب الاجل هشت روزه اعلام كرده 
در صورتي كه در اين مدت انتخاب��ات زودهنگام اعلام 
نشود، خوان گوآيدو را به عنوان رييس جمهوري ونزوئلا 
به رسميت خواهد شناخت. اين درحالي است كه نيكلاس 
مادورو با تاكيد بر اينكه در مقام خود باقي خواهند ماند، 
گفته: »هميش��ه طرفدار گفت وگوي ملي هستم. اگر 
شخصا مجبور باش��م به ديدن اين پسر ]گوآيدو[ بروم، 
خواهم رفت.«  گوآيدو چهارشنبه در ميان هوادارانش در 
كاراكاس خود را رييس جمهور موقت ونزوئلا اعلام كرد. 
پس از اينكه واشنگتن و تعدادي از كشورهاي منطقه رهبر 
اپوزيسيون ونزوئلا را به عنوان رييس جمهور مشروع اين 
كشور به رسميت شناخته و از رييس جمهور كنوني ونزوئلا 
خواستند كناره گيري كند، مادورو اعلام كرد: »دليلي 
نمي بينم استعفا دهم.« نيكلاس مادورو همچنين گفته 
رزمايش نظامي توسط نيروهاي مسلح اين كشور از 10 
تا 15 فوريه برگزار مي ش��ود. رييس جمهوري ونزوئلا با 
اش��اره به اين رزمايش گفته: »نيروهاي مسلح كشورما 
نشان خواهند داد كه اين كشور غيرقابل حمله است. اين 
رزمايش در حفاظت از خاك كشور، سواحل و رودخانه ها 
برگزار مي شود.« خوان گوآيدو اما ضمن اعلام برنامه خود 
براي تشكيل دولت انتقالي و برگزاري انتخابات در اين 
كشور از مخالفان مادورو خواسته تا هفته آينده هم عليه 

دولت تظاهرات كنند.

ترامپ بیش از بودجه دیوار، به دولت خسارت زد

6 ميليارد دلار هزينه تعطيلي دولت امريكا
گروه جهان|

دونالد ترام��پ رييس جمه��وري امري��كا و رهبران 
دموكرات  در كنگره ايالات متح��ده توافق كردند كه 
تعطيلي دولت فدرال به مدت س��ه هفت��ه پايان يابد. 
قرار است كاخ سفيد و رهبران دموكرات در كنگره در 
اين سه هفته مذاكره بر سر حفاظت از مرزهاي امريكا 
را ادامه دهن��د. ترامپ با وجود تواف��ق با دموكرات ها 
براي پايان تعطيلي موقت دولت، بار ديگر تاكيد كرده 
كه ديوار مرزي مكزيك به هر حال بايد س��اخته شود. 
رييس جمهوري امريكا خواستار اختصاص بودجه پنج 
ميليارد و 700 ميليون دلاري براي ساخت ديوار در مرز 

مكزيك شده است. 
دولت فدرال امريكا در 35 روز گذشته به دليل اختلاف 
ترامپ و دموكرات ها درباره تامين بودجه ساخت ديوار 
در مرز مكزيك تعطيل شده بود. در پي تعطيلي دولت 
ف��درال، صدها هزار نفر از كارمن��دان مجبور به ترك 
پست هاي خود شدند و خدمات رساني در بخش هايي از 
دولت امريكا متوقف شد. در آخرين مورد، فرودگاه هاي 
شمال شرق امريكا جمعه به دليل كمبود نيرو با تاخير 
در انجام پروازها مواجه ش��دند. تعطيلي اخير دولت 
فدرال طولاني ترين رويداد مشابه در تاريخ امريكا بود. 
دونالد ترامپ در ش��رايطي تهديد كرده كه پس از سه 
هفته در صورتي كه با دموكرات ها به توافق نرسيد بار 
ديگر دولت را تعطيل يا وضعيت فوق العاده اعلام خواهد 
كرد كه يك موسس��ه تحليل مسائل مالي اعلام كرده 
تعطيلي 35 روزه دولت فدرال دست كم 6 ميليارد دلار 
هزينه داشته اس��ت. به گزارش رويترز، موسسه مالي 
اس اندپي گلوبال ريتينگز اعلام كرده هزينه تعطيلي 
بخش هايي از دولت فدرال حداقل 6 ميليارد دلار هزينه 
داشته اس��ت. در گزارش اين موسسه آمده كه ضعف 
كنگره براي پايان دادن به اين تعطيلي ضريب اطمينان 
از كسب و كار و وضعيت رواني بازار مالي را تحت تاثير 
قرار مي دهد. فكس نيوز با اشاره به پايان موقت تعطيلي 
دولت امريكا نوشته كه هزينه تعطيلي بخش هايي از 
دولت فدرال روزانه چيزي حدود 52 ميليون دلار بوده 
است. اين هزينه در برخي روزها به 360 ميليون دلار 

نيز رسيده است. 
در اين گزارش آمده، ۸00 هزار كارمند دولتي كه در 

اي��ن 35 روز حقوق دريافت نكرده اند تقريبا پولي هم 
خرج نكرده انددر جريان تعطيلي دولت در سال 2013 
ميلادي برآورد ش��ده بود كه سطح خريد كارمندان 
دولت��ي حدود هفت درصد افت ك��رد و از آنجايي كه 
بيشتر امريكايي ها دريافتي هاي خود را خرج مي كنند، 
بنا براين ضرر آن تعطيلي براي اقتصاد امريكا چيزي 
حدود 6۴0 ميليون دلار ارزيابي شد. حالا هم هزينه اي 
كه از محل دريافت نكردن حقوق از سوي كارمندان 
متوجه اقتصاد امريكا شده چيزي حدود 5 ميليارد دلار 
است كه تقريبا معادل بودجه اي است كه ترامپ براي 

ساخت ديوار مرزي درخواست كرده است. 
اما اين همه داس��تان نيس��ت. هزينه هاي آشفتگي 
سياسي بر بازارها هم مي توان در نظر گرفت. هزينه هايي 
كه شايد به اندازه مرخصي اجباري كارمندان آشكار 

نيست اما وجود دارد. موسسه »استاندارد اند پور« بر 
اساس نمودار و اطلاعات مربوط به تعطيلي هاي پيشين 
پيش بيني كرده كه هزينه تعطيلي دولت براي اقتصاد 
امريكا هفته اي 6.5 ميليارد دلار باشد. اين پيش بيني 
ش��امل كاهش قدرت خريد كارمندان ك��ه به اجبار 
مرخصي رفته اند و همين طور اثرات جانبي آن است؛ 
به عنوان مثال، از دست رفتن كسب وكارها و كاهش 
درآمد پيمانكاران خصوصي، كاهش مس��افرت ها و 
سفرهاي آموزشي به دليل تعطيلي پارك ها و غيره كه 
تقريبا 32 ميليارد دلار به اقتصاد امريكا ضربه مي زند. 
در ضمن، وقتي درآمدي نداريد، ماليات هم پرداخت 
نمي كنيد. بنا براين، اين رقم 32 ميليارد دلار را بايد از 

محاسبات ماليات فدرال حذف كرد. 
نشريه يو اس اي تودي هم با اشاره به هزينه  6 ميليارد 

دلاري تعطيلي دولت در رياس��ت جمهوري ترامپ، 
نوش��ته هزينه تعطيلي دولت در رياس��ت جمهوري 
باراك اوبام��ا در 2013 ميلادي 2.6 ميليارد دلار، در 
رياس��ت جمهوري بيل كلينتون در سال هاي 1995 
تا 1996مي��لادي 2.3 ميلي��ارد دلار، در دولت هاي 
ريگان در س��ال 19۸1 مي��لادي 2۴2 ميليون دلار 
و در س��ال 19۸6 مي��لادي 1۴2 ميلي��ون دلار و در 
رياس��ت جمهوري بوش در سال 1990 ميلادي ۴.9 

ميليون دلار بوده است. 

    عقب نشيني  غيرمنتظره
بلومب��رگ درب��اره تصميم رييس جمه��وري امريكا 
براي پايان تعطيلي دولت فدرال نوش��ته: »جمعه روز 
بس��يار بدي ب��راي ترامپ بود؛ چرا كه پس از انتش��ار 

خبر دس��تگيري راجر اس��تون متحد قديمي اش به 
اته��ام دروغگويي به كنگره، مجبور ش��د ت��ا در برابر 
نانسي پلوسي رهبر دموكرات مجلس نمايندگان هم 
عقب نش��يني كند. ترامپ كه تعطيلي 35 روزه دولت 
فدرال محبوبيتش را به شدت كاهش داده و حتي صداي 
اعتراض جمهوري خواهان را هم بلند كرده مجبور شد با 
وجود تمام خط و نشان ها و تهديدهاي قبلي اش پايان 
تعطيلي دولت را بپذيرد آن هم بدون اينكه براي دريافت 

بودجه ديوار مرزي تضميني بگيرد.« 
نيويورك تايمز هم نوش��ته: »اع��لام موافقت با پايان 
تعطيلي دولت از سوي ترامپ غيرمنتظره بود و بسياري 
از حاميان تندروي رييس جمهور را س��رخورده كرد 
به ويژه اينكه نانسي پلوسي رييس مجلس نمايندگان، 
تاكي��د كرده كه مذاكرات آتي با ترامپ قطعا ش��امل 
هزينه ساخت ديوار مرزي نخواهد شد. پلوسي حتي 
پا را از اين هم فراتر گذاشته و با تاكيد بر لغو سخنراني 
سالانه دونالد ترامپ در كنگره، گفته كه در اين باره با 
رييس جمهور صحبت كرده و زمان ديگري را براي اين 

كار در نظر خواهند گرفت.«
س��ي ان ان و پوليتيك��و نيز در گزارش ه��اي خود از 
پيروزي نانسي پلوسي در كشمكش بودجه ديوار با 
ترامپ نوشته اند. نش��ريه پوليتيكو نوشته: »پلوسي 
صبر ك��رد تا دونالد ترامپ به جايي برس��د كه ديگر 
نتواند انتقادهاي ناش��ي از تعطيلي دولت را تحمل 
كند. موج گس��ترده اي از اخب��ار و تصاوير مربوط به 
كارمنداني كه به مرخصي رفته و در صف هاي دريافت 
غذاي رايگان ايستاده اند، تعطيلي فرودگاه ها، هزاران 
كارمندي كه مجبورند بدون حقوق كار كنند و از همه 
مهم تر انتقادهاي گس��ترده افكار عمومي در نهايت 
ترامپ را مجبور به عقب نش��يني كرد. چاك ش��ومر 
س��ناتور دموكرات، به خبرنگاران گفته: “هيچ كس 
نبايد پلوسي را دست كم بگيرد و ترامپ هم بايد اين 
را ياد گرفته باشد. “ حال پيروزي پلوسي جايگاه او را 
به عنوان رييس مجلس نمايندگان امريكا محكم تر 
خواهد كرد؛ ش��رايطي كه بر ارتباط رييس جمهور و 
رهبر كنگره در چالش هاي بعدي از جمله تحقيقات 
درباره دخالت روس��يه در انتخاب��ات امريكا و لايحه 

سلامت هم تاثيرگذار خواهد بود.« 

دريچه

 مانيفست هشدارآميز 
درباره فروپاشی اروپا

گروه جهان| گروهی از مورخان و نويسندگان جهان 
با انتشار مانيفستی درباره ظهور و گسترش پوپوليسم 
در جهان هشدار دادند. به نوش��ته روزنامه گاردين، 
امضاءکنندگان اين مانيفست که شامل نويسندگان، 
روشنفکران و مورخانی از 21 کشور جهان هستند، 
باور دارند ارزش های ليبرال در اروپا با چالشی مواجه 
شده اند که از دهه 1930 تاکنون بي سابقه بوده است. 
اين گ��روه 30 نفره در اين مانيفس��ت گفتند: »اروپا 
به عنوان يک ايده در حال فروپاشی در مقابل چشمان 
ما است.« در حالی که در اروپا و بريتانيا درگير مساله 
برگزيت هستند و به نظر مي رسد ملی گرايان در اين 
قاره در آس��تانه انتخابات پارلمانی اتحاديه اروپا يك 
پيروزی  گسترده كسب خواهند كرد، اين افراد تصريح 
داشتند: »ما اکنون بايد در قبال اروپا اراده کنيم يا در 
غير اين صورت، در زير امواج پوپوليسم از بين برويم. 
ما بايد مجددا اراده گرايی سياس��ی را کشف کنيم يا 
بپذيريم انزجار، نفرت و احساس��ات غم انگيز ناشی 
از آن ما را محاصره کند و غرق س��ازد.« اين متفکران 
همچنين اظهار تاسف کردند که اروپا از جانب آن سوی 
»کانال مانش« رها شده که در واقع اشاره ای به فرآيند 
برگزيت بود؛ فرآيندی ک��ه روابط اروپا و بريتانيا را به 
پايين ترين سطح از زمان جنگ جهانی دوم رساند. آنها 
تاکيد کردند: »تا زمانی که تلاشي برای مبارزه با موج 
روزافزون پوپوليسم صورت نگيرد، انتخابات در اتحاديه 
اروپا مصيبت بارترين انتخاباتی خواهد بود که ما تاکنون 
شاهد بوده ايم و به پيروزي تخريب گران خواهد انجاميد 
و مايه فضاحت برای کس��انی که همچنان به ميراث 
اراس��موس، دانته، گوته و کامنيوس معتقد هستند 
خواهد بود و همچنين سبب انزجار از فرهنگ و هوش 
و انفجار بيگانه ستيزی و يهودی ستيزی و در كل نابودي 

كل جامعه اروپايي خواهد شد.«
در ادامه متن اين مرامنامه آمده است: »اروپا از جانب 
آن سوی کانال مانش و همچنين آن سوی اقيانوس 
اطلس )اشاره به امريكا(، دو هم پيمان بزرگی که در قرن 
گذشته دو بار آن را از خودکشی نجات دادند، به حال 
خود رها و هر چه بيشتر در مقابل دخل و تصرف های 
علنی ارباب کرملين، آسيب پذير  ش��ده است. اروپا 
به عنوان يک ايده، به عنوان اراده و به عنوان يک نماينده 
در مقابل چش��مان ما در حال فروپاشی است.« اين 
مانيفست ۸00 کلمه ای توسط پروفسور برنارد هانری 
لوی فرانسوی نگارش ش��ده و افرادي نظير اين مک 
ايوان، سايمون چاما و سوتلانا الکسيويچ، هرتا مولر، 

اورهان پاموک و الفريد جلينک آن را امضا کرده اند.

كوتاه از منطقه

ریاض در فهرست حاميان 
تروریسم اتحادیه اروپا 

کميسيون اروپا عربستان سعودی را در فهرست 
کش��ورهای کم کار در مب��ارزه ب��ا تأمين مالی 
تروريسم قرار داد. به گزارش رويترز، اتحاديه اروپا 
کوتاهی عربستان در مبارزه با آنچه تأمين مالی 
تروريسم و پولشويی خوانده شده، محرز دانسته 
و از نمايندگان کميس��يون اروپا خواستار اقدام 
مقتضی در اين زمينه شد. اين نخستين بار نيست 
که عربستان س��عودی به تامين مالی  گروه های 
افراطی و تروريسم متهم می شود. رياض همواره به 

گروه های افراطی کمک مالی داده است.

گمانه زني درباره ورود 
ملابرادر به مذاکرات صلح 

مذاکرات صلحی که ميان طالبان و امريكا در چند 
روز گذشته در قطر جريان داش��ت؛ با اخبار ضد 
و نقيض همراه ش��د و در اين ميان گفته شده كه 
حضور ملا عبدالغنی برادر به عنوان عضو جديد تيم 
طالبان در مذاکره، اميدها براي رسيدن به توافق 
صلح در افغانستان را بيشتر کرده است. به گزارش 
ايرنا، عبدالغنی برادرمرد شماره دو  طالبان است 
و در اذهان عمومی افغانستان اين گونه جا افتاده 
که وقتی نش��انه های تصميم برای نزديک شدن 
به دولت افغانس��تان به منظ��ور مذاکره صلح در 
وی ديده شد، با اشاره امريكا و به دست نيروهای 
امنيتی پاکس��تان در 2010 در کراچی دستگير 
شد. او حدود سه ماه پيش وقتی که زلمی خليل زاد 
نماينده وي��ژه وزارت خارجه امريكا در امور صلح 
افغانستان نخستين سفر کاريش را به پاکستان بعد 
از ابلاغ اين ماموريت جديد در شهريور ماه امسال 

انجام داد؛ توسط پاکستان آزاد شد.

دستگيری 41 مهاجر غيرقانونی 
در وان ترکيه

نيروهای امنيتی ترکيه در استان وان ۴1 مهاجر 
غيرقانونی را دستگير کردند. به گزارش خبرگزاري 
آناتولي، اداره امنيت استان وان ترکيه اعلام کرده 
نيروهای امنيتی يک دستگاه مينی بوس حامل 
۴1 مهاجر غيرقانونی را در نزديکی شهرس��تان 
گورپينار متوقف کردند. آنها اتباع افغانس��تان، 
پاکستان و سنگال بودند و پس از انجام روند اداری 
به اداره مهاجرت وان منتقل ش��دند. راننده اين 
مينی بوس نيز به اتهام قاچاق انسان بازداشت شد. 

توليد و آزمایش موشک 
بالستيک در عربستان

آسوشيتدپرس در گزارشی از آزمايش و احتمالا 
توليد موشک بالستيک يا قاره پيما در يک پايگاه 
نظامی در خاک عربستان سعودی خبر داده است. 
اين خبرگزاری گزارش خود را بر اساس تصاوير 
ماهواره ای و نظر عده ای از کارشناسان امريكايی 
درباره اين تصاوير نوشته است. تصاوير ماهواره ای 
که ابتدا توسط واشنگتن پست افشا شد متعلق به 
پايگاهی نظامی در نزديکی شهر الدوادمی است 

که در 230 کيلومتری غرب رياض قرار دارد.
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عكسروز

چهرهروز

سال سخت براي رويدادهاي هنري 
معاون هنري وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در مراسم آغاز سمينار علمي پژوهشي »تئاتر پس از انقلاب اسلامي« اظهار كرد كه امسال، سال آساني 
براي رويدادهاي هنري كشور نبود. مجتبي حسيني در سمينار علمي پژوهشي »تئاتر پس از انقلاب اسلامي« اظهار كرد: انقلاب اسلامي ايران 
مقطع مهمي از تاريخ ما است و يكي از دستاوردهاي آن گسترده كردن عرصه حضور و فراگيري هنر در طبقات مختلف اجتماعي است. بررسي 
امروز چراغ راه ما در مسير دهه پنجم انقلاب اسلامي است. بايد به موضوع مطالعات كاربردي بيشتر توجه شود. معاون هنري وزير ارشاد افزود: 
امسال سال آساني براي رويدادهاي هنري كشور نبود. ضرورت مطالعه و پژوهش بهترين سرمايه ما براي ورود به فردا است و بايد برگزاري اين 

نشست ها به صورت ماهانه و فصلي ادامه داشته باشند.

بازارهنر

تك  نوازي فريماه قوام صدري در جشنواره موسيقي فجر

دومين آلبوم كاكوبند »دنياي نو« نام گرفت

»چه كسي شليك كرد؟« از حقيقت هاي جعلي مي گويد

فريم��اه قوام صدري آث��اري از عليرضا 
مشايخي را در جشنواره موسيقي فجر 
اجرا مي كند. قوام صدري با اعلام اين 
خبر گفت: در جش��نواره امسال قرار 
است آلبوم پيانوي ش��هرزاد ساخته 
عليرضا مش��ايخي را اجرا كنم. او در 
توضي��ح اجراي خ��ود افزود: ش��هرزاد 
9 فص��ل دارد و هر فص��ل روايتگر يك 

موضوع خاص است. در ابتداي هر فصل خانم روبيكا 
ش��اكر روايت هايي را مي خواند و بع��د از خواندن، 
تك نوازي پيانو توسط من اجرا مي شود. قوام صدري 
درباره جزييات بيشتر اجراي خود همچنين گفت: 
داستان شهرزاد كه زاده تخيل استاد مشايخي است، 
محملي براي بيان انديش��ه هاي فلس��في است و به 
موضوعات مختل��ف مي پردازد. ه��ر روايت در يك 
مكان خاص اتفاق مي افتد و بعد از آن قطعه مرتبط 

آن اجرا مي شود. 
اين مدرس پيانو تاكيد كرد: آلبوم شهرزادس��ال 
۱۳۸۰ توس��ط كان��ون موس��يقي اداره كل امور 
فرهنگ��ي و فوق برنامه دانش��گاه ته��ران توليد 
ش��د و پيش از اين در سال ۱۳۷۷ با اجراي من و 

روايت خواني حسين رحيمي در تالار 
وحدت ب��ه اجرا درآمده بود. امس��ال 
براي دومين بار روايت هاي ش��هرزاد 
به همراه تكنوازي پيانو اجرا مي شود.

فريماه قوام صدري همچنين درباره 
تم اصلي جشنواره امسال كه توجه به 
آهنگسازان ايراني است، گفت: از نظر 
من هيچ وقت در اين م��ورد كوتاهي 
وجود نداشته اس��ت. من فكر مي كنم همه افراد 
در همه جايگاهي كه بودند تلاش كردند تا شأن 
آهنگس��ازان ايراني رعايت شود. من اين موضوع 
را خودم به شخصه بارها به دانشجويانم يادآوري 
ك��ردم و از آن خواس��ته ام اگر قطع��ه اي را اجرا 
مي كنند حتما قطعه يك آهنگس��از ايراني باشد. 
ق��وام صدري با تاكيد بر اينك��ه اهميت به چنين 
موضوعي در جشنواره امسال ارزش آهنگسازان 
ايران��ي را بيش از پيش روش��ن مي كند، گفت: با 
اين حال خوش��حالم كه توجه به چنين موضوع 
مهمي در جشنواره هم گنجانده شده و همه افراد 
تلاش مي كنند شأن آهنگساز ايراني را بالا ببرند 

و آن را حفظ كنند. 

دومين آلبوم كاكوبن��د، »دنياي نو« 
ن��ام گرفت و در تاري��خ ١٧ بهمن ماه 
روانه بازار موس��يقي كشور مي شود. 
پس از دو سال سكوت سرانجام آلبوم 
جديد گ��روه »كاكوبند« ب��ه مرحله 
انتشار رس��يد و اين اثر با ۷ قطعه در 
اختيار دوس��تداران موس��يقي قرار 

خواهد گرفت.
سبك خاص و تعريف متفاوت از موسيقي تلفيقي 
و مرزبندي نامحدود باعث شده آثار كاكوبند براي 
هر شنونده با هر سليقه و نگاه جالب توجه باشد. 
دغدغه اصلي گروه »كاكوبند« حضور در ماركت 
جهاني موسيقي است و براي رسيدن به اين مهم 

سال ها است در حال تكاپو و پژوهش هستند. 
آلبوم دوم كاكوبند، »دنياي نو« با همين ذهنيت و 
به منظور گسترش مخاطبان اين گروه و اين سبك 
در جغرافي��اي جهاني وغير همزبان تهيه و توليد 
شده اس��ت و دليل سكوت دو ساله شان مطالعه و 

تحقيق در اين باب بوده است.
برنامه ريزي انتشار جهاني اين اثر نيز با 
جديت تمام انجام شده و قرار است از 
طريق سامانه هاي جهاني نشر موزيك 
در اختيار دوستداران و علاقه مندان 
به موس��يقي ق��رار بگي��رد. كاكوبند 
در اين آلبوم از »نيم��ا صرافي مهر« 
به عن��وان آهنگس��از، تنظيم كننده، 
ميكس و مس��ترينگ، »امير عليزاده« )مش��اور 
تنظيم، آهنگسازي، طراحي ريتم و صدا( و »پويا 
صرافي مهر« )ملودي ساز و مشاور در آهنگسازي 
و تنظي��م( براي فرآيند تولي��د »دنياي نو« بهره 
برده كه خوانش آواي اين قطعات به عهده نيما و 

پوياصرافي مهر بوده است.
 كنس��رت »كاكوبند« پس از مدت ه��ا دوري از 
صحنه با ش��مايل جديد و اج��راي قطعات آلبوم 
جديدشان پنجشنبه 9 اس��فند در سالن وزارت 

كشور برگزار خواهد شد.

كارگ��ردان نماي��ش »چ��ه كس��ي 
ش��ليك كرد؟« عن��وان ك��رد اين اثر 
نمايشي درباره حقيقت هاي جعلي و 

قهرمان هاي تقلبي است.
سعيد هنرآموز كارگردان نمايش »چه 
كس��ي ش��ليك كرد؟« كه به تازگي 
اجراي عمومي خود را در تماش��اخانه 
مهرگان آغاز كرده اس��ت در اين باره 

گفت: اي��ن نمايش كه از اول بهم��ن اجراي خود 
را آغاز كرده اس��ت محصول مدرسه فيلمسازي و 
پژوهش هاي سينمايي هيلاج است و تهيه كنندگي 
كار را اميرش��هاب رضوي��ان مديرمس��وول اي��ن 
موسس��ه برعه��ده دارد. او ادام��ه داد: من خودم 
دانش آموخته مدرسه فيلمسازي هيلاج هستم و 
آشنايي ام با اميرش��هاب رضويان به زمان زلزله بم 
و ساخت فيلم سينمايي »ميناي شهر خاموش« 
بر مي گردد و از سال ۸۵ در كنار اين هنرمند بودم 
و دوره هاي فيلمس��ازي را گذران��دم. مدتي قبل 
تصميم بر اين گرفته ش��د كه مدرس��ه هيلاج در 
بخش تئاتر نيز فعاليت داش��ته باشد و ما اين كار 
را از نمايشنامه خواني آغاز كرديم. هنرآموز درباره 
اجراي اين اثر نمايش��ي بيان كرد: در اجراي »چه 
كسي شليك كرد؟« تعدادي از هنرجويان مدرسه 
هيلاج به همراه ۴ بازيگر ديگر ايفاي نقش مي كنند 

كه تلفي��ق اين ۲ گروه برآيند بس��يار 
خوبي داش��ته اس��ت. مراحل تمرين 
و آماده س��ازي نمايش ۶ م��اه به طول 
انجاميد و با همه س��ختي هايي كه به 
دليل تغيير سالن نمايش و عقب افتادن 
كار متحمل شديم، تلاش كرديم كار به 

بهترين شكل ممكن به صحنه برود.
اي��ن كارگردان ي��ادآور ش��د: فضاي 
نمايش به جز در يكي دو صحنه رئاليس��تي است 
و خوشبختانه آرام محضري نويسنده نمايشنامه 
اين اثر را به ش��كل به نگارش درآورده اس��ت كه 
دراماتورژي را براي كارگردان ساده مي كند. اين اثر، 
درامي است كه در دلش فضاي طنزي هم جريان 

دارد و مخاطبان از ديدن كار لذت خواهند برد.
او درب��اره مضمون نماي��ش توضي��ح داد: اين اثر 
نمايش��ي درباره حقيقت هاي جعل��ي و قهرمانان 
تقلبي است، افرادي كه از فرصت استفاده مي كنند 
و حق افرادي را كه مي توانستند موفق باشند و به 
يك قهرمان مردمي بدل شوند، مي خورند. داستان 
نمايش در اروپاي جن��گ جهاني دوم رخ مي دهد 
و روايتگر يك عكاس جنگ اس��ت كه از مرگ يك 
عكاس جوان ديگر سوءاستفاده كرده و عكس هاي 
او را به نام خودش به ثبت مي رساند و از اين طريق 

مشهور مي شود.

تاريخنگاري

اعتراف تقي زاده به مسووليت مستقيم رضاخان در قرارداد نفتي 1933
هفتم بهمن ۱۳۲۷ تقي زاده عامل بستن قرارداد نفتي ۱9۳۳ در برابر اعتراض 
نمايندگان مجلس خ��ود را بي تقصير معرفي كرد و رضاخان را مس��وول اين 

قرارداد دانست. اين اعتراف اعتبار قرارداد را زير سوال برد.
قرارداد ۱9۳۳ يا قرارداد ۱۳۱۲ خورشيدي، قراردادي بين دولت ايران و شركت 
نفت ايران و انگليس بود كه در دوره رضاش��اه پس از الغاي قرارداد دارس��ي و 
خوانين بختياري منعقد شد. شخص رضاشاه پس از مذاكره با سر جان كدمن، 
رييس شركت نفت ايران و انگليس و رجينالد هوار سفير بريتانيا در ايران اين 
قرارداد را قبول كرد و مقامات دولت را وادار به تصويب آن كرد. مجلس شوراي 
مل��ي نيز به اتف��اق آرا آن را تصويب كرد. در اين قرارداد ش��ركت نفت ايران و 
انگليس همچنان به اكتشاف و استخراج و فروش منابع نفتي ايران، بدون هيچ 
الزامي ب��ه ارايه صورت عملكرد به دولت ايران، ادامه مي داد. مدت قرارداد ۶۰ 

سال تعيين شد.
قانون ملي شدن نفت كه در سال ۱۳۲9 تصويب شد اين قرارداد را باطل كرد 
ولي پس از كودتاي ۲۸ مرداد در سال ۱۳۳۲ قرارداد كنسرسيوم جانشين آن 
شد. قرارداد جديد براي نخستين بار در دوره چهاردهم مجلس شوراي ملي از 
طرف دكتر مصدق مورد بررس��ي و انتقاد شديد قرار گرفت. محمد مصدق در 
زمينه اين قرارداد در مجلس چهاردهم مي گويد: »اگر امتياز دارس��ي تمديد 
نشده بود، در سال ۱9۶۱ ميلادي )۱۳۴۰خورشيدي( به بعد دولت نه تنها به 
صدي ۱۶ عايدات حق داشت، بلكه صدي صد عايدات حق دولت بود؛ بنابراين 

صدي ۸۴ از عايدات كه در ۱9۶۱ ميلادي حق دولت مي ش��ود، طبق قرارداد 
جديد كمپاني آن را تا ۳۲ سال ديگر مي برد. ۱۲۶ميليون ليره انگليس از قرار 
۱۲۸ريال، ۱۶۱۲۸۰۰۰۰۰۰ ريال مي شود و تاريخ عالم نشان نمي دهد كه يكي 
از افراد مملكت به وطن خود در يك معامله ۱۶بيليون و ۱۲۸ هزار ريال ضرر زده 
باشد و شايد مادر روزگار ديگر نزايد كسي را كه به بيگانه چنين خدمتي كند.«

میراثنامه

سرنوشت تاريخ مدفون در مغازه اسباب بازي فروشي چه شد
۲۰ روزي مي ش��ود كه كار كاوش در مغازه پلاك ۲۴ 
بازار حضرتي تمام شده، باستان شناس با تفاهمِ ميراث، 
مالك و ش��هرداري، كليد مغازه را ب��ا خود برده و حالا 
مالك مغازه اس��باب بازي فروشي مانده و مغازه اي كه 
زير و رو شده از تاريخي كه شايد تهران را غني تر كند. 
مغازه اسباب بازي فروشي در پلاك ۲۴ بازار حضرتي 
تهران، كه از حدود سه ماه قبل با حضور باستان شناسان 
و كاوش هايشان در حال نشان دادنِ روي ديگرِ تاريخِ 
باستان شناسي تهران است تاكنون چند جرز تاريخي 
از دوره صفوي و تكه سفال هايي از دوره هاي تاريخي 
مانن��د پيش از تاريخ را پس داده اس��ت، اتفاقي كه به 
مرور عمر تهران قديم را بيشتر مي كند. اما ميانه هاي 
انجام كارهاي كاوش تيم باستان شناس چند مسوول 
حوزه فرهنگي با حضور در سايت كاوش، اظهارنظرها 
و قول هاي مختلف��ي را براي كمك به مالك كرده اند، 
اما به نظر مي رس��د حالا كه وقت عمل رسيده، همه 
پا پس كش��يده اند و فقط قانون را ملاك قول هايشان 
قرار مي دهند! محمد حس��ن طالبيان، معاون ميراث 
فرهنگي س��ازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري، به ايسنا مي گويد: چون در آن فضا حفاري 
رخ داده است، بايد پژوهشكده باستان شناسي گزارش 
كاملي به ما برس��اند تا بتوانيم درباره آينده آن مكان 
به نتيجه برس��يم كه چه كاري انجام دهيم. او با اشاره 
به همكاري و كم��ك مالك مغازه به ميراث فرهنگي، 
براي انجام مطالعات باستان شناس��ي در اين فضا و به 
دس��ت آمدن اطلاعات تاريخي جديد از تهران، ادامه 
مي دهد: ميراث فرهنگي بايد به مالك كه تاكنون به ما 
كرده، كمك كند. اين اتفاق يك نمونه تشويقي براي 
مكان هايي است كه احتمال رخ داد چنين اتفاقي براي 

آنها نيز هست، مي توانيم با كمك شهرداري كارها را 
جلو ببريم، اما پژوهش��كده باستان شناسي بايد به ما 
گزارش كامل بررسي ها را بدهد تا در اين زمينه به نتيجه 
برسيم. دلاور بزرگ نيا، مديركل ميراث فرهنگي اداره 
كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 
تهران نير مي گويد: بر اساس اخباري كه در اختيار من 
قرار داده اند، خوشبختانه مالك مغازه، استقبال خوبي 
براي حفاظت از سازه هاي به دست آمده داشته است 
و حت��ي قصد حفاظت از فضا را دارد. او تاكيد مي كند: 
به نظر مي رسد مالك مشكلي براي همكاري با ميراث 
فرهنگي با هدف بررس��ي هاي باستان شناسي ندارد، 
ادامه اين كار در قالب تفاهم قابل انجام است. محسن 
شيخ الاسلامي، معاون ميراث فرهنگي اداره كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري استان تهران، 
نيز بيش از ۱۰ روز قبل و بعد از پايان كار كاوش درباره 
اقداماتي كه بايد ب��راي اين مغازه انجام داد، مي گويد: 
معتقدم دفتر تسهيل گري بازار تهران زيرنظر سازمان 
نوسازي، مي تواند به خوبي فضاي مناسبي را براي اين 
مغازه و س��ايت تاريخي طراحي كند، حتي مي توان 
براي كاربري آن جا كم��ك گرفت. او ادامه مي دهد: با 

آنها مطرح كردم كه بحث طراحي را به عهده بگيرند 
تا اگر نياز اس��ت تجهيزاتي يا كاربري داده شود، دفتر 
كار آنها به دفتر تسهيل گري بازار، كمك بزرگي است، 
حتي دفتر بافت تاريخي تهران نيز در اين زمينه اعلام 
آمادگي كرده است. به گفته وي از سوي ديگر يكي از 
كارشناسان اداره كل ميراث فرهنگي تهران، موظف 
به تهيه طرحي براي اين فضاي تاريخي شده است. او 
همچنين درباره اظهارنظرش به مالك مغازه كه گفته 
است »روي سايت را با شن پر كنيد« توضيح مي دهد: 
كار اوليه در اين فضا با توجه به استعلام نگرفتن از ميراث 
فرهنگي و گودبرداري براي ايجاد زيرزمين غيرقانوني 
بوده اس��ت اما اكن��ون كه مالك با مي��راث فرهنگي 
همكاري دارد، ما نيز بايد به او كمك كنيم. او با تاكيد بر 
اينكه روش هاي مختلفي براي حفاظت از آثار تاريخي 
است، ادامه مي دهد: در برخي مواقع بعد از گمانه زني در 
مكان و به دست آمدن اطلاعات از فضا، سايت را با خاك 
قابل برداشت پر مي كنند، اما معمولاً اين كار در فضاهاي 
بياباني انجام مي شود، نه در كارهاي باستان شناسي 
شهري، اين خود يك راه حفاظتي محسوب مي شود. در 
شرايط انتهايي كار، وقتي همه تلاش هاي خود را براي 
نجات اين فضا انجام داديم، اما موفق به گرفتن نتيجه 
نشديم، در نهايت به او گفته مي شود كه مي تواند فضا را 

با شن قابل برداشت پر كند.
او اضافه مي كند: در جلسه اي كه با مالك مغازه بيش از 
يك ماه قبل داشتيم، درباره اقداماتي كه بايد انجام شود، 
صحبت كرديم كه بعد از انجام مستندنگاري هاي مورد 
نياز، يكي از آخرين راه ها در صورتي كه به هيچ نتيجه 
ديگري نرسيم، پر كردن فضا است، اما اين بحث انجام 
نشد كه از همان لحظه اول مالك اين كار را انجام دهد.

ايستگاه

 نقاشي هاي هيتلر
 فروش نرفت

پليس سه تابلو نقاشي 
كه منس��وب به آدولف 
هيتلر ب��ود و در ۲۴ ام 
ژانوي��ه در برلي��ن به 
مزايده گذاش��ته شده 
بودن��د را ضب��ط كرد. 
به گ��زارش آرت نيوز، 
پلي��س نقاش��ي هاي 

منس��وب به هيتلر را به دليل دريافت توييتي 
مبني بر جعلي بودن آن ضبط كرد. 

شركت »كلاس« كه قصد فروش اين تابلوهاي 
نقاشي را داشته، ادعا كرده است كه اين سه اثر 
توسط رهبر نازي ها، آدولف هيتلر در سال هاي 
۱9۱۰ و ۱9۱۱ كشيده شده و به امضا رسيده 
اس��ت. طبق گفته هاي پلي��س، دادگاه حكم 
ضبط تابلوهاي نقاش��ي را به دلي��ل احتمال 

جعلي بودن آنها صادر كرده است.
با اينكه استفاده كردن از نمادهاي نازي از قبيل 
صليب شكسته در آلمان غيرقانوني است، اما 
فروش آثار هنري »هيتلر« در اين كشور مجاز 
است. قيمت نقاش��ي هايي كه توسط كمپاني 
»كلاس« به مزايده گذاش��ته شدند و همگي 
تصويري از منظره را نشان مي دهند، حداقل ۴ 
هزار يورو تعيين شده است. كمپاني »كلاس« 
بيان كرد: »موضوعات اين تابلوهاي نقاشي از 
هرگون��ه ايدئولوژي مبرا اس��ت و به هيچ وجه 
نش��انگر اين حقيقت نيست كه نقاش آن يكي 

از بزرگ ترين جنايتكاران تاريخ بشر است.«
اين ش��ركت در عين حال اظهار ك��رد:» ما از 
فروش هرگونه اثري كه كوچك ترين نشاني از 
جعلي بودن در آن وجود داش��ته باشد، امتناع 
مي كنيم.« بر اس��اس اين گزارش، پيشتر هم 
يك كمپاني به نام » آكشنش��واس ويدلر« در 
سال ۲۰۱۶، ۲9 اثر از هيتلر ارايه كرد كه بيشتر 

آنها فروخته نشدند. 

فيلم بعدي نولان ۲۰۲۰ 
اكران مي شود
تاري��خ اك��ران فيل��م 
بعدي كريستوفر نولان 
مشخص شد و جولاي 
۲۰۲۰ شاهد رونمايي 
از تازه ترين ساخته اين 
فيلم ساز كه هنوز نامي 
براي آن انتخاب نش��ده 

است خواهيم بود.
به گزارش ورايتي، كمپاني برادران وارنر اعلام كرد 
فيلم بعدي كريستوفر نولان را ۱۷ جولاي ۲۰۲۰ 
روي پرده مي برد. از اين فيلم كه هنوز عنواني ندارد 

هيچ جزيياتي اعلام نشده است.
جديدترين فيل��م نولان يعن��ي »دانكرك« در 
همين تاريخ در س��ال ۲۰۱۷ راهي س��ينماها 
شده بود. اس��توديو برادران وارنر از سال ۲۰۰۲ 
با فيلم »بي خوابي« توزيع بين المللي فيلم هاي 
اين كارگردان را برعه��ده گرفت و تاكنون همه 

فيلم هاي بعدي وي را اكران كرده است.
»پرستيژ«، »بين س��تاره اي«، »بتمن شروع 
مي كن��د«، »تلفي��ن«، »ش��واليه تاريكي«، 
»ش��واليه تاريكي برمي خيزد« و »دانكرك« 
ش��امل اين موارد بوده اس��ت. نولان در فيلم 
»دانكرك« به بازسازي حمله ۱9۴۰ در جريان 
جنگ جهاني دوم پرداخت كه عمليات نجات 
۳۴۰ هزار تن از سربازان متفقين در برابر حمله 
نازي ها را روايت مي كرد. اين فيلم هم موفقيت 
تجاري و هم تاييد منتقدها را به دنبال داشت و 
۸ نامزدي اسكار هم كسب كرد و ۵۲۶ ميليون 

دلار در سراسر جهان فروخت.

قوچان نژاد در يك قدمي تيم استراليايي و ليگ قهرمانان آسيا

ايران شكست را دوست ندارد

اف.س��ي س��يدني اس��تراليا در حال 
مذاكره با رضا قوچان نژاد است تا اين 
بازيكن را به خدمت بگيرد. به گزارش 
سيدني هرالد، تيم فوتبال اف. سي سيدني استراليا 
كه در ليگ قهرمانان آس��يا ۲۰۱9 نيز حضور دارد 
به دنبال جذب رضا قوچان نژاد مهاجم س��ابق تيم 
ملي فوتبال ايران اس��ت. در صورتي كه اين انتقال 
صورت گيرد سيدني مي تواند هم در ليگ استراليا و 
هم در ليگ قهرمانان حرف هايي براي گفتن داشته 
باشد. باشگاه استراليايي مذاكرات خوبي با باشگاه 
قبرسي آپوئل داشته و قرار است گوچي با قراردادي 
قرضي تا پايان فصل جاري در س��يدني بازي كند. 
اين بازيكن در ۴۴ بازي براي تيم ملي ايران موفق 
شد ۱۷ گل به ثمر برساند ولي بعد از اينكه در جام 
جهاني روسيه يك دقيقه هم براي ايران بازي نكرد، 
از تيم ملي كنار رفت. اين بازيكن قبل از حضور در 
قبرس، در تيم هيرنفين، در ۶۷ بازي در ليگ هلند 

توانست ۲۷ گل به ثمر برساند. رسانه هاي قبرسي 
هم اين انتقال را تمام شده دانستند و اعلام كردند 

كه گوچي چند روز آينده راهي استراليا مي شود. 
سيدني در رده دوم ليگ استراليا قرار دارد.

سايت ژاپني در گزارشي به بازي حساس دو قدرت برتر 
فوتبال آسيا پرداخته است. به گزارش اسپورت ژاپن، تيم 
ملي فوتبال ژاپن بايد در نيمه نهايي جام ملت هاي آسيا 
برابر تيم ملي ايران قرار گيرد. براي اينكه ژاپن بتواند دوباره 
در جايگاه قهرمان قرار گيرد يك رقابت سخت را پيش روي 
دارد. ايران در بازي هاي رسمي مدت هاست از تيم هاي 
آسيايي شكست نخورده است. در واقع ۳9 بازي از آخرين 
باخت ايران برابر يك تيم آسيايي مي گذرد؛ جايي كه در 
تهران برابر ازبكستان شكست خورد. اين تيم شكست را 
دوست ندارد و يك ديوار آهني به نام عليرضا بيرانوند در 

دروازه خود دارد كه هنوز در اين جام گل نخورده است.
به وضوح مي توان گفت ايران قدرتمندترين تيم فوتبال 
آسياست. تيمي كه سال ها در رده نخست رده بندي فيفا 
بين تيم هاي آسيايي است و از شرايط خوبي برخوردار است 
و ثبات خوبي داشته است.  ايران در جام ملت ها تاكنون 
۱۲ گل به ثمر رسانده است و در جام جهاني نيز درخشش 
خوبي داشت. يوشينوري موتو مهاجم تيم در سال ۲۰۱۵ 
توانست در تهران دروازه ايران را باز كند و حالا نيز اميد اول 
گلزني تيم است و بايد ببينيم مي تواند بار ديگر براي تيم 
گلزني كند يا خير. قطعاً ايران قوي ترين تيمي خواهد بود 

كه ژاپن در اين جام با آن روبرو مي شود.
خبر ديگر اينكه فاكس اسپورت، سردار آزمون را يكي از 
پنج بازيكن برتر جام ملت هاي آسيا ۲۰۱9 در مرحله يك 

چهارم نهايي معرفي كرد.
مرحله يك چهارم نهايي جام ملت هاي آسيا ۲۰۱9 نيز به 
پايان رسيد و چهره چهار تيم صعود كننده به مرحله بعد 
اين رقابت ها مشخص شد. مانند مراحل گذشته، فاكس 
اسپورت، برترين بازيكن اين مرحله از رقابت ها را معرفي 

كرد كه به شرح زير هستند: 
تيم ملي فوتبال ايران يكي از مدعيان جدي قهرماني در 
جام ملت هاي آسياست. آنها در بازي برابر چين با سه گل 

به برتري رسيدند؛ در ديداري كه آزمون عملكرد بسيار 
خوبي داشت و توانست از اشتباه هاي مدافعان حريف به 
خوبي استفاده كند. آزمون با يك گل و يك پاس گل در 
اين مسابقه درخشيد. او حتي وقتي در جام جهاني ۲۰۱۸ 
روسيه نتوانست گلزني كند، هيچ وقت نمي توانستيم به 
توانايي او در تيم ملي ايران شك كنيم. حالا هيچ مهاجمي 

به گلزني به خطرناكي سردار آزمون وجود ندارد. 
همچنين يادآور مي شود داور ديدار ايران- ژاپن مشخص 
شد. كريس بيت استراليايي ديدار حساس ايران و ژاپن را در 
نيمه نهايي جام ملت هاي آسيا سوت خواهد زد. به گزارش 
ايسنا و به نقل از شبكه الكاس، كريس بيت استراليايي قرار 
است ديدار ايران و ژاپن را در نيمه نهايي جام ملت ها سوت 
بزند. با توجه به حذف استراليا از جام ملت هاي آسيا، اين 
داور ديدار ايران و ژاپن را قض��اوت خواهد كرد. اين داور 
پيش تر ديدار بحرين- تايلند و لبنان - كره شمالي را در 

مرحله گروهي رقابت ها سوت زده بود.
همچنين سزار آرتورو راموس مكزيكي كه به عنوان داور 
مهمان در اين رقابت ها حاضر است نيز ديدار قطر و امارات را 
سوت خواهد زد. اين داور مكزيكي نيز ديدار امارات - هند، 

استراليا - سوريه و ايران - عمان را سوت زده بود.

ورزشي
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